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STAROSTKA: ZDENKA MAJEROVA 

ZÁSTUPCE STAROSTKY: Mgr. Jiří Krumich 

TAJEMNÍK: Jan Pešek 
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Organizační struktura MěÚ v Kolíně 

Starostka 
Mí sto starosta 
Tajemník 

• odbor správní 
• odbor finanční 
• odbor rozvoje města 
• odbor školství, kultury a sportu 
• odbor zdravotnictví a sociálních věcí 
• výstavby a územního plánování 
• odbor životního prostředí a zemědělství 
• odbor místního a bytového hospodářství 
• odbor živnostenský 

Rada města -
komise k projednávání přestupků 
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Seznam čleml Městského zastupitelstva v Kolíně 2001 

MUDr. 

ěk Mareček 

Aleš Eliáš 
Milan Jano u šek 
Ludmila Blechová 

30 
31 
32 
33 
34 
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Městská rada v Kalině - rok 2001 

;}m~rie e :příjrfren(~~~~~;;,\x~J!,, }l<;i"' , z StraQá ., '.;;J~\\ ;;<y;WJ.~J, .. :~'W:,~ 

Zdenka Majerová Nezávislí 

Mgr. Jiří Krumich Nezávislí 

JUDr. Tomáš Najman Nezávislí 

Ing. Vít Kosina Nezávislí 

MUDr. Jan Rakušan Nezávislí 

Jaromír Cábela KDU-CSL 
Ing . Karel Sova KDU-CSL 
Mgr. Josef Sou rek KOS 
Ing. Miroslav Kaisler CSSD 
JUDr. Karel Molnár CSSD 
Ing. Karel Pánek KSCM 
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--------------------------------------------------------Kronika města Kolín 2001------------------------------------------------LEDEN 

1.1. 

Tak už jsme konečně vykročili do toho nového století, které nezačalo loňským rokem jak se mnozí 
domnívali a jak především obchodníci propagovali. Loňský rok byl přelomový zejména z hlediska 
počítačů, kdy se změnilo číslování. Rok nezačíná už 1 ale 2, čehož se obávali počítačoví machři, 
ale firmy zabývající se výpočetní technikou problém zvládli na výbornou. Rovněž obchodníci 
chtěli využít tohoto zlomu ve svůj prospěch, ale spíše ukázali na svou neznalost když se 
domnívali, že začalo loni nové století. To přišlo až letos, ale žádné oslavy tohoto mezníku 
nebyly. Naší generaci se tedy podaří prožít život ve dvou stoletích. V tomto roce use zatím nic 
významného neočekává, což se brzy ukáže jako mylné. 

Přelom roku každý oslavil jako vždy po svém . Někdo odjel na svoji chalupu , někdo do hotelu 
s vlastním silvestrovským programem , většina asi zůstala zde v Kolíně . Kdo zůstal doma, tak si 
opět mohl vybrat - konzervativní variantu ve společnosti televize s připravenými chlebíčky, 

chuťovkami, slaným pečivem a zapíjel to alkoholem - o půlnoci nezbytný přípitek šampaňským, 

nebo si vyrazit na diskotéku, kterých je zde požehnaně a ještě se na mnohé nedostane. Pořadatelé 
připravili pro své hosty také nějaké koření programu - obvykle striptýz. Většina podniků 
v případě, že si pořadatelé stanovili cenu vstupného cca 400 Kč, zahrnuli do této ceny i večeři a 
šampaňské. Asi nejžádanějším podnikem je Rio klub po bývalém tuzexu v suterénu. Nejvíce lidí 
se ovšem vejde do místního kulturního domu, kde po několik let vítání nového roku neprobíhalo . 
Velkým rizikem je zde totiž balkon, který lákal návštěvníky k tomu, aby na tančící házeli půllitr, 
což mohlo být životu nebezpečné . Dále se zde používaly dělobuchy, což nebylo vůbec příjemné a 
nebylo možné určit pachatele. Hlídací služba nestíhala udržovat společnost v mezích normy, a 
tak návštěva tohoto domu se stávala velkým dobrodružstvím. 
Naštěstí se tady nikdy nic závažného ~ );j<t nestalo. Mnozí o půlnoci 
vyběhli ven, aby se podívali na ~ ~ ohňostroje a rovněž aby se 
trochu zchladili . Radnice zářila do noci, rovněž letopočet roku 2001 ... ,L~ 1',,. 
byl ozařován výbuchy. 
Společně si připíjeli zcela neznámí lidé, '- "-"-----" / 
ohňostroj , který připravila radnice a byl ~ 

dívali se společně 

střílen z její střechy 
na 

Naštěstí byl další den volno a většina slavičů mohla nechat tělo pročistit jednodenním půstem, 
neboť po předchozí náročné noci ne každý měl vpořádku trávicí ústrojí. Technické služby 
nastoupily na úklid spouště a všichni se již těšili na 1. den v práci v novém roce. 
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2-3.1. 

Nástup do práce nebyl zrovna příjemný . Mohlo zato počasí. Kolín se proměnil v kluziště a kdo 
nemusel, raději zůstal doma. Odpoledne totiž začalo mírně pršet, teploty se pohybovaly kolem 
nuly až do -3 stupňů a v ulicích a na chodnících se vytvářela klouzačka, jakou v této zimě 
(2000-2001) Kolín nezažil. Zejména tam, kde byl ušlapaný sníh, který v závěru loňského roku 
napadl ( 5 - 1 O centimetrů). Stejná situace byla i večer a v noci, takže ráno se lidé klouzali dál. 
Právě tyto teploty přispěly k tomu, že sotva se posypalo, vše za chvíli zmrzlo a mohlo se sypat 
znovu. Je pravda, že mnozí majitelé domů a obchodů sypali chodníky, snažily se i Technické 
služby, ale voda stále namrzala. Přejít například Karlovo náměstí bylo velkým uměním a člověk 
byl rád, když se tak stalo aniž by upadl. Ještě tak nejbezpečnější byla chůze po chodnících 
v těsné blízkosti domů, kde byly chodníky od vyhřátých domů suché a tedy bez ledu. Ale zase 
touto cestou chodili všichni, takže se lidé museli navzájem sami sobě vyhýbat a jiná možnost 
nebyla, než udělat krok do ledovky. Brzy ráno musely do ulic vyrazit posypové vozy 
Technických služeb. Během dopoledne byly všechny vozovky posoleny. Větší problémy byly ale 
na chodnících. TS se starají jen o 30 procent, zbytek udržují vlastníci přilehlých objektů a ne 
všichni svoji povinnost splnili. Pokud neposypali chodník a ani neodstranili náledí, vystavovali 
se i postihu, pokud by si někdo na takovém chodníku přivodil zranění. Na tyto případy pamatuje 
zákon číslo 13/1999 Sb. , který říká, že pokud někdo upadne na neudržovaném chodníku a 
způsobí si zranění, může žádat o náhradu škody. Podle tohoto zákona totiž za úklid vozovky 
zodpovídá její majitel a za úklid chodníku majitel přilehlé nemovitosti. Pokud se s těmito majiteli 
postižený nedohodne na vyrovnání, řeší se případ u soudu cestou spornou. Výše náhrady bývá 
velice různá, záleží na tom, o jaký úraz jde. Někdy může viník platit poškozenému až do jeho 
smrti- to když úraz zanechá trvalé následky. V zákoně je pro majitele přilehlé nemovitosti jedna 
úleva - chodník musí být schůdný, pokud to je v jeho silách. Může tedy dokázat, že s nepřízní 
počasí nešlo bojovat a tak se zprostí své zodpovědnosti. 
V souvislosti s náledím měli více práce i lékaři zdravotnické záchranné služby a zejména na 
ortopedii. Záchranka sem vozila lidi hlavně se zlomeninami rukou a nohou. Jako první sem hned 
ráno přivezli starší ženu, která si šla koupit rohlíky k snídani, uklouzla a místo domů jela do 
nemocnice. Mnozí lidé ale také hazardovali a na náledí vyjeli na kole. Samozřejmě, že jejich 
cesta nemohla skončit jinak než na zemi. 

I když je Kolín z hlediska kriminality poměrně klidným městem, hned na počátku roku se tu 
střílelo. Výstřely padaly u jízdárny- policii to na nouzovou linku číslo 158 oznámila žena, která 
v noci nemohla spát a slyšela je. Policisté zjistili, že pistole přišla na řadu při hádce 
dvaadvacetiletého a padesátiletého muže. Po hádce se mladík odebral ke svému autu a chystal se 
nasednout, když v tom uslyšel zvuk natahování zbraně. Skočil do vozu, ohlédl se a vyděl jak jeho 
dřívější partner v hádce střílí na jeho auto. Přikrčil se a slyšel další výstřely . Ještě chvíli pak 
zůstal sedět v autě a čekal, až útočník odejde, teprve pak se odvážil vystoupit. Když byl v okolí 
klid, vystoupil , ale útočníka spatřil nedaleko, protože neodešel, ale už známky agresivity nejevil. 
To však již přijeli policisté a převezli útočícího muže nejprve do nemocnice a později na 
záchytnou stanici, protože byl opilý. Následně v areálu jízdárny nalezli jeho vůz a uvnitř pistoli, 
avšak tento muž tvrdil, že není jeho a že nestřílel. Jeden mladík se tak na prahu nového roku 
znovu narodil a policistům přibyl oříšek dopátrat se pravdy a dokázat ji. 

Mnoho kolínských obchodů je od počátku roku zavřeno, protože v nich probíhají inventury a 
bilancuje se rovněž vánoční tržba. I když předvánoční nákupní horečku označují jako menší 
než v minulých letech, jsou spokojeni. Zákazníků byl s ohledem na finanční situaci mezi lidmi 
dostatek. Bylo to rozhodně lepší, než se očekávalo . Spokojen je například Zlatník Hora, k němuž 
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přišlo více zákazníků než v minulém roce a hlavně více utráceli, měli zájem především o dražší 
zboží. Naopak prodejci hudebních nosičů zaznamenali menší zájem než bývalo obvyklé. I když 
je lidé nakupovali, toto zboží nešlo na dračku. Jako jeden důvod prodavači z těchto prodejen, 
kterých je v Kolíně několik, označují to, že se na různých burzách prodávají pirátské nahrávky a 
že různé firmy vlastní zařízení, které přinesené CD za levné peníze okopírují. Podle 
prodavačů si lidé kupují převážně hudbu, na kterou běží v televizi, rádiu a na bilboardech 
reklamy.Potom je jim lhostejné, jestli má hudba dobrou úroveň a nerozhoduje ani cena. Nákupní 
horečka rostla spolu s blížícím se dnem nadílky a stupňovala se s blížícím se Štědrým dnem.Již 
v loňském roce se staly vděčným dárkem mobilní telefony. Dostávali je mladí i staří, ale děti 
školního věku převažovaly. Telefon se stal součástí jejich image. Kdo ho nemá, nebo má 
nevhodný typ, je zcela mezi svými vrstevníky znemožněn . I letos měly některé obchody otevřeno, 
zejména pak supermarkety, aby si lidé mohli nakoupit dostatek jídla a přežili tak několik hodin 
bez nákupu ve svém oblíbeném supermarketu. 

4. 1. 

Koramo patřilo ještě před I O lety k největším a nejlépe prosperujícím podnikům. Ani jemu se 
nevyhnuly hospodářské změny, které ve všech kolínských závodech znamenaly pokles výroby, 
propouštění a nebo i ukončení provozu a prodej objektu, nebo pronájmy dosavadních prostor . 
Letos Koramo slaví 100 let výročí své existence. Je akciovou společností a má základní jmění 
1.010 miliardy korun a zaměstnává 350 lidí. Kolínská rafinerie vyrábí mazací oleje, plastická 
maziva a parafin a jeho dodávky na tuzemský trh tvoří 35 % celkového objemu tohoto 
sortimentu, nabízeného na domácím trhu. I po vstupu zahraničních olejářských firem po roce 
1989 tak Koramu zaujímá v ČR významné postavení. Všechny jeho výrobky jsou chráněny 
značkou Mogul, vyrábí přes 160 druhů a každoročně dává na trh zhruba 1 O novinek. Obzvláště se 
osvědčila nová řada motorových olejů Mogul Forte Pro. Právě ty splňují mezinárodní normy a 
mají osvědčení od významných výrobců vozidel - BMW a Porsche. Zvláštností je i produkce 
hydrokrakovaných základových olejů. Koramo je vyrábí jako jediné v ČR a patří k 10 jejich 
producentům v Evropě . Tyto oleje jsou vyváženy zejména do Německa, Rakouska, Holandska, 
do Polska, Ukrajiny, Ruska a států bývalé Jugoslávie. V těchto zemích prodávají oleje z Korama 
dceřinné obchodní společnosti, k nejmladším patří Mogul Polska se sídlem v polském Opole. 
V roce svého stého výročí si chce Koramo udržet vedoucí postavení na tuzemském trhu maziv a 
zvyšovat podíl exportu. 

Kolín nepatří k městům, kde se ve dne i se soumrakem vydávají do ulic prodavači a kupující 
drog. To ale neznamená, že se tento problém Kolínu vyhnul. I tady se drogy prodávají a 
požívají. Nejčastěji užívanými drogami jsou marihuana, pervitin a heroin. 
Ne všechny případy toxikomanie však končí tak tragicky, jako následující: Mladého muže 
nalezli jeho přátelé v kuchyni na gauči v jeho bytě ve Sluneční ulici bez známek života. 
Kamarádi vypovídali, že tento mladík za nimi přišel v noci a prosil o přenocování, protože chtěl 
jet do Nové Vsi, kde bydlí a ujel mu vlak. Mladíci popíjeli svařené víno a on se k nim připojil. 
Po třech skleničkách si lehl v kuchyni na gauč a usnul. Ostatní společnost se o něj více nestarala. 
Když ale jeden muž šel ráno na záchod, zašel do kuchyně a všiml si, že spící kamarád je ve 
tváři modrý a má na rukou krev a má zapadlý jazyk. Chtěl mu ho vytáhnout, ale to se mu 
nepodařilo, protože obličejové svaly už byly ztuhlé. Přivolal tedy záchrannou službu , jejíž lékař 
konstatoval smrt z neznámé příčiny . Do objektu se dostavili i policisté, kteří na předloktí 
mladíka nalezli vpich. Byla nařízena soudní pitva a ta ukázala, že mladík sice vypil jen tři 
skleničky svařeného vína, ale k tomu si do žíly píchl přílišné množství drogy, jejímž následkem 
byla smrt. 
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Pozdě odpoledne si náhodní chodci všimli na hladině Labe poblíž přístavu podivných skvrn a 
oznámili to na radnici. Ta ihned přivolala správce Povodí Labe a referátu životního prostředí 
okresního úřadu. Jednalo se o malou skvrnu a rozbory vzorků ukázaly, že jde o jeden litr 
hydraulického oleje, který unikl z nedaleko kotvícího remorkéru. S jeho majitelem byla ihned na 
místě dohodnuta opatření, aby se dalšímu úniku zabránilo. Na místo přijeli i hasiči 
s připravenými nornýrni stěnami k zachycení mastnoty, ale nebylo je třeba použít. Vzhledem 
k tornu, že se jednalo o malé množství, poradila si příroda sama. 

6. 1. 

Svátek Tří Králů. V kostele církve československé husitské byl hudební, lidé si vyslechli 
tříkrálový koncert. Kostel byl zcela zaplněn a mnozí lidé stáli i v uličkách. 
Tři králové se objevili i v ulicích města. Pět skupinek mladých lidí ze zdejší farnosti se převléklo 
do dobového oblečení, pohybovali se v ulicích , zpívali a vybírali dobrovolné příspěvky na 
charitativní účely. Vybrali 15 000 korun, které pomohou seniorům, matkám s dětmi v tísni, 
bezdomovcům v regionu a potřebným obyvatelům, Kosova a Čečenska. Lidé, které skupinky 
potkali, byli milí a přátelští a přispěli . Při obchůzkách po domech ale už takový úspěch nebyl 
zaznamenán. Je to i tím, že se lidé bojí zlodějů a jen neradi otevírají neznámým lidem. Tento den 
jim již nic neříká . Vánoční stromek s cukrovím by měl vydržet minimálně až do dnešního dne. 
Ale říkejte to dětem. Cukroví si utrhnou ještě dříve než je stromek úplně ozdobený a co se týká 
stromku - kdo má umělý, tak je bez problému. Ale v suchém panelákovém bytě moc dlouho 
nevydrží. Stromky se pak povalují brzy po Štědrém dnu kolem popelnic. 

8. 1. 

Kolínskou veřejnost vzrušilo v loňském roce pověšení a vysvěcení nových zvonů na chrámu 
sv. Bartoloměje. A nyní se zvony vracejí znovu. Tentokrát na stříbrném plátně v Kině 99, 
v patnáctiminutovém videosnímku kameramana a autora projektu Petra Hejcmana a střihače 

Luboše Čepka . Petr Hejcman se šel podívat na slavnostní akci a sebou si vzal samozřejmě 
fotoaparát a rodinnou amatérskou digitální videokameru. Zatím to bylo bez jakéhokoliv záměru, 
teprve později dostal nápad vyrobit z materiálu ucelený snímek. Z více jak hodiny vzniklo 15 
minut, které byly doplněny ještě několika záběry ze samotné výroby zvonů v Pasově. 
Snímek je promítán před každým filmem a líbí se. 

9. 1. 

Nejen v Kolíně přetrvávají problémy s opilci. Samozřejmě , že nejsou s nimi problémy tak často, 
ale je nutno si přiznat, že tu a tam to někdo přežene. Opilec znepříjemňuje zpravidla noční život
hulákají, znečisťují město a pokud je MP osloví, jsou ještě drzí. Vzhledem k tornu, že je Kolín 
dopravní křižovatkou, dostanou se sem bez problémů i jedinci z jiných 
okresů a to buď již opilí nebo do tohoto stavu přijdou teprve až v našem 
městě, protože je zde dostatek restaurací. Pro nebezpečné opilce je v Kolíně 
protialkoholní záchytná stanice, kam jsou umísťováni lidé, kteří se opiJI a působí 
na veřejnosti svým chováním pohoršení, přestupek nebo trestný čin. Až dosud 
sloužila nejen potřebám Kolína, ale i celého kolínského, nyrnburského a 
kutnohorského okresu.Bylo to zařízení Okresního úřadu Kolín a tyto sousední 
okresy na její provoz také přispívaly . Od počátku letošního roku je ale situace 
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jiná. Díky změnám, které probíhají ve veřejné správě budou co nevidět okresní úřady zrušeny. 
Jejich činnost přejde částečně pod kraje a částečně pod města . V tomto případě bude platit druhá 
varianta a to, že tzv. záchytka bude patřit městu. Z okresního úřadu přešlo zařízení na město a to 
pochopitelně nechce financovat celý provoz samo. Proto radnice rozeslala okolním obcím 
dopisy s žádostí o finanční spoluúčast. Při vypracování seznamu obcím, kterým byly tyto žádostí 
zaslány, se vycházelo ze statistiky počtu zadržený a na záchytce umístěných osob. Podle toho 
také byla stanovena požadovaná částka. Například do Kutné Hory putovala žádost o 100 tisíc 
korun. Odpovědi zatím nedošly. Záchytná stanice zatím funguje , město na její provoz 
vyčlenilo částku , která by stačila na první pololetí roku. Radnice uvažuje o tom, že by se 
zřizovatelské funkce k tomuto zařízení zbavila tím, že by ho nabídla nově vzniklému krajskému 
úřadu . 

V některých případech ale využijí kolínské záchytky i lidé ze vzdálených míst republiky, které 
v Kolíně přemohl alkohol. Jako dnes, kdy strážníci MP našli na nádraží silně podnapilého 
šedesátiletého muže z Olomouce. Vysvětloval, že slavil kulaté narozeniny a cestuje do Prahy. 
Ve stavu v jakém byl by však vůbec do vlaku nemohl a navíc se neudržel na nohách a upadl a 
poranil si hlavu. Takže za asistence strážníků putoval nejprve na ošetření a pak na záchytku. 
Oslava narozenin se mu pak druhý den ráno prodražila o tisícovku. Tolik totiž stojí jedno 
přespání na zdejší posteli. 

10. 1. 

Z náměstí zmizel vánoční strom. Brzy ráno, zhruba 15 minut před osmou hodinou pracovmc1 
Technických služeb nejprve sundali ozdoby, jedli pak rozřezali , větve naložili na Avii a odvezli do 
svého areálu. Získané dřevo bylo nabídnuto ke koupi lidem z města. Hodí se na topení. Snad se 
najde někdo, kdo zde ještě topí klasickým palivem. Tím bylo dáno vale loňským vánočním 
svátkům. Zbývá jen uklízet vánoční stromky od popelnic na sídlišti . 

Z budovy Altis ( bývalé Soji) začaly šlehat plameny tři metry vysoko nad střechu . Došlo zde 
k požáru a jako příčina bylo stanoveno vznícení kávy a usazenin na pražičce kávy. Hasiči přijeli 
se dvěma zásahovými vozy a pak ještě dorazila výšková technika. Hasiči museli zasahovat 
vybaveni dýchacími přístroji. Nakonec se zjistilo, že požár ještě před příjezdem hasičů uhasili 
zaměstnanci a plameny na střeše byly důsledkem silného hoření sazí v komíně . Oheň se na 
střechu naštěstí nerozšířil. Takže to, co původně vypadalo velmi hrozivě, nakonec tak strašné 
nebylo a škoda nebyla také příliš velká. 

ll. 1. 

I dnes se vždy najde pár lidí, kteří se zastaví u zdymadla na starém mostě a sledují s auty v zádech, 
jak komorou pomalu proplouvá ušpiněná loď. Tento zážitek je zejména pak pro děti , které mají 
vykulené oči a nestačí ani polykat sliny aby jim nic neuteklo. Dnes v těchto místech bylo ale zcela 
něco mimořádného . Neobvyklá podívaná se naskytla chodcům, kteří se podívali ze starého mostu 
přes Labe dolů. U hydroelektrárny byl jeřáb, potápěči a plno lidí kolem. Přes most mohly jezdit 
pouze autobusy městské dopravy, ostatní doprava byla odkloněna. Nešlo však o žádnou senzaci, 
ale pouze o výměnu starých česeJ u přívodního kanálku k hydroelektrárně, které mají zabránit 
tomu, aby se do turbín dostaly nežádoucí předměty, které by mohly způsobit její poruchu. Ty , 
které byly vyměňovány, byly ve vodě do roku 1988 a protože byly ze železa, za tuto dobu notně 
zrezivěly. Ty nové jsou nerezové, takže jejich životnost by měla být minimálně dvojnásobná. 
Při akci pomáhali i potápěči ze stanice Vltava. Pod nepromokavé kombinézy se museli pořádně 

12 



trn 

--------------------------------------------------------Kronika města Kolín 2 O O I ------------------------------------------------LED EN 

teple obléknout, protože teplota vody zde byla kolem dvou stupňů Celsia. K jejich výbavě patřila 
i vysílačka a světlo . 

Zloději se většinou zaměřují na peníze a nebo předměty, které je možné lehce prodat buď 
v bazarech a nebo na černém trhu. Občas se však mezi nimi najde i takový, jehož lup vzbudí 
úsměv - i když samozřejmě okradenému do smíchu není, protože za ztracené věci si on sám 
bude muset koupit nové, což je vždycky neplánované finanční vydání . Jeden takový zloděj vlezl 
nedovřeným větracím okénkem do sušárny domu v Kolíně 2 a bral prádlo. Bylo mu jedno, zda je 
to dámská podprsenka nebo pánské slipy. Každopádně se slušně vybavil a domácnost, která takto 
přišla o prádlo, měla škodu 5000 korun. 
Někdy je ale lup ještě méně obvyklý.Padesátileté ženě ze Zálabí se ze sklepa ztratila fenka 
německého ovčáka i se dvěma štěňaty, která byla tři týdny stará. Majitelce vznikla škoda za 3 500 
korun a zloději hrozí dva roky odnětí svobody. 

V kolínské nemocnici probíhá rekonstrukce interny. Denně zde pracuJe 50-60 dělníků . 
Momentálně vybourávají příčky a podlahy a osekávají staré vnitřní omítky. Během rekonstrukce 
jsou jednotlivá oddělení přestěhována do různých míst celé nemocnice. Přestože je to pro 
pacienty nepříjemné, dosavadní stav byl katastrofální. Pokoje byly okupovány až téměř desítkou 
pacientů. Nikdo neměl žádné soukromí, všichni věděli o všem. Pokud se někdo chtěl dívat na 
televizi , zároveň i zbytek osazenstva musel strpět pohyblivé obrázky. Jedno umyvadlo na pokoji, 
společné záchody pro celé patro. Kdo sem přišel , musel si říci, chudáci pacienti . Už byl nejvyšší 
čas na změnu. Sice nyní nastane trochu zmatek v areálu nemocnice, ale doufejme, že rekonstrukce 
bude probíhat dostatečně rychle. 

15. 1. 

Ani Kolínu se nevyhnula současná česká móda - mít doma pejska. Majitelů 
těchto zvířátek stále přibývá a tak přibývá i psů venčících se v parcích a 
samozřejmě také jejich exkrementů. Až dosud majitelé psů neměli 
povinnost uklízet je a tak psí hovínka bylo možné vidět v parcích, na 
chodnících, na zelených pruzích ve městě, na záhonech veřejné zeleně, 
prostě všude. Milovníkům psů to asi nevadilo, ostatním lidem ano a neustále 

na pozůstatky tohoto psího venčení poukazovali . Každý den si v průměru 
stěžovali na radnici dva obyvatelé. A tak se lidé psím výkalům vyhýbali . Děti 

chodí pravidelně zvenku omáznuté a usmrděné, neboť psi se venčí tam, kde si pak hrají děti. 
Těmto dětem nezávidím. Ani houpačky a průlezky nejsou z tohoto pohledu sterilní, neboť na ně 
chodí psi čůrat. Technické služby sice část uklidily při běžném úklidu města, ale stále ještě 
něco v ulicích zůstávalo. Nakonec si stěžovali i samotní pracovníci TS. Pokud nějaké místo 
vyčistili , během dvou dnů už bylo opět poseté psími výkaly. Potíže jim vznikaly také při sekání 
zelených ploch. Nezřídka byl uschlý psí trus příčinou poruchy drahé sekačky. Teď se situace 
obrací. Lidé, kteří přicházejí na radnici zaplatit místní poplatek za svého psa, dostávají současně 
upozornění na nutnost úklidu zvířecích výkalů. Strážníci Městské policie a členové přestupkové 
komise se dohodli na přísnějších kontrolách pejskařů a ten, kdo po svém miláčkovi neuklidí, 
může dostat až 1000 korun pokuty. Toto opatření platí od začátku roku. Strážníci zatím pejskaře 
jen upozorňovali a doufali, že tato osvěta přinese výsledek, ale zklamali se, dobré slovo na většinu 
lidí vůbec neplatilo. Tak tedy začnou přísnější postihy. Město také uvažovalo o zakoupení 
stojanů s lopatičkami a sáčky, které by mohli lidé volně používat, ale od tohoto záměru bylo 
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upuštěno . Důvodem byla obava z toho, že by lidé lopatičky a sáčky rozkradli a nebo vandalsky 
celý stojan zničili. Tak jiné řešení než aby si uklízel každý sám po svém psovi není. Kdyby totiž 
TS chtěly skutečně hloubkově a pravidelně čistit ulice , chodníky a parky od psích výkalů, stálo 
by to půl miliónu korun ročně . A na to město peníze nemá. 

18. 1. 

Poměrně často je ve městě cítit zápach rybiny. Nepochází však od ryb, ale z Lučebních závodů, 
z výroby retacelu. Je to důsledek technologického výrobního postupu, kdy je v určité fázi 
výroby vzdušnina odsávána do čtyřicetimetrového komína a vypouštěna . Výroba retacelu je 
sezónní, tento přípravek je vyráběn od podzimu do jara, kdy jsou rozptylové podmínky 
zhoršené, díky tomu dochází ke sražení mraku zatíženého znečištěnou vzdušninou na město a 
k vytvoření nepříjemného zápachu. Opakovaně se uskutečnila kontrolní měření emisí z výroby a 
vždy byl zjištěno, že jsou v zákonné normě. Avšak trimethylamin, tedy látka, způsobující typický 
rybí zápach je velmi intenzivně cítit i v malém množství a obtěžuje tedy i v minimálních 
koncentracích. Došlo proto k tzv. mimoprávní dohodě, v níž se představenstvo společnosti, do níž 
Lučební závody-Draslovka patří zavázali, že do zahájení výroby retacelu v sezóně 2001-2002, 
tedy do letošního podzimu, instaluje do výroby bioreaktor a do konce roku zahájí jeho provoz, 
čímž by byl typický rybí zápach nad Kolín zlikvidován. 

Oblečení na děti je téměř tak drahé jako na dospělého člověka, mnohdy ještě dražší. Navíc 
rostoucí děti mají velkou spotřebu oděvů a obuvi , a tak rodiče musí vydělávat hodně peněz aby 
své potomky oblékli a nakrmili . To ještě, že tu jsou vietnamci, kteří prodávají cenově přijatelnější 
oblečení. A někdy úspěšně napodobí známou značku výrobce, takže pak děti nemusejí chodit 
zakomplexovaní , že ostatní mají zn. "ADIDAS" a někteří jen "VIETNAM". Ale maminky se 
snaží ušetřit kde to jde. Již za mého dětství byly burzy dětského oblečení populární, umocněné 
tím, že neexistovaly žádné second handy. V Kolíně mají již dlouholetou tradici nejrůznější burzy 
dětského oblečení.Jejich prostřednictvím si vlastně lidé velmi pomáhají. Fungují tak, že lidé, 
jejichž děti už z ošacení vyrostly, ho organizátorům burzy přinesou, dohodnou si cenu. Ošacení 
je ve dny burzy vystaveno a na prodej. Pokud je prodáno, organizátor si strhne malý 
poplatek ( předem dohodnutý - 10 %) a dřívější majitel si přijde pro peníze. Pokud se zboží 
neprodá, musí si ho odnést. Jestliže si pro něj nepřijde , rozdá ho organizátor burzy zadarmo . 
Jsou však v Kolíně dvě místa, kde je možné ošacení získat zadarmo. Jedno z nich je na okresním 
úřadě v prostorách sociálního referátu . Sem, do regálů, naprosto anonymně, může po celý každý 
přinést nepotřebné oblečení, položit ho a odejít a stejně anonymně si lidé pro něj chodí. Je třeba 
napsat, že se zde skutečně dlouho nic nezdrží. Druhým místem je Český červený kříž v Sokolské 
ulici, kde zaznamenávají neustále nárůst zájemců, protože i toto ošacení je zdarma. Tady ale 
nejde jen o dětské oblečení. Zde přijmou i oblečení pro dospělé a díky tomu si sem už našli 
cestu i bezdomovci a lidé s velmi nízkou sociální úrovní. Jediným háčkem je manipulační 
poplatek, který organizace vybírá. Není sice nijak velký, jednu korunu za jeden kilogram oblečení, 
ale dárci se diví , proč mají platit, když chtějí něco darovat. Když jim ale pracovnice vysvětlí , že 
peníze jdou na charitu, někteří zaplatí ještě více. Zbytek ošacení, o které neprojeví nikdo zájem, 
vozí zaměstnanci červeného kříže do pražského útočiště pro bezdomovce, kteří se scházejí 
nedaleko hlavního nádraží . 
Přestože je oblečení přijímáno a rozdáváno zadarmo -jde tedy vlastně o jakési milodary -
vládne při tom přesný řád. To znamená, že není přijímáno ošacení špinavé, roztrhané , prostě 
t~kové, o které by nikdo nestál a tím by se přispívalo vlastně jenom k nepořádku v prostorách 
Ceského červeného kříže . 
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20. 1. 

Ve městě se konaly dva plesy, které poutaly velkou pozornost. 
Jedním z nich byl Ples města Kolína v Městském společenském domě, v historii již devátý. 
Pozornost přitahoval také proto, že v jeho průběhu měly být vyhlášeny výsledky soutěže 
Osobnost roku 2000 kterou pořádá Okresní hospodářská komora. Na plese toto ocenění z rukou 
starostky Zdenky Majerové převzala poslankyně Parlamentu ČR za ČSSD Jarmila Boháčková. 
Její vítězství bylo jednoznačné, hlasovalo pro ni pět ze sedmi členů poroty. Bylo celkem šest 
nominovaných a Paní Boháčková byla jedinou ženou. Na získání tohoto ocenění byla navržena 
za to, že pomohla rozšířit pracovní příležitosti v Kolíně, přispěla k rozvoji sociálních služeb a 
pomohla zdravotně postiženým. Porota ocenila i to, že se od počátku jejího volebního období 
zajímá o potřeby regionu a účinně se zasazuje o získání prostředků mimo rozpočet na krytí 
finančních rozdílů pro rekonstrukci některých částí kolínské nemocnice a dále na plynofikaci 
v Cerhenicích a Plaňanech v Ústavu sociální péče v Bylanech. 
Letos tedy došlo v této sféře k podstatné změně. Až dosud se akce konala v divadle. Zde zasedla 
porota, jednotliví nominovaní kandidáti se na jevišti sami představovali a porota pak 
rozhodovala. Mělo to svůj klad, protože bylo možné , aby se veřejnost seznámila 
s nominovanými. Na druhou stranu je třeba přiznat, že veřejnost na tuto akci chodila do divadla 
málo. Snad sem chodili jen příbuzní kandidátů a novináři, bylo zde tak asi 30 lidí. Takže nyní 
se porota sešla několik dní předem, hlasovala a výsledek pak byl slavnostně vyhlášen na plese. 

Šermířský bál se konal v Kolíně již po šesté a tentokrát byl v Domě dětí a mládeže Na Zámecké. 
Jako vždy, pořádala ho skupina historického šermu , nazvaná Páni z Kolína. V ČR je 2500 lidí 
ve 350 registrovaných skupinách historického šermu. Všichni dostali pozvánku na tento ples a 
je třeba napsat, že většina skupin pozvání přijala a ze skupiny někdo přijel. Mnozí chtěli mít 
dokonce jistotu, kde a s kým budou sedět u stolu a proto si svá místa rezervovali dopředu . Tento 
ples si získal věhlas po celé republice, ale i za hranicemi, o čemž svědčí to, že přijeli tančit 
šermíři i ze Slovenska. Domácí šermíři i jejich partnerky přišli všichni v dobových kostýmech. 
Nejvíce. bylo šlechticů a šlechtičen, byli zde ale té římští bojovníci, americká jízdní policie, 
příslušníci vojska Marie Terezie. Byla dobrá nálada, tančilo se, byly zde samozřejmě i ukázky 
šermířské, ale také břišních a jiných tanců, nechyběly ani legrační soutěže.Například štafetové 
předávání prstýnku navléknutém na brčku, ovšem výhradně ústy, nebo pití čaje z kojenecké 
lahve. Letos poprvé se volila i nejkrásnější účastnice plesu. Na prvních dvou místech se umístily 
Kolíňačky, třetí byla Pražačka. Největší krasavice získala šerpu, korunku, kytice a plyšového 
medvěda. Kolínský ples se vydařil a už se tu mluvilo o dalším. Ale nejen o něm, i o jiné akci 
Pánů z Kolína, která je známá po celé republice - o jarní šermířské bitvě, na kterou se také 
sjíždějí šermíři z celé republiky. Bude to květnová bitva a letos by měla ztvárnit legendu o 
králi Artuši . 

23. I. 

Každoročně touto dobou probíhají zápisy předškolních dětí, které od 1. září nastoupí povinnou 
školní docházku. Dětí stále ubývá a tak se v uplynulých měsících školy předháněly, jak se 
dostat do povědomí rodičů, co všechno nabídnout - ať již jde o úroveň vyučování nebo 
mimoškolní činnosti - jen aby se rodiče rozhodly pro jejich školu. Neboť čím více dětí, tím větší 
příspěvek od státu ( školy ho dostávají na žáka) a tím menší nebezpečí, že bude škola pro malý 
počet žáků uzavřena nebo spojena s jinou. Všechny školy tedy kromě jiného uspořádaly dny 
otevřených dveří pro děti i rodiče i pro celé třídy z mateřských škol. Některé školy připravují i 
školu na nečisto. I do školství proniklo tržní hospodářství. Zatímco před 1 O lety nebyl problém 
s nedostatkem dětí, dnes musí ředitelé bojovat o prestiž školy a nabídnout něco víc než ostatní. 
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Přestože dětí přišlo letos k zápisu méně než v loňském roce ( nikoho to nepřekvapilo, je to 
ustálený trend a výsledek byl očekáván), stále ještě jsou školy spokojeny. V září se v Kolíně 
otevře 12 prvních tříd, kam nastoupí 300 dětí. O všechny školy nebyl stejný zájem. Největší 
zaznamenali v 7. ZŠ, kam se zapsalo 67 dětí a tak zde otevřou tři třídy, jak si plánovali. Dva 
první ročníky budou ve 4. ZŠ v lipanské ulici, kde přivítají 50 prvňáčků. Dvě třídy pro 48 dětí 
budou i na 3, ZŠ v ulici Prokopa Velikého. Zde zaznamenali největší počet žádostí o odklad 
p~vinné školní docházky- 14. Dvě první třídy po 19 dětech bude mít 1. ZŠ v Bezručově ulici . O 
ZS v Mnichovické ulici se zajímali rodiče 32 dětí. Budou zde mít jednu třídu , stejně tak jako 
školy v Ovčárecké a Kmochově ulici . 

24. 1. 

Z funkce vedoucího odboru školství, kultury a sportu městského úřadu odchází na vlastní žádost 
do konce ledna Zdeněk Štefanec, které v této funkci působil od dubna 1999. Vedení radnice se 
s ním dohodlo na termínu odchodu a do jmenování nového vedoucího , na jehož místo bude 
vyhlášeno výběrové řízení, bude odbor řídit jeho dosavadní zaměstnankyně Jaroslava Svojšová . 
Zdeněk Štefanec svůj odchod odůvodnil tím, že dostal zajímavou nabídku zjedné kolínské 
střední školy. Láká ho učení (jako učitel působil před nástupem na MěÚ) a chybělo mu. 

25. 1. 

Již po druhé se vloupal zloděj do K-centra v Kutnohorské ulici ( centru pro drogově závislé). 
Tentokrát si odnesl věci za hodně peněz. Ukradl například televizor, hudební věž, mobilní telefon, 
chladič z osobního vozu zaparkovaného na dvoře, reproduktory od autoradia a vytrhl 
přístrojovou desku. Celková škoda je přes 75000 korun. 
Oproti němu byl zloděj přistižený v supemarketu Kaufladn naprostý troškař. Ten si strčil za 
bundu wolkmana ( přehrávač asi o velikosti 1 Ox20 cm, od něhož vedou sluchátka, takže majitel 
může poslouchat muziku, aniž by vyhrával svému okolí). Dále do stejného úkrytu schoval 
několikery slipy a celkové hodnotě více než 800 korun. U pokladny zaplatil jen za dvě lahve 
vody, které měl v košíku. Ochranka supermarketu však byla bdělá a muže zadržela a přivolala 
strážníky. Muž se dušoval, že přehrávač chtěl pro dceru a slipy pro sebe a že nikdy a nikde nic 
nekradl. Strážníci ale měli v počítači záznamy, že kradl u v dalším supermarketu , v Bille, takže 
jeho případ neskončil jen blokovou pokutou, ale byl předán k vyřízení přestupkové komisi na 
Měú. 

26. 1. 

Podvodníci, kteří se snaží vylákat od lidí nejrůznějším způsobem peníze, vymýšlejí stále nové 
finty . Stále nacházejí důvěřivé lidí, kteří jim na ně naletí. Tak v Kolíně začal působit falešný 
"hygienik". Je to muž, který se vydává za pracovníka hygienické služby v Kolíně a ukládá různá 
opatření včetně finančních postihů. Okresní hygienik na tohoto podvodníka upozornil a požádal 
občany, aby okamžitě informovali OHS nebo Policii, kdyby je takovýto výtečník navštívil. 
Další podvodník se zase vydával za pracovníka pojišťovny . Navštívil starší paní s tím, že jí jde 
vyplatit pojistku. Ta ho tedy pustila dovnitř . On chtěl vidět občanský průkaz a pak požadoval 
poplatek v hotovosti za vyplacení pojistky, které se ovšem nemělo uskutečnit hotově, ale peníze 
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měly podle něj přijít poštou. Paní tolik peněz, co požadoval, doma neměla, tak se rychle rozloučil 
a odešel. Teprve později paní zjistila, že sebou odnesl mobilní telefon jejího syna, který I 
v nestřeženém okamžiku sebral. 
Postižení se obrátili na Policii, leč v takovýchto případech je dopadení pachatele takřka 
nemožné. Protože než se okradení spojí s policií, on navštíví tímto způsobem ještě několik lidí 
a z města zmizí. Policie stále varuje, aby lidé nabyli tak důvěřiví, dávali si pozor, s kým mluví a 
neznámé osoby raději nepouštěli do bytu. Každou chvíli však zbydou někomu oči pro pláč. 

30.1. 

Středočeským krajem se valí epidemie chřipky. Epidemickou hranici, to je 2000 případů na 100 
000 obyvatel, přesáhlo v minulých dnech toto onemocnění v okresech Mladá Boleslav a Mělník. 
V těchto, ale i dalších okresech byl již v minulých dnech vyhlášen zákaz návštěv v nemocnicích, 
domovech důchodců a dalších sociálních zařízeních, někde byly uzavřeny i základní školy. 
Hygienici tak chtějí předejít šíření chřipky. Kolínu i celému okresu se chřipka zatím relativně 
dlouho vyhýbala a přírůstek chřipkových a akutních respiračních nemocí byl v mezích normálu 
pro toto období. Proto žádné z výše uvedených opatření, přijatých v jiných okresech dlouho 
nevstoupilo v platnost. Ode dneška však Okresní hygienická stanice vyhlásila na všech 
základních a středních školách tzv. chřipkové prázdniny, protože počet nemocných chřipkou 
dosáhl kritické hranice a na 100.000 obyvatel okresu připadá už 6.000 nemocných. Školáci se 
radují. 30. ledna měli dostat pololetní vysvědčení a pak je čekal jeden den prázdnin. Díky chřipce 
však dostali vysvědčení o jeden den dříve a mohou být doma. Ti, kteří neonemocněli , 
neonemocní a nebo mají chřipku za sebou, mají před sebou mimořádné volno, které rozhodně 
nečekali, až do 12. února. Škoda jen, že není vůbec žádný sníh, školáci by mohli svého volna 
využít k sáňkování, lyžování. Chřipkové prázdniny většinou přivítali i učitelé ( samozřejmě, že i 
pro ně znamenají placené volno), protože i mezi dospělými v učitelských sborech je mnoho 
nemocných, muselo se suplovat, spojovat třídy, vymýšlet náhradní náplň při výuce, protože ve 
třídách bylo málo žáků a bylo by nevhodné postupovat v novém učivu dále, protože po skončení 
epidemie by museli látku s nepřítomnými stejně probírat. Snad jen ve Zvláštní škole tyto 
prázdniny způsobily menší komplikaci, protože na 6. Února byl vyhlášen zápis žáků pro nový 
školní roky. Byl tedy přesunut na o jeden týden, na 13 . února.Chřipka, která republiku letos 
postihla má velmi rychlý průběh. Cítí se zdravý a v průběhu několika hodin je z něj nemocný 
většinou s vysokými teplotami, bolí ho ruce , nohy, prostě celé tělo, cítí se unavený. U někoho je 
chřipka doprovázena i respiračním onemocněním - kašlem, rýmou, bolestmi v krku. Lékaři podle 
okolností většinou vystačí s běžnými léky , jakými jsou paralen, acylpirin, případně něco proti 
kašli , rýmě. Hlavně však je třeba chřipku vyležet. Většina lidí to udělá, protože se necítí dobře 
a teprve v posteli se jim uleví. 

Jako každý rok i letos proběhla soutěž" Nejlepší sportovec města Kolína za rok 2000" . Slavnostní 
vyhlášení se koná pokaždé v kulturním domě na náměstí a letos nebyla žádná výjimka. 
Významného večera se zúčastnil dříve známý, dnes již trochu zapomenutý hokejový mistr z r. 
1985 Jiří Šejba. V kat. dospělých jednotlivců zvítězila očekávané Renata Hoppová. Za ní pak 
cyklistka Jana Jeřábková a Ladislav Doseděl. Za mládež to byl atlet Zdeněk Píchl, gymnastka 
Vlasta Štěrbová, atletka Barbora Březinová. 
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ÚNOR je oproti lednu v roli 
mladšího bratra a mladší sourozenci 
to mají občas těžké. Prvorozený leden 
je plný světel, jasu, oslav a očekávání. 
Začátkem roku jsme optimisté, plni víry 
ve vlastní síly se vrháme do plnění 
novoročních předsevzetí a čekáme 
zázraky. V únoru vystHzlivíme a chtě 
nechtě si musíme přiznat, že zázraky 
se nedějí a předsevzetí neplni. Výrobci 
automobilů a barev v katalozích 
uvádějí s oblibou jednotlivé odstíny 
šedi, jako je arktická šed; břidlicová 
šeď a přitom nejšedivější ze šedí je 
únorová šeď ztracených iluzí, 
nostalgického smutku po prošlých 
Vánocích, vody z rozježděného sněhu 
a zoufalého čekání na jaro, které stále 
nepřichází. 

Často je únor považován za 
nedorostlého šmudlu ve stínu 
sněhobílého ledna. K popularitě mu 
nepřidá ani to, že u zaostalejších nebo 
řekněme raději na přírodě vice 
závislých národů většinou jeho název 
souvisí s hladem, protože touto dobou 
všude docházely zásoby z minulé 
úrody. Naštěstí žijeme v Evropě, snad 

už konečně a navždy, a v ní se dnes 
v únoru nehladoví, ale tančí, křepčí 
a hýří. Je čas masopustního reje, 
maškarád, merend, bálů, plesů 

a vesnických tancovaček se 
zabijačkou. Jen rok od roku o 
úrovni nadšení stále více začínají 
rozhodovat peníze. Buďme proto 
rádi za studenty kolínských středních 
škol, kteří v době, kdy se pořadatelé 
tradičních plesů při dotazu na 
termín jejich plesu jen nejistě 
usmívají, vytrvale dál i přes stále 
citelnější finanční ztráty vlastními 
těly háji společenskou úroveň města 
pod vlajkou maturitních stuž
kovacich plesů. A pokud se vám zdá, 
že o sobě dávají vědět víc, než je 
obvyklé, tak je příliš neokřikujte. Lidí 
ochotných se za něco prát není nikdy 
nazbyt. Zatím v rámci Středočeského 
kraje nehrajeme ty housle, které by 
nám po zásluze náležely, a o tom, že 
bychom se podíleli na tvorbě 

partitury pro krajský orchestr, si 

můžeme nechat zdát. Zatím! 
lng.Zdeněk Slováček 
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1. 2. 

Dnešní den byl jedním z mála bílých v letošní zimě. Město se probudilo zasněžené 
a dokonale zimní. Jen teplota zimní nebyla. Ráno na nule, přes den nad nulou, takže 
výsledkem bylo, že sníh pomalu mizel. Navíc mu ještě pomohlo sluníčko, které se 
přes den objevilo na jasně modré obloze a odpoledne byly sněhu jenom zbytky.Je 
cítit, že počasí už směřuje k jaru a sluneční paprsky příjemně hřejí -i přes mrazivý 
vítr. Sníh se z našeho města nějak vytratil. Možná před 15 lety byla každá zima 
opravdu se sněhem. Dnes si to děti mohou jen přát nebo jet na hory. Pro dospělé lidi 
je zima bez sněhu a náledí pochopitelně přijatelnější a koneckonců i z hlediska 
finančního je to ta lepší varianta. Ušetří se spousta peněz za posyp a prohrnování 
sněhu. 

V nemocnici se již několik týdnů opravuje budova interny. Veškerá oddělení byla 
přestěhována na jiná místa , aby rekonstrukce mohla být provedena opravdu úplná. V areálu byly 
umístěny cedule, aby lidé zbytečně nebloudili, nebo mohou získat informace na vrátnici . 
Nemocnice o tuto akci dlouho usilovala, než se podařilo získat dostatečné finanční prostředky. 
Takže její zahájení bylo důvodem k radosti. Teď ji však kalí smrtelný úraz pětapadesátiletého 
dělníka z Rychnova nad Kněžnou, který zde pracoval ve výkopu. Přímo na hlavu mu spadl 
uvolněný panel a přimáčkl ho k zemi. Okamžitě byla zahájena záchranná akce, i když mnoho 
naděje mu nikdo nedával. Ke zvednutí panelu museli být přivolání hasiči, kteří mají odpovídající 
potřebnou techniku. Po zvednutí panelu nečekal nikoho pěkný pohled, muž byl samozřejmě mrtev. 
Ihned se na místo dostavila také Policie ČR, která začala vyšetřovat, zda nebyly porušeny 
předpisy o bezpečnosti práce , čímž by byl spáchán trestný čin ublížení na zdraví. Hned zpočátku 
tak padl na tuto stavbu nepěkný stín. 

Nového pomocníka mají kolínští hasiči. Firma Mero, která vlastní a provozuje ropovody Ingolstadt 
a Družba předala kolínským hasičům speciální vůz , který dokáže rychle a účinně odstranit 
následky ropné i jiné havárie. Kolín se tak stal jedním ze tří měst v republice, které ho mají od této 
firmy k dispozici -ještě je v Jihlavě a v Brně. Proč právě v těchto městech? Všechna tři se totiž 
stala strategickými body na trase, po které do republiky proudí již více než 30 let ropa. Takže 
hasiči z těchto měst by v případě potřeby s vozem vyjížděli i na ostatní úseky ropovodu. I když 
firma Mero investovala v uplynulých dvou letech do opravy celé trasy jednu miliardu korun a 
provoz je naprosto nezávadný, přesto takto jistí bezpečnost lidí. Techniku na úrovni půjčila 
hasičským sborům ve všech okresech na trase, ale tento špičkový vůz dostaly jen tři. 

Devítka je název restaurace v Kouřimské ulici . Patří ke slušným podnikům, kde nedochází 
k výtržnostem, takže bylo výjimkou , když strážníci MP byli krátce před 22. hodinou povoláni 
právě sem. Jeden z hostů zde totiž odmítal zaplatit útratu 140 korun. Zaměstnanci se s ním 
nehodlali dohadovat a vykázali ho ven. Kdyby muž zmizel v nočním městě, mohl si ušetřit 
peníze i další nepříjemnosti. Místo toho se začal násilím- boucháním, kopání a křikem - dobývat 
do již zavřených dveří provozovny, protože jí skončila otevírací doba. Slovně začal napadat i 
strážníky a tvrdil, že se vrátil z psychiatrické léčebny a že je mu všechno jedno. Hlídka si to 
ověřila a zjistila, že muž skutečně nelže, protože byl ráno z tohoto zařízení propuštěn. Domluvila 
mu a doporučila, aby se odebral do svého bydliště ve Velimi. Tím to však neskončilo, za hodinu se 
s ním strážníci setkali po druhé. Tentokrát to nebylo v restauraci, ale v nové budově EuroTelu u 
nádraží. Ostraha oznámila na služebnu , že se kolem motá podivný člověk a dobývá se dovnitř . 
Starý známý se však za hodinu stačil kdesi přivést do stavu opilosti, takže hlídka ho raději 
převezla do protialkoholní záchytné stanice, kde dospal noc. 
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Pražská polečnost na podporu kojtmeckých ustavů v f'eské r.;;;publice pof'·; da celoroční akci při níž 
j dnotli e u ·ta na št~Hljí znám~ osobnosti a' zd) pii"etou n~jaké dátky a s dětmi si pohraji. Již 
od rot.-u 1997 'Ždy v pr 11Í den me~íc1 ho. t přUede do nektereho z ustavit .• Ta kohnsk~ 
kojeneck-ý ústav se dostalo již po třdí. \'šeclmy dárky od spolccnosti, m zi nimiž b) Ia n~jvíce 
zastoupen,! susena mléka, pfnezl čkn dtvadla - Josd Kotěsovsky. Prohkdl st cele LJt1zem a ty 
nejstarší občánk_' překvapil ,.elk_'•m kloboukem a červeným klaunsk-ý n nosem. Kd ·ž rozdá al 
dárky a hral si s dettni, bylo na nem videt. ze má deti rád a Je mu mezí nimi dobi·e "edokázal ale 
zakrýt smutek z toho, že i přes veškeré materiální podmínky, které zdt: děti nuuL chybí jim to 
nejcennější - láska rodiéú, domo\, \ němž žije rodina. Každ~mu, kdo jde okolo. nemuLe muknout 
dět.c:;lj'· plác, kter)r tu je neustále slyšet. Dětí mají venku postýlky. lc7í tu bez po\šimnutí, brečt. Není 
lo radostn)· pohled ani poslech. 

5.2. 

a veřejnost se prostřednictvím novin dostala zajím,l\á informace. Kolín bude mít jesle jednu 
Průmyslovou zónu (kromě ti na Šťáralce) a velkým uchazečem je německá fmna B:M\'\. Tato 
informace je zcela nová, vel'ejnost o tú ne\ 0děla. Jen ti, k tet) ch st: bezprostředně t) kala - ob) valel~ 
Ovčár již měli schůzi. kde se jednalo o tom. zda by b. li od10ttú prodat sví! pozemky. Vzbl dem 
k tomu. že je obhospodařuje většinou místrú zemědčlské družstvo, které již m,1 na 1-.ahánku b} 
Problém neměl bvt . Může se však vyskytnout situace podobna te, která nastala v I-h-anicích na 
• foravě, kde se j;den vlastnil vzepřel. a díky tomu vyšrouboval cenu za pozcmel do závratn} ch 
cen. Toho se radnice obává. proto bude chtít postupovat co n~it"J chleji. 
Kolínem teď h)·be jediná otázb - bude zde továrna BtviW nebo nebude? Lidé o tom teď hodně 
~nluví, ale na odpověď je jdtě brzy. Faktem je. že tato nčmecká automobilka uvažuje jako o 
Jednom možném místě pro v)·stavbu nového závodu právč o Kolíně. Jako nejvhodnější lokalita 
pro vybudování objektu se jeví plocha mezi Kolínem a OliScdní obcí Ovčát}, kde jsou majiteli 
Pozemků desítk1: ~·zickrých osoh. I proto se mvestoi·i obávajt možn · ch spckulačních záměru o cenc 
zjejich strany, což by mohlo investory i odradit. Jinak ale je Kolín velmi vstlí ný tomuto 
latněru protože v tom vidí i perspektivru snízcní nezamě tnanosti ( nyní je 10 procent). Od 
Počátku roku se zvýšila o čtyři desetin ' procent. ~ o ěh je sta dardní, počet zájemců o 
Práce se pravidelně v lednu zvyšuJe, pro~ e lidem kQ I.>"Í-""'Pl-aeevni smlouvv k posledmmu 
Prosinci předcházejícího roku. - · ·fn:é:..-__191iiJS~ :~duj~·-n)~ 4609 ucha1cčů 
z celťho ot.resu. Pro zájemc. JE,Le!:!!!}.l~in~_,.~n~)O~II.!i ~~~· P01-ud b1_ ,zde 71. kal_ pr · ci 
\ ~o~ečné fázi asi 300~ aSsama extsfen~l}: ěla\be~~,;.P-~ ~-' edla oz·~) .ostatních sl~žeb e 
~estc. mohla by nezamcstnan~odc;ta!Jnrkldn~Jt.~d~upr'·c z~by~:....-.-.tru:11!í[h~y .. ta\ 
Jako v Mladé Boleslavi. kde je díky automobile~;; 'neZatn~anost 3 procenta. Jenže Kolín to mčitě 
nebude mít lehké. Snaží se sice ma. ·imálně vyjít vstříc investorovi, ovšem má vdikého konkurenta
město v SRN nt:daleko Hamburku. I toto město usiluje o v)Tobu vozu B lW a je ochotno 
nabídnout co nejlepší podmínky. Probthají intenzívní jednání nt.::jen na úrovni Kolína, ale -ptše na 
Úto\. i republikov·. Ve věcí se angažuje Czechln ~;; t i samotná vláda. Jednáni probíhají na 1adnici. 

utomohilka si dělala i telefonick-y pmzkum nahodnym ohcanúm Dotazovali se na J3Z~ ko' e 
zn, lo 'ti, zkušenosti, zda si m sll , že bud~; no á finna pw region piínoscm. hm1a hodně s olél1.1 na 
stroJírenskou tradici. a pripra ě pracovnt u by s~ mela podllct i průmyslovka. Nicm n Kohn 
nemůže čekat až na jeho J onečné rozhodnutí. a musí b_'t tro hu v prcdstihu. Pokud by se totiž 
B! 1 \ pro Kolín rozhodl, mu 1 v okamztku jeho souhlasu byt cd pozemek pripra eny. To je 
lůavní podmínkou. 'a územt, ktere prip, dá v ú ahu m · pudu 260 ·J, stmku a pra ~s nimi radnic.: 
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jedná o prodeji, jímž by se tyto pozemky dostaly do vlastnictví obce. Uzavírá s nimi smlouvy o 
smlouvě budoucí a vlastníci dostávají 250 Kč za jeden metr čtvereční bez ohledu na bonitu půdy. 
Všichni vlastníci tuto nabídku přijali, neobjevil se žádný případ spekulace, kdy by majitel chtěl 
tím, že bude odmítat prodat, vyhnat cenu ještě výše. Vedení automobilky slibuje, že definitivní 
rozhodnutí padne v polovině června letošního roku. 

Čistota města je stále bodem číslo jedna v pracovním programu Technických služeb. Koupily 
nedávno nový čisticí stroj , avšak ukázalo se, že ho nelze používat denně nebo příliš často. 
Nečistotu z dlažby sice uklidí spolehlivě, ale na druhé straně vymílá spáry mezi dlažebními 
kostkami, což také není dobře. Ani po zakoupení tohoto stroje tak nedošlo k odstranění zásadního 
kolínského problému, a to je denní likvidace psích výkalů. Nehorší situace je na zelené ploše 
kolem morového sloupu na Karlově náměstí a na záhonku v Pražské ulici. Tyto plochy jsou 
poměrně malé, všude jen samé chodníky. Takže majitelé pejsků chodí venčit na tato dvě místa, 
protože jiná mají daleko. TS měly také nabídku na speciální elektrický vysavač, ale po 
posouzení došly k závěru, že je příliš těžký na celodenní práci . K " luxování " psích hovínek" 
proto zkoušejí vysavač na listí. Mnozí majitelé psů k celé záležitosti přistupují velmi sobecky. 
Přestože při placení místních poplatků ze psů dostávají upozornění, že jejich povinností je po své 
pejskovi uklízet, nedělají to. A to i přesto, že na to ve zvýšené míře dohlížejí strážníci MP. 
Mnozí lidé poukazují na to, že si zaplatili likvidaci svého odpadu a že tedy TS musejí uklízet. ( 
Ovšem za psy město vybere ročně 400.000 korun, zatímco celoroční údržba stojí 2 milióny korun. 
Pejskaři tedy stále přidělávají radním vrásky. Naopak pozitivní zvrat nastal ve výskytu černých 
skládek, když radnice důsledně trestala ty občany, kteří byli při odkládání odpadu na černou 
skládku přistiženi a důsledně vyhledávala občany, kteří se nezapojili do systému likvidace 
odpadků, stanoveného městem a upozorňovala je na tuto skutečnost s uvedením případných 
postihů . Na letošní rok byl stanoven poplatek za odvoz a likvidaci komunálního odpadu na 300 
korun za osobu. Je to jen nepatrné zvýšení proti loňsku. Občané jsou povinni zaplatit tento 
poplatek do konce února buď jednorázově na celý rok a nebo jen na první pololetí s tím, že 
druhou část musí zaplatit nejpozději do konce června . Technické služby se také řídí zásadou, že 
když někde chybějí odpadkové koše, lidem se mnohdy ani nelze divit, že odpadek pohodí na 
zem. Aby takováto situace nemohla nastat, TS koupily dalších 100 odpadkových košů, které JSOu 
rozmísťovány na těch nejfrekventovanějších místech ve městě. 

6. 2. 

Postrachem Kolína byl v minulém období bytový zloděj. Žádné zabezpečení domu či bytu pro 
něj nebylo překážkou, všude se dostal. Jeho rukopis se začal objevovat i mimo okresní město. 
Byl prostě nepolapitelný, škoda narůstala, až se konečně jednou k němu štěstí obrátilo zády a 
byl polapen. A to přímo při činu . Zadržel ho jednadvacetiletý mladík z Polep, který ho vyrušil 
přímo při vloupání do domu svých rodičů . Když se totiž blížil kjejich domu, všiml si, jak jakýsi 
muž vyskakuje z otevřeného okna a utíká. Byl dobrý běžec a tak rychle prchajícího dohonil, 
přimáčkl k zemi a mobilem zavolal Policii ČR Ta při vyšetřování zjistila, že pětatřicetiletý muž 
z Kolína má na svědomí 70 vloupání do bytu a domů, při nichž kradl především peníze, šperky a 
jiné cennosti- vše v hodnotě více než 2 milióny korun. Při domovní prohlídce jeho sídlištního 
bytu se mnoho věcí našlo, včetně peněz, jejichž výše se pohybovala řádově ve statisících. Bylo 
mu doručeno obvinění a ve vazbě čeká na soud. Podle trestního řádu mu hrozí trest odnětí svobody 
až na 12 let. Jednadvacetiletý student z Polep však sklidil vavříny zato, že zadržel dlouho 
hledaného zloděje. Od ředitele Okresního ředitelství Policie ČR v Kolíně obdržel značkové 
hodinky. 
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Obchodníci v centru města se snaží přilákat své zákazníky jednak upravenými výlohami 
s vystaveným zbožím , nápisy na výlohách (zejména o typu slevy), ale zejména pak stojany 
umístěnými na chodníku. Pro obchodníky věc dobrá, pro chodce již nikoliv, protože se jim musí 
vyhýbat. Sice jsou umístěny buď přímo u zdi, nebo až na okraji chodníku, ale kolemjdoucí musejí 
dávat pozor, aby nenarazili . Za takto umístěný stojan musí městu zaplatit, protože si vlastně 
pronajímají pozemky města. 
Už v loňském roce byl jablkem sváru mezi radnicí a živnostníky poplatek za jejich reklamy, které 
umísťují na reklamních stojanech typu A na chodnících a veřejných prostranstvích. Loni byl 
poplatek 1200 korun za rok a letos radnice rozhodla, že bude stejně vysoký. Jedná se prakticky o 
100 korun měsíčně, což by mohl zaplatit skutečně každý. V loňském roce však 13 procent 
kolínských podnikatelů nezaplatilo a přesto stojany využívali . Pokud se bude tato situace opakovat 
i letos, vyzve radnice podnikatele, aby zaplatili . Jestliže tak neučiní, bude předána celá záležitost 
přestupkové komisi. Částka za zaplacení poplatku za reklamu na stojanu rozhodně není tak vysoká, 
že by podnikatele zruinovala. Je to spíše otázka slušnosti vůči městu, v němž podnikatel žije a 
pracuje. Mnozí se sami začátkem roku přišli na radnici zeptat, kdy se bude za tyto stojany 
platit. Jsou však i takoví, kterým se rozhodně nevede špatně, ale poplatek uhradit nechtějí. 
Například majitel zlatnictví v pražské ulici Jan Hora tvrdí, že nikdy nezaplatil a raději stojan 
přestane používat, protože vymáhání tohoto poplatku považuje za nehoráznost. Navíc protestují 
proti politice města, která podporuje výstavbu velkých supermarketů a tím ohrožuje existenci 
drobných živnostníků. 

7. 2. 

Profesionální kolínští hasiči složili poprvé služební přísahu . Je to novinka, vyplývající z nových 
zákonů . Až dosud, kdo chtěl pracovat u profesionálního Hasičského záchranného sboru, uzavíral 
běžný pracovní poměr a vše stvrzoval podpisem. Nyní jsou tito profesionálové ve služebním 
poměru, obdobně jako policisté. Text přísahy, kterou skládali, obsahuje prohlášení o chování 
hasiče, klausuli o chránění obyvatel republiky a majetku i s nasazením vlastního života. Hasiči se 
zásadami přísahy musí řídit i mimo službu. 

9. 2. 

Koncem ledna se hasiči potýkali s mastnou skvrnou na Labi. Neuplynulo pár dní a řeka byla opět 
v ohrožení. Všimli si ho zaměstnanci Povodí Labe, kteří vysekávali roští na břehu podle Labe, 
v místech, kde do něj ústí potok Polepka. Mastná skvrna se později při rozboru ukázala jako 
bionafta. Tato látka vytékala do vodoteče dešťové kanalizace nedaleko Kovošrotu. Bylo nutné 
kanalizaci prohlédnout, až konečně bylo nalezeno místo, kde byla znečištěna. Bylo to v místech, 
kde se z vagónů tato bionafta stáčí do cisteren. Bohužel, nepodařilo se nalézt místo, kde tekutina 
Utíká. Přivolaní hasiči tedy zacpali vývod kanalizace, nasadili dvě norné stěny a pak přidali ještě 
další dvě . Vše tedy poměrně dobře skončilo. Díky tomu, že byl únik bionafty včas objeven a do 
Labe se ho dostalo málo a také že byla včas přijata příslušná opatření. Firmě, která měla tuto 
hrozící katastrofu na svědomí, hrozí ve správním řízení pokuta. 

Kolínské Kino 99 zažilo pořádnou melu. Promítala se zde totiž nová česká pohádka Z pekla štěstí 
2, kde hrají oblíbení herci a zpěváci -Karel Gott, Daniel Hůlka, Helena Růžičková ... Ještě než se 
odpoledne začalo promítat, podepisovali zde někteří účinkující památníčky, programy, vstupenky, 
co kdo si přinesl. Takže děti , které tvořily podstatnou část publika, šly tentokrát do kina s něčím 
na co se mohl umělec podepsat.Byl tu Miroslav Šimůnek, Lukáš Vaculík, Rudolf Kubík, Dan~ 
Morávková, Daniel Hůlka a režisér Zdeněk Troška, Helena Růžičková. Autogramiáda začala před 
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15 hodinou a spousta dětí spěchala, aby stihla představení od 15 hodin, na které měla vstupenky. 
Jakmile se začalo promítat, ruch v předsálí trochu utichl, ale během dvou hodin vůbec neustal, 
protože přicházeli stále další zájemci o podpis. Pravé peklo pak u šatny a stolů umělců nastalo , 
když skončilo představení a děti, které již pohádku viděly se střetly s těmi, které přicházely na 
další promítání od 17,30 hodin. A všichni chtěli podpis. Snad se dostalo na všechny a losovaly se 
dokonce i vstupenky na této premiéře a jedna dívenka si odnesla plyšového draka. 

ll. 2. 

Rozkvétají sněženky, krokusy, čemeřice - zvláště tam, kde jsou umístěny na sluníčku . Letošní 
zima je nestálá. Období teplejší se střídá s mrazivým, déšť se sněhem a mraky se sluníčkem . 
Každopádně jsou tu již první poslové jara- drobné bílé kvítky na záhonech v zahrádkách . Blížící 
se jaro je také vidět na trhu. Prodávají se semena a dokonce už i rychlená sadba salátu a kedluben 
pro skleníky a pařeniště. Je však poměrně drahá. Jedna rostlinka salátu stojí 1, 70 - 2 koruny, 
kedlubny 2 -- 2,50 Kč ( podle velikosti). I přesto, že je to poměrně drahé, prodávající má velmi 
rychle prázdné bedničky. Důvodem je i to, že s tímto sortimentem je tu jen jeden prodejce. 

12. 1. 

Pejskové v Kolíně dostávají nové identifikační známky. Jejich majitelé musí do konce března 
zaplatit místní poplatek ze psa a současně je jim vydávána nová identifikační známka. Až dosud 
totiž pejskové na krku nosili kulatý plíšek s vyraženým nápisem Městský národní výbor. Byly to 
tedy známky minimálně 1 O let staré. Ta nová bude hezkou ozdobičkou, protože má tvar čtyřlístku 
a tak jako dosud by je měli psi nosit na obojku. Poplatky za psy nejsou v Kolíně vysoké. Majitel 
platí za psa chovaného v panelovém domě 500 korun a v rodinném domku 200 korun. Důchodci, 
ať bydlí kdekoliv, platí 100 korun. Stokorunu platí i majitelé psů v příměstských částech 
v Sendražicích, Štítarech a Zibohlavech. Za druhého a každého dalšího psa zaplatí jeho majitel po 
tisícikoruně ( i když je důchodce) . Pokud si někdo vezme psa z útulku a tuto skutečnost prokáže 
příslušným dokladem, tento rok poplatky platit nebude. I když poplatky tedy nejsou vysoké, přesto 
se najdou lidi, kteří by se placeních rádi vyhnuli . Na ně a nebo na zapomnětlivce pamatuje radnice 
ustanovením, že pokud nebude poplatek zaplacen do konce března, bude o polovinu vyšší. Od 1. 
dubna začnou strážníci MP, kontrolovat, zda byl poplatek zaplacen či nikoliv. Majitel se bude 
muset prokázat buď známkou nebo dokladem o zaplacení. Občané jsou však vychytralí, 
v mnohých případech je pes napsán na důchodce, protože platí menší poplatky. Dokázat to, je ale 
velký problém, protože jeho skuteční majitelé řeknou , že mají babičku nemocnou a psa si vzali jen 
na chvíli k sobě . 

Radnice v současné době eviduje 2394 psů. Ovšem předpokládá se, že počet psů ve městě je daleko 
vyšší, protože mnozí svého čtyřnohého přítele nepřihlásí, mají ho tzv. načerno a jen těžko se 
chovatelům dokazuje, že pes, který jim pobíhá po zahradě je jejich. Vybrané peníze za psy (ročně 
450.000 korun) věnuje radnice na údržbu silnic a chodníků, na kterých pejskové viditelně 
zanechávají své stopy. V současné době staví radnice útulek pro psy za 5,5 miliónu korun. Jeho 
provoz bude ročně stát kolem 800. 000 korun. 

Na strážníka MP si troufl osmadvacetiletý muž na křižovatce ulic Politických veznu a 
Kutnohorská. Tento mladík se snažil ulici přejít, ačkoliv na semaforu svítila červená pro chodce a 
auta vesele jezdila. Poprvé se mu to nepodařilo, musel se vrátit, avšak na druhý pokus přešel , ale 
rovnou do náruče strážníků. Ti ho okamžitě legitimovali. Neukázněného chodce se však jejich 
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požadavek nepříjemně dotknu! a reagoval velmi ostrými slovy, aby ho hlídka neotravovala a pak 
přidal ještě několik nevybíravých nadávek. Do jednoho ze strážníků začal strkat a kopat a bušit 
rukama. Byl tak rozlícen, že nereagoval ani na výzvu, aby svého chování zanechal. Uklidnil se až 
po zacvaknutí pout. Jeho záchvat vzteku byl drahý, během několika hodin mu bylo sděleno 
obvinění z útoku na veřejného činitele. 

13. 2. 

Někteří lidé jsou zlí a necitliví ke zvířatům. Dokladem toho je kontejner v Kremličkově ulici, 
odkud se ozývaly žalostné zvuky - něco mezi mňoukáním, pískáním a vrněním. Jeden z občanů 
otevřel tedy víko a uvnitř uviděl černý baťůžek, v němž se něco pohybovalo. Otevřel ho a uviděl 
dvě malá štěňata. Jednalo se o šestitýdenní fenky křížence, podobné trochu mláďatům německého 
ovčáka. Svůj nález oznámil a také osobně doručil na služebnu Městské policie. Štěňátka byla 
pořádně vyhladovělá . Od strážníků dostala mléko a dětské piškoty, které ihned s velkou chutí 
snědla a dožadovala se přídavku. Dostala ho a ne jednou - zásoby na misce byly průběžně 
doplňovány po celou noc. Pejskům je sice na strážnici dobře, jsou v teple a nemají hlad, ale stýská 
se jim po člověku. Strážníci je sice občas pohladí, pochovají, ale strážníci jsou tu na něco jiného, 
než na to aby, chovali opuštěné pejsky. Více jsou ve městě, v terénu. A tak když služebnu opustí, 
ozve se lítostivé vytí a kňučení. Snad se jim vrací trpká zkušenost, kdy skončili v kontejneru, 
která se ztratí teprve až se přihlásí jejich nový pán, který se o ně bude ochoten starat. 

14. 2. 

Také do Kolína dorazil svátek sv. Valentýna, který je svátkem zamilovaných. Není to naše domácí 
tradice a byla k nám vlastně importována z Ameriky, kde se již vžila. U nás se jí chopili 
hlavně obchodníci, protože znamená obchod, zisky. I kolínské výlohy jsou tedy přeplněny srdíčky 
a květinami, lákají ke koupi čehokoliv, co je určitě tím pravým valentýnským dárkem. Takže 
zisky mají květinářství, cukrárny, prodejny dárkového zboží, ale i prádla, které nabízí například 
spodní prádlo vyzdobené srdíčky a podobně. Mnoho lidí, ani vůbec neví, kdo to byl svatý 
Valentýn a proč právě 14. únor patří zamilovaným. Legendy vyprávějí různé příběhy o tomto 
muži, který žil v Římě ve třetím století.. Podle jedné byl knězem, který oddával mladé páry 
toužící založit rodinu i po té, co římský panovník Claudius II. instituci manželství zrušil, protože 
ženaté muže nepovažoval za dobré válečníky. Za trest byl prý 14. února popraven. Jiná legenda 
vypráví o Valentýnovi jako o knězi, jehož římský biskup jako trest za to, že propagoval 
křesťanství, odsunul na statek nedaleko Říma. Zde však žila se svým otcem krásná, ale slepá 
dívka. Její otec ji byl ochoten za Valentýna provdat pod podmínkou, že Valentin prokáže 
všemohoucnost Krista, kterou propagoval. Modlil se k Bohu za uzdravení této dívky a ona 
najednou prohlédla. Když se o zázračném uzdravení dozvěděli místní lidé, pohané, vnikli do 
domu, kde Valentýn bydlel a zabili ho. Valentin pak začal být od 4. století uctíván jako světec. Ať 
tak či onak, tato historie je pro nás cizí a tak se jí chytají nejen obchodníci z ryze praktického 
hlediska, ale hlavně mládež, která ve valentýnských oslavách vidí příjemný způsob , jak si ukrátit 
čas a je nadchnuta pro něco nového, čím dává najevo, že se odlišuje od předcházejících 
generací, které považuje za staré. Obecně ovšem lze říci, že čím starší člověk, tím méně se o tento 
svátek zajímá. Takže zůstává vlastně v rukou obchodníků a nejmladší generace. 
Jedinou hromadnou akcí k této příležitosti bylo zábavné diskotékové odpoledne v Centru 
mládeže v Bezručově ulici, které vyvrcholilo závěrečným tancem pro všechny zamilované. 
Valentýnské odpoledne zde bylo již třetím rokem, avšak letos měli účastníci možnost 
vlastnoručně si vyrobit v keramické dílně ještě srdíčka . 
Nevšední valentinskou podívanou ve výkladní skříni připravilo rádio KISS na 14. února. Hlavní 
aktér byl vybrán z řad dobrovolníků. Stal se jím čtyřicetiletý Albín Strakulák ze Šenor. Jeho 
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úkolem bylo strávit 24 hodin v posteli se dvěma společnicemi - Petrou Walterovou , 
osmnáctiletou studentkou a Michaelou Liškovou , čtyřiadvacetiletou svobodnou maminkou ( ani 
jedna nebyla z Kolína, pořadatel sem obě přivezl ráno luxusní limuzínou - ve výkladní skříni 
v pasáži u Městského společenského domu. Všichni tři byli velmi spoře odění, jen do spodního 
prádla. Vydrželi zde po celých 24 hodin a pak postel byla pana Albína. A co mladý muž 
s dvěma ženami v jedné posteli po celou dobu dělal? Na programu bylo vzájemné krmení, 
masáže, malování na tělo . Dívky pana Albína dokonce i ostříhaly a daly a jeho účesu nový 
moderní tvar. Vše vyvrcholilo striptýzem , k němuž se připojil i jeden z diváků venku. Odvážlivec 
ale na počátku hrátek , při společné snídani ve výloze uvedl, že je ženatý a postel, kterou vyhraje, 
věnuje své milence. Výlohu po celou dobu střežili moderátoři stanice a informovali veřejnost 
prostřednictvím živých vstupů.Výloha byla osvětlena po celou noc.Nad průběhem akce po celých 
24 hodin bděla bezpečnostní hlídací služba. Po skončení pan Albín řekl, že se cítí skvěle a že za 
výlohou byla větší pohoda než v rodině. Užil si spoustu legrace, a že mu vůbec nevadí, že je 
trochu unaven, protože celou noc nezamhouřil oko. 
Stanice KISS, kterou hodně poslouchají mladí lidé, pro tuto akci rozjela pořádnou reklamní 
kampaň . Na vlnách rozhlasu, na plakátech vylepovaných v Kolíně, Kutné hoře, Poděbradech a 
Nymburce. Každopádně tato akce byla dobrou reklamou pro rádio KISS. I když u obyvatel byla 
přijata s rozporuplnými pocity. Některým se líbila- hlavně těm mladým-, našli se ale také takoví, 
kteří ji odsuzovali jako nevkusnou a nechutnou. To hlavně ti starší, kteří mají výhrady k podobným 
košilatým až nahatým scénám na veřejnosti. 

15. 2. 

Neobvyklou podívanou měli náhodní chodci na kruhovém objezdu. Z projíždějícího nákladního 
vozu Avia se sesypalo kolem dvou tun železa, když se uvolnily plechové pásky, které ho držely 
na autě . Když utichl ohlušující rámus a byl čas obhlížet škody, zjistilo se, že se naštěstí nikomu 
nic nestalo, protože plech nespadl na žádné osobní auto kolem projíždějící. Pouze lehce byly 
poškrábány dřevěné postranice Avie. Její řidič se okamžitě začal sám starat o likvidaci nehody. 
Mobilerri přivolal zdvižnou plošinu a její obsluha naložila zpět plechy na vůz a upevnila je a 
auto mohlo pokračovat ve své cestě. Strážníci MP, kteří na místo přijeli rovněž, tak byli také 
jenom v roli diváků. Jenže tenhle náklad byl jako začarovaný . Co v Kolíně prošlo bez pohromy a 
následků , o kus dál už mělo dopad horší. Kritické bylo místo u odbočky na Kutnou Horu ze 
silnice směrem Kolín - Čáslav . Železo, které bylo v Kolíně znovu upevněno na ložnou plochu se 
přemístilo těsně za kabinu řidiče a zmačkalo ji. Mužovi se opět nic nestalo, ale auto dále už 
nebylo schopné provozu. Teprve přivolaní hasiči z Kolína za pomoci jeřábu upravili náklad do 
PŮvodní polohy. Pak se znovu Avie rozjela ke svému cíli. 

19. 2. 

Zaměstnanci nejrůznějších institucí, obchodů a dalších organizací, které nemají vlastní kuchyň 
s jídelnou pro stravování svých zaměstnanců ( jde výhradně o obědy) , pro ně kupují od 
specializovaných agentur stravenky. Jedná se o poukázky, za které je možné v určené síti 
restaurací i obchodů kupovat teplá i studená jídla. Tyto poukázky mají různou hodnotu - 30, 35, 
45 , 50, 65, 75 Kč . zaměstnanec je kupuje za menší hodnotu, zbytek doplácí zaměstnavatel. Je jen 
otázkou jeho solventnosti a ochoty, kolik svým zaměstnancům na jedno teplé jídlo přispěje. Je 
třeba uvést, že tyto stravenky velkou měrou příznivě ovlivňují bufety a restaurace v centru 
města, protože zde jsou také různé úřady, které svým zaměstnancům tuto výhodu poskytují a 
mnohé prakticky drží nad vodou. Nejvíce se nakupuje na stravenky v bufetu Passage, Jitřenka, 

v restauracích v Městském společenském domě, Devítka, Stoletá, v potravinářské samoobsluze 
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Burko, Bezovka, potraviny J. Kliková na konci Kutnohorské ulice u pošty, v řeznictví U Šamana. 
Supermarkety žádné stravenky neberou . Prodavači si uvědomují, jak jsou pro ně nákupy na 
stravenky výhodné a prospěšné, ale snazt se i chytračit. Takže například někde za ně 
neprodávají cigarety, jinde zase nechtějí vracet drobné nad pět korun. Argumentují tím, že by 
někdo mohl platit nákup za 1 O korun stravenkou v hodnotě podstatně vyšší a získávat tak hotové 
peníze .... Originálně tento problém vyřešili v Jitřence. Mají orazítkované bločky s hodnotou 
1,2,3,4,5 Kč a ty vracejí místo peněz v jakémkoliv množství. . Spokojeni tak jsou všichni a navíc 
Jitřenka si tímto způsobem přitahuje zákazníky, protože tato "platidla" nikde jinde nevezmou, 
takže se s nimi musí zase do Jitřenky. 

Kolín má 20 oficiálních ploch pro vylepování plakátů, o které se starají Technické služby. Plakáty 
jsou vylepovány vždy ve středu odpoledne a ten, kdo chce nějaké vylepit je musí přinést nejdéle 
ve středu dopoledne. Pochopitelně, že za vylepení se platí , cena se vypočítává podle toho, jak 
jsou plakáty velké, kolik jich má být vylepeno a jak dlouho mají viset. Čas od času se však najdou 
vykutálení chytráci, kteří si myslí, že svoji informaci rozšíří zdarma a ti pak načerno vylepují 
své plakáty. K tradičním akcím tohoto druhu patří výprodeje koberců a diskotéky v Benešově. 
Pořadatel, aby se vyhnul postihu, své jméno na plakátek neuvede a vylepuje je většinou večer 
nebo v noci . Umísťuje je na sloupy a jiná místa, která vůbec k plakátování určena nejsou a nebo 
s notnou dávkou drzosti přelepuje na plakátovacích plochách plakáty vylepené řádně a stejně tak 
poctivě zaplacené. Zaměstnancům Technických služeb tak přibývá další práce kontrolovat nejen 
plakátovací plochy, ale i celé město a nelegálně vylepené a nezaplacené plakáty strhávat. Pokud lze 
z plakátu zjistit organizátora černého výlepu, je písemně upozorněn na svoji činnost a případ je 
postoupen přestupkové komisi MěÚ, která určí výši postihu. Podle zákona je pokuta možná až do 
200. 000 korun. Mnohdy musí být zaplacení pokuty vymáháno soudní cestou. 

20. 2. 

V Kolíně je jako jediná v České republice a v Evropě Romská střední škola sociální. První žáky 
přivítala 1. září 1998, takže dnes jsou tu už jak nejstarší třetí ročníky a nově bylo zahájeno také 
dálkové studium při zaměstnání. V současné době má škola ve třech ročnících 60 studentů denního 
~tudia a ve dvou ročnících 61 studentů dálkového studia. Ško~a je v Macharově ulici na Zálabí, je 
Internátní, domov mládeže je umístěn přímo v budově školy. Záci jsou ubytováni přímo v budově 
školy ve čtyřlůžkových pokojích, na každém ze dvou pater je sociální zařízení a klubovna, 
v suterénu školy se nachází klubovna, kuchyňka, tělocvična s posilovnou, jídelna. Ve škole i 
~ domově mládeže je zaměstnáno pět interních učitelů a vychovatelů, externě sem dochází 
Jedenáct vyučujících . Ve škole jsou vyučovány všeobecné předměty jako na každé jiné střední 
š~ole a dále předměty specializační, to je veřejná správa, právo, sociální práce, komunitní práce, 
Cizí jazyky a romština. Skola pro své vynikající žáky zařizuje i prázdninové stáže v zahraničí a 
podporuje aktivity žáků v jejich volném čase. Mají možnost navštěvovat různé zájmové kroužky ( 
karate, kopanou, aerobik, výpočetní techniku, šití, vaření, různé kroužky s kulturním zaměřením). 
Ke vzdělávání žáků slouží i různé exkurze, například na východní Slovensko do romských osad, 
do Muzea romské kultury v Brně ... Podmínky pro přijetí na tuto školu jsou přísné . Uchazeč musí 
mít ukončené základní vzdělání a musí složit přijímací zkoušky z českého jazyka a všeobecných 
znalostí, zahrnujících otázky z dějepisu, zeměpisu, občanské výchovy a literatury. Žáci s výborným 
prospěchem do 1,8 na základní škole jsou přijímání bez těchto zkoušek. Škola zatím ještě nemá 
absolventy. Obsah jejich učiva a praxe však jsou voleny tak, aby mohli pracovat jako romští 
Poradci a asistenti , dále na různých úřadech ve státní správě, na správě sociálního zabezpečení. 
Samozřejmě že také mohou pokračovat na studiu na vysoké škole. 
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21. 2. 

Zastupitelé rozhodli o rekonstrukci Karlova náměstí a uvolnili na ni peníze. Rekonstrukce 
nenechává občany klidnými a v knihkupectví Arton v ulici na Hradbách se objevilo veřejné 
prohlášení, které lidé podepisují. Je zde popis rekonstrukce a upozornění na skutečnosti, na které je 
třeba při rekonstrukci pamatovat ( Kmochův Kolín, Kašparův memoriál, podnikatelské aktivity, 
turistický ruch ... ) O připravovanou rekonstrukci se zajímají i živnostníci, kteří se obávají nižší 
návštěvnosti svých provozoven v důsledku rozkopaného náměstí a tím menší návštěvnosti lidí a 
v důsledku toho snížených tržeb. Soukromí majitelé provozoven proto chtějí mít svého zástupce 
při jednání se stavební firmou , která bude pro rekonstrukci vybrána. Bojí se totiž případného 
nedodržení termínů rekonstrukce a zvyšování ztrát. Z nadcházející rekonstrukce nemají příliš 
velkou radost ani stánkaři, kteří během ní určitě přijdou o možnost prodeje na tak lukrativním 
místě, jakým náměstí je. Většina je z toho nešťastná, ale nechce se přemísťovat do jiného města. 
Raději zvolí méně lukrativní místo v Kolíně a po skončení rekonstrukce se chce na náměstí vrátit. 

23. 2. 

Opět se vrátila zima. Ačkoliv už jsou na zahrádkách rozkvetlé sněženky a krokusy, vše přikryla 
sněhová peřina o tloušťce průměrně 20 cm. Je to určitě dobře, protože současně se sněhem přišly 
mrazy kolem 10-14 stupňů. A tak přestože je konec února, zima ještě ukazuje, co dovede, když to 
v období v kalendáři jí vyhrazeném moc nepředvedla a sněhem šetřila jako se šafránem a 
některé zimní dny připomínaly spíše jaro. 
Ke Kolínu ale bylo počasí ještě milostivé. Byl ušetřen sněhovým bouřím, které se na některých 
místech v jiných okresech přehnaly i několikrát za sebou. Výsledkem byly neprůjezdné silnice , 
kalamita. N apříklad na dálnici D 1 z Prahy do Brna - na celé trase mezi oběma městy - stála auta 
zavátá sněhem 15 hodin. Všude bylo plno havárií osobních i nákladních aut i kamiónů, avšak 
většinou bez tragických následků. Z Kolína jen nevyjely některé autobusové spoje a ve tři čtvrtě na 
osm se jeden kamión zkřížil přímo ve vratech hasičského záchranného sboru. Muž za volantem 
jel po rozkopané silnici a bránu HZS chtěl využít jen jako prostor pro otáčení. Najel si do ní, chtěl 
couvat a v té chvíli mu začala ujíždět kola a nebezpečně se začal naklánět návěs . Raději zastavil, 
avšak tak, že těžký automobil stál napříč ve vjezdové bráně a sám se rozjet nikam nemohl a 
navíc bránil hasičům v provozu. Pomoc však nebyla daleko, hasiči přijeli s jeřábem, pomohli ho 
otočit do správného směru a pak se opatrně rozjel. Silničáři měli po celou noc co dělat na 
komunikacích v okrese, v Kolíně uklízely Technické služby a lidé měli ráno rozcvičku při 
vymetání sněhu před svými domy a při čištění chodníků. 

24. 2. 

Pro veřejnost se otevřela po mnoha a mnoha letech v ulici na Hradbách synagóga. Tato 
významná barokní památka vznikla v 17. století na místě starší menší modlitebny. Během staletí 
prošla mnoha úpravami, avšak nejdůležitější a také tou, která je nejvíc vidět, bylo její rozšíření do 
přilehlého parkánu a připojení židovské školy. Snad Nejtěžším obdobím své existence prošla tato 
stavba od poslední světové války - režim jí nepřál a tak pouze chátrala a prakticky nebyla 
využívána. Až po pádu komunizmu, tedy v posledních deseti letech procházela stavebními 
proměnami . V průběhu rekonstrukce již začala být využívána - konaly se zde koncerty, divadelní 
představení , výstavy, prostory si pronajímali filmaři, zahraniční židé zde konaly několik 
bohoslužeb, publiku se zde představili i populární písničkáři . Vždy však byla každá akce 
vlastně s " lešením za zády" . Teprve teď byly práce skončeny a objekt se zaskvěl v plné kráse. 
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Od roku 1990 zde bylo proinvestováno 22 ,200.000 korun, z toho více než 15 miliónů z rozpočtu 
města. Opravy samotné synagógy si vyžádaly 1,5 mil . Kč, domy před ní zbytek, včetně menších 
nákladů na opravu dvora, projektovou dokumentaci, revizní správy. Objekt rovněž dlouho 
~rovázely nevyjasněné majetkové spory. Byla předmětem sporu mezi Kolínem a pražskou 
Zidovskou obcí, nyní je však celý areál ve vlastnictví města Kolína. Už v průběhu rekonstrukce 
sem jezdili turisté z domova i ze zahraničí. V současné době je synagóga i parkán přístupné 
pouze na požádání v provozní době informačního centra města, které má sídlo přímo v jejím 
areálu. Vstupné je 20 korun. Prohlídka je možná od 9 do 17 hodin ve všední dny a v sobotu od 1 O 
do 15 hodin. Je však možné sjednat prohlídku i mimo tuto vyhrazenou dobu. 

27. 2. 

V Kolíně jezdí v městské hromadné dopravě jeden nízkopodlažní autobus . Je pěkný, moderní, 
lidem se do něj dobře nastupuje a vystupuje ven, šanci dobrého cestování mají i lidé tělesně 
postižení. Sedačky jsou však na naše silné zadky trochu úzké. Má i plošinu, takže bez problému 
přepraví i postižené občany na vozíku. Problémem je, že lidé dopředu neví, na které lince zrovna 
pojede, takže se na něj nemůžou spolehnout. Autobus nemá stálou linku, je postupně nasazován 
na všechny linky a cestující jsou vždy rádi, když se právě na tom jejich spoji objeví. Není divu, že 
městská autobusová doprava uvažuje o koupi dalšího podobného autobusu, ovšem vše je otázka 
peněz . Stojí totiž 7 miliónů korun. Pokud se podaří získat státní dotaci, autobus bude, v opačném 
případě nikoliv. V rozpočtu na letošní rok má totiž společnost oproti loňsku o 300.000 korun vyšší 
výdajovou složku díky vyšším nákladům na nákup pohonných hmot, mzdy, sociální a zdravotní 
pojištění. Zatím nepočítá s rozšířením současných linek ani se zvýšením cen jízdného, které je 
6 Kč za jednu jízdu bez přestupu, pokud si cestující koupí jízdenku v předprodeji a 8 korun při 
koupi jízdenku u řidiče v autobuse. 

Tři muži si ke svému popíjení nevybrali příhodnou restauraci. Usadili se totiž v Taverně, která stojí 
blízko Městské policii v Kutnohorské ulici. A tak není divu, když ve tři ráno odcházeli notně 
posíleni alkoholem a za bujarého zpěvu, že byli hned vidět a slyšet a strážníci k nim neměli 
daleko. Nejprve je upozornili, že není doba vhodná k takovýmto hlasitým produkcím. Muži však 
neutichli, naopak pokračovali v hulákání a začali utíkat. Strážníci se je snažili dostihnout, však 
jeden z mladíků jednoho z nich povalil na zem a začal se s ním prát. Další tři strážníci ho však 
uklidnili. Svoji totožnost však nemohl prokázat ani jeden. Všichni skončili na protialkoholní 
záchytné stanici, odkud si je strážníci ráno vyzvedli. To už byli všichni jako beránci a logicky 
uvažovali. Takže se raději smířili s peněžitým trestem za rušení nočního klidu a za útok na 
veřejného činitele. A byli rádi, že jejich noční příhoda v nočních ulicích města neměla jiné 
dozvuky. 

28. 2. 

V české republice probíhá sčítání lidí , domů a bytů . Rozhodujícím okamžikem pro sčítání je 
půlnoc z 28. 2. na 1.3. Sčítání se děje klasickou metodou, tj. vyplňováním dotazníků. Obce 
vybraly tzv. sčítací komisaře, kteří od 22. února roznášejí sčítací archy . Jejich roznáška končí 
dnes v 18 hodin. Lidé mají na jejich vyplnění čas do 15. Března, avšak musí v nich uvést stav, 
jaký byl právě o půlnoci na předělu února a března. Současně s předáním archu se sčítací 
komisař dohodne s občanem, kdy si má pro vyplněný arch přijít. Pro styk obou stran platí přísná 
pravidla. Komisař se musí prokázat vlastním občanským a průkazem komisaře, nesmí vstoupit 
do bytu občana, pokud o to není výslovně požádán, nesmí mu ani vnucovat svoji pomoc při 
vyplňování- pouze je-li požádán. Komisaři jsou vázání mlčenlivostí- za vyzrazení údajů, které 
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se dozvědí v souvislosti se sčítáním jim hrozí pokuta až 200.000 korun. Dále jsou určeni dva 
sčítací revizoři - Kolín má dvě ženy. Ještě před sčítáním se rozpoutala hlavně ve sdělovacích 
prostředcích rozsáhlá kampaň o vhodnosti či nevhodnosti uvádění některých údajů - například 
rodného čísla, majetkových poměrů - například vlastnictví auta, telefonu, vybavenosti bytu Lidé 
se obávali zneužití těchto údajů. Statistici vysvětlovali, proč právě tyto údaje jsou nutné pro 
Poznání aktuálního stavu obyvatelstva a jeho života a že jsou dobře zabezpečeny proti 
~yzrazení a zneužití . Údaje budou načítány do počítače, kam však nepřijde už rodné číslo a 
Jméno občana, místnosti, kde se budou tyto práce konat, budou sledovány kamery, s počítačovou 
firmou je vše smluvně zabezpečeno, včetně slibů mlčenlivosti. Takže se veřejnost uklidnila a 
Žádné větší problémy se v Kolíně nevyskytují a lidé se spíše dotazují komisařů na podrobnosti 
ohledně vyplnění. Komisaři také nenechávají roznášku dotazníků na poslední chvíli a většinou je 
roznesli během víkendu (24.,25. února). Lidé mají možnost po vyplnění dotazníků předat je 
sčítacímu komisaři, který si pro ně přijde. Pokud by mu nedůvěřovali, mohou je odnést v zalepené 
obálce na radnici a nebo do pobočky Českého statistického úřadu. Tyto možnosti však budou asi 
Yyužity minimálně, protože lidé jsou rádi, že si pro dotazníky komisař přijde. 
Vyplnit dotazník má každý povinnost ze zákona. Pokud by to neudělal, hrozí mu pokuta až 10.000 
korun. Sčítací komisaři nedělají svoji práci zadarmo, dostanou zaplaceno 12- 14.000 korun. 
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1. 3. 

V minulém roce zasáhla okres Kolín těžká vichřice. Kromě zahrádkářů a zemědělců to odnesly i 
lesy. V Kolíně byl dost poničen Kmochův ostrov a Borky. Na nějakou dobu tam byl vstup dokonce 
~akázaný, probíhala zde těžba a úklid dřeva. Nebyl to pěkný pohled na kdysi majestátné stromy, 
Jejichž stín byl v létě tak příjemný a nyní zde ležely pokořeny na zemi. Jedny z posledních dozvuků 
loňské letní vichřice s krupobitím ( před půlnocí 21. srpna) byly ve městě zlikvidovány, když 
byla ukončena v městských lesích těžba dřeva, poničeného této noci . Městský úřad si na těžbu 
najal firmu a ta vytěžila přes 400 kubíků dřeva a město získalo 125 .000 korun. Nejvíce postižené 
lokality jsou již uklizeny, menší škody likvidují lidé, kteří chtějí dřevo pro vlastní potřebu. Tři 
čtvrtiny tohoto dřeva dává město zadarmo, protože se jedná o nekvalitní zbytky převážně topolů. 
Hotov je již projekt na obnovu vykácených částí lesa (například za atletickým stadionem). 

2. 3. 

V Tovární ulici, v prostorách panelového domu, město dokončilo čtyři azylové byty. Jedná se o čtyři 
místnosti, které mají společnou kuchyňku a sociální zařízení. Byty budou sloužit jako útočiště pro lidi, 
kteří se náhle dostanou do špatné životní situace . Počítá se, že by v nich měly nalézat útočiště hlavně 
ženy v tísni. Tyto byty byly jednou ze stavebních akcí v Tovární ulici. Druhou je novostavba 25 
bytů různých velikostí ( 40 - 70 metrů čtverečních). Práce na stavbě postupuje rychle. dům sahá až 
k chodníku. Byty budou mít balkony . Barva fasády bude okrová. Sousední azylový dům měl možná 
také kdysi okrovou barvu, ale čas a zejména sousedící elektrárna rozhodly jinak. Novostavba 
v této ulici dost nápadně, mohla by se stát i středem pozornosti pro různé závistivce. 
Byty budou k dokončeny koncem letošního roku a získají je občané z pořadníku . 
Investice na tuto akci se pohybují kolem 27 mil. korun, město na ni získalo státní 
dotaci 8 miliónů korun. Bude zde věcně usměrňované nájemné, které je vyšší než 
obvyklé ceny, protože měsíční částka se pohybuje kolem 45 korun 
za jeden metr čtvereční. Vedle sebe tak stojí stará budova , která je 
spásou pro lidi nacházející se v nouzi a hned vedle vyrůstá nový 
moderní dům, v němž budou moci bydlet naopak lidé s dostatkem 
financí. Do Tovární ulice, která byla do začátku tohoto roku ponurá a 
občanům ne příliš blízká , vchází světlo. Je to jednak díky zahájené stavbě, 
dále také díky plánované úpravě komunikace, která je již dlouho v katastrofálním 
stavu. Bude zde vysazena i nová zeleň, upraveny chodníky. 

Bytovými zloději jsou většinou muži, policejní hlídka v Kolíně však zadržela krátce po činu ženu, 
která na lup do Kolína přijela až z Tábora. Později se ukázalo, že není v tomto oboru žádným 
nováčkem, že na tuto dvaadvacetiletou ženu vydal letos v únoru pražský soud příkaz k zatčení 
za bytové krádeže v hlavním městě. Stále unikala, ale Kolín jí štěstí nepřinesl. V podvečer 
zavolala Policii sedmatřicetiletá žena, že do jejího bytu vnikl zloděj a odcizil kabelku, v níž měla 
finanční hotovost a kreditní karty. Její manžel začal zlodějku pronásledovat a zjistil, že není sama, 
že vlastně pronásleduje celou skupinku, která na ni za rohem čekala. Úspěšný však nebyly, 
zloději se ztratili ve městě. O tři hodiny později telefonoval muž ze stejné ulice, že se mu zbytu 
ztratil mobilní telefon a drobnosti . Policisté dorazili na místo, nasadili na stopu psa a žena, 
obklopená muži nebyla daleko a všechny kradené věci měla ještě u sebe. Protože zatykač byl již 
vydán v Praze, byla mladá žena převezena do Prahy. 
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3. 3. 

Erotický ples v Kolíně má svou tradici. Jeho erotický náboj spočívá v tom, že zde obsluhují 
hostesky s obnaženou horní polovinou těla, koná se zde striptýz ( pánský nebo dámský nebo 
obojí), vystupují zde transvestité podobně. Erotice odpovídají i ceny v tombole - od různých 
erotických pomůcek až po nafukovací umělou pannu. Charakteristické je rovněž vyšší vstupné, 
než bývá v Kolíně obvyklé (pohybuje se kolem 500 Kč a je v něm zahrnuto i malé občerstvení -
běžné vstupné bývá tak kolem 100- 200 Kč) . Charakteristický je rovněž vysoký zájem o účast 
na tomto plese, kam účastníci nechodí výhradně kvůli tanci a společenské zábavě. Právě erotika 
má na tomto plese výrazný podtext. Letos se konal už po jedenácté. Vystupovala na něm také porno 
hvězda, která si říká Monti Cat. Během svého vystoupení téměř nahá vyskočila na stoly mezi 
návštěvníky plesu , jimž se snažila zblízka ukázat své vnady. 

Ne všichni řidiči jezdí opatrně a pozorně, mnozí si myslí, že se jim nemůže nic stát a hlavně při 
jízdě nočním městem, kdy je provoz slabý, nedávají tolik pozor. Pak mohou být i sami překvapeni, 
k čemu může dojít. Rány jako při velké bouřce uslyšeli lidé v Pražské ulici krátce před půlnocí. 
Nebyla to však zimní bouře, ale dopravní nehoda, nad jejímž průběhem jen kroutili hlavou. Řidič 
osobního auta, který mířil z centra na Prahu, najednou vyjel mimo vozovku a prudce narazil do 
plechových vrat u garáže. Od nich se odrazil a byl mrštěn přímo do sloupu veřejného osvětlení, o 
který se konečně zastavil. Řidič i jeho spolujezdec byli potlučeni a odřeni a oba skončili na 
ošetření na chirurgii kolínské nemocnice. 

5.3. 

Na běžné opravy zařízení vyčlenilo na letošní rok vedení nemocnice 12 mil. korun. Zdá se to 
velká částka, opak je však pravdou, protože veškeré opravy zařízení a součástky do nich jsou 
velice drahé. Například jedna lampa do počítačového tomografu, což je moderní vyšetřovací 
zařízení, které - laicky napsáno - vypadá jako klasický rentgen, ale pracuje na jiném principu a 
výsledky vyšetření jsou mnohem přesnější. Kromě nahodilých potřeb, kdy se zařízení či nástroj 
porouchají a je potřeba rychlá oprava, budou částky financovány úpravy klimatizace v kuchyni, 
opravy elektroinstalace na chirurgii. Prioritu ale letos v nemocnici má rekonstrukce interny, na 
níž stát vyčlenil pro letošní rok 60 mil. Kč, ale už se ukazuje, že peníze stačit nebudou a že se 
z tohoto důvodu rekonstrukce posune i do příštího roku. 

Ráno vyjížděla Policie ČR na nádraží k rychlíku, kde jeden z cestujících napadl průvodčího. 
Muže totiž strašně rozčílilo, když na něm průvodčí požadoval jízdenku a označil to za nehoráznou 
drzost. Průvodčí se mu snažil klidně vysvětlit, že bez platné jízdenky by musel vlak opustit. To 
však cestujícího rozlítilo natolik, že se na mladého železničáře vrhnu! a začal ho škrtit a bít do 
obličeje. Agresivního cestujícího zklidnili až policisté a obvinili ho trestního činu výtržnictví. 
Pokud by za něj byl odsouzen, mohl by dostat peněžitý trest nebo odnětí svobody až na dva roky. 

6.-9.3. 

Školákům začaly jarní prázdniny. Říká se jim jarní, i když jaro je ještě daleko, avšak zima 
v nížině už je pryč. Některé děti vyjíždějí s rodiči do hor za sněhem, jiné jsou u babiček a ostatní 
zůstávají doma. Pro rodiče je celkem problematická situaci , zejména pokud mají malé děti. 
Některý z rodičů si musí vzít dovolenou, aby malé děti nebyly samotné doma. Zde mohou mnohdy 
narazit na nepochopení ze strany svého zaměstnavatele, který dovolené dává krajně nerad. Kromě 
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Domu dětí a mládeže žádné jiné instituce pro ně na tento týden zábavné ani sportovní programy 
nepřipravují. Dům dětí a mládeže připravil hru Po stopách yettiho. ( Tak se nazývá sněžný muž, 
údajně se objevující v nejvyšších světových horách, jehož existence ale nebyla nikdy 
potvrzena. Tato hra v Kolíně je určena pro všechny, kteří se každý den mezi jedenáctou a 
dvanáctou hodinou dostaví do Centra mládeže. Ti, kteří sem chodí pravidelně, vyrobili různé 
talismany , které mají účastníky této hry ochránit na cestě a ti se tak bez obav mohou vydat za 
dobrodružstvím a záhadami. Například jedna z cest vede kolem Labe do Poděbrad, kde 
zaměstnanci Centra naznačili yettiho stopy a děti je mají hledat . 

8.3. 

Po roce 1990 byl v Kolíně zrušen stálý herecký soubor a divadelní představení zde začaly hrát 
soubory odjinud - z Prahy, Ústí, Pardubic .. . Skeptici tvrdili, že právě zrušením stálé scény Kolín 
přijde o divadlo. Opak je však pravdou.Městské divadlo v Kolíně nemá o návštěvníky nouzi . 
Naopak, kdo nemá předplatné, může mluvit o štěstí, když získá u pokladny vstupenku. Před 
zahájením sezóny se totiž prodává předplatné a to je každý rok vyprodáno. Takže volné jsou jen 
Vstupenky z předplatného, když někdo nemůže na zaplacené představení jít ( a i tak se tato 
záležitost většinou řeší tím, že vstupenky jsou darovány nebo prodány známým) anebo místa na 
přístavkách (židle umístěné na začátku každé řady, celé dvě řady židlí jsou pak zcela vzadu na 
balkoně) . Takto uvolněných vstupenek ale není mnoho. Takže lidem vlastně nic jiného nezbývá, 
než si předplatné koupit, i když by třeba za jiných okolností do divadla každý měsíc nešli a nebo 
si vybírali představení z hlediska žánru, obsazení, souboru. Vedení divadla rozděluje 
představení do několika skupin, v nichž jsou kusy žánrově blízké. Podle toho si také lidé vybírají 
skupinu. Přesto se občas stane, že se do vkusu diváků netrefí a ti potom odcházejí uprostřed 
představení. Takovému představení se pak dramaturgie v příštím období už vyhne a v programu 
se neobjeví. Zpestřením nabídky je natáčení televizních estrád - například silvestrového 
programu České televize, dvakrát se zde natáček oblíbený pořad Novoty , kdy se na prknech 
zdejšího jeviště objevily hvězdy zábavy, s nimiž se Kolíňáci většinou setkávají jen prostřednictvím 
obrazovky. Televizním i filmových štábům se v kolínském divadle líbí, Kolín není daleko od 
Prahy. Zajímavý je i komerční přínos pro divadlo. Ovšem jeho vedení nechce z jeviště udělat 
televizní studio, takže podobné programy nemají prioritu. V divadle se také konají koncerty , 
ovšem zatím v Kolíně filharmonické sestavy neprorazily, zájem o vstupenky je vlažný. Lidé se 
chtějí raději bavit a na koncerty vážné hudby chodí výhradně její milovníci a těch není mnoho. 
Stále více se objevují hlasy z řad odborníků, že stálé divadlo by se uživilo a bylo by pro město 
potřeba . 

Věk pachatelů násilných trestných činů se stále smzuJe. Trestní stíhání bylo zahájeno proti 
Povedeném trojlístku, u jehož trestního činu byly motivující peníze. Přesněji jejich nedostatek. 
Tři kluci postávali před restaurací Palma ( dvěma bylo 15 ajednomu 17 let) a snili o hromadě 
peněz, díky níž by si mohli dovolit všechno , co je napadne. Napadlo je však to nejhorší, co 
mohlo- že někoho přepadnou a peníze mu seberou. Náhodou šla kolem žena a kluci se na ni 
vrhli . Ta začala volat o pomoc, avšak nikdo v okolí nebyl, takže mladíci svůj čin dokončili . Ani 
jeden neměl zábrany, aby se pokusil kamarády od jejich jednání odvrátit. Nyní jsou obviněni 
z trestného činu nepřekažení útoku ve spolupachatelství a hrozí jim trest odnětí svobody až na tři 
roky. 
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9.3. 

Baráčníci z Kolína se ve svých slavnostních krojích přestaví veřejnosti několikrát do roka -
například při Kmochově Kolíně, kdy kráčejí již po několik let v čele slavnostního sobotního 
Průvodu. A pak také při svém plese, kdy věrně dodržují tradice . Nejinak tomu bylo i letos, kdy se 
konal jejich v pořadí již 101. A byl tradiční se vším všudy. Příchozí vítaly u dveří chlebem a 
solí tetičky v lidových krojích, ponocný slavnostně nastoupil do služby a ohlásil to rychtářce. Pak 
ponocný zapálil oheň, o který se celý večer staral, odtroubil každou celou hodinu. Dráb zase 
dohlížel na dodržování pořádku na plese. Ještě před zahájením tanečního reje shlédli přítomní 
přehlídku 13 středočeských a moravských krojů. Předváděli je kolínské baráčnice a většinu z nich 
obnovili do plné krásy vlastními silami a prostředky a také jsou jejich majitelkami. Pak už se 
všichni roztancovali. Baráčníci mají v Kolíně bohatou tradici, Svobodná obec baráčníků vznikla 
v Kolíně 7. listopadu 1873. Hnutí z Kolína se postupně rozšířilo nejen v Čechách, ale až do Vídně, 
přežilo obě války a všechny režimy. Baráčníci se scházeli a vyvíjeli činnost i po roce 1948. I když 
právě v těchto dobách neměla jejich práce zelenou, ale udrželi se. Hlavní náplní činnosti jejích 
členů je uchovávat staré zvyky a tradice, staré názvosloví. Kromě toho pečují i o skanzen 
v Kouřimi. Zde se podílejí členové obce na národopisných akcích. Členové obce baráčnické se 
scházejí dvakrát do měsíce a říkají tomu obecní sezení. Mezi členy můžeme vidět jak starší 
občany, tak také i v podstatě děti - tak kolem pěti let. Nejspíše to jsou děti nebo vnuci již 
stávajících členů. Jednou měsíčně se koná konšelské sezení, kdy se scházejí činovníci obce. 
Rychtář je volen každé dva roky. Velká událost čeká kolínské baráčníky v červnu roku 2003, kdy 
oslaví 130. výročí svého vzniku a již dnes zvou kolegy z celé republiky a počítají s vysokou účastí. 
Když slavili kulaté výročí nedávno, přijelo 2000 lidí, kteří zaplavili Kolín ve staročeských 
krojích. Již dnes pro tuto události baráčníci chystají výstavu krojů, písemností a archiválií. 

12. 3. 

V Zengrově ulici mají lidé problémy. Bydlí zde pár rodin neplatičů, nechodí do zaměstnání , děti 
neposílají do školy. Obtěžují svým hlučným chováním ostatní nájemníky, dělají kolem sebe ve 
společných prostorách nepořádek a špínu. Došlo to tak daleko, že lidé zde bydlící sepsali petici a 
poslali ji na radnici. Radnice je chtěla z těchto bytů vystěhovat, ale mezi tím neplatiči dluh 
vyrovnali, soud se postavil na jejich stranu a oni se teď cítí ještě neohroženěji . Tito lidé většinou 
nemají ve svých bytech zavedenou elektřinu a plyn a tajně se napojují na ostatní domácnosti nebo 
na společné zdroje. Radnice stále neopustila myšlenku vybudovat na okraji města objekt, kam by 
byli občané tohoto ražení umísťováni. 

Zloději byli , jsou a budou. Dnešní obchody si musí pečlivě hlídat svoje zboží. Každý prodejce má 
takovou ochranu před krádeží, jako si může dovolit a také závislou na druhu prodávaného zboží. 
Někde si musí prodávané zboží hlídat prodavačky, jinde mají nainstalovány kamery, nebo velké 
supermarkety fingované kupující. Členové ostrahy se pohybují mezi lidmi, protože velké nákupní 
prostory prostě nelze přehlédnout. Takže ve všech obchodech to řeší tak, že členové ostrahy 
jezdí s nákupním košík a tváří se jako nakupující - to znamená že vybírají zboží, ukládají do 
košíku, prohlížejí ho, stojí frontu u pokladny, platí..... a při tom nenápadně pokukují po ostatních 
nakupujících, jestli vybrané zboží skutečně dávají do košíku a jedou s ním k pokladně a platí ho, 
jestli náhodou cestou k pokladně zboží nezmizí v kapse, v rukávu. .. ostrahy pracují dobře. 
Příkladem je supermarket Kaufland, kde chytili zloděje žiletek. Devětačtyřicetiletý muž si dal 
žiletky za 180 korun nejprve do nákupního vozíku a zamířil k pokladně. Cestou je nenápadně 
přemístil do kapsy od bundu. Ostraha si toho však všimla, přivolala strážníky 1\1P a muž musel 
žiletky vrátit a ještě dostal blokovou pokutu. 
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13. 3. 

Dalo by se říci, že v Kolíně se podařilo odstranit letitý problém a v tomto směru by mohl být 
vzorem pro ostatní města i obce, kde stále ještě vedou boj s lidmi, kteří nechtějí platit za odvoz a 
likvidaci svého odpadu. Na první pohled se cesta, kterou tohoto bylo dosaženo, zdá poměrně 
jednoduchá, ale zase tak jednoduché to není. V Kolíně schválilo ~ ~ j 
zastupitelstvo obecně závaznou vyhlášku, podle níž je každý povinen \. l I / 
zapojit se do systému ve městě. Zpočátku se to mnoha lidem nelíbilo, 
hodlali tuto povinnost obejít tvrzením, že žádný odpad nemají, že ho 
likvidují na chalupě a podobně. Město se však nedalo. Důslednými .......,... ..--
kontrolami a předvoláváním těch, kteří ještě nezaplatili a neuzavřeli 
smlouvu, v krajním případě až před přestupkovou komisi a 
udělováním pokut bylo dosaženo toho, že mnozí přestali být 
dlužníky. Město stanovilo lhůtu pro zaplacení poplatku (300 korun 
na osobu a rok) do konce února. Přesto se i tak našli lidé, kteří 

nezaplatili. Do konce února město vyváželo i popelnice , které známku ( tak se lidově nazývá 
samolepka na popelnici s číslem popisným domů a rokem, která je potvrzením o zaplacení) na 
letošní neměly. Od prvního března tomu ale byl konec a začaly popelnice jejich odpadky 
přetékat. Neplatičům nezbylo nic jiného než dojít do Technických služeb, uzavřít smlouvu o 
odvozu a likvidaci odpadu a zaplatit poplatek. Radnice odhaduje, že v současné době se počet 
neplatičů pohybuje kolem dvou procent a to je velice slušné proti minulým letům. 

14. 3. 

Poslední dobou si města nechávají osvětlovat svoje vlastní dominanty. V Praze je to chrám sv. 
Víta, Kutná Hora Barboru. Zviditelňují se a snaží se tak přilákat turisty. Každý, kde jede v noci 
kolem takto zatraktivněného města si řekne:" Sem se musím podívat za dne, abych si to pořádně 
prohlédnul . " Ani Kolín nechtěl zůstat pozadu a přicházet tak o turisty a zároveň kladné hodnocení 
kritiků. 
Chrám svatého Bartoloměje je večer osvětlen a tak jeho nádhera vyniká snad ještě více než za 
denního světla. Stále to ale bylo málo a proto radnice na jeho intenzivnější ozáření vyčlenila 
jeden milión korun. Bartoloměj však má štěstí, elektrických paprsků na něj bude dopadat ještě 
více, než by se za původně zamýšlený jeden milión korun pořídilo. Podařilo se totiž ušetřit půl 
miliónu korun při demolici vrátnice v bývalém pivovaru a tuto částku přiřknuli radní Bartoloměji. 
Radnici tak spadl kámen ze srdce, protože s původní částkou se nemohla vejít do požadavků firem, 
které by tuto zakázku provedly. Všechny nabídky ve výběrovém řízení totiž převyšovaly jeden 
milión korun. Společnost, která nakonec zvítězila a získala tuto zakázku, požaduje 1,3 miliónu. 
Díky ušetřenému půl miliónu na ni město nyní má. Dohodlo se s dodavatelem, že se s pracemi 
začíná ihned a podstatná část osvětlení bude hotova do velikonoc, které jsou letos 15.- 16. dubna. 
Zbývající část pak bude hotova do Kmochova Kolína v polovině června. 

15. 3. 

V Kolíně dosud chybějí takzvané rehabilitační nebo chráněné dílny. Jsou to výrobní dílny , 
v nichž mentálně nebo fyzicky postižení pracují a vše je zde podřízeno a přizpůsobeno druhu a 
stupni jejich postižení. Na mnoha místech republiky již podobné dílny fungují ke spokojenosti těch, 
kteří zde našli práci, odpovídající jejich stavu a kteří si zde také vydělají peníze (například šijí 
polštáře, různé ubrusy, něco opravují, nebo rozebírají věci do sběru) . Ředitelka Zvláštní a 
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Pomocné školy Irena Pánková vidí potřebu těchto dílen v Kolíně velice zřetelně. Vždyt' žáci 
jejich školy, kteří zde ukončí povinnou školní docházku, takřka ze dne na den nevědí, co dělat. Do 
školy ani do učiliště se dostávají jen velmi obtížně a nebo ani nemají zájem, do zaměstnání je 
nikde nevezmou- jednak proto, že je jim málo let ( 15) a také vzhledem k jejich psychickému 
nebo fyzickému postižení si jen velmi obtížně hledají umístění. Podobné dílny by pro ně byly 
doslova výhrou. Ředitelka této školy má proto vážný zájem o vybudování těchto pracovišt' 
přímo v jejich škole, takže žáci by vlastně pokračovali dál ve stejné budově. Ve škole už našli i 
místo - na půdě , která byla za léta zanesena holubím trusem a nečistotami a kterou zaměstnanci 
školy uklidili a vyčistili. Plán je to odvážný a finančně značně nákladný. Jen vybudování bočního 
schodiště a výtahy by stály 2 miliony korun, půdní vestavba pak 50 milionů korun. Další tisíce by 
si vyžádala nezbytná oprava elektroinstalace, vodovodních rozvodů, podlah a stropů . Kromě 
rehabilitační dílny by zde škola chtěla zřídit ještě dva až čtyři chráněné byty pro lidí, kteří nemají 
kam jít.Nápad je to více než dobrý, odvážný a také finančně náročný, avšak postiženým by jeho 
realizace velice usnadnila jejich vykročení do života. Škola proto jedná i s radnicí a hodlá získat 
pro nápad sponzory, bez nichž by se asi takto náročná akce neobešla. Teprve čas ukáže, jestli se 
podaří na dobrý nápad získat peníze a dovést ho do konce, třeba i po etapách. 

19. 3. 

~odle zákona bylo od 1. ledna letošního roku převedeno vydávání řidičských průkazů z Policie 
CR na okresní úřady . Hned zpočátku se vyskytly ale potíže, protože byl nedostatek formulářů na 
tyto průkazy. Ten se ale postupně podařilo již vyřešit . Nyní se ale kolínský Okresní úřad zase 
musí vypořádat s jiným problémem a tím je nedostatek plastických fólií, do nichž se doklady 
řidičů zatavují. Tyto fólie se dovážejí z Anglie a kolínský úřad je dostává v balení po 500 kusech. 
První dodávka byla vyčerpána během jednoho měsíce a další postupně dochází. Úřad proto 
využívá tyto fólie jen pro řidičské průkazy čerstvých držitelů po úspěšném absolvování kurzu 
nebo při vydání nového průkazu po ztrátě. Noví řidiči totiž musí průkaz dostat do 14 dnů po 
složení zkoušek. Přesto a nebo právě proto někteří řidiči odcházejí z úřadu s nepořízenou. Jedná se 
o řidiče, kteří získali průkaz před rokem 1964 a tyto doklady by měly být do dvou let podle zákona 
vyměněny . Právě proto, že je nedostatek fólií, snaží se úředníci s těmito lidmi dohodnout na 
pozdějším termínu vydání. Většina z nich situaci chápe a je svolná s tím, že přijde později . 

20. 3. 

Železniční zastávka je snad neustále předmětem diskusí. Železničáři ji už mnohokrát chtěli 
zrušit s odůvodněním, že je doslova raritou, že zhruba 500 metrů od hlavního nádraží je na 
železnici další zastávka. Leč nastupuje zde a vystupuje velmi mnoho lidí, takže vždy jejich hlas 
zvítězil a zastávka zůstala. Naopak cestující si stěžovali na její špatnou vybavenost, na špatný 
stav budovy v níž je čekárna (jde vlastně je~ o přístřešek), absenci toalet a podobně. Nyní je 
zastávka v centru pozornosti . A to proto, že Ceské dráhy oznámily, že hodlají zrušit přejezd u 
zastávky v souvislosti s budováním nového železničního koridoru . Lidé nepřijdou zkrátka, možná 
na tom ještě vydělají - nad tratí totiž vznikne lávka pro pěší, po níž se cestující dostanou na 
nástupiště ve směru na Prahu, tedy na druhé straně od města. Po této lávce budou moci přejít i 
na Kmochův ostrov a do Rybářské ulice. Pro bezpečnost chodců to bude znamenat hodně. Za léta 
zde bylo již dost úrazů, kdy nepozorný cestující přebíhal na poslední chvíli koleje i po zavření 
závor a vběhl pod přijíždějící vlak. Problém toto řešení přinese motoristům, kteří přejezd 
využívali k cestě do výrobní organizace hned za tratí. To bude ještě předmětem řešení. 
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28. 3. 

Opuštěných psů v Kolíně stále přibývá . Je to odraz lehkomyslnosti a bezcitnosti ke zvířatům, 
které si lidé nejprve pořídí jako hračku pro děti, společníka .... Když je po určité době přestane 
bavit starat se o zvíře a to je na obtíž, jednoduše ho někde vysadí z auta, uvážou ke stromu, prostě 
se ho zbaví. Pak je nebezpečí, že zvíře je takto týrané, zahyne nebo zdivočí, je hladové, útočné 
a po všech stránkách nebezpečné. Velmi často tato situace nastává po letních prázdninách. Děti si 
totiž za dobré vysvědčení přejí pejska, rodiče jim ho pořídí. Jenomže uběhnou dva měsíce, dítě 
jde do školy, štěně doma dělá loužičky, zlobí, nikdo se nechce o něj starat, venčit ho, prostě mít 
k němu povinnosti. Pak je tedy nasnadě situace, kdy na ulici zůstane pes a 
nikdo se k němu nehlásí, jeho pán a majitel prostě zmizí. Podle občanského 
zákoníku je takové nalezené zvíře považováno za nalezenou věc, k níž 
se nikdo nehlásí, obec o něj musí jeden rok pečovat a teprve pak ho dát 
utratit, pokud se nenajde nový majitel. Tito psi putovali z Kolína do 
Tábora, do útulku, protože Kolín dosud vlastní nemá. Samozřejmě, že 
to nebylo zadarmo a Kolín musel táboru platit. Pak se objevily 
v táboře provozní problémy a tato spolupráce musela být 
ukončena. Pro Kolín tedy vyvstala akutní otázka, kam tyto psy 
umísťovat. O opuštěné a nalezené psy začala starat .MP- za loňský 
rok se v jejích kotcích vystřídalo 90 psů, mezi mm1z převládali 
němečtí ovčáci a voříšci , ale je to jen nouzové řešení . Samozřejmě, 
že by se psí útulky v širším okolí našly, ovšem pro majitele, 
jimiž jsou obce nebo města, znamenají značné náklady a buď na 
této činnosti chtějí vydělávat a nebo odmítají přijímat psy ze 
sousedních měst a obcí. Jediným řešením tedy bylo , aby Kolín 
postavil svůj vlastní útulek. Jako nejvhodnější místo byl zvolen prostor v Borkách nedaleko 
čistírny odpadních vod a právě byla dokončena hrubá stavba zařízení pro 28 psů, které bude 
opatrovat několik stálých zaměstnanců, dva veterinární lékaři sem budou dojíždět v případě 
potřeby na základě dlouhodobé uzavřené smlouvy. Nebude se jednat o žádné sanatorium pro 
psy, radnice by chtěla, aby doba jejich pobytu ve zdejším zařízení byla průměrně 3 týdny a do 
té doby se našel jejich nový majitel. O původním majiteli v této souvislosti nikdo nemluví, protože 
by bylo nereálnou iluzí myslet si, že jde o ztracené psy, které jejich majitel usilovně hledá. 

30. 3. 

V listopadu roku 2000 jsem psala o tragédii, která postihla rybník Peklo, když v něm uhynuly 
stovky ryb. Lidé byli šokováni, protože za celých 40 let, kdy o rybník pečoval rybářský svaz, se 
nic podobného nestalo. Až nyní, kdy se vrátil v restituci a majitel ho pronajat . K příhodě došlo při 
nezvykle vysokých listopadových teplotách a v téměř vypuštěném rybníku, který po výlovu nebyl 
zcela napuštěn a byli do něj vysazeni kapříci. Uhynuly kapři od těch nejmenších, až po ty největší, 
kteří měřili tři čtvrtiny metru. Nejednalo se o tržní ryby, ale o kapry, kteří měli sloužit jako násada 
do jiných rybníků a teprve dorůst. Záležitost vyšetřovala Okresní veterinární správa a dospěla 
k závěru, že vše zavinil pronájemce rybníka z Chlumce nad Cidlinou, který obhospodařuje tento 
rybník a k tomu ještě několik dalších. Veterináři dospěli k tomu, že se dopustil týrání zvířat, 

protože nezabezpečil dostatek vody v rybníku a ryby se udusily. Nájemce rybníka dostal pokutu 
od Městského úřadu Kolín, zaplatil ji a ani se nedovolal. Zcela bez výhrad přijal i to, že musí 
ihned učinit opatření, aby se podobná situace neopakovala. Pokud by se tak stalo, pokuta by byla 
podstatně vyšší a mohla by být až 200.000 korun. 
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Obdobně Aprílie je nejen ženské 
jméno, ale i název bujarých 
slavností. Zdá se, že si Římané 
ve své dokonalosti udělali apríl i 
z apríla. 

Jiní historici tvrdí, že apríl 
udělal aprílem nechtěně až 
francouzský král Karel IX v třetí 
čtvrtině 16. století, když přehodil 
začátek roku na 1. leden. Někteří 
ze staromilství, jiní "díky" 
skleróze si přáli dál prvního 
dubna k Novému roku, toho se 
chytili vtipálci a nová zábava 
blahopřát někomu v dubnu 
k neexistujícímu začátku roku 
včetně zasílání legračních nebo 
neexistujících dárků byla na 
světě. 

Doba pokročila, lidské 
možnosti a potřeby rostou. 
NěkteN lidé se dnes už neomezují 
s aprílem na první dubnový den, 
ba ani na celý starořímský měsíc. 
Dělají si z nás apríl celoročně už 
několik let a bohužel se vždy 
najdou důvěhvci, kteří jim znovu 
a znovu naletí. 

Ing Zdeněk Slováček 

Duben, ať už některý rok 
extrémně teplý nebo studený, pro 
zemědělství katastrofálně suchý 
nebo deštivý, nikdy nemůže ztratit 
sympatie lidstva. Je to měsíc, Á.'terý 
nezapadá do přesně nalinkované 
pNmky něčeho tak strohého, 
chronometricky neměnného a 
neutrálního, jako je čas, odpo
čítávaný dny, měsíci a roky. Duben 
je nezbeda proteplený po lásce 
druhým nejkrásnějším vztahem 
mezi lidmi kamarádským 
pošt'uchováním. Co se škádlívá, to 
se rádo mívá, je sice adresováno 
vztahu mezi oběma pohlavími, ale 
popravdě řečeno, apríl si také 
děláme jenom z dobrých známých, 
kteří to od nás vezmou. 

Veselý apríl měli prý už staří 
Římané, když v roce 46 phd naším 
letopočtem reformoval Julius 
Caesar kalendář a první duben se 
stal Novým rokem. Vrcholily jím 
slavnosti jarní rovnodennosti, což 
byl dL"tvod k veselí a malým dárktun. 
I když -kdo ví ? Na rozdíl od nás, 
kteN máme apríl pouze prvního, se 
Aprílis jmemlje celý měsíc a navíc 
je to i mužské osobní jméno. 

DUBEN 
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1.4. 

První dubnový den byl nádherný. Po dlouhém období šedivého a podmračeného počasí svítilo 
sluníčko, bylo 18 stupňů nad nulou a tak tato neděle vylákala lidi ven do přírody, na zahrádky, na 
procházky. Mnozí Kolíňáci letos poprvé využili i cyklostezky vybudované souběžně se silnicí 
z Kolína k vodní ploše, nazývané jednoduše písečák, v Hradištku a už se těšili, až se sem 
budou jezdit koupal. Také na tradičních místech pro vycházky- v pekelském údolí a na Jelenu
bylo mnoho lidí. 
I přes tak krásný den někteří místo do přírody zamířily do hospody a pokud tam setrvali trochu 
déle, jejich den špatně skončil. Jako skupince opilců, která se vyvalila z Eso baru kolem půlnoci 
právě do náruče městských strážníků, kteří zde právě hlídkovali. Pět lidí značně hlučelo, motalo 
se po chodníku, nemohlo najít ten správný směr, kudy by chtělo od baru odejít. Jeden z nich byl 
zvláště agresivní a začal kopat do všeho, co viděl okolo. Strážníci k němu zajeli se služebním 
autem, vystoupili a chtěli ho legitimovat. Ten ale zpočátku vúbec nechtěl s nimi komunikovat. 
Teprve když zjistil, že ostatní kamarádi se zklidnili , stal se z něj beránek , poslušně se 
legitimoval a bujarost ho přešla. Ani jeden z party nechtěl mít oplétačky s policií. 

V Kolíně došlo ke zcela ojedinělé události v církevním životě . Každá církev totiž žije svým 
vlastním životem, podle své vlastní liturgie. V Kolíně byla ale podepsána dohoda o spolupráci 
mezi Českobratrskou církví evangelickou a Sjednocující se církví v Nizozemí. Slavnostní akt 
završila nedělní bohoslužba v kostele Českobratrské církve evangelické v Kolíně, jíž se zúčastnil 
i prezident holandské synodní Reformované církve. Tato kolínská církev vypracovala ojedinělý 
způsob spolupráce a vydává dvojjazyčné kalendáře s biblickými texty a obrázky. Obě církve 
chtějí hledat nové formy spolupráce, které by odpovídaly tomu, že se ČR připravuje na vstup do 
Evropské unie. 

2.4. 

Městská rada jmenovala do funkce novou vedoucí odboru školství, kultury a sportu Danu 
Bošinovou za Zdeňka Štefance, který před dvěma měsíci ze svého místa odešel. Tuto mladou /27 
let/ vedoucí doporučila výběrová komise, která vybírala z osmi uchazečú, z nichž čtyři postoupili 
do druhého kola. Dana Bošinová vystudovala pedagogickou fakultu, púsobila jako moderátorka 
v radiu Styl, moderátorka kabelové televize a učitelka na Základ1ú škole v Plaňanech. V posledních 
letech působila jako vedoucí restaurace 9 v Kouřimské ulici . Mnohé jistě překvapilo, že bylo 
vybrána takto mladá dívka, ale již na střední škole se projevovala jako schopná dívka 
s organizačním talentem, věčně v dobré náladě a neostýchavá. Velké zkušenosti nabyla v JIZ 

zmiňovaném rádiu. Již v prvních dnech svého nového zaměstnání se pořádně zakousla do práce. 
Navštěvovala místní kolínské školy, aby se seznámila s řediteli a navázala tak dobrý vztah a 
Zahájila dobrý start v nové kariéře. 

Společnost je ovládána násilím -mezi dospělými, mezi mládeží, mezi dětmi, je chrleno z filmú 
promítaných v televizi ... V Kolíně se dokonce stal případ, kdy desetiletý chlapec přivolával na 
svého otce policii. Na tísňové lince se ozval vystrašený dětský hlas, že tatínek ublížil mamince. 
Policisté ihned vyjeli na udanou adresu a zjistili, že podnapilý šestatřicetiletý muž po předchozí 
hádce bodl svou o osm let mladší manželku do zad, těsně vedle páteře . Lékaři v nemocnici 
zjistili, že zranění není vážné, žena měla štěstí, núž jí neporanil žádné orgány. Proto byla po 
ošetření propuštěna domů. Její manžel dopadl hůř. Byl odvezen na protialkoholní záchytku a byl 
obviněn z ublížení na zdraví. 

3.4. 

O tom, že město zavedlo poplatky za reklamní stojany typu A (jedná se o menší reklanmí 
stojan, dvě plochy zhruba 50 x 80 cm, nahoře spojené, celý ve tvaru písmene A)umístěné na 
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chodnících a dalších veřejných prostranstvích a že podnikatelé nechtějí tyto poplatky platit, jsem 
psala v kronice z roku 2000 několikrát. Do konce března měli zaplatit, ale poplatek přišlo uhradit 
o polovinu méně živnostníků než v loňském roce. Neplatí nikoliv proto,že by město chtělo závratné 
a neúnosné částky ( 1200 Kč za rok). Spíše jde o to, kdo z koho. Jestli vyhraje město a nebo 
podnikatelé. Když jim nepomohly slovní bouře a protesty, živnostníci je nevyužívají. A jaké jsou 
jejich důvody pro nezaplacení ? Považují tento poplatek za likvidační politiku malých 
živnostníků ze strany radnice. Což samozřejmě není pravda. Technické služby se budou snažit 
s neplatiči dohodnout a pokud neuspějí, předají je přestupkové komisi. Na tento poplatek totiž 
byla zastupitelstvem schválena obecně závazná vyhláška a za její neplnění jsou sankce. 

4.4. 

Náhodné chodce vylekal mladý muž, procházející se Sadovou ulicí. Od pasu dolů byl nahý. Pán, 
který přivolal strážníky MP se obával, že se jedná o pedofila, protože ulicí těsně před tímto 
Pánem běželo několik dětí. Strážnici přijeli ihned, avšak muž byl již oblečený a venčil svého psa. 
Muž, který prvně alarmoval hlídku, se ozval v ten den ještě jednou, když volal, že tohoto 
Výtečníka potkaly jeho dvě dcery cestou z obchodu. Tentokrát muž proti nim pomalu přicházel a 
když přišel blíže, rozepnul si příklopec, vyndal pohlavní úd, jakoby si ho prohlížel a kontroloval a 
Pak ho opět zasunul dovnitř. Dívky se vyděsily a přiběhly vystrašené domů. Strážníci přijeli za 
tímto mužem podruhé, domluvili mu a muž slíbil, že takovýchto "legrácek", jak své konání 
nazval, napříště zanechá. 

Šťastná třináctka. Tak se nazývá soutěž, k níž se její tvůrci inspirovali v různých soutěžích o 
královnu krásy. S tím rozdílem, že je to soutěž pro 13 třináctiletých dívek. Soutěž se konala již 
třikrát a letošní ročník bude čtvrtý V soutěži nejde jenom o krásu fyzickou, ale i o dušení, slovní 
projev dívek, volnou disciplínu v níž mohou předvést to, co nejlépe umějí - tj. zpívat, tancovat, 
recitovat... Celá soutěž je postavena na tom, že děvčatům je třináct let. Tedy věk zdánlivě 
bezstarostný před nastupující pubertou, současně však zavalený spoustou starostí - od blížícího se 
konce školní docházky, dalšího studia, až po první lásky a proměnu holčiček ve slečny, nesoucí 
sebou leckdy i projevy už dospělých. Počítá se i s tím, že děvčata v tomto věku mohou být ještě 
nesmělá a proto je pořadatelé vezmou do Březové, kde sídlí Nadace dítě a kůň, kde si dívky 
vyzkoušejí nejen jízdu na tomto zvířeti, ale i péči o něj.V prvních ročnících byl zájem o tuto 
soutěž malý, pořadatelé se museli hodně snažit, aby se naplnilo stanovené číslo soutěžících- 13. 
Nyní je ale obrovský a tak letos už musí být před hlavním kolem vyřazovací semifinále. 
Do akce, kterou pořádá Dům dětí a mládeže, se zapojil také Kolínský deník. Otiskl portrétní 
fotografie všech dívek a hlasovací kupon, na němž mohou čtenáři vyjádřit , která dívka se jim libí 
nejvíce. Ta , která dostane od čtenářů nejvíce hlasů, se stane Šťastnou třináctkou Kolínského 
deníku. 

5.4. 

Staré české přísloví říká, že se sousedem se musí vycházet lépe než s bratrem. Znamená to, že 
dobré sousedské vztahy jsou pro klidný život nade vše. To mohou potvrdit i lidé z Kremličkovy 
ulice, kde právě k nepříjemným sousedským vztahům dochází. Lidé zde bydlící, nasázeli kolem 
chodníků okrasné zelené keříky. Ne všem se ale tato zeleň líbila. Právě ti se sjednotili a proti 
nevinné zeleni podnikli tažení. Prostě šli a keříky vytrhávali a házeli do popelnic. To se 
pochopitelně nelíbilo těm, kteří je pracně zasázeli a pečlivě ošetřovali a zalévali. Pokusili se 
s ničiteli domluvit, ale mamě.Proto zavolali hlídku MP. Ta přijela, ovšem dílo zkázy bylo 
dokonáno. Jen kolem kontejnerů se povaloval pár keříků a také usvědčující nářadí - sekyra, 
kladívko, pila. Ničitelé zeleně na svou obhajobu uvedli, že v keřících se v létě drží komáři a létají 
jim do bytů, obtěžují je a navíc jsou pod jejich větvemi schovávány odpadky, které jim zapáchají 
do oken. Takto se však vlastní názory neprosazují a proto konečné slovo bude mít přestupková 
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komise, kam strážníci celý sousedský spor o to, zda zde keříky porostou nebo ne, předali 
přestupkové komisi. 

7. - 8. 4. 

Čas od čas využijí historickou část města v okolí chrámu sv. Bartoloměje filmaři ( naši i 
Zahraniční). Historické zdi kostela i protějších budov jsou velice vyhledávanou kulisou, kterou 
není třeba stavět. I tento víkend ovládly filmové štáby historické prostředí a ze všech koutů 
zněla francouzština, protože se jednalo o francouzské filmaře, kteří zde natáčeli scénu do akčního 
filmu Aféra s náhrdelníkem. Bartoloměj posloužil skvěle a co neodpovídalo přesně scénáři, to si 
kulisáři vytvořili sami. Takže plocha před kostelem se proměnila v lidnaté tržiště s dřevěnými 
krámky a nevelkým cirkusovým stanem. Filmaři si trochu přizpůsobili i zdi kostela, které pro 
svůj účel vyzdobili barevnými obrazci, které vypadaly jakoby je vytvořili sprejeři ( pro 
vysvětlení budoucím generacím : část populace, která na rovné velké plochy stříká barvami 
různé konkrétní i abstraktní obrazce a nebo nápisy. Jedná se například o zdi panelových domů, 
zděné nosné konstrukce mostů, železniční vagóny... Samozřejmě k nemalé radosti majitelů, 
protože objekt nebo i předmět je tímto způsobem poničen. Jen velmi těžce se však tito sprejeři 
postihují. Neexistuje totiž zákon, tuto činnost zakazující a tedy není možný i postih. Navíc by 
takový člověk musel být přistižen přímo při této činnosti a to je velice těžké. Sprejer nikdy nechodí 
sám, je jich více a zatímco jeden se věnuje této tvorbě, ostatní hlídají a včas utečou. Navíc se ke 
své produkci uchylují většinou v noci.) Avšak Kolíňáci, kteří se na filmaře přišli podívat a byli 
zprvu obrazci na kamenné zdi kostela zděšeni, byli velmi rychle ujištěni, že nemusejí být, protože 
Výtvory jsou na kašírované zdi, která je od té skutečné po obou stranách k nerozeznání. 

8. 4. 

V Kolíně působí amatérský divadelní soubor Igdyž. Až dosud neměl vlastní scénu, vystupoval 
vždy ve zkušebně Městského divadla. Teď však slavnostně otevřel svoji klubovnu pod hospodou 
La France ve Štítarech. Původně zde byl chlév a od té doby jsou zde nádherné zachovalé klenuté 
stropy. Členové souboru to tu vyčistili a upravili jako své budoucí zázemí. Veřejnost sem při 
otevření sice měla přístup, ale bylo to asi naposledy. Amatérští divadelníci zde totiž chtějí mít sklad 
rekvizit, některé tu budou vyrábět, budou tu zkoušet i texty a nebo mít mejdan. Večer 
slavnostního otevření nazvali Chlív párty a diváci zaplnili všechny židle. Program se nesl v duchu 
předem stanoveného tématu. Každý z účinkujících měl složit básničku, ve které bylo slovo chlév. 
Výsledné práce pak byly vhozeny do osudí, každý si jednu vylosoval, měl se ji naučit, 
zdramatizovat a zarecitovat. Platil velmi přísný zákaz čtení napsaného textu, což se někteří 
pokoušeli obejít umě schovanými taháky- například papírky nalepenými na kytaře, na brýlích a 
podobně. Vše ale bylo odhaleno a posloužilo k všeobecnému veselí. Recesní tečkou za celou akcí 
se stala ustavující schůze Klubu parazitů, který chce jít do příštích komunálních voleb ve 
Vážném i odlehčeném duchu. Chtějí upozorňovat na vážné věci vážně , ale s humorem. 

10. 4. 

Zeleně ve městě není nikdy dost. Je krásná a pro průmyslové město potřebná. Druhou stranou 
mince jsou však náklady. Nejen na její pořízení a výsadbu, ale i na následnou údržbu. Pokud se totiž 
o ni nikdo nestará, netvaruje korunky, na jaře neprořezává větvičky a nevytrhává plevel, velmi 
rychle i ty nejkrásnější rostliny ztratí svůj původní krásný vzhled a zarostou náletovými 
dřevinami a plevelem. Technické služby se proto o zeleň ve městě starají. Jednou z největších 
enkláv uprostřed města je Kmochův ostrov, který má své stálé návštěvníky. Údržba a obnova 
zeleně na něm (odborné práce zde letos pokračují už čtvrtým rokem) bude letos stát půl miliónu 
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korun. V loňském roce si zde zařádila vichřice, která zničila 30 vzrostlých stromů a budou letos 
nahrazeny novou výsadbou. Se stejnými náklady se počítá při úpravě okolí jezírka u zimního 
stadionu. Budou se zde kácet veškeré suché a nemocemi napadené dřeviny a čištěna bude i vodní 
plocha. V Nové ulici v části Sendražice budou vysazovány kulovité jasany . 
I náhodný pozorovatel si všímá změny ve složení zeleně ve městě. Dříve bylo zaplaveno 
kulovitými javory , což působilo dosti fádně. Proto jsou u nové výsadby druhy dřevin střídány. 
Nejen tak, aby zeleň působila pestře a esteticky. Technickým službám záleží i na její kvalitě, aby 
stromy odolaly případným vandalům, o které není nouze a kteří právě na křehkých mladých 
stromkách chtějí dokazovat sobě a svému okolí svoji sílu a mužnost. Přednost proto dostávají 
dřeviny se silnějšími kmeny. 

ll. 4. 

Karlovo náměstí se opět zaplnilo stánky s nejrúznějším zbožím, protože se konal velikonoční trh ( 
letos vycházejí velikonoce na neděli 15. a pondělí 16. dubna). Všechny jeho čtyři okraje byly 
lemovány klasickými stánky, prodejnímu pulty i pojízdnými auty, jejichž přední část se nechá 
sklopit a vytvoří tak pultík. Sortiment nebyl nijak výjimečný, byl prostě takový, jaký na 
podobných akcích, včetně burz, bývá. Textil, boty, povlečení na postele, ponožky, spodní prádlo, 
proutěné doplňky kuchyňského nádobí ( košíčky, tácky .... ), trochu sladkostí . Vše nabízeli 
prodejci za zaručeně nejnižší ceny , tvrdili, že zboží je z výprodejú, likvidací skladú a podobně. 
Přesto bylo stále dost přihlížejících a až mezi 16- 17 hodinou začali prodejci balit. A to ještě díky 
tomu, že se blížily mraky, slibující déšť. Při takovýchto akcích na náměstí přišli trochu zkrátka 
trhovci se zeleninou, kteří zde pravidelně každý den stávají. Jim byla vyhrazena část náměstí u 
~ouřimské ulice, takže i oni mohli svoji zeleninu a ovoce nabízet tak jako v každý jiný den. Měli 
Jen trochu méně místa. 

12. 4. 

Když jsou řidiči zastaveni pro dopravní přestupek policisty, většinou se chovají slušně, protože si 
uvědomují svůj prohřešek i skutečnost, že arogancí a útočností by svoji situaci ještě více 
zhoršovali. Zcela jiný byl řidič škodovky, kterého hlídka zadržela krátce před púlnocí poblíž 
bývalého kina Jas . K zastavení měla dúvod- řidič projel Starokolínskou ulicí v protisměru, na 
svém autě neměl nárazník ani poznávací značky. K předložení dokladú se však neměl, naopak 
častoval policisty nadávkami a urážkami. Vypadal jako opilý a proto policisté chtěli provést 
dechovou zkoušku na přítomnost alkoholu. To však muže rozlítilo ještě více a jednoho z policistú 
Udeřil pěstí do hrudníku. Než se nadál, měl na rukou želízka. Ani pak ale nezkrotnu!, vyhrožoval 
policistům, že je oba zastřelí. Když došlo do tuhého, vyskočila z auta spolujezdkyně a začala 
svého kamaráda před policisty bránit a ochraňovat. Naštěstí pro ni se omezila jen na tahání za 
ruku a uniformu policisty. Neurvalý řidič putoval do cely předběžného zadržení a ihned mu bylo 
sděleno obvinění z výtržnictví a napadení veřejného činitele . 

13. -16. 4. 

Pozoruhodné datum. Třináctka, pátek a ještě k tomu Velký pátek. Pro pověrčivé lidi je to moc 
Velká kumulace. Jinak ale je to den jako každý jiný pátek, přece se ale v něčem odlišuje. Mnoho 
lidí má dnes před Velikonocemi už dovolenou, jsou ve městě a nakupují. Zvýšený ruch je také 
v supermarketech, kde je více nakupujících. Přestože většina z nich bude mít otevřeno po určitou 
část dne a každém velikonočním dnu , lidé se chtějí zásobit potravinami, aby nemuseli jít 
nakupovat. Někteří odjíždějí na chaty, chalupy. Děti mají už od včerejška ( od čtvrtka) 
velikonoční prázdniny , takže je také po městě vidět školáky, což v jiný pátek dopoledne nebývá. 
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Jako tradičně je na náměstí trh s ovocem a zeleninou. Sortiment je ale obohacený o typické zboží 
těchto dnů - o pomlázky. Trhovci nabízejí rucne pletené z vrbového proutí, ozdobené 
mašličkami. Velikosti jsou různé- od nejmenších, kterou koledník lehce stočí a schová do kapsy 
až po metrové pomlázky. Přece však je atmosféra v Kolíně trochu jiná než v jiný den. V souladu 
s křesťanskou tradicí mlčí na Velký pátek zvony. A Kolíňáci si za krátkou dobu co zvoní ráno 
v poledne a večer z chrámu sv. Bartoloměje na jejich zvuk zvykli a teď když najednou mlčí, je to 
jakési divné. Jakoby něco chybělo. 
Počasí se velmi pohoršilo. Ráno byly teploměry na nule, přes den jsou sněhové přeháňky, ulicemi 

fouká studený ostrý vítr. Ani na další velikonoční dny meteorologové nevěští zlepšení, spíše 
zhoršení, takže jara si o třech dnech volna nikdo neužije. Ke všemu jsou už rozkvetlé meruňky a 
připravují se rozkvést třešně. I když v uplynulých dnech bylo také chladno, občas vysvitlo sluníčko 
a tu a tam nějaká včelka či hmyz se v rozkvetlých korw1ách objevily. Ani o velikonočních 
svátcích nebylo lépe. Sníh se střídal s deštěm, foukal studený vítr. Po městě sice chodili mladí 
chlapci s pomlázkami, ale veškeré kouzlo těchto jarních svátků bylo poznamenáno ošklivým 
počasím, takže lidé si ani nevyšli do ulic na procházku a vlastně mnoho z prodlouženého víkendu 
o pondělí neužili. Velikonoce ale měly i svůj stín. Z původně milého zvyku chození 
s pomlázkou a koledování o barevná vajíčka se nezřídka stává konzumace alkoholu. To znamená, 
že koledníci chodí po městě, ale vajíčka nechtějí, říkají si přímo o tvrdý alkohol. A některým 
takovýmto koledníkům ještě ani není 18 let. Pokud se někdo zahledí do jejich dětských tváří a 
skleničku nenalije, bývají tito vymahači alkoholu i agresivní a hrubí. 
Společenskou událostí Velkonoc byl první Kmochův bál, který uspořádali v sobotu 14. 
organizátoři Kmochova Kolína Trans-Ex Praha a Město Kolín. Nešlo o výdělečnou akci, vstupné 
bylo jen 65 korrm. Vystoupilo na něm pět špičkových hudebních těles, což je v Kolíně nebývalé. 
Pokud vyhrávají na plese tři kapely, již se mluví o noblesním plese. Tento ples, 
předznamenávající novou tradici však měl trochu smůlu. Konal se jako úplně poslední v sezóně 
a o velikonocích, kdy mnoho lidí odjíždělo z města. Navíc jeho propagace také nebyla právě 
nejlepší. Prakticky až na poslední chvíli se objevilo oznámení o jeho konání v místních novinách. 
Pořadatelé věnovali z výtěžku 5200 korrm Klubu přátel Františka Kmocha a Základní umělecké 
škole. 
O Velikonocích byly otevřeny všechny supermarkety a nouze o kupující nebyla. Pokoj si nedali 
ani "kabelkoví zloději" (vykrádají především kabelky, které jejich majitelka má na delším řemenu 
přes rameno). Ti mají právě v obchodech své působiště. Krádeže ohlášené Policii, se většinou 
týkaly jen menších obnosů. Až na jeden případ, který určitě sedmačtyřicetileté ženě zkazil dny 
volna. Když v obchodě nakoupila a vyšla ven, všimla si, že má u kabelky rozepnuté zipy. 
Prohledala ji a zjistila, že jí chybějí osobní doklady a peněženka, ve které měla přes devět tisíc 
korun. 
Špatné počasí nevadilo ani jiným zlodějům. Možná že ti právě využili toho, že je málo lidí venku. 
Přesto i z toho mála se našli všímaví, kteří nejenže viděli, ale také ohlásili Policii, že na stožár u 
starých lázní šplhají dva muži a rozhodně ne proto, aby zde prováděli akrobacii, ale uřezávali 
kabely s měděnými vodiči, které ještě nedávno sloužily jako přívod elektrického proudu do 
objektu. Když policisté přijeli, kabel byl už téměř přeříznutý speciálně upravenou pilkou na 
železo. Protože ani jeden z mužů neměl u sebe žádný doklad o jeho totožnosti, byly předvedeni na 
oddělení Policie . Zdálo se, že pro dva muže z Kolína ( 42 a 48 let) dopadne vše příznivě, protože 
majitel lázní uvedl, že mu žádná škoda nevznikla. Ale oba zloději u sebe měli jiné kabely, které 
ale nepocházely ze starých lázní. Oba shodně tvrdili, že je minulý týden nalezli u kontejneru na 
odpadky, takže na policisty čeká rozlousknutí tohoto oříšku a podle toho dopadnou i oba muži. 
Velikonočním stínem nejčernějším pak byl mladík z Kouřimska, který se rozhodl o 
velikonočním pondělí večer ukončit svůj život. Stál na zábradlí nového mostu přes Labe a 
křičel, že skočí do řeky. Ihned některý kolemjdoucí mobilem přivolal záchranáře. Během krátké 
chvíle zde byli lékaři, policisté i hasiči se dvěma zásahovými vozy a motorovým člunem. Lékařka 
začala s mladíkem rozmlouvat a záchranářťun se podařilo stálmout ho na bezpečné místo. Celé 
drama trvalo jen několik minut. Mladík byl sice pro tuto chvíli zachráněn, ale chuť do života 
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nedostal. V budově obvodního oddělení Policie ČR. kam byl převezen, tloukl hlavou do zdi a 
chtěl se zabít. Rozbil si hlavu a tak ho policisté naložili a odvezli do nemocnice. Zde ho ošetřili a 
za asistence policistů , aby cestou něco neprovedl, byl převezen do psychiatrické léčebny 
v Havlíčkově Brodě. 
Mravy jsou pokleslé. A to nemám na mysli jen zloděje v obchodech, předmětů na veřejných 
prostranstvích, které je možné dobře zpeněžit ( viz předcházející řádky) bytaře, zloděje aut, 
násilnosti, drogy, špatné vztahy mezi lidmi a také ztráta jakýchkoliv zábran v kontaktu mužů a 
žen, což platí zejména o mládeži a dětech. Čím jsou mladší, tím okázaleji se věnují na veřejnosti 
druhému pohlaví. Snad z recese, možná chtějí okolí namluvit, že jsou dospělí.. .. Strážníci MP však 
u chrámu sv. Bartoloměje však kolem půlnoci nevěřili svým očím. Přímo pod lampou veřejného 
osvětlení a za teploty O stupňů a v nepříjemném ostrém větru zde ležel na dlažbě nahý mladík, 
pod ním téměř nahá slečna a vesele se oddávali radovánkám. Hlídka je vyrušila a vyzvala je , aby 
odešli. Jednadvacetiletý mladík a sedmnáctiletá slečna se trochu oblékli a bez okolků oznámili, 
že se milují. Uznali námitky strážníků, že pro tuto činnost je dlažba města na veřejném 
prostranství nevhodná a bez skrupulí oznámili, že půjdou pokračovat jinam. 

22. 4. 

Minutu po jedné hodině se Rubešovou ulicí ozval cinkot rozbíjeného skla. Žena, bydlící v této 
ulici nemohla spát a to se stalo zlodějovi osudným. Rychle totiž skočila za záclonu a pozorovala, 
jak zloděj z výlohy bere zboží a utíká. Dobře si zapamatovala jeho popis i směr, kterým se dal 
na útěk a ihned to zavolala městské policii. Hlídka se ihned vydala naznačeným směrem a 
přišla až na nádraží. Zde objevila muže odpovídajícího popisu. Ten, když strážníky spatřil, snažil 
se nenápadně odejít podchodem k nástupištím. Strážníci ho však zadrželi a zjistili, že se jedná o 
osmatřicetiletého muže z Kolína, který měl v batohu textil s visačkami prodejny, což ho usvědčilo , 
byl předán Policii ČR a škoda, kterou způsobil jak rozbitím výkladní skříně, tak krádež, dosáhla 
8000 Kč, což už je trestný čin . ( při škodě do 2000 Kč se jedná o přestupek). Tuto noc měli 
zloději · na prodejny textilu spadeno a ve druhém případě nebyli ochránci zákona tak úspěšní. O 
chvíli později totiž řinčelo sklo nedaleko prodejny Centrum. Náhodní svědci viděli, jak parta 
mladíků rozbila výlohu s textilem vybrala zboží, naskočili všichni do připraveného auta a slehla 
se po nich zem. 

23. 4. 

Klasickou dětskou hru, cvrnkání kuliček do důlku už dnes zná jen velmi málo dětí. V době 
televize, počítačů , horských kol a dostupných technických hraček , upadla v zapomnění a 
dnešním dětem už téměř nic neříká. Jen velice zřídka se objeví děti, převážně kluci, kteří by se 
takto bavili. Skauti ze 3. skautského střediska už několik let pořádají soutěž ve hře v kuličky 
pro členy svého oddílu. Letos poprvé ji udělali ve velkém a pozvali i skauty z Prahy a 
prostřednictvím školních rozhlasů lákali všechny kluky i děvčata, aby si přišli zahrát a 
zasoutěžit. Klání se konalo na Kmochově ostrově a přišlo několik desítek skautů a mnoho nečlenů 
této organizace. Bylo vidět, že mnozí přišli ze zvědavosti, že tuto hru vidí poprvé ve svém životě. 
Takže kolínští skauti a skautky mají zásluhu na tom, že oblíbená hra jejich dědečků a babiček 
nevymizí. 

Profesionální kolínský hasičský záchranný sbor zasahuje v případě potřeby i u dopravních nehod a 
to zejména tehdy, jestliže je potřeba vyprostit řidiče z havarovaného auta, rozstříhat plech 
pneumatickými nůžkami a nebo použít jinou techniku při likvidaci následků havárie. V těchto 
činnostech se hasiči také cvičí a používají k tomu vraky aut. "Modely" na tato cvičení získávají 
výhradně od lidí. Obracejí se totiž na veřejnost s výzvou o darování vraků aut, která nemusejí mít 
motor, ale za to by měla mít celou karoserii, skla a všechna čtyři kola, třebaže prázdná a nebo bez 
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Pneumatik. Za tyto vraky jejich majitelům nic neplatí a přesto jich i v dnešní době, založené 
především na peněžních vztazích, mají dost. Lidé je totiž rádi darují, protože se jich tak co 
nejjednodušeji a bez finančních nákladů na odtahování a likvidaci zbaví. 

Kolíňáci se mohou těšit na naučnou stezku do Borků, vedoucí z města směrem k nyní 
budovanému útulku pro opuštěné psy. Bude zajímavá pro všechny především ale pro školy. 
Není totiž všeobecně známo, že v Borkách roste cedr a žije zde vzácný druh pavoučka. V loňském 
roce byl v Borkách proveden botanicko-zoologický průzkum a zbývá už jen zadat napsání textu 
na cedule, umístěné vedle příjezdové cesty k útulku. Jsou na nich informace o zdejší flóře a 
fauně , o této části města, z ornitologie ,o splavnosti Labe ... Je to velice zajímavé , v Kolíně první 
a popravdě řečeno i trochu vypočítavé. Naučná stezka totiž bude končit až u útulku, takže po 
jejím absolvování může být návštěvník " chycen za srdce" některým opuštěným zvířátkem. Počítá 
se i s možnými procházkami dobrovolníků a umístěných nešťastníků. Realizace tohoto nápadu 
vyjde město na 100.000 korun. 

25. 4. 

Polepská ulice se stále opravuje a to způsobuje komplikace chodcům i v dopravě. Snad největší 
Profesionálním hasičům, kteří potřebují ke své činnosti velkou techniku , aby mohli zasáhnout u 
ohně. Čas od času se v Polepské ulici shromáždí těžké stroje na silniční práce a pak by 
v případě potřeby nemohla hasicí technika projet ( stalo se tak při bagrování a budování 
betonového podkladu a při přípravě živičného povrchu. Hasiči se dohodli se stavební firmou, že 
Veškeré práce budou provedeny naráz. V těchto okamžicích pak nastalo velké stěhování hasičů 
z jejich sídla v Polepské do Koran1a, které jim poskytuje dočasné útočiště, protože k tomu má 
prostory a výbavu ve stanici podnikových hasičů. A to jak strojům, tak lidem. V Polepské zůstává 
jen operační středisko a územní odbor. S výjezdovou jednotkou v Koramu jsou tato oddělení 
spojena radiostanicí, pevnou linkou i mobilními telefony. Hasičům tato situace trochu komplikuje 
život, ale poradili si s ní tak, že každou událost jsou schopni vyřešit tak jako za normálních 
okolností. I sami oni se těší, až bude Polepská zrekonstruovaná, protože i jim se po ní bude dobře 
jezdit, vždyť na komunikaci vyjíždějí i se sedmadvacetitunovou plošinou. 

30. 4. 

Když byly v loňském slavnostně vysvěceny a na své místo v chrámu sv. Bartoloměje umístěny 
nové zvony, natočil kolínský občan Petr Hejcman (amatér v tomto oboru) o celé záležitosti 
videozáznam. Ten pak sestříhal a upravil do krátkého patnáctiminutového dokumentu, který byl 
několik týdnů promítán v Kině 99 vždy před hlavním programem a měl velký úspěch. Snímek 
poslal i do amatérské soutěže ve Zruči nad Sázavou , kde s ním získal první místo a postoupil do 
národního kola, což je velký úspěch a díky tomu se s atmosférou a událostmi kolem kolínských 
zvonů seznámí i mimokolínská veřejnost. Vzhledem k velkému zájmu o tyto události vysílala po 
dva dny dokumentární snímek i kabelová televize. 

Poslední dubnové dny jsou nádherné a přinesly po dlouhém chladném a deštivém období 
nádherné jaro s teplotami kolem 27 stupňů. Už byl nejvyšší čas. Podle sadařů a zahrádkářů je 
vegetace oproti normálu opožděna o 14 dní a ve srovnání s minulým rokem dokonce o jeden měsíc 
Jako mávnutím kouzelného proutku vše rozkvetlo - třešně, švestky, pampelišky, sedmikrásky. 
Bohužel, meruňky jsou pro letošní rok definitivně ztraceny. Kvetly právě v onom studeném 
období a nejenže nebyly opyleny, protože včely nevylétaly z úlů, ale všechny květy zmrzly, takže 
z větviček opadávají nyní jen celé rezavé květy . Mrazíky ale nepoškodily jabloně, broskve a 
vinnou révu, které ještě nebyly v květu. 
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S velkým zájmem se u studentů středních škol setkaly přednášky předsedkyně okresního soudu o 
trestním a civilním právu. Studenti přicházejí vždy po skupinách a pracovníci Okresního soudu se 
jim věnují vždy jedno odpoledne, mohou se také zúčastnit některého projednávaného případu . 
Cílem je zvýšit právní vědomí mladých lidí. Každé takové odpoledne je zakončeno vždy 
odpověďmi na dotazy, které se týkají hlavně problematiky skončeného soudního jednání, jemuž 
byli studenti přítomní, ale také diskutovaného trestu smrti, rodinného práva, především rozvodú a 
stanovení vyživovací povinnosti. Pro žáky je tato akce určitě přínosem, protože se dozvídají věci, 
s nimiž až dosud do kontaktu nepřišli. Všichni se shodují na tom, že by bylo dobré v tomto smyslu 
Upravit učební osnovy, aby žáci získávali základy právního vědomí už ve škole. 

O tom, že se v Kolíně chystá soutěž malých slečen o titul Št'astná třináctka, jsem psala 4. 
dubna.Nyní je již známa nejkrásnější třináctiletá slečna z Kolína. Je jí Kateřina Chlumská. 
Všechny soutěžící ve finále, jichž bylo 13, se musely nejprve předvést jako moderátorky a 
Představit samy sebe. Ve druhé disciplíně , která byla volná a dívka v ní mohla předvést to, co 
nejlépe umí, se na jevišti cvičilo, zpívalo, hrálo divadlo i na hudební nástroje. Třetí disciplína 
měla čtyři kategorie, které si dívky losovaly během svého víkendového pobytu na farmě, zabývající 
se chovem koní. Los jim určil buď pantomimu, kterou měly vyjádřit určité povolání, nebo 
vyrobit masku, zatancovat a nebo si přivést sebou oblíbeného člověka nebo zvíře. Tři hodiny 
trvalo soutěžení. Dívky měly samozřejmě trému, ale vše nakonec proběhlo hladce a s úsměvem 
soutěžících., i když právě nezískaly první, druhé ani třetí místo. V tom byl právě největší rozdíl 
oproti soutěžím královny krásy dospělých. Tyto malé slečny, vlastně ještě děti, se nedívaly na 
soupeřky jako na konkurenci, ale braly vše jako hru, bez slzí poražených. 

V Kolíně je čím dál více přestupků proti majetku a to zejména krádeží v obchodech. Rozšiřuje se 
totiž nabídka supermarketů a ta láká. Mnohdy ani lup nestojí za tu ostudu. Ale je pravda, že i 
třeba krádeží čokolády si zlodějíček chce vylepšit svůj rodi1mý rozpočet. Získat tak věc, na kterou 
mu chybějí peníze. Také vzácností není, když chce někdo pronést kolem pokladny bez zaplacení 
zboží za 20 nebo 50 korun. Zdá se to částka malá, ale pro někoho je to hodně. A když je slabší 
Povaha, neodolá nabídce, která ze všech stran láká. Za první čtyři měsíce vyjížděli strážníci MP 
ke 130 krádežím zboží v obchodech. Je to o 40 případů více než za stejné období loňského roku. 
Také hlídky MP v ulicích mají stále co dělat. Jejich hlavní činností však není pokutování špatně 
Parkujících řidičů, jak se lidé mylně domnívají. Od počátku roku strážníci řešili přes 2000 
Přestupků v dopravě, kam spadá nejen nasazování tzv. "botiček" (technický prostředek, který se 
nasadí na jedno kolo auta, aby mu bylo zabráněno v odjezdu), ale i případy, kdy chodci přecházejí 
na červenou nebo cyklisté jezdí v protisměru. Pokleslo množství přestupků, řidiči zaparkovali své 
Vozidlo na zakázaném místě, částečně na chod!úků. Asi je to ovlivněno tím, že u supermarketů jsou 
Pohodlná parkoviště, kam je možné zboží v nákupním košíku přivézt a přeložit do auta. Lehký 
nárůst ale je u trestných činů a klesl počet přestupků proti veřejnému pořádku. Kolín je tedy stále 
klidným městem, ovšem někdy je i zde rušno a připomíná pak scény z akčních televizních 
v filmů. To si určitě ani nepřipustil jednadvacetiletý mladík z Kolína, když zaparkovával své auto 
nedaleko herny Palma. Krátce po tom vyšly z této herny dva muži a pustili se právě do tohoto 
auta. Nejprve do něj bušili rukou, pak vytáhli teleskopické pendreky, jimiž rozbili skleněné výplně 
Předruch i zadních dveří, poškodili přední sklo a karoserii. To už ale mladík viděl, co se u jeho 
Vozu děje a snažil se ujet. Vandalové ho však začali svým vozem pronásledovat svým vozem . 
Muž se snažil uniknout v nočních ulicích, což se mu podařilo.! tak byla škoda na jeho autě 
30.000 korun. Útočníky nikdy neviděl a ani svým chováním nezavdal příčinu kjejich útoku. 
P_olicisté je zadrželi a hrozí jim tři roky odnětí svobody za spáchání trestného činu poškozování 
Cizí věci. 
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KVĚTENje měsícem lásky. Zatim. 
Nemusi tomu tak být stále. Březen 
býval měsícem knihy a existovali lidé, 
kteří kupovali knihy dvakrát ročně. 
Jednou v březnu, když už holt byl ten 
měsíc knihy, a podruhé v červnu, 
protože "Za dobré vysvědčení knihu", 
jak viselo na každé plakátovací ploše. 
Dnes jsou lidé takřka denně investující 
do mnohatisícsvazkových knihoven a 
lidé, kteří si knihu nikdy nekoupi, 
protože uznávají pouze internet. 
Duben býval měsicem bezpečnosti 
silničního provozu, kdy majitelé vraků 
takřka nevyjlžděli, aby je náhodou 
nezastavila hlídka VB, a jiní využívali 
propagační prohlidky v servisu 
zdarma. Dnes mají někteří milionové 
vozy s mnohaletým špičkovým servisem 
zahrnutým v ceně, kdežto jiní drancují 
silnice a nervy ostatních řidičů silnými 
vozy přitaženými ze západních smetišť. 
Ani jedny ani druhé silniční kontroly 
nestaví. 

Možná už naše děti budou řikat, 

že květen býval měsicem lásky. I když, 
pokud by opravdu láska zmizela ze 
světa, nebudou říkat nic, protože 
nebudou existovat. Ačkoliv, klono
váni ze zkumavky radikálně 

pokročilo, milující rodičovský pár už 
vlastně z technologického hlediska 
není potřeba . Za chvíli možná 
nebudou vůbec lidi potřeba pro 
zachování rodu a jacísi inteligentní 
roboti padesáté generace si na 
zeměkouli v dvaadvacátém století 
budou laboratorně vyrábět človíčky 
jako udržovací chov mimořádně 
silně ohroženého živočišného druhu. 
Šílená představa, viďte ! A přitom 
řešeni je v našich rukou. Tedy pokud 
do nich uchopíme toho, koho máme 
rádi. Teď se totiž rozhoduje, koho 
bude víc. Jestli nás, nebo časem 
robotů, a kdo koho bude jednou řidit. 
Na světě je spousta krásných věcí, 
za které stoji za to se prát. A lidi jsou 
z nich to nejkrásnější. 

Ing. Zdeněk Slováček 
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1. 5. 

Už se nám zase blíží krásné období v roce. Jakmile přijde květen, je to už zlom, kdy začíná být 
Pěkné počasí s největší pravděpodobností, odkládají se zimní kabáty. Začátek měsíce býval 
d_říve hodně oslavován. Byl to první máj, kdy se ukazovaly výsledky hospodářské činnosti, děti 
Sl nosily balonky. Dnes už to tak není. Oslav se zúčastňuje jen pár příznivců komunistické 
strany, i když počet vyjádřený slovem pár skutečnost dost zjednodušuje. První máj v Kolíně 
nebyl nijak zvlášť oslavován. Nikdo prvomájové oslavy neorganizoval, kromě Komunistické 
strany Čech a Moravy. Ta uspořádala oslavy na Kmochově ostrově a přišlo na ně 300 lidí. 
Všichni řečníci kritizovali porevoluční vývoj v ČR ( tj . vývoj po roce 1989) a současnou 
~ládu. Osm členů, pracujících v komunistické straně od roku 1946 obdrželo České uznání 
UV KSČM a ÚV KSS. Malé děti dostávaly nafouknuté balóny a každý na klopu symbol 
pořádající strany - rudé třešničky. Mnoho lidí nepřišlo - bylo totiž nádherné letní počasí, 
slunečná obloha a teploty kolem 28 stupňů, takže lidi spíš lákala příroda, opalování u 
rybníků v okolí Kolína, práce na zahrádkách. První máj tentokrát připadl na úterý, takže 
mnoho lidí si bralo v pondělí dovolenou a měli tak volno od soboty do úterý, tj. čtyři dny a to 
Už se jim vyplatilo pobýt na chatách či chalupách, v přírodě. Byla to taková kratší dovolená. 

O prvomájovém večeru se zrodila v Kolíně další divadelní scéna. Je v bývalém zázemí 
Malého divadla na Husově náměstí - v kostele. Dříve zde probíhala většinou představení pro 
děti, at' hraná nebo loutková, jiného využití se tato budova nedočkala. V poslední době byla 
určena pro dospívající mládež, neboť zde probíhaly slavné diskotéky, lákající mladé laserovou 
show na obloze. Konaly se zde diskotéky, pak prostory pustly až se sem zase vrátili herci. 
Soubory Igdyž a Divadelní škola vlastní scénu neměly, využívaly studiovou scénu 
v Městském divadle, ale vzhledem kjejich rozšiřující se činnosti je vlastní scéna 
nezbytností. Stejně tak jako k naplnění záměru obou souborů- a to aby na těchto divadelních 
Prknech v Kolíně divadlo vznikalo a ne aby se sem dováželo. Snad jediným stínem je roční 
nájem, pohybující se ve statisících. Jedinou cestou jako tento nájem platit bude pro oba 
soubory pořádání benefičních představení a to první takové právě bylo. 

2. 5. 

V ulicích města budil pozornost občanú zvláštní stroj, který se staral o čistotu. Připomínal 
domácí spotřebič- elektrický vysavač. A také to vysavač byl. Jenomže nikoliv na luxování 
kobercú, ale na úklid psích výkalů, cigaretových nedopalkú a holubích pírek. Samozřejmě, že 
Yysaje i další nečistoty, ale kupován byl hlavně kvúli třem prvně uvedeným nečistotám. Za 
stroj zaplatily Technické služby 95.000 komn a každé ráno s ním začíná úklid od středu města 
Směrem ven. Bohužel i při práci s tímto strojem se setkávají pracov1úci TS s nešvary lidí ve 
~ěstě , díky nimž je čištění ztíženo. Jedná se o nepořádek v kontejnerových boxech a 
Jejich okolí. Mnoho lidí místo do odpadových nádob pohazuje odpadky - často velkých 
rozměru - po zemi, sběrným vozl'rm a nebo vysavači se pak špatně odpadky shromažďují a 
odvážejí. Lidé to většinou svádějí na osoby, které zde nebydlí a přesto sem vozí své 
odpadky. Něco mají na svědomí i malé děti, které vynášejí koš , do kontejnem nedosáhnou a 
něco rozsypou po zemi. To jsou ale drobnosti, které lze lehce zvládnout. Horší jsou právě ty 
Velké věci, poházené okolo a je vidět, že sem byly položeny úmyslně. Při tom pro likvidaci 
tohoto odpadu jsou určena sběrná místa. Ovšem lidé jsou často pohodlní jet například 
s nepotřebným kobercem či televizí někam dál než za roh svého domu. Potíže při likvidaci 
odpadků ale zpúsobují i neukáznění řidiči, kteří parkují u chodníkú a ani přes oznámení 0 

čištění vozovky v daný termín neodjedou. Pak je na řadě spolupráce Technických služeb 
s Městskou policií, která takovýmto vozidlům nasazuje botičky nebo automobil vyfotografuje 
a pak požaduje pokutu. Nejlepším řešei]-ím by bylo přivolálú odtahové služby, ovšem tuto 
Pravomoc MP nemá, ta náleží jen Policii CR. 

Ll.R 
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3.5. 

Již několik dní panuje teplé až horké počasí, kdy teploty vystupují na 28 stupňů. Respirační 
onemocnění téměř vymizela, ale začaly se ve větší míře objevovat angíny. Nejedná se o 
klasické spálové angíny, ale o onemocnění vyvolaná virem, projevující se zarudnutím hrdla. 
Tato onemocnění se vyskytují hlavně v horkých a teplých obdobích, kdy jsou lidé zahřáti, 
zpoceni a pak se napijí studeného nápoje nebo si koupí zmrzlinu. Lékaři je většinou léčí bez 
antibiotik. K uzdravení doporučují tzv. Priesnitzův obklad ( na krk se dá vlažný mokrý 
hadřík a navrch se krk zabalí teplým ručníkem a nechá se zapařit. Z léků doporučují 
acylpirin a paralen. Jako prevenci nejen tomuto onemocnění doporučují lékaři dostatek 
Pohybu a pravidelnou životosprávu, včetně omezeného požívání alkoholických nápojů. 
Takovéto rady každý zná, ale málokomu se je chce dodržovat v rámci preventivních opatření. 
K tomuto se dočasně přikloní až když jsou nemocní. Převládá kult hojnosti. 

Mateřská škola v ulici Rimavské Soboty patřila v Kolíně vždy k nejnavštěvovanějším, protože 
leží v centru sídliště, bylo zde hodně dětí a také je v pěkném prostředí. Stranou hlavních 
komunikací, její zahrada je obklopena nyní již vzrostlými stromy. Je zde klid a maminky ze 
sídliště to mají blízko svých domů. Jenomže dětí stále ubývá a všechny mateřské školy 
Začínají mít nedostatek děti. ( Před několika lety byl zjednoho pavilonu udělán obchod a 
restaurace " U Anděla" ). Právě u této mateřské školy v ulici Rimavské Soboty však je 
Problém nejtíživější. Její kapacita je 50 dětí, letos sem chodí 49 dětí a pro příští školní rok je 
nahlášeno o 6 méně. Stav se snižuje i v sousední MŠ v Masarykově ulici a tak budou asi tyto 
obě školy sloučeny. Uvažuje se o tom už delší dobu. Nad školkou je tedy otazník, všichni jsou 
~le názoru, že by měla dál sloužit dětem, protože byla pro ně stavěna a zahrada je pro děti 
Jako stvořená. Děti tedy přejdou do Masarykovy ulice a zaměstnanci v nedůchodovém věku 
Přejdou s nimi. Mateřská škola se ale rušit nebude. Město doufá, že bavorská automobilka 
BMw se rozhodne stavět v Kolíně svůj závod, což by znamenalo příliv dalších obyvatel do 
rněsta , výstavbu nových bytů a tím i přibývání malých dětí. Takže město i lidé si dělají 
naděje, že škola opět jednou začne sloužit svému účelu. 

V pozdních večerních hodinách se nad Kolínem přehnala bouřka, jakou už město dlouho 
nezažilo. Po předchozím hřmění a dunění snad ze všech stran se mraky přihnaly nad město a 
obloha byla neustále rozsvícena blesky, doprovázenými ohlušujícím rachotem. Vše trvalo asi 
~O minut a všichni si oddychli, když se bouře vzdálila. Byla doprovázena prudkým deštěm. 
Skody nezpůsobila bouřka ani déšť žádné.Každopádně ale ukončila teplé jarní počasí, kdy 
Po několik dní teploty dosahovaly až 28 stupňů a na místo tepla nastoupil chladný a vlhký 
Vzduch. Fronta, která se nad republikou přehnala ale všude nebyla tak neškodná jako v Kolíně. 
~a mnoha místech padaly kroupy, byla větrná smršť, rozvodnily se řeky a potoky. V Kolíně 
Je toho odrazem jen nepatrně zvýšena hladina Labe a špinavá kalná voda. 

6. s. 

Potřebuje-li občan rychle přivolat policii, může bezplatně použít číslo 158, které přijme 
službu mající operační důstojník na Policii ČR v Kolíně, položí upřesňující otázky k tomu, co 
se stalo a proč občan volá a podle toho zařídí další pomoc. Pokud někdo zavolá 
z mobilního telefonu, dostane se nejprve na pražské operační středisko, které ho pak přepojí na 
Policii v příslušném okrese, tedy v Kolíně. Celá tato operace netrvá ani dvě minuty, takže 0 

nějakém nebezpečí z prodlení nelze hovořit. Bohužel, kromě telefonátů lidí volajících opravdu 
v nouzi, přijmou policisté i telefonáty falešné, zbytečné a musí se jimi zabývat, i když od 
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Počátku tuší, že si někdo dělá legraci. Ovšem jen tak oznámení nelze přejít, protože zdání 
někdy klame a za zdánlivou legrací by se mohl skrývat vážný případ. Ostatně takový volající 
se brzy odhalí sám. Když totiž policista pokládá upřesňující otázky, většinou telefon zavěsí. 
Tyto falešné telefonáty jsou ponejvíce od dospívající mládeže, která si takto krátí dlouhou 
chvíli a vychloubá se před kamarády. Stane se, že třeba některý telefonuje během 30 minut i 
dvacetkrát. Skryti v anonymitě mladí lidé bývají i sprostí a vulgární, dívky dělají policistům 
nemravné návrhy. Denně těchto planých telefonátů přijmou policisté prúměrně 15. Jsou mezi 
nimi ale i telefonáty lidí osamělých, kteří se chtějí jen pobavit a slyšet něčí hlas a někdy se 
:aké opilci domáhají odvozu domů. Z těchto planých hovorů ale policisté nemají radost. Už 
1 proto, že takový člověk při hovoru blokuje linku, na niž se třeba s naléhavou žádostí o 
Pomoc potřebuje dovolat ve stejném momentě jiný člověk. Naopak je potěší, když někdo 
zavolá a poděkuje za poskytnutou pomoc. 

8. s. 

V Kolíně se konal již po páté Den záchranářů, kdy se jednotlivé složky této služby 
Představují veřejnosti populární formou, při níž nechybí ani zábava. Bylo úterý, státní svátek 
na počest konce druhé světové války a tak lidé byli doma a v uplynulých letech tato akce 
bývala vítaným zpestřením života pro děti i dospělé. V minulých letech býval jedním ze 
spolupořadatelů Okresní úřad Kolín a také na tuto akci přispíval finančně. V loňském roce 
Věnoval částku 100.000 konm. Na letošní rok však byla změněna rozpočtová pravidla ČR a 
okresní úřady již nemohou poskytnout na nic žádnou dotaci, což výrazně zkomplikovalo 
Pořádání této akce . Přesto Okresní úřad Kolín nestál stranou a jeho přednosta převzal nad akcí 
Záštitu. Organizace se stává právě z hlediska finančního čím dál složitější. Rozpočet se 
letos pohyboval kolem 100.000 konm a to už je částka oproti původní hodně sešněrovaná. 
Rok od roku se totiž vynaložené množství peněz snižuje. V prvním ročníku měli 
organizátoři k dispozici 250.000 korun plus sponzorské dary. Tato částka se postupně po 
50.000 snižovala až na letošních 100.000 korun, které však tvoří pouze sponzorské dary. A to 
~ž je opravdu hranice, pod kterou nelze jít. Je sice pravda, že akce si již získala ve veřejnosti 
Jméno, což značně usnadňuje získávání sponzorských darů. Vítaná je každá pomoc a nemusí 
být právě přímá finanční. Například firma zajišťující ohňostroj ho udělá zadarmo a tak má 
vlastně velmi lacinou reklamu. Soukromá střední podnikatelská škola zase vysílá studenty, 
kteří zajišťují pořadatelskou službu. Přicházejí i dívky ze skupiny, nazývané Jásalky, které se 
účastní podobných a jiných zábavných akcí a roztleskávají obecenstvo, snaží se vytvořit 
dobrou náladu. U příležitosti Dne záchranářú byla rovněž vyhlášena soutěž pro veřejnost. 
Byla velice nenáročná, na soutěžním letáčku byla vyjmenována jednotlivá stanoviště a 
soutěžícímu stačilo, aby si nechal potvrdit svoji přítomnost alespoň na polovině z nich a pak 
měl letáček vhodit do připravených schránek. První cenou, která se losovala na letišti, byl 
vyhlídkový let nad Kolínem, dalšími cenan1i byly vstupenky, do kina a trička s logem hasičů. 
Kromě první ceny výhry byly spíše symbolické a měly přispět ke zpestření dne. 

Program: 

8.00 - Průvod historických vozidel s hudbou z Polepské ulice přes sídliště a Karlovo náměstí 
9.15 -Uctění pan1átky obětí války položením květin k pomníku v Sokolské ulici 
9.45 -slavnostní zahájení Dne záchranářů v obřadní síni kolínské radnice 
10.00 -Setkání organizátorů, hostů a novinářú na radnici 
9.00- 15.00- Program pro děti a výstava historické techniky na Karlově náměstí. Odjezdy 
autobusů z náměstí a prohlídky na jednotlivých stanovištích: Zdravotní záchranná služba 
Kolín - Nemocnice Kolín, 71. Záchranná a výcviková základna Kutná Hora - letiště Kolín 
Aeroklub Kolín - letiště, hasičský záchrrumý sbor Středočeského kraje - územní odbor Kolí~ 
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v Polepské ulici, Policie ČR - Okresní ředitelství v ulici K dílnám, Policie ČR - Poříční 
oddělení Labe Nymburk - Labe pod Masarykovým mostem, policie ČR - kynologické 
středisko policejního prezídia Býchory, GAZ klub Kolín - Klub vojenské techniky -vojenský 
prostor Třídvorská ulice, městská policie Kolín - Kutnohorská ulice 
17.00 -Program na letišti 
18.00- Koncert Jakuba Smolíka 
20.00 -Koncert skupiny Kapři 
22.0 -Ohňostroj 

Oproti minulým čtyřem ročníktnn záchranáři otevřeli dveře svých pracovišt', což vyvolalo u 
lidí mimořádně velkou odezvu.K nejvíce vyhledávaným patřilo zařízení HZS. Kde si lidé 
mohli projít operační středisko i jeho zázemí, dostali se až do ložnic hasičú, mohli se nechat 
vyvézt 40 metrú vysokým žebříkem. Atrakcí pro návštěvníky byly ukázky hasičú při sjíždění 
Po tyči, zajímali se ale i o chemicko-teclmické prostory, kam mají přístup vždy jen dva hasiči 
z každé směny. V této místnosti probíhají zkoušky masek, dýchacích přístrojú, oblekú. Toto se 
Provádí vždy po každém zásahu. U Policie se zase nejvíce líbily ukázky služebních zákrokú a 
Výcviku služebních psú- to hlavně dětem. Dospělým zase možnost vyzkoušet si střelbu na 
laserové střelnici, prohlédnout si policejní vozidla a pracoviště kriminalistických technikú. 
Největší zájem byl o to, jak se odebírají otisky prstú, starší zajímal například kufřík, v němž 
Inají policisté zařízení na testy drog. U Městské policie byl velký zájem o monitorovací 
systém, kdy se lidé prostřednictvím kamer podívali na Karlovo náměstí a dále o narkotizační 
Pušku, kterou strážníci používají při odchytu toulavých psú. 
Do vojenského prostoru ve Třídvorské ulici se sjelo 35 vozú historické vojenské techniky, 
kterou přivezl Gaz klub Kolín. O svezení na stařičkých strojích byl obrovský zájem, proto 
členové klubu vyjeli k projížd'kám se třemi vozidly. 
Program byl bohatý. Snad největším oříškem bylo počasí, které ukázalo nmoho svých tváří
nijak vlídných- což se také projevilo v nižší ranní návštěvnosti. Nijak krásně nebylo, kolem 
Poledne se dokonce objevila dešťová přeháňka, ale pak se trochu vyčasilo a až do večera 
SVítilo sluníčko. Teplo moc nebylo, foukal studený vítr, což však bylo nmohem lepší, než 
horko. Takže i letošní Den záclrranářú se vydařil. Jak po stránce počasí, tak programově i 
organizačně. 

ll. s. 

Žáci, končící povinnou školní docházku, mají za sebou přijímací zkoušky. Přijímací řízení 
rnělo dvě kola. Snad nejmenší šanci měli děti, které se hlásily do prvních tříd osmiletého 
Gymnázia v Kolíně. Z púvodních 79 přihlášených přišlo 65 ke zkouškám. Přijato bylo 26 a 
dva z odvolacího řízení, celkem tedy 28 dětí. Z devátých tříd nastoupilo z původně 
Přihlášených 77 o dva méně. Škola otevírá dva první ročníky po 28 studentech. Ne všiclmi , 
kteří přišli k přijímacím zkouškám, byli úspěšní. Naopak na Střední prtunyslové škole 
strojírenské vzali všechny přihlášené- 26 žákt1. Otevírají se dva první ročníky strojírenství 
se zaměřením na výpočetní techniku bude.Od nového školního roku zde bude studovat 39 
Žákú- tedy všichni přijatí uchazeči, jejichž počet byl doplněn o 13 odmítnutých žáků na 
jiných školách. Podobná situace nastala i na Obchodní akademii. Hlásilo se sem 90 žáků a 
Všichni přijímací zkoušky udělali a budou rozděleni do 3 tříd. V Romské střední škole 
sociální po dvou kolech přijali 26 uchazečú. Plánují však ještě třetí kolo, kde by chtěli vybrat 
4 žáky, aby jich ve třídě bylo 30. Bude se konat poslední týden v srpnu. 

12. -13. s. 
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Tento víkend byl Kolín doslova nabitý nejrůznějšími akcemi. V sobotu večer se konal 
v chrámu svatého Bartoloměje koncert, který přilákal mnoho lidí. V podání vokálního oktetu 
Schola Gregoriana Pragensis zde zněly duchovní i jiné písně. Kostel byl zaplněný do 
Posledního místečka . V stup byl zdarma, což je velmi neobvyklé, protože na stejný koncert 
v Praze se platí vstupenka kolem 200 korun . 
Pro zájemce o automobilismus zase byla přitažlivá přehlídka vozů Škoda Fabia Sedan. 
Přišlo se podívat 200 lidí. Pravda, většina ze zvědavosti, bez úmyslu vůz koupit. 
Tradiční akcí byla pyžam party Na zámecké. Je to vlastně taneční zábava, na níž je 
Předepsaným kostýmem to, co se obvykle nosí na spaní - pyžamo, noční košile. Přišlo 50 lidí 
a převážně to byli členové Klubu společenského tance při domě dětí a mládeže a s chutí si 
Všichni zatancovali. Zlatým hřebem programu byl dámský i pánský striptýz v profesionálním 
provedení. 
~a Kmochově ostrově zase měli dostaveníčko voříšci. Tak jsou nazýváni pejskové, u nichž 
Je nejasný rasa a většinou se jedná o směs. Jejich sraz uspořádali členové Kolínského spolku 
Ochránců zvířat. Přišlo sem 400 lidí a 50 psů. Tato akce není setkáním ledajakým, ale 
soutěží, kdy mají tito psi dokázat, že ačkoliv nemají rodokmen, něco dokáží. Pořadatelé je 
rozdělili do tří kategorií a na všechny čekala řada disciplin - soutěž krásy, překážková dráha a 
další. Vše moderoval známý herec Zdeněk Srstka, který i v televizi uvádí pořady pod názvem 
Chcete mě?, což je vlastně představování psů , které jejich pánové opustili a jsou nyní v 
Psích útulcích a tímto způsobem se jim hledá nový domov. Setkání lidí, kteří mají rádi tyto 
Pejsky využili strážníci Městské policie a přivedli sem nalezence, kterého pojmenovali Žofka 
a hledali jí nového pána. Netrvalo to ani půl hodiny a Žofka už odcházela domů. Akce 
Přinesla štěstí i majiteli psa, kterého v noci srazil automobil. I o něj se někdo z příchozích 
Přihlásil .Samozřejmě, že se také platilo vstupné a organizátoři vybrali 7000 korun. A to je 
rekord, protože na podobné výstavě v minulých letech se nikdy tolik nevybralo. Peníze byly 
?ány na účet Spolku na ochranu zvířat a bude z nich nakoupeno krmivo pro zvířata, která si 
Jejich majitelé vzali z útulků a část dostane i nový útulek, který je budován v Kolíně. 
Bezesporu největší byla akce skupiny historického šermu Páni z Kolína, která uspořádala 
Už sedmý ročník historických bitev, k nimž zve i skupiny historického šermu z celé 
republiky a oni do Kolína rádi přijíždějí. Tento krát se jednalo o ztvárnění Legendy o králi 
Artušovi. Už od rána ožil Kolín rytíři v plné zbroji a jejich dámami v krásných 
kostýmech. Po několika ročnících, kdy byly v Kolíně ztvárňovány události z českých i 
evropských dějin (Válka růží, Johanka z Arku, dobytí Jeruzaléma, Blaničtí rytíři) vybrali jaké 
téma nejtypičtější šermířský příběh o saském vůdci, bojujícím v 6. Století proti Římu. Příběh 
bohatý a efektními šiky bojovníků v plechu. Program začal již dopoledne, kdy se 
z vojenského ležení vydal do města průvod 500 rytířů v čele s králem Artušem. Došel až na 
náměstí a zde se konala rytířská klání se sekerami a meči, pasování vítězných rytířů. 
Odpoledne se pak jízdárna proměnila v opravdové město s tržištěm, kde bylo ke koupi vše 
?d chladných zbraní, až po dobové šperky, pšeničné placky. Medovinu. Na druhé straně 
Jízdárenského údolí vyrostlo stanové město, obklopené dřevěnou hradbou - bájný Camelot. 
Tady se mohli diváci podívat, jak vypadala válečnická ležení středověku. O jeho postavení 
se postaraly skupiny, které mají dobové stany a vybavení. Součástí hodinového programu byla 
dvě velká střetnutí 650 ozbrojených mužů a žen, divadelní ztvárnění některých momentů 
Artušova života. Nechyběly ani pyrotechnické efekty a dramatická hudba. Diváků bylo 2500 
a všichni odcházeli spokojeni. Páni z Kolína si tak na své konto připsali další úspěšné 
Představení (kromě uplynulých ročníků také vystupovali ve dvou výpravných amerických 
filmem - Mlha nad A valonem a Balada o rytíři. Rozpočet na letošní legendu O králi 
Artušovi byl 75.000 korun, radnice přispěla šermířům 35.000 korunami. Takže rozdíl hradí 
Pořadatelé ze vstupného , které bylo 35 korun a děti do 6 let měly vstup zdarma. 
Představitelem krále Artuše byl herec kolínského souboru Malé divadlo Lukáš Dedek. Jeho 
Pozlacený meč Excalibur budil zaslouženou pozornost nejen při této bitvě, ale už v celém 
Uplynulém týdnu, kdy byl vystaven ve výloze Knihkupectví P. Krále. Kolínská kapela 
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Terrible grass nahrála pro tuto příležitost píseň o Artušovi a celý hodinový program byl 
provázen její hudbou a doprovodným slovem. 
A ještě z jedné akce bylo v Kolíně rušno, ale až pozdě večer. V Hannoveru v Německu se totiž 
konalo 65. Mistrovství světa v ledním hokeji. Naše reprezentační mužstvo mělo velké šance, 
dostalo se až do finále a v neděli večer se mělo utkat s reprezentací Finska o zlatou medaili. 
Zápas začal v 19 hodin a všechny hospody , kde mají televizi ( a to jsou všechny) , byly 
nabity fanoušky a zbytek národa seděl u obrazovek doma. Leč následující minuty přinesly 
zklamání. Hokej byl sice pěkný, ale po dvou třetinách naši prohrávali 2:0 a fanoušci doma 
byli znechucení. Taková byla i celá poslední třetina, až teprve v jejím závěru naši vyrovnali a 
Zápas se prodlužoval. Vítězný gól dali naši v 71 první minutě celého utkání a tím byly zlaté 
medaile jejich a Česká republika získala toto nejvyšší ocenění na mistrovství světa již po 
~řetí za sebou. Hospody se otřásaly jásotem a fanoušci ihned vyšli do ulic, ale jejich nadšení 
Jakoby rychle vyprchalo. Došli sice na Karlovo náměstí, ale dál už bylo všechno v decentním 
stylu. Několik přihlížejících zde nejprve pobavil polonahý opilec a pak sem dorazila skupina 
opravdových fanoušků. Přišli Pražskou ulicí z herny palma. Chvíli postáli u kašny, trochu 
Povykovali a pak společně odešli. Pak se sem dostavila hudební skupina Ježek f kleci, která 
společně sledovala zápas také v hospodě. Nejprve uvažovali, jak se poveselit, pak chtěli 
vykoupat přítomné dívky v kašně, což ale zavrhli a nakonec odešli a na náměstí pak už nepřišel 
nikdo. Takže Kolín byl po skončení zápasu poměrně klidný, noc rušili jen jedinci, většinou 
Posilněni alkoholem a troubící automobily, křižující město. Strážníci MP zaznamenali několik 
telefonických stížností na rušení nočního klidu a rozdováděné lidi jezdili uklidňovat ještě 
kolem druhé hodiny v noci. Pak už byl do rána klid. Žádné hromadné oslavy , tak jako v jiných 
městech republiky, se v Kolíně nekonaly. 

14. s. 

Je polovina května a to znamená, že maturity jsou za dveřmi. Blíží se tzv. Bílý týden, to je 
~ýden volna před maturitou na přípravu, ve školách se procvičuje , zkouší, opakuje. Tento čas 
Je ale také obdobím pravého studentského veselí, kdy budoucí maturanti dostávají na jeden 
den volno, vycházejí do ulici v co nejvíce legračních kostýmech, vybaveni píšťalkami, bubny 
a jinými nástroji, na které lze vyloudit ohlušující rámus, s nezbytným kloboukem , do něhož 
chtějí od kolemjdoucích získat co nejvíce peněz na maturitní večírek, na rozloučení se 
školou, s kamarády. Takže oblíbeným rčením, jímž oslovují lidi na ulicích saje- přispějte na 
chudé studenty. Většina lidí dá, někdo nedá, klobouk se plní hlavně drobnými mincemi. 
Přítomnost těchto studentů je nyní v ulicích takřka každodenní. Blízkost maturit dokumentují 
ale také tabla za výlohami některých obchodů hlavně kolem náměstí. Tablo je sice pojem 
Známý, leč pro příští generace na vysvětlenou, pokud by se začínalo nazývat jinak jedná se 
o desku velikosti přibližně 1,5 x 2 metry , na niž jsou umístěny fotografie a nebo jiné 
dokumenty o stu,dentech, které čeká v tomto školním roce maturita. Fotografie jsou nejčastější 
Podobou, ale jejich aranžmá se u jednotlivých tříd liší a je předmětem dlouhého 
VYmýšlení a dohadování, aby právě to jejich tablo bylo nejkrásnější. Studenti se snaží na 
?ich uplatnit svou fantazii, snaží se o neotřelost a neokázalost, chtějí mít tablo úplné jiné než 
Jejich předchůdci, zkrátka takové, jaké tu ještě nebylo. Většinou se jim to povede, většinou ho 
nepřekročí ve snaze za originalitou hranici vkusu. I když je pravda, že někdy lze na tablu 
těžko rozeznat, kdo je kdo a že se poznají jen zasvěcení. Mnohá tabla jsou doplňována 
fotografiemi z kojeneckých a dětských let a tyto fotky budí největší veselí, hlavně u těch, jichž 
se celá akce týká. Letos se objevilo i jedno klasické maturitní tablo- s fotografiemi studentů 

v klasickém portrétovém oválu jako z dob babiček a prababiček dnešních maturantů. Je to 
zvláštní, ale právě ta působí nejvíc originálně, protože se naprosto odlišují od ostatních, 
z nichž je patrná recese, rozvernost a odmítání jakýchkoliv konvencí. 
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1S. s. 

Lidé si už zvykli na neustálý příval reklamy. Na to, že mají neustále plné poštovní schránky 
nabídek nejrúznějšího zboží a reklamních akci, že je i na ulici obtěžují prodejci čehokoliv, 
nabízejí zboží po telefonu, s plnými taškami zboží navštěvují úřady a zaměstnance se snaží 
získat pro koupi ... Ovšem aby někdo takto obtěžoval nemocné v nemocnici, to nebývá zase 
tak obvyklé a přesto se stalo. Žena z Poděbrad obcházela jednotlivé pokoje a nabízela 
kamínky, které označovala za smaragdy. Využila tak vlastně slabosti lidí, kteří doufají 
v lékařské schopnosti. Mnozí jsou ochotni udělat pro své zdraví cokoliv a v tomto případě 
mohou i uvěřit v přesvědčivá slova. Nenechala se personálem přinutit k odchodu a proto byli 
Přivolání strážníci MP. Ti zjistili, že paní má sice k prodeji léčivých kamínkú podnikatelské 
oprávnění, nicméně vykázali ji z nemocnice pryč, protože vedení zařízení si nepřálo, aby svou 
živnost provozovala právě zde. Někdo možná věří v sílu kamene, někdo může mít i pozitivní 
zkušenosti, ale je více těch, kteří se přece jen svěří do rukou studovaného odborníka. 

16. s. 

Liga proti rakovině v ČR vyhlásila na dnešek Den boje proti rakovině. Dobrovolníci -
v Kolíně to byl studenti a studentky středních škol - vyrazili do ulic a nabízeli kolemjdoucím 
textilní žlutý měsíčkový květ s modrou stužkou za libovoh1ý finanční p1ispěvek, minimálně 
Však za 20 korun. Lidé si tato kvítka kupovali a tak bylo město plné malých žlutooranžových 
~luníček, připevněných na šatech, klopách, ale i kapsách. Ti, kteří je roznášeli, se nespokojili 
Jen s tím, že nabídli tomu, koho právě potkali na ulici. Přišli i do úřadú , do obchodů, na 
Polikliniku , do škol ... prostě všude tan1, kde se shromažďuje více lidí. Vybrané finanční 
Prostředky jsou určeny na výzkum proti rakovině. V rámci tohoto dne měli zájemci možnost 
navštívit onkologické oddělení kolínské nemocnice a zeptat se na jakýkoliv zdravotní 
Problém, sdělit své podezření na onkologické onemocnění. Byla zde otevřena i preventivní 
Poradna stravovacích návyků, slunění a podobně. K dispozici zde byly i modely prsú, v nichž 
byly naznačeny nádory, aby si ženy mohly představit, jak by to vypadalo, kdyby u sebe něco 
Podobného objevily. Příchozím byl rovněž k dispozici přístroj, kterým lze změřit procento a 
Váhu tuku v těle. Ze strany veřejnosti však zájem o návštěvu tohoto oddělení nebyl moc velký, 
lidé se bojí mít s touto nemocní cokoli společného .Peněz se vybralo opravdu hodně. Například 
studenti Soukromé střední podnikatelské školy vybrali 42.000 korun , studentky zdravotnické 
školy 70.000 korun. Podobně úspěšní byli i studenti ostatních škol. 

20. 5. 

Alkoholu za volantem bývá doménou mužú, ale občas mu propadnou i ženy. Tak jako 
v neděli odpoledne jedna žena ze Sendražic nevěděla kdy má s pitím přestat a pak si klidně 
sedla za volant svého auta. Cestou k domovu ale měla na Zálabí nehodu, nedala přednost 
Mazdě a poškodila mu vozidlo. To jí však nezabránilo v tom, aby pokračovala dál do 
Sendražic. Majitel Mazdy ji ale sledoval až kjejímu domu v Sendražicích a pak nehodu 
ohlásil Policii. Policisté dali ženě dýchnout do balonku a zjistilo se, že má v dechu 2,39 
promile alkoholu. 

Stráně kolínské Vinice jsou po většinu roku klidným a tichým místem. Jednou za rok však 
~žívají závodem dětí a policistú na horských kolech. Akci pořádá Okresní oddělení Policie 
CR pro děti. Takže se soutěží v dětských kategoriích a v kategorii policistú. Soutěž ale není 
uzavřena ani pro ostatní dospělé . Když tedy některý přijde, že by si chtěl zazávodit, bez 
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problémů může nastoupit na startovní čáru. Letos jim počasí moc nepřálo , protože tři dny před 
závodem vytrvale pršelo hrozilo, že na trati se budou závodníci brodit blátem. Na poslední 
chvíli proto museli pořadatelé trasu tratě změnit. Závod měl několik kategorií. Závodníci do 
šesti let závodili na 200 metrů, žáci 1. - 3. třídy 400 metrů, ze 4. - 6. třídy tento okruh 
absolvovali třikrát, ty nejstarší děti měly jen o trochu zkrácený okruh pro dospělé, tedy asi 5 
km. Závodu policie se zúčastnilo 1 O družstev. Malí i velcí závodníci se do soutěžení pustili 
s vervou, přítomný lékař neměl žádnou práci, protože nikdo nebyl zraněn. Na Vinici se sešli 
nejen Kolíňáci, ale i z širokého okolí. Pořadatelé totiž informaci oi těchto závodech rozšířili 
Po internetu , v radiu. Na své si tu přišli i milovníci muziky, kterým se představilo 6 kapel 
s muzikou, která k tomuto sportu patří. 
Pro děti , které raději soutěží než vysedávají u televize byla určena i druhá akce - druhá část 
okresního kola hry Plamen, na níž se v prostoru HZS v Kolíně sešlo osm dětských hasičských 
družstev z celého okresu. Pokud jde o tuto hru, jedná se o celoroční zápolení. Na podzim děti 
soutěží v branném závodě, na jaře pak v teclmickopožárních disciplínách. Vítězství 

v okresním kole je vstupenkou do krajského kola a pak je pro nejlepší cesta do 
celostátního kola. Je zajímavé, že na tomto okresním kole byla soutěžní družstva 
z menších obcí celého okresu, z Kolína však nebylo ani jedno. Vysvětluje se to tím, že 
v menších obcích bývá či1111ost malých hasičů většinou jedinou zájmovou či1111ostí. Roční 
Poplatek je 50 korun, takže je přístupná opravdu každému, není potřeba žádné vybavení ani 
?ojíždění do kroužkl! ve městech. Velmi často malí hasiči vyrůstají právě v rodinách , kde 
Jase otec členem dobrovolného hasičského sboru. Pro děti je vše zábava, ale je pravda, že 
z hasičského řemesla ledacos umějí. I když u ohňú zasahovat zatím ještě nesmějí. 
Ne každého ale baví koníček, m~ící v sobě prvky sportovní. Některé děti se spíše zajím~í o 
Přírodu . a právě ty soutěžily v soutěži Mladý zahrádkář, která se konala Na Zámecké. Děti 
byly rozděleny do dvou věkových kategorií a v každé z nich byly tři disciplíny - písemný 
test, který prověřil jejich vědomosti z botaniky, půdoznalství, ovocnářství a životního 
Prostředí, poznávání semen a určování rostlin. 

Nepříjemné zakončení neděle prožil čtyřiadvacetiletý mladík, který večer prožil na diskotéce 
Ve Veltrubech. Když už byl nedaleko od domova a procházel v noci Veltrubskou ulicí, 
zastoupili mu cestu tři mladíci a bezelstně se ho ptali, jak se dostanou na zábavu do Veltrub. 
Když jim odpověděl, srazili ho na zem, drželi ho a stáhli z něj koženou bundu, ukradli mu 
mobilní telefon, hodinky a 600 korun v hotovosti. Naštěstí mu nic neudělali, takže mladík 
neváhal a ihned vše nahlásil Policii. Ti dojeli do Veltrub na diskotéku a objevili zde 
dvaadvacetiletého mladíka ze Sadské na Nymbursku, který měl u sebe ukradenou bundu i 
telefon, další dva výtečníci byli z Peček. Všichni tři byli obvinění z loupežného přepadení a 
hrozí jim trest ve výši až 1 O let odnětí svobody. 

Blíží se prázdniny a to je vždy doba, kdy studenti hledají nějakou práci. Jednak aby si ukrátili 
dlouhou chvíli a hlavně aby si vydělali nějaké peníze. Výdělky nebývají příliš vysoké, 
rozhodně neovlivní rodi1111ý rozpočet. Ale jsou přilepše1úm pro každého studenta. (Hrubá 
mzda pro studenta je asi 30 Kč) 
Jenom letní práce se shání čím dál tím hůře a to i přesto, že studenti jsou ochotni pracovat 
za mnohem nižší mzdu, než dostávají stálí zaměstnanci. Úřad práce dosud přijal jen dvě 
nabídky od firem, které shánějí pomocné síly do stavebnictví na dva až tři měsíce. Většina 

Studentú, kteří se na Úřad práce chodí ptát, tak odchází s nepořízenou. Jednou ze společností, 
která studenty v létě zaměstnává je úklidová firma Heinclová. Ta má však podmínku, že 
studenti musí být starší než 18 let, protože pracujíc samostatně. Studenti také při troše štěstí 
seženou práci v řemeslnických odvětvích, při sklízení ovoce, v obchodech při doplňování 
zboží. Letní práce se však musí obstarávat co nejdříve, protože zájemců je mnoho a 
Příležitostí málo. 
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23. s. 

Všeobecně stomatologové soudí, že klesá úroveň péče dětí o chrup a že se jim zhoršuje 
stav zubů Za příčiny se označuje jak nedbalost, tak zvýšená konzumace sladkostí , sladkých 
~ápojů. Po jejichž požití si děti nevyčistí zuby. Své ale také vykonává to, že se nekonají 
skalní zubní prohlídky, tak jako ještě před 1 O lety, ale tato preventivní péče je zcela ponechána 
na rodičích. Proto byla pojízdná zubní ambulance spíše něčím neobvyklým, když v rámci 
celostátního programu zastavila před 3. základní školou Prokopa Holého. Nebylo to náhodné. 
Zubní lékaři obtelefonovávali mnoho škol v Kolíně , ale nikde s nimi nechtěli spolupracovat, 
až tato 3. ZS.I když pedagogové měli určité obavy, jak tuto iniciativu přijmou rodiče, ale 
setkali se s pochopením. Vybráno k prohlídkám bylo 50 žáků ze druhých tříd. Byli rozděleni 
do dvou skupin, jedna se seznamovala se zásadami dentální hygieny ve třídě formou soutěže, 
druhá navštívila přistavený autobus a podrobili se lékařské prohlídce. U 50 ošetřených dětí 
bylo zjištěno v průměru 0,38 zubního kazu ve stálém chrupu a 0,56 v dočasném mléčném 
chrupu, přičemž celostátní průměr činí v letošním roce 0,4 a 1,6. Takže v tomto vybraném 
vzorku kolínských dětí byl chrup zdravější než mají jejich vrstevníci odjinud. 

24. s. 

Koramo v Kolíně oslavuje 100 let od svého vzniku. Původně Česká akciová společnost pro 
rafinování petroleje ( také se mu ještě dnes mezi staršími občany přezdívá "petrolka"), přes 
existenci jako pronajatého závodu americké firmě, jeho připojení k německé firmě za války, 
Zničení ze 75 procent na konci druhé světové války, znárodnění v roce 1945 a podřízení 
Rafinerii minerálních olejů v Pardubicích a později v Praze, osamostatnění v roce 1953 a 
Pojmenování, které je platné do současnosti. Bylo k němu připojeno několik menších závodů, 
v roce 1962 byl začleněn do skupiny Chemických závodů v Záluží, po čtyřech letech se zase 
osamostatnil, v roce 1975 byl začleněn do Chemopetrolu Praha, v roce 1989 se zase 
osamostatnil a v roce 1990 došlo ke vzniku státního podniku, který se v roce 1994 
transformoval na akciovou společnost Chemapol Group, který ji majoritně ovládal až do roku 
2000. V roce 2001 se Koramo , a.s. stalo součástí skupiny Unipetrol. Koramo je podnikem 
specializovaným na výrobu automobilových a průmyslových mazacích olejů ( motorových, 
Převodových, hydraulických, turbinových, kompresorových, ložiskových). Dále se tu vyrábějí 
různé druhy parafínů a plastických maziv - preferují se ekologická a biologicky snadno 
Odbouratelná. V posledních osmi letech vložilo vedení Korama do modernizace 
technologického zařízení n výrobu mazacích olejů více než 8 miliónů korun. V Koramu je 
specifický technologický proces výroby mazacích olejů a jeho specifičnost spočívá především 
v použití vysokotlakých hydrogenátů, dodávaných Českou rafinerskou z Litvínova a v jejich 
Zpracování na speciální destilační koloně. Dalším unikátním stupněm výroby je jednotka 
mísení olejů, nejmodernější svého druhu v Evropě. Umožňuje plně automatickou výrobu, při 
níž je dávkování jednotlivých látek řízeno počítače. Velmi známá je ochranná známka 
Korama Mogul. Byla zaregistrována v roce 1968 a jde o olej. Ke špičce na trhu dnes patří 
oleje řady Mogul Forte Pro, které jsou schváleny mnoha významnými automobilkami ve 
světě, například VW, BMW, Porsche. Oleje z Korama vyhovují i americkým a japonským 
Vozům. 

2S. s. 

Poté, co bylo zrušeno poděbradské rádio Styl, do Kolína se snaží dostat několik nových . 
Zástupci město navštěvují, pořádají na náměstí soutěžní akce pro děti i pro dospělé. Kromě 
rádia OK z H. Králové je to pražské rádio Kiss. Stanice Rádio KISS uspořádala v Kolíně 

'in 
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Zábavnou až exkluzivní show, při níž se nmozí bavili, ale jiní ( hlavně starší) nevěřícně 
kroutili hlavami, nad formou zábavy. Akci předcházela dlouhodobější kampaň v novinách, 
kdy čtenáři měli odpovědět na otázku, co jsou ochotni udělat pro to, aby se dostali do ráje. 
Autoři nejvtipnějších sdělení pak byli vybrání a pozvání na kolínské náměstí. Zde se teprve 
rnělo rozhodnout o tom, kdo získá dvoutýdenní pobyt ve Španělsku. Čtyři soutěžící finalisté 
byli tedy byli vybrání a měli si zvolit disciplínu v níž se předvedou a budou usilovat o co 
největší počet bodů od přihlížejících lidí , čili obecenstva, které mělo určit vítěze. 
Disciplíny byly opravdu kuriózní a nešlo v nich ani tak o výsledky, jako spíše o originalitu. 
Jedna soutěžící skočila z výšky 6 metrů z hasičské plošiny, jiná si nechala ostříhat a 
nabarvit vlasy těmi nejdivočejšími barvami, další se rozhodla sníst 1,5 litru dršt'kové 
Polévky za dvě minuty. Vavříny a tedy dovolenou však získal jediný muž ze čtveřice, který se 
Procházel po rozdrceném skle, svlečený do naha, jenom se třemi listy z pokojového fíkusu a 
s živým hadem kolem krku a s jablkem v ruce. Tím chtěl symbolizovat biblický ráj a skutečně 
ZVítězil a čeká ho nádherná dovolena zadarmo. 

30. s. 

Bylo s konečnou platností rozhodnuto, že správu nového útulku pro opuštěné a nalezené psy , 
který je dokončován v Borkách nedaleko čistírny odpadních vod, převezmou Technické 
služby. Byly vlastně jediným zájemcem, který se přihlásil. Zařízení začne fungovat o 
Prázdninách, ačkoliv se původně uvažovalo až o podzinuúch měsících. Provoz je již zajištěn i 
Po personální a finanční stránce. 

31. s. 

Dnešním dnem je mezinárodním Dnem nekouření. Pokud jde o následky kouření, Kolín není 
Výjimkou a i tady je výskyt rakoviny plic čím dál častější. Tuto nemoc se zatím daří léčit 
Pouze v pěti procentech případů. To znamená, že se těžko léčí, ale zase lze její výskyt značně 
ovlivnit právě ukončením kouřeni, pokud už někdo kouří a nebo s tím raději vúbec nezačínat 
a vyhýbat se kuřákLlffi, což vede k tzv. pasivnímu kouření. S tím vším každý souhlasí, ale má-li 
kuřák zahodit svoji poslední cigaretu, většinou chybí vúle. Nic jiného než osvěta na tomto poli 
neexistuje. V rámci Dne nekouření proto byla otevřena pro veřejnost Okresní hygienická 
stanice, kam se mohli obrátit všichni na tabáku závislí, kteří s tím chtějí skoncovat. Zdejší 
Pracovnice jim radily, jak na to, jak svou závislosti obelstít a nebo doporučovali návštěvu 
speciálních sezení.Poradily rovněž, jak zalmat chut' na cigaret ve chvíli, kdy po ní většinou 
kUřáci sahají, tj. při stresu a v okamžicích nervozity. V takových momentech prý kuřák častěji 
Šlukuje, takže stačí tělo obelstít hlubokými nádechy a výdechy. Letošní Den nekouření 
Proběhl pod heslem "Tabákový kouř zabíjí i nekuřáky" a měl upozornit na nebezpečí 
Pasivního kouření. V kouři z odložené cigarety jsou zplodiny vznikající v dúsledku hoření při 
nízkých teplotách a ty jsou nebezpečnější než produkty hoření při vysokých teplotách. Pokud 
na dokreslení uvedu některé celorepublikové statistické údaje, jsou také varující - kouření 
Zabíjí každého druhého vyznavače nikotinu, zpúsobuje jednu třetinu nádorových chorob. Ten, 
kdo podlehne nemoci, zpúsobené cigaTetami, ztratí ve srovnání s nekuřákem 16 let života. 
Pmměrný český kuřák a vykouří ročně 490 krabiček cigaret, za něž zaplatí 20.000 korun. 
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ČERVENje měsíc dětí, ať už se jim to 
líbí, nebo ne. Oficiálně dětem v tomto 
měsíci patří den první a poslední, ve 
skutečnosti dny všechny. Právě červen 
je měsíc nejkrásnějších dlouhých 
podvečerů, kdy správní kluci stihnou 
po koupání u jezu ještě obrat třešně za 
Vinicí nebo si odskočit na kole za Labe 
na jahody či hrách. A jak kluci stoupají 
po schůdkách devítiletky, začínají se 
do prohřátých červnových sladkostí 
mezi třešně a jahody narychlo míchat 
rty spolužaček, protože si všichni dobře 
uvědomují, že na prázdniny se 
rozjedou do všech možných koutů a 
potkají se zase až v září ve škole. 
Kratinké noci nutí do zrychleného 
tempa, kdežto dlouhé dny dávají šanci 
vymáčknout se i těm opravdu 
nenadaným darem výřečnosti. Pokud 
někdo neovládá ani základní 
terminologii vyznáni, při lahvičce 
levného vina a prvních pokusech o 
kouření za vodárnou se s ním kamarádi 
rádi podělí o své první zkušenosti. Když 
po deváté začne šedomodrá tma ještě 
stále teplého letního večera žloutnout 
světly pouličních lamp, je čas vrátit se 
na sídliště a s převalováním na lůžku 
vytrpět ty strašné hodiny do rána, než 
jí řekneme vše, co nás kamarádi 

naučili. A aby nebylo utrpení konec, 
hned za domovními dveřmi číhá 
rodič, kterého netrápí nekonečnost 
vteřin jejího odloučení, ale naopak 
neskutečně rychle ubíhající dny do 
uzavření klasifikace a závěrečné 
porady příslušného pedagogického 
sboru. Červen je měsíc generačních 
střetů, poučování, výčitek a velkého 
dusna v malém bytě. Kdyby byla 
dítka všímavá, zjistila by, že je 
vlastně zkratkou běžných dějů 
v normálním dospěláckém životě. 
Také se napřed (na Mezinárodní den 
dětí) úvodem hýří láskyplnými slovy 
a malováním šťastné budoucnosti a 
poté (nad vysvědčením) po zjištění 
výsledku už kdoví pokolikáté jednou 
provždy s někým definitivně končí 
nehezkými slovy o zahálce, 
hlouposti, neschopnosti. Ještěže ten 
verdikt každý správný žáček přes 
prázdniny pustí z hlavy. Vždyť jsou 
před námi prázdniny a musí se toho 
tolik stihnout. Tak neztrácejte čas 
čtením a hurá vstříc letním zážitkům. 

Hodně slunce, jemný věthk a pevnou 
ruku na dosah, kdyby se vánek 
změnil ve vichřici nebo v té vodě 
chybělo dno! 

Ing.Zdeněk Slováček 
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1. 6. 

Okresní úřad již poněkolikáté pořádá" výchovnou "výstavu týkající se odpadů. V dnešní době se 
na nás odevšad valí obrovské množství odpadků, popelnice jsou neustále plné. Výrobci používají 
takové obaly, aby měli výrobu co nejjednodušší a zároveň nejlevnější. Na druhé straně způsobují 
Velké problémy městům, která se s tím musejí vypořádat. Naopak výhodné je to zase pro 
Provozovatele skládek. Je jasné, že takovýto stav je neudržitelný a musí nastat změna. Obyčejní lidé 
mohou udělat zatím minimum - pomáhat třídit odpady tak, aby další jeho zpracovatelé měli co 
nejméně práce, dále nakupovat zboží ve vratných obalech. 

Na kolínském Okresním úřadu trval pět týdnů 7. ročník výstavy "Životní prostředí a my", kterou 
Připravil Okresní úřad Kolín, referát životního prostředí. 

B:lavním cílem této akce bylo ukázat veřejnosti práce žáků od mateřských po střední školy města a 
celého okresu, které byly zaslány do 7. ročníku soutěže se stejnojmenným názvem. 

Příchozí byli vtaženi do reality dnešních dnů . Přivítalo je město, ve kterém se produkuje množství 
odpadů, které končí v lepším případě netříděné na skládce, v horším v silničních příkopech, lesích 
nebo odlehlých pozemcích. Zde bylo namístě připomenout, že odstranění černých skládek něco 
stojí. V loňském roce hradil okresní úřad ze svého rozpočtu téměř 250 tis. Kč vlastníkům pozemků, 
kteří uložení odpadů nezavinili, Správa a údržba silnic Kolín vynaložila částku přibližně 200 tis. Kč 
za uložení odpadů na skládce. K této částce přičtěme náklady na mzdy a dopravu. Nemalou výši by 
tvořily náklady, které vynaložila města a obce našeho okresu k úklidu veřejných prostranství, parků 
a nejbližšího okolí. Na tomto místě je třeba připomenout, že jsou to peníze z kapes nás všech, které 
by mohly být, při správném nakládání s odpady, využity např. ve zdravotnictví, školství nebo ke 
zvelebení prostředí měst a obcí. .. 

Návštěvníci dostali radu jak a co správně třídit, viděli jak se vytříděné odpady zpracovávají a co se 
z nich vyrábí. 

k.e zlepšení informovanosti přispěl i panel Technických služeb města Kolína, a.s., NYKOS a.s. a 
!echnických služeb Český Brod. Tyto firmy přiblížily, že vytříděný odpad skutečně nekončí na 
Jedné skládce, ale také se svěřily, že i ony mají problémy s neukázněnými obyvateli ... K odpadům 
~á také vztah firma EKO KOM, a.s., tato společnost sice odpady neprodukuje, ani se nezabývá 
Jejich zpracováním, ale sdružuje dobrovolně velké výrobce obalů, které přispívají na recyklaci. 
Obce a města, která jsou zapojena do systému EKO KOM, a.s. vykazují množství vytříděných 
znovu využitelných odpadů. Toto množství je klíčem k přidělení finančních prostředků za třídění. 
1:?noduše jde tedy říci, čím více budeme třídit, tím vyšší příspěvek bude městům nebo obcím 
P~ldělen . V okrese Kolín je do Systému EKO KOM zapojeno 52 obcí a měst s celkovým počtem 
teměř 40 tis. Obyvatel. V současné době jedná o zapojení do tohoto systému i město Kolín. 

Největším lákadlem byly živé ryby, které si mohli příchozí vylovit a prohlédnout v zákoutí, které 
bylo věnováno rybářství. Nechybělo vyobrazení našich nejznámějších ryb, Rybářské právo, síť, 
rybářské váhy, ... 

Lákadlem výstavy byl určitě velkoplošný projektor a improvizovaný promítací koutek, kde zájemci 
lhohli shlédnout filmy s ekologickou tématikou nebo si vyzkoušet práci s nejrůznějšími 
Počítačovými programy z oblasti životního prostředí. 

V~~tavu navštívilo asi 4000 návštěvníků, někteří z nich se dokonce zapsali do návštěvní knihy, kde 
YyJadřili názor na smysluplnost této akce. 

Na výstavě byla i návštěvní kniha, která se rychle zaplňovala podpisy a krátkými sděleními . Na 
Ukázku jen několik z nich: 
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Pro dopravu byla uzavřena Mostní ulice, protože se rekonstruuje a dělá se její nový povrch. 
Počátek uzavírky způsobil řidičům mnoho potíží- jednak se jezdí nezvyklou trasou a pak byly 
:'_Yřazeny z provozu semafory na křižovatce ulic Kutnohorská a U Křižovatky. Takže nejednomu 
ndiči trvalo i půl hodiny než zdolal úsek ze Zálabí k nemocnici. Všichni si ale brzy zvykli, provoz 
se uklidnil a motoristé bez problémů využívají k cestě přes Labe nového mostu. Jen v ulici dolní si 
nemohou zvyknout, protože tudy vede objížďka ze Zálabí k novému mostu. 

3. 6. 

Červen přinesl velice ošklivé počasí. Už poslední dny v květnu začalo pršet a je zima - teploty 
klesají v noci na 3 - 5 stupňů, odpoledne se pohybují kolem 1 O - 13 stupňů. Na zahrádkách nic 
neroste, okurky jsou stále stejné. Cervenají ale už ty nejranější odrůdy třešní. Počasí prostě 
nepřipomíná jeden z nejhezčích měsíců v roce. Lidé jsou i trochu zklamaní, protože Technické 
služby napustily venkovní bazén a hodlají ho vyhřívat, ale v takové zimně nikdo ani nemá o 
koupání zájem. Takže v provozu je stále vnitřní bazén, kde však došlo k neobvyklému konfliktu 
- snad právě díky tomu, že do venkovního se nikomu nechce. Na trávník a posléze do vody 
Venku měli namířeno dva mladí muži. Neměli sebou plavky a domnívali se, že se venku vytratí, že 
se koupou ve spodním prádle. Jenomže venku bylo zima, tak zamířili dovnitř a skočili do vody ve 
spodním prádle. To se však nelíbilo zaměstnancům, nehledě na to, že to provozní řád výslovně 
Zakazuje. Plavčice mladíky slušně upozornila,a ti však se jí smáli a reagovali vulgárními výrazy. 
l<dyž se jí zastal přítomný muž, zaměstnanec zařízení, hodili ho jednoduše do vody tak jak byl. A 
on byl oblečený. Přítomní koupající se nevěděli, jestli se mají smát nebo se zlobit. Rady si však 
Věděli přivolaní strážníci MO a oba mladíci dostali blokovou pokutu.Prázdnotou zejí i přírodní 
koupaliště v okolí Kolína, kam se v parných letních dnech část města stěhuje. Jsou to hlavně Tři 
Dvory a písečák Hradištko, kam letos poprvé vede i cyklostezka.Letos ale možná budou mít 
trochu obavy z koupání, protože podle nového zákona již nemusejí pracovníci hygienické služby 
kontrolovat kvalitu vodních ploch, určených k rekreaci . Podle současných platných norem musejí 
sami provozovatelé koupališť požádat hygieniky o rozbor. Pokud tak učiní, budou za nimi 
hygienici docházet každých 14 dní během celého léta a odebírat vzorky. Za každé laboratorní 
Vyšetření zaplatí 1000 korun. Lze tedy předpokládat, že majitelé rekreačních ploch budou chtít 
~ímto způsobem ušetřit . V takovém případě ale musejí u vody umístit ceduli, že je zde koupání 
Jen na vlastní nebezpeč a do vody tak lidi půjdou jen tehdy, bude-li se jim líbit. Z vlastní iniciativy 
hygienici kontrolují jen Hradištko, i když je o to nikdo nežádá, protože se sem jezdí koupat velké 
množství lidí. 
!akže když není počasí na koupání, lidé využívají volný čas jinak.Proto byl velký zájem byl o 
Jizdu parníkem Král Jiří mezi Kolínem a Poděbrady. Od zdymadla mezi oběma mosty v Kolíně 
Odplul parník pětkrát. Tyto jízdy uspořádala jako již tradičně k mezinárodnímu dni dětí a také k 
10. výročí založení této strany kolínské oblastní sdružení ODS. První jízda patřila dětem, 
Zdravotně postiženým lidem a důchodcům. Kolínská veřejnost pak zaplnila další čtyři jízdy. 

Č~skou republikou letí film Zdeňka a Jana Svěrákových Tmavomodrý svět o západních letcích. 
TJ. o československých pilotech , kteří v průběhu druhé světové války byli v Anglii a odtud 
také zasahovali do bojů s Němci. Film má ve všech kinech úspěch a nejinak tomu bylo i v Kolíně, 
v místním kině 99. Přicházející diváky, kteří první představení vykoupili v předprodeji během čtyř 
h~din, vítala historická motorka Praha 500 BD se sajdkárou, v níž ve filmu jezdili oba hlavní 
Predstavitelé. Další "atrakcí" byli vojáci v dresech britské pěchoty a československé obrněné 
brigády, které představovali knihkupec Petr Král a jeho přítel. Do Kolína přijeli i tvůrci filmu, , 
~ezi nimiž byl Zdeněk Svěrák. Další výjimečnou události tohoto promítání bylo přivítání 
:tvrtmilióntého diváka , který tento film navštívil. Stalo se tak právě v Kolíně. . Stal se jím žák 
ctvrté třídy, který přišel s rodiči a bratrem. Po promitání se konala jako již tradičně při takovýchto 
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Příležitostech beseda, v níž se lidé zajímali o podrobnosti kolem filmu. Lidi zajímala rozpočet 
filmu , doba natáčení, úsměvné historky. Lidé neodcházeli , zůstali všichni až do konce besedy, po 
níž se ještě konala autogramiáda a fotografování, při němž se mohl každý dát vyfotografovat 
s přítomnými tvůrci filmu . 

4. 6. 

Doslova kozel zahradníkem podle starého českého přísloví byl vrátný v jedné místní firmě . 
Obcházel prostor, který měl hlídat a našel klíče před prodejnou. Klidně si odemknu! a v prodejně 
nalezl v pokladně pětistovku . Vzal ji a zase za sebou zamkl. O pár dní později dostal chuť na 
lup znovu a neváhal klíče použít. Tentokrát byla jeho výprava bohatší.. V pokladně nalezl 
nenápadnou obálku, v níž bylo ale 440.000 korun a také ji sebral. To už ale prodavačka nahlásila 
krádež policistům a ti nočního vrátného vypátrali jako zloděje . Přišli včas, nestačil všechno utratit 
a měl u sebe ještě 340.000 korun. Později vyšlo při vyšetřování najevo, že si stejným způsobem 
Pomohl ještě k dalším 3.500 korunám. Byl obviněn z trestného činu krádeže , za který může dostat 
až 8 let odnětí svobody. 

6.6. 

Zloději berou cokoliv a vůbec si nepřipustí, že by mohli svojí zlodějinou způsobit nejen 
rnateriální škodu, jejíž výši představuje hodnota ukradené věci. Právě tím, že se věc ztratí, mohou 
Způsobit obrovské škody i na životech - jako v případě ukradených dopravních značek z okolí 
komunikace od konce Kolína směrem na Prahu a Novou Ves. 
Stalo se tak v noci a celé dopoledne následující den museli policisté jezdit a zjišťovat škody a 
starat se o to, aby co nejdříve byly osazeny nové. Zloději totiž nevzali jen ukazatele směru, ale i 
tabulky, označující hlavní a vedlejší silnice a to už je přímé ohrožení plynulosti a bezpečnosti 
silničního provozu a životů řidičů. Škoda byla vyčíslena na 100.000 korun. To je částka, která 
bude potřeba na pořízení a osazení nových značek a tabulí. Zloději však za ně ve Sběrných 
surovinách dostanou jen zlomek této ceny. 

9. - 10. 6. MAŠINKA 

Pravidelnou zábavnou akcí tohoto období, a do určité míry i atrakcí, je každoročně "Mašinka". 
Jedná se o jízdu historickým vlakem z Kolína do železniční stanice Samopše na Sázavě. Letos to 
bylo již po osmé a nadšeny byly hlavně děti. I když je pravda, že stále ještě žijí lidé, kteří tímto 
historickým vlakem jezdili na výlety do Posázaví a nebo z okolních obcí Kolína do práce. I ti 
Většinou chodí na nádraží, ale ze zcela jiných důvodů než děti. Přijdou se podívat na kus svého 
tnládí. Letos, ačkoliv počasí vůbec nebylo lákavé, byla zima a pršelo, na výlet dřevěným vláčkem 
taženým parní lokomotivou, se vydalo 700 účastníků, převážně rodičů s dětmi. První ročníky byly 
Vyloženě vzpomínkovou jízdou, nyní se těžiště celé akce přesunuje na zábavné odpoledne 
v Samopších, kde mají děti možnost zasoutěžit si se svými rodiči a projít se pohádkovým lesem 
Mašinka jezdí v sobotu i v neděli. Letos v obě víkendová rána vyhrával na prvním nástupišti 
kolínský countryový C band. Za historickou parní lokomotivu, ave své době železničáři 
Přezdívanou Líza, byly ale letos připojeny současné osobní vagóny, což většině účastníků 
Př~neslo zklamání, protože každý se chtěl svézt pověstnými "dřeváky". Tak jako tomu bylo při 
Ionské jízdě. Pořadatelé však museli šetřit a pronájem těchto dřevěných vozů je velmi vysoký, 
bylo by je možné pronajmout za 60.000 korun. Taková částka se nedá dohromady ani když se sečte 
Vybrané jízdné a dotace z města . Situaci by mohl vyřešit fl~1ančně silný sponzor, ten se ale ještě 
nenašel.To, že v loňském roce tyto vagóny vyjeli, bylo díky Ceským drahám, které slavily 100 let 
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své existence a historickou jízdu Mašinka včlenily do svých oslav, pochopitelně zdarma. Takže 
letos, stejně jako v prvních šesti ročnících, jely za lokomotivou současné vagóny. Jízda trvala tři 
hodiny a měla zastávky v 
Bečvárech a Uhlířských Janovicích, countryová skupina vystoupila z vlaku a opět vyhrávala. Pak už 
s~ stavělo jen na konečné, v Samopších, kde se konalo soutěžní odpoledne . Byly zde různé 
disciplíny - chůze na chůdách, hody různými předměty na cíl, cvičná horolezecká stěna, rafty, 
kanoe, pohádkový les... K účastníkům, kteří přijeli vlakem, se přidali na místě ještě další, kteří sem 
Přijely vlastními auty. Nikoho neodradilo ani špatné počasí, rozbahněný terén. Je to vydařená akce 
a pořádá ji kolínský Miroslav Matiáš. 

ll. 6. 

Již několik let má Soukromá střední podnikatelská škola navázány kontakty s Ústavem sociální 
Péče pro mentálně postižené muže v Budech. Studenti sem dvakrát za rok jezdí i s pedagogickými 
Pracovníky a vystupují s kulturním programem , který si speciálně pro tyto postižené lidi 
nacvičují. Zpočátku měli studenti obavy, jak budou přijati, jestli jim budou muži rozumět.. .Ale 
?bavy byly a vždy jsou zbytečné. Studenty vždy vítá přátelské prostředí a je vidět, že se klienti 
Ustavu na ně těší. I studenti ale odjíždějí obohaceni o dobrý pocit, že prospěli lidem, kteří jsou 
tělesně postiženi. 
S lidským porozuměním se setkali také v kojeneckém ústavu v Kolíně. Pracovníci stanice Radio 
Kiss totiž uspořádali charitativní sbírku . Lidé mohli po celé tři dny přinášet hračky a dárky pro 
Potěšení i praktické věci. Takže se sešly i papírové pleny, prací prášky, hygienické potřeby. Dárků 
bylo hodně a tak organizátoři rozšířili okruh darovaných .. Část dostal Kojenecký ústav v Kolíně 
a část dovezli do Ústavů sociální péče v Kutné Hoře a do Domova dětí v Nymburce. 

Technickým službám to letos opět nevyšlo. Přitom se tak snaží, aby vyšly co nejvíce vstříc 
Občanům. Počasí je každý rok tak nevyzpytatelné. Jednou je vedro již v květnu, jindy zase až 
v červnu. Zatímco již od počátku května bylo pěkné počasí, v okamžiku, kdy byl připraven 
~enkovní bazén se počasí pokazilo. 
Cerven je stále studený a deštivý, sluníčko se jen občas ukáže na chvilku a zase zmizí za těžkými 
mraky. Nelze se proto divit, že nikoho neláká venkovní bazén, který je od počátku měsíce napuštěn 
a vyhříván. Technickým službám utíkají zisky, protože sem lidé chodí jen výjimečně. Při tom se 
s částkou za vybrané vstupné počítá- přibližně v té výši jako v loňské sezóně (400.000 korun). 
Vyšší oproti zvyklostem v tomto období je návštěvnost vnitřního bazénu. Tržby za víkend činí i 
teď kolem 9.000 korun. Jenomže mezi dvěma bazény si budou moci návštěvníci vybírat jen do 
konce června. Pak se musí vnitřní bazén uzavřít i v případě, že bude nadále studené a ošklivé 
Počasí. Je zde totiž nezbytná údržba, zejména opravy obkladů a dlažeb a celková dezinfekce. Na 
návštěvníky venkovního bazénu čeká letos dost novinek . Budou si moci půjčit slunečníky a 
lehátka, bude otevřeno hřiště na tenis a plážový volejbal. Zdražovat se zatím nebude, vstupenka 
bude stát stejně jako v loňském roce- 40 korun na celý den. Technické služby nezastírají, že by 
Potřebovaly zvýšit vstupné, aby si vylepšily svůj rozpočet, ale na druhé straně nemohou za 
ZVýšené vstupy nabídnout lepší služby, takže to raději nezkoušejí. 

15. 6. - 17. 6 . 

l<mochův Kolín 

Mezinárodní festival dechových orchestrů • 15 I 16 I 17 června 
Program natáčel Český rozhlas a Česká televize 
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a
pod 
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Praha 

MĚSTO KOI.ÍN 

RÁMCOVÝ PROGRAM 
PATEK 15.6. 2001 

18.00 Karlovo nám. Koncert "Vítejte v Kolíně" 
21.00 Chrám sv. Bartoloměje Nocturno 
22.00 Karlovo nám. Česká tancovačka 

SOBOTA 16.6. 2001 
6.00 Sokolovna Start Kmochovy padesátky 
9.30 Karlovo nám. Dopolední koncert 

12.00 Karlovo nám. Polední koncert 
13.00 Karlovo nám. Přijďte se pobavit 
15.00 Průvod městem 
16.30 Karlovo nám. 
18.00 Stadion AFK 
20.00 Klub Zámecká 

Slavnostní přivítání 
Show mažoretek 

Večer Františka Kmocha 
20.00 Kmochův ostrov Kmochův smažák (funky, rock) 

21 .00 Karlovo nám. Moravská veselice 
NEDĚLE 17.6. 2001 

9.30 Karlovo nám. 
14.00 Karlovo nám. 

Galakoncert zahraničních arch. 
MONSTRKONCERT 

5 českých velkých orchestrů • 6 mládežnických orchestrů 
6 malých orchestrů , mažoretkové skupiny 

zahraniční orchestry • Francie, Holandsko, Itálie, Kazachstán, 
Německo, Polsko, Rakousko, Slovensko, Švýcarsko, USA 

další doprovodné programy, pro děti soutěže s překvapením, 
autogramiáda významných kulturních a sportovních osobností 

informace 

Karlova 30, 280 02 Kolín 1 tr 0321 I 720 263 
e-mail: info@kmochuvfestival.cz 

www .kmochuvfestival.cz 

eS generální partner 
Vás zve na 

ČESKA SPOŘITELNA •.•. 

39. mezinárodní festival dechových orchestrů 
pod záštitou premiéra vlády České republiky 

KMOCHŮV KOLÍ~ 
PROGRAM 

PÁTEK 15.6.2001 

18.30 Karlovo nám. Koncert ' Vítejte v Kolíně " 
21.00 Chrám sv.Bartoloměje Nokturno - Hudba Hradní stráže 

a Policie České republiky Praha 
( po ukončení Nokturna velký ohňostro) . 

22.00 Karlovo náměstí Taneční veselice- Budvarka, VacenovJa0 

9.30 Karlovo náměstí 
13.00 Karlovo náměstí 
14.30 Karlovo náměstí 

SOBOTA 16.6.2001 

Dopolední koncert 
Polední koncert - zahraniční orchestry 
Odpolední koncert- ÚHAČR 

15.00 PRŮVOD MĚSTEM po trase - ul. Masarykova, Žižkova, Lege!C 
Kouřimská , Karlovo nám. 

16.30 Karlovo náměstí 
17.30 Karlovo náměstí 
18.00 Stadion AFK 
19.30 Městské divadlo 
20.00 Klub Zámecká 
20.00 Kmochův ostrov 
21 .00 Karlovo náměstí 

9.00 Karlovo náměstí 
14.00 Karlovo náměstí 

Slavnostní zahájení 
Koncert zahraničních orchestrů 
Show mažoretek 
Galavečer pro Františka Kmocha 
Taneční večer na Zámecké . 
Kmochův smažák - Monkey Business ad&' 
Taneční veselice - Veselka, Mistřfňanka 

NEDĚLE 16.6.2001 

Koncert mládežnických DO 
MONSTRKONCERT 

6 velkých dechových orchestrů • 6 mládežnických orchestr\J 
6 malých orchestrů • 1 O mažoretkových skupin 

zahraniční orchestry 
SRN - 2x • RAKOUSKO - 3x • POLSKO • USA • RUSKO 

HOLANDSKO • ITÁLIE 
další doprovodné programy, pro děti soutěže a hry o ceny, 
autogramiáda vítěze rallye Paříž - Dakar Karla Lopraise, ··ý(/J 

olympionika Řehuly a dalších osobností kulturního a sportovního Zl 

~ •• JliouiciW PRAHA ~ 
~~ -~~2 

pořadatelé : TRANS - EX, spol. s r.o. Praha • MĚSTO KOLl~ 
www.kmochuvfestival.cz 

program festivalu natáčí Česká televize a Český rozhlas 
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FRANTIŠEK KMOCH ( 1848- 1912) 

Tento významný festival se koná každý rok jako pocta hudebníkovi a skladateli Františku 
Kmochovi, jenž proslavil českou hudbu nejen u nás, ale i v zahraničí. O festival je od počátku velký 
zájem a uplynulých 38. ročníků za každoroční účasti 27 orchestrů se 40 členy, je to nejméně 912 
orchestrů , 114 dnů plných hudby, a neuvěřitelných 36 480 aktivních účastníků prakticky z celé 
Evropy. Když připočteme diváky, kterých se na každém ročníku vystřídá asi 20 .000, dojdeme k 
d~Iším 760 .000 účastníků . Jsou to čísla ohromující, ale reálná pro ty, kteří se festivalu zúčastňují a 
Presvědčují na vlastní oči o jeho popularitě . Tento mezinárodní dechový festival se koná také za 
účasti mediálních partnerů . Součástí tohoto festivalu jsou i doprovodné programy před i v době 
konání 

Již tradičně začal festival ve skutečnosti až slavnostním průvodem. Letos kromě kapel, které se 
Zúčastnily poprvé , byl novinkou v průvodu pluk vojáků. Nemohl je nikdo přehlédnout, dali jasně 
najevo, že v průvodu jsou. Na některých místech nás vrátili do doby dávno zašlé. Použili totiž své 
střelné zbraně, které nesli přes rameno, dle povelů svého vůdce je "naládovali " a vystřelili ve 
chvíli, kdy to nikdo nečekal, takže kardiaci mohli mít problémy. Za tímto průvodem se řadili lidé 
~ak, aby s ním vešli na náměstí, které se poté zcela uzavřelo a pokud chtěl někdo dovnitř, musel 
Jedině zaplatit. Město a pořádající se chtěli vyhnout loňským konfliktům, kdy se u vstupních bran 
strhla bitka, u níž musela zasahovat i Policie. Lidé si zvykli již na tuto tradici a nehodlali ji změnit. 

llliGRAM FESTIVALU 

PATEK 15. 6. 2001 

• Karlovo nám. - hlavní scéna 
18.00 - koncert "Vítejte v Kolíně" 
22.00 - veselice 
• Chrám sv. Bartoloměje 
21.00 - Nocturno 

SOBOTA 16. 6. 2001 

• Sokolovna 
6.00- start Kmochovy padesátky 
• Karlovo nám.- hlavní scéna 
9.30- dopolední koncert 
12.00- polední koncert 
13 .00 - přij ďte se pobavit 
15.00 - průvod městem 
16.30- slavnostní přivítání 
21 .00 - veselice 
• Klub Zámecká 
20.00- večer Františka Kmocha 
• Městské divadlo Kolín 
20.00- Galavečer 
• Kmochův ostrov 
20.00- Kmochův smažák (funky, rock) 
• Stadion AFK - Zálabí 
18.00- show mažoretek 

TRANS-EX 
spol. s r.o. 
Praha 

39. ~ 
KMOCHŮV KOLÍN 
mezinárodni festival dechových orchestrů 

15/16/17 června 2001 



18.30-21.45 Koncerty na 
náměstí 22.00-01.00 Taneční 
veselice (Budvarka, Vacenovjáci) 

V chrámu sv. Bartoloměje 21.00-22.15 
Večerní koncert NOKTURNO (Hudba Hradní 
stráže a policie ČR) 

SOBOTA 16. 6. 
9.30-12.30 Koncerty (VDO Kopřivnice, 
Rusko, Polsko) 13.00-14.30 Koncerty 
zahr. orchestrft (Hakousko) 14.00 Pietní 
akt u hrohu Františka Kmocha na kolín
ském hřbitově 14.30-15.30 Koncert 
(ÚHAČH) 15.00-16.30 Hlavní pritvod 
16.30 Slavnostní zahájení- předseda vlády 
p. Zeman + starostka města (ÚIIAČH + 
MěhFK + Spoje) budou zpívat Kolíne, 
Kolíne (p. Zíma, Ttnnová, Zbořilová, 
Rychetská, Černohouz) 17.30-20.30 
Koncerty zahr. orch. (USA, Rakousko, SRN) 
20.30-21.30 Koncert VDO Zlín 
21.30-01.00 Taneční veselice (Veselka, 

Kmochitv ostrov- Kmochftv Smažák 
20.00-01.30 Kozičky, Monkey Business ... 

Na l1řišti Al'K: 18.00-20.00 Show mažo
retek (Uvádí pí. Strnadová) 

DIVADLO 19.30-21.00 Galavcčer 
(Komponovaný program Františka 
Kmocha) úvodní slovo prof. tukavský 
(Uvádí pí. Skarlantová) Vstupné J 50 Kč 

NEDĚLE 17. 6. 
9.00-12.00 Koncerty mládež. VDO 
14.00-17.00 Monstrkonccrt (Hrají 
všechny zúčlL~tněné orchestry) 

Předprodej vstupenek: Ateliér LONGIN, 
Karlova 30, 280 02 Kolín, 
tel./fax: 0321/720263, 728181 

STAČÍ SPRÁVNĚ ODPOVĚDĚT 
1. František Kmoch se narodil: 

a) 1. srpna 1848 
b) 7. srpna 1849 
c) 1. srpna 1850 

2. Prvnf ročník mezinárodního 
festivalu dechových orchestrů 
"Kmochův Kolín" proběhl 
v roce: 
a) 1965 
b) 1962 
c) 1964 

3. Autorem pomníku 
Františka Kmocha 
v Kolíně byl: 

a) Karel Pecina 
b) Josef Miškovský 
c) Václav Drobník 

4. Dosavadnfch 38 ročníků 
"Kmochova Kolína" se 
celkem zúčastnilo více než: 
a) 800 orchestrů 
b) 1500 orchestrů 
c) 1620 orchestrů 

5. Hlavní kolínské náměstí 
se jmenuje: 
a) Karlovo 
b) Sv. Jiří 
c) Františka Kmocha 

Ko - lí- ne Ko - lí - ne stojíš v pěkné 

6. Kmochův ostrov múíelt 
navštívit: 
a) v Kutné Hoře 
b) v Poděbradech 
c) v Kolíně 

7. Starostkou Kolína je: 
a) Hana Zrůstová 
b) Zdenka Majerová 
c) Lucie Pilipová 

8. Město Kolín bylo :zaloíer 
kolem roku 1257: t1l 
a) Přemyslem Otakare 
b) Přemyslem Otakare~ 
c) Přemyslem OráčerTl 

ro v i 

Správné odpovědi (vždy číslo otázky+ písmeno odpovědi) napište na korespondenční lístek ~ebOt 
obálky s heslem KMOCHŮV KOLtN a zašlete na adresu: Vlastimil ježek, hotel Slivín, Továrnt 53, 
252 43 Pnlhonice, nejpozději do 12. 6. Nezapomeňte připsat čitelně své jméno a přesnou adre;P 
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NEDĚLE 17. 6. 2001 

• Karlovo nám. - hlavní scéna 
9.30- galakoncert zahraničních orchestrů 
14.00- MONSTRKONCERT 
Všechny zúčastněné orchestry a mažoretky) 

Orchestry, které se zúčastnily 39. ročníku mezinárodního festivalu dechových orchestrů 

TUZEMSKÉ 

l.LMěstská hudba Františka Kmocha 

fl__ Velký dechový orchestr hudebního sdružení při DK Zlín 
Dirigent- Jaroslav Bílý 
Byl založen v roce 1924 Josefem Hlaď áčkem jako tovární orchestr u bývalé firmy Baťa. Postupně se v něm vystřídalo 
několik dirigentů, z nichž nejyýznarnnější byli Zdeněk Chalabala, p. Haupfogel, František Hala, Stanislav Plichta a 
další. Od roku 1977 je dirigentem orchestru Jaroslav Bílý. 
Delší dobu patří orchestr k nejlepším orchestrům svého druhu v republice. Pravidelně se zúčastňují domácích i 
Zahrani.čnich soutěží. Jeho interpretační umění české koncertní dechové hudby bylo mnohokráte oceněno nejvyššími 
uznáními a cenami. Orchestr pravidelně pořádá koncerty ve Zlíně i jeho širokém okolí. Každoročně několikrát účinkuje 
v zahraničí. Reprezentoval naši republiku v Polsku: Bulharsku, Maďarsku, Jugoslávii, Itálii, Rakousku, Francii, 
Monaku, Belgii, Lucembursku, Nizozemsku, Dánsku, Svédsku, SRN a Slovensku. 
S orchestrem pravidelně účinkuje mažoretková skupina a několik tanečních párů KST DK s vynikající choreografií 
Annemarie Mědílkové. 

}l__v elký dechový orchestr Českých pošt a telekomunikací Kolín 

1LMěstský dechový orchestr ,.Kopřivnice" 
Městský dechoyý orchestr Kopřivnice vznikl na jaře 1993 a je prakticky pokračovatel "Dechového orchestru mladých", 
který ve městě působil více jak 20 let. Protože se jedná o orcl~estr městský, je jeho věkové složení velmi široké. V 
dnešní podobě je značná část členů orchestru ve věku do 25 let. Rada členů studuje jak na uměleckých školách, tak i na 
školách odborných. V orchestru jsou i studenti vysokoškoláci. V současnosti působí v orchestru až 65 členů. Současný 
repertoár je velmi široký od staré historické hudby až po moderní dechovou hudbu autorů konce 20. století, kteří jsou 
často příznivci orchestru (Hajdušek, Staněk, Dufek, Zámdečník atd.). Zakladatelem a dirigentem orchestru je pan Alois 
Brnčárek. Manažerem orchestru je pan Břetislav Mikula a předsedkyní "Sdružerú přátel MěDO Kopřívnice" vykonává 
Paní ing. Dagmar Krestová. S orchestrem spolupracuje i skupina "Majoretky" ze Základní umělecké školy Zdeňka 
Buriana v Kopřivnici pod vedením paní učitelky Ivety Czáránové. 

~Posádková hudba Olomouc 
Počátek vzniku vojenské hudby v Olomouci sahá do období po l.světové válce, kdy tehdejší Ministerstvo národní 
obrany rozhodlo o vzniku 43 posádkoyých hudeb. Po řadě reorganizací začala hudba svou novodobou kroniku psát po 
roce 1945- jako hudba 4.pěšího pluku. Za dirigentským pultem se střídali kapelníci zvučných jmen, jako například Dr. 
Robert Šálek, Karel Mikuláštik, AdolfHamerský, Karel Pitra, Jindřích Zbožínek a Otto Vymětal. 
V současné době je Posádková hudba Olomouc profesionálním dechoyým orchestrem v počtu 50 hudebníků a 3 
dirigentů. Všiclmi členové orchestru jsou absoloventy vojenské konzervatoře nebo státních konzervatoří , což se odráží v 
umělecké kvalitě orchestru a náročnosti hraných skladeb. Mimo klasický repertoár pro dechoyý orchestr obohacuje svá 
vystoupení i o instrumentace melodií z filmů či muzikálů a skladeb populárních skupin ( Queen, Beatles). Ve své 
koncertní činnosti značně využívá tvorby moravských autorů ( M.Machek, M.Zedník, J.Volf, A.Rulíšek a F.Maňas) 
Těžiště práce hudby spočívá především v plnění úkolů , které vyplývají z potřeb Armády České republiky,a v neposlední 
řadě v koncertní činnosti pro širokou civilní veřejnost, ve yýchovné práci pro mládež po celém teritoriu severní Moravy. 
Bez povšimnutí nelze ponechat spolupráci s Českým rozhlasem a účinkování v zahraničí ( 1992 - Dánsko, 1993 -
Polsko, 1995 -Rakousko). V současné době je velitelem a zároveň dirigentem hudby pplk. Vladimír Peter. Zástupcem 
-dirigentem je kapitán Gustav Fo ret. 

.0 Hudba Hradní stráž e a Policie ČR 
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KITiochův Kolín 
Kolín - Kmochův Kolín - Městská hudba Fran

tiška Kmocha- to jsou názvy, které se snad kaž
dému vybaví při vyslovení jména skladatele 
a kapelníka Františka Kmocha, na jehož počest 
se každoročně pořádají festivaly dechových or
chestrů - Kmochův Kolín. 

První ročník tohoto festivalu se konal 14.-15. 
července 1962 jako závěrečné kolo krajské sou
těže dechových hudeb. Tato soutěž proběhla 
v divadle a přehlídka vítězů se konala na zimním 
stadiónu. 

Druhý Kmochův Kolín se konal v červenci 1963 
a zúčastnilo se ho celkem 8 dechových hudeb. 
Na závěr se konal dnes už tradiční monstrkon
cert. 

Třetí Kmochův Kolín proběhl až za dva roky 
(v roce 1965) a dále pak každoročně dodnes. 
Na tento třetí festival přijal pozvání první zahra
niční orchestr z Rakouska a poprvé se začaly spo
lečně hrát skladby Františka Kmocha. Zazněla zde 

též poprvé znělka Kmochova Kolína, kterou pro 
tyto příležitosti složil Jindřich Praveček a která 
je nedílnou součástí všech následujících ročníků. 
Od čtvrtého ročníku v roce 1966 se uskutečnily 
průvody z náměstí na hřbitov a zimní stadión, 
každoročně pak probíhají pietní akty u hrobu Fran
tiška Kmocha. 

Kmochových Kolínů se za dobu trvání zúčast
ňovaly významné osobnosti dechové hudby, např. 
K. Vacek, K. K. Chvalovský, J. Praveček a další. 

V současné době pořádá Kmochův Kolín Měst
ský úřad v Kolíně prostřednictvím soukromé 
agentury. 

Odbornou porotou jsou zvány k učinkování 
přední dechové orchestry nejen z České republiky, 
ale i ze zahraničí. Festival má svoji vyhraněnou 
koncepci - např. pietní akt u hrobu Františka 
Kmocha, průvod městem a jako vyvrcholení 
festivalu je v neděli pořádán monstrkoncert. 
Na Kmochovy Kolíny se sjíždějí posluchači nejen 
z tuzemska, ale i ze zahraničí. To je důkazem 
životnosti dechové hudby a těchto festivalů, 
kterým lze popřát hodně dobré muziky, jejímž 
jedním ze zakladatelů byl František Kmoch. 

Text: Miloš Glos. Sazba: AMY- Kateřina Mojžíšová. 
Foto: Jaroslav Dl'olák. Vydal MěÚ v Kolíně v roce 1995. 
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fludba Hradrú stráže a Policie ČR je špičkový dechový orchestr, který již více jak půl století reprezentuje s vysokou 
Profesionalitou českou hudební kulhuu nejen doma, ale i v zahraničí. Tento orchestr svým vznikem v roce 1945 navázal 
na bohatou tradici vojenských, policejních i četnických hudeb z období první republiky, které byly vždy neoddělitelnou 
součástí naší hudební kultury a zároveň ukázkou vysoké hudební vyspělosti národa. Mezi prvořadé poviru10sti tohoto 
orchestru patří zajištění hudebního doprovodu při všech státních ceremoniích na Pražském hradě, především státních 
návštěv a nástupních audiencí velvyslanci'!. Orchestr je také významným v kulturním reprezentantem Policie ČR a 
Zároveň plní veškeré služební úkoly vyplývající z jeho postavení u Policie CR. V rámci tohoto tělesa působí také tři 
lllenší soubory -Pražský žesťový septet, Dechový oktet a malý dechový orchestr Formanka. Jejich zaměření i repertoár 
Vhodně doplňuje široký záběr působnosti orchestru. Kromě svých povinností se orchestr po celou dobu své existence 
také věnuje koncertní a studiové činnosti. Mezi nejvýznamnější každoroční koncerty patří hostování na Mezinárodním 
hudebním festivalu "Pražské Jaro" a v rámci svatováclavských oslav slavnostní koncert. Hudba Hradní stráže a 
Policie ČR rovněž doposud hostovala v 16-ti státech Evropy, v Mongolsku a Japonsku. 

lLDechový orchestr ZUŠ Fr. Kmocha- Kolín 

QDechový orchestr ZUŠ P. Ebena - Žamberk 
Orchestr vznikl v roce 1981, v současnosti pracuje již se čtvrtým dirigentem Ladislavem Tymerem a to od roku 1990. 
Na každé soutěži postupuje do okresního a většinou i do oblastního kola, ústředního kola se letos účastní však poprvé. 
Koncertuje více něž desetkrát ročně v Žamberku a okolí, absolvoval již čtyři úspěšné zájezdy do zahraničí. Cílem jeho 
vystoupení bylo Německo, Polsko a Rakousko. 

2LDechový orchestr ZUŠ Roudnice nad Labem 
Dechový orchestr mladých při ZUŠ v Roudnici nad Labem působí v kulturním a společenském životě Podřipska od 
roku 1976. Za těch 22 roků prošlo kapelou přes 300 mladých muzikantů, z nichž mnozí se hudbě věnují i nadále at' jako 
Profesionálové nebo členové amatérských orchestrů. DOM nyní sdružuje přes 60 mladých hráčů, žáků i absolventů 
2Uš. Soubor se svými výsledky řadí mezi nejlepší mládežnické kapely, proto je znám nejen doma, ale i v zahraničí. 
Poct vedením svého dirigenta Rudolfa Fleissiga propagoval naši muziku v Německu, Rakousku, Švýcarsku, Itálii a 
Francii a všude nás dobře reprezentoval. 

lQ) Dechový orchestr ZUŠ Litvínov 
Orchestr byl založen v roce 1991, aby navázal na dlouholetou tradici dechových orchestrů litvínovské hudební školy. 
Jeho první dirigent pan Milan Hvozda, měl při založení k dispozici pouze 12 žáků ve věku okolo 12ti let. Postupem 
času rostl počet hráčů orchestru a také repertoár se stával náročnější. Největší zlom nastal na podzim roku 1994. Od této 
doby zde totiž začal působit jako umělecký vedoucí p. Josef Malypetr, který pro O[Chestr upravil převážnou většinu jeho 
skladeb. Začátkem roku 1995 začala příprava na soutěž dechových orchestrů ZUS. Po třech měsících práce se podařilo 
vybojovat první nústo v severočeském kraji. 
Dnes je počet členů okolo 40ti. Většina z nich jsou již vyspělí hráči. také v repertoáru se nachází náročnější a 
Z~ímavější tituly. Od roku 1997 řídí orchestr pan Vít Skořepa a o rok později přichází jako druhý dirigent pan Pavel 
Mach. O novinky v repertoáru se nyní stará pan Zdeněk Tolg. Orchestr má za sebou řadu účinkování na domácích i 
Zahraničních scénách. největšího úspěchu však dosáhl na letošní soutěži dechových orchestrů ZUŠ, když se probojoval 
až do ústředrúho kola, které se konalo ve Zlíně. 

ll) Dechový orchestr mladých ZUŠ J.L. Dusíka- Čáslav 
Dechový orchestr mladých ZUS J.L. Dusíka v Čáslavi založil a od roku 1991 diriguje umělecký vedoucí Zdeněk 
Lauterbach. Orchestr, který měl ve svých počátcích 35 členů, se rozrostl na dnešních 65 hráčů. Od roku 1992 se tento 
orchestr zúčastňuje kulturního dění města a okolí. Pořádá pravidelné koncerty v městském divadle, promenádrú 
koncerty a vystoupení pro žáky ZŠ a společenské organizace. Od roku 1992 se účastní hudebních soutěží - DOM WŠ. 
V České republice soutěží s mezinárodní účastí Musiktage - Brno, Praha, velkými úspěchy byla účast v zalmmičních 
soutěžích- l.nústa ze soutěží v Boselu a Dirpholzu v Německu, v Nice ve Francii. Stříbrná medaile ze světové soutěže 
v Kerkrade v Holandsku. Účastní se festivalů Kmochův Kolín, FIJO Cheb, FEDO Štětí. Nejčerstvějším úspěchem 
orchestru je l.nústo a zvláštní cena poroty v soutěži "Děčín 2000", konané na konci října 2000 a na prvním mistě 
v celostátní soutěži ZUŠ v květnu 2001. Ve svém repertoáru má klasické skladby pro DO, novinky současných autorů i 
skladby sólového charakteru. 

12_) Dechový orchestr Základní umělecké školy Vimperk 
Dechový orchestr ZUŠ Vimperk vznikl v roce 1991. Navázal na dlouholetou tradici dechových dětských souborů , které 
Působily ve Vimperku v šedesátých a sedmdesátých levtech v tehdejší Lidové škole umění. V roce 1991 se ujal 
opuštěného a již skoro nefunkčního orchestru učitel ZUS pan Petr Staněk. V této době měl 29 členů a po půlroční 
Přípravě v červnu 1991 poprvé vystoupil na veřejnosti. Od té doby začal pravidelně koncertovat ve Vimperku a jeho 
blízkém okolí. Z původrúch pěti veřejných vystoupení v r. 1992 se v následujícím roce značně rozšířila činnost 
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orchestru, podstatně se zvětšilo množství veřejných vystoupení a orchestr se vydal i na prvrú zahrarúčrú zájezd do SRN. 
Poprvé se zúčastrúlo soutěžního vystoupení na národní přehlídce dětských dechových orchestrů "Čermákovo Vysoké 
Mýto". Počet členů se koncem roku 1993 rozšířil na 45 muzikantů. V tomto roce začala spolupráce DO ZUŠ Vimperk s 
ITlažoretkami při ZŠ TGM Vimperk. Mažoretky pod vedením paní učitelky Riickerové poprvé vystoupily společně s 
orchestrem v červnu 1993 s sklidily velký úspěch. 
V roce 1998 se DO ZUŠ Vimperk phhlásil do celostátrú soutěže dechových orchestrů základrúm uměleckých škol. Po 
VÍtězství v krajském kole v Třeboni , postoupil orchestr do finále soutěže v Kolíně. Soutěž probíhala v květnu za účasti 
konkurenčrúch kapel z celé republiky. Orchestr ve své kategorii zvítězil a přivezl si tak jedno z nejcennějších vítězství 
~e svém dosavadní trvání. Téhož roku se soubor přihlásil do další soutěže- CONCERTO BOHEMIA, kterou vyhlásil 
~eský rozhlas. I zde zvítězil a vystoupil na podzim v přímém přenosu na koncertě vítězů. ten se uskutečnil ve 
Spanělském sále Pražského hradu. Ještě téhož roku byl DO pozván na mezinárodní festival dětských a mládežnických 
Orchestrů FIJO Cheb. V roce 1999 soubor opět zvítězil v prestižrú soutěži "Čermákovo Vysoké Mýto" a v měsíci záh 
Jel na týdenní turné do Lucemburska. V roce 2000 se zúčastnil mezinárodního setkárú dechových hudeb v Děčíně a 
absolvoval asi třicet veřejných vystoupení po celé České republice. Největším dosavadním úspěchem v historii 
orchestru je ocenění ve zlatém pásmu v mezinárodní soutěži dechových hudeb Praha, která se konala 5.ledna 2001. 
Nyní má DO WŠ Vimperk v plném obsazení 83 muzikantů a věkový průměr je 16let. 
Orchestr hraje převážně českou dechovou hudbu, ale ve svém repertoáru má zařazeny i koncertní skladby zahraničrúch 
autorů . Je schopen samostatného dvouhodinového koncertu jak na veřejném prostranství, tak v koncertních sálech. 
Může společně s mažoretkatni pochodovat a má zařazeno i několik pochodových sestav. Kapelníkem a dirigentem 
Orchestru je pan Petr Staněk. 

ll.Lústřední hudba AČR 
liudba armády České republiky byla založena v roce 1950 jako reprezentační těleso v oboru dechové hudby . Tehdy 
VZnikl soubor, který tvořily skupiny o menším počtu hudebníků .Ti se mohli podle potřeby spojovat a vytvářet tak 
s~olečně orchestr velký. Počáteční úspěch se dostavil brzy po vzniku orchestru. Prvním velitelem a kapelníkem byl 
Jtndřich Praveček,už tehdy uznávaný odborník. 
Od roku 1961 do roku 1987 byl velitelem Ustřední hudby Miroslav Holý ,nadšený organizátor a propagátor 
Orchestru.Od jeho odchodu až do října 1999 vykonával funkci velitele a hlavního dirigenta Karel Bělohoubek . 
Současným velitelem a hlavním dirigentem je Viliam Bereš. 
kdybychom měli vzpomenout nejúspešnější koncerty, byl by jich seznam velice dlouhý.Z nezapomenutelných 
VJstouperú uveďme alespoň některá V zalrraničí to byl napřiklad spontánní úspěch v Egyptě ,dále světová výstava v 
Bruselu, Montrealu i na koncertním zájezdu v Anglii . Uskutečnilo se velké množství úspěšných turné téměř po celé 
Evropě. Orchestr pravidelně nahrával pro rozhlas i televizi. Se svým programem pořádal pravidelně několikrát do roka 
~é po celé republice. Jeho koncertní činnost v Praze byla vždy bohatá. 
Dstřední hudba AČR vydala v posledních deseti letech na 30 titulů CD v oboru koncertní dechové hudby. Orchestr se 
tradičně zúčastňuje významných společenských akcí a vytváří hudební kulisu k vrcholným událostem vnitropolitickým i 
kulturním. Jednou z takových akcí je ,vedle volby hlavy státu, i reprezentační ples Armády ČR, konaný pod záštitou a 
~a účasti prezidenta republiky v reprezentačních prostorách Pražského hradu . 

Zahraniční orchestry 

l.LHUDBA 1. INF ANTERNÍ DIVIZE US, BAMBERG, SRN 
Iako vojenská kapela byla založena 1. 12. 1943, obdržela vysoká vyznamenárú během II. světové války. Svými 
Oficiálními vystoupeními přispěla k americko-německým vztal1ům a to nejen v Bavorsku, kde je umístěna, ale rozšířila 
svá vystoupení na celé Německo a konečně i Evropu. 
40 uniformovaných hudebníků vystupuje nejen jako pochodová hudba, koncertní, ale jejich repertoár také obsahuje 
celou hudební paletu od komorní hudby až po rockovou hudbu. 

2lDECHOVÝ ORCHESTR HUDEBNÍHO SVAZU UMPFERT AL BOXBERG 
Je družební orchestr Kmochovy hudby města Kolína. Hudební svaz vznikl v roce 1971, když svého času stávající 
hudební svaz Boxberg- Wolchingen a požárnická kapela ze Schweigernu se spojily v jeden svaz. Od členů vzešly dva 
návrhy "Umpfertal- Blasmuzik" a "Musik- Verein Umpfertal". 
Vedení nového svazu převzal 1. předseda Ant. Wittrnann z Boxbergu. 1. oficiální vystoupení pod jménem "Hudební 
spolek Umpfertal" bylo na vánočrúm koncertu 19. 12. 1971 ve sportovní hale Boxberg. Další léta byl hudebrú spolek 
Dmpfertal v plné práci, protože musel zvládnout čitmost, kterou před tím vykonávaly 2 kapely. Vystupoval na všech 
slavnostech, svatbách, polrr"bech apod. 
Velký dechový orchestr se sestává z cca. 55 hudebníktt řízený dirigentem Josefem Backi. Hudební svaz se zúčastrůl v 
květnu 1997 15. svazových hodnotitelských her hudebního svazu Odenwald - Bauland v Mosbachu v nejvyšším 
~Odnotitelském stupní v 1. třídě (dříve nejvyšší stupeň). Přitom orchestr docílil nejvyšší vyznamenárú "s mimořádným 
Uspěchem" . Další nejvyšší body svazového života jsou každoroční uskutečňované serenády v rán1ci městských slavností 
v Boxbergu, jakož i roční koncerty v předvečer 1. adventu. V tomto roce mohl orchestr dosálmout nejvyššího bodu své 
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svazové historie. Ve známém Tonstudiu Bauer v Ludwigsburgu bylo nahráno nové CD. Tímto po posledrúm natočeném 
CD hudebníků z Umpfertalu dále rozšířilo nabídku nositelů tónů. 

J.l..tELEZNIČÁŘSKÁ MĚSTSKÁ KAPELA ATTNANG- PUCHHEIM, RAKOUSKO 
Kapela má bohatou tradici jako železničářská kapela i v zahraničí a 2x se zúčastnila festivalu Kmochův Kolín. Složerú 
Orchestru je 30 uniformovaných mužů a 10 žen. 

1LSYMFONICKÝ DECHOVÝ ORCHESTR ZEMSKÉ HUDEBNI SKOL Y, NEUMARKT 
~ 
Orchestr založen 1986 při hudební škole Neumarkt. Svými vystoupenínú si získal již dobrou tradici a v roce 1996 
navštívil i šéfdirigent české armády Karel Bělohoubek a tím byly vytvořeny přátelské vztahy a Karel Bělohoubek 
navštěvuje orchestr každoročně. 

@ORNICKÝ DECHOVÝ ORCHESTR, LÁZNĚ SCHLEMA NSR 
V květnu 1967 byl orchestr založen pod jménem Spojené dechové orchestry Vismut Aue, který se zúčastnil i 
Zahraničrúch vystouperú. V roce 1990 došlo k podstatné změně a v roce 1992 bylo rozhodnuto, že orchestr ponese 
název Hornický dechový orchestr lázně Schlema a zúčastnil se mnohých jak tuzemských tak i zalmmičních vystoupení . 
V roce 1992 se k 25. výročí založení uskutečnily hudební slavnosti v lázních Schlema a v letošnim roce to bude již po 
desáté. Orchestr má 40 členů v hornických unifonnách z toho 30 mužů a 10 žen. 

§JHORNICKÁ KAPELA Z MĚSTA SCHW AZ V TYROLSKU, RAKOUSKO 
Tato kapela má bohatou tradici ve vystupováni v originálních honúckých uniformách z hornických častl a v černých 
krojích. Kapela má 52 členů z toho 42 mužů a 10 žen. Kapela byla oficiálně založena v roce 1922 jako dělnická kapela 
a teprve v roce 1925 se podařilo pořídit pro členy kapely hornické uniformy a před II. Světovou válkou se stala 
"ÝZnanmým hudebrúm tělesem. Během II. Světové války činnost zanikla , avšak již v roce 1949 znovu zal1ájila činnost a 
SVými vystoupenimi slavila mnohé úspěchy. V listopadu 1987 byl slavnostně vysvěcen vlastní prapor kapely" 

ll.QECHOVÝ ORCHESTR "SAS V AN GENT" HOLANDSKO 
Název orchestru je dle stejnojmenného města Sas van Gent a byl založen v roce 1985. Má 28 členů v kostýmech a je 
Velice populární jak v Holandsku, kde se zúčastnil s úspěchem mnohých hudebních soutěží a také i v zal1ranič 

ID_MLÁDEŽNICKÝ DECHOVÝ ORCHESTR, BIALISTOK, POLSKO 
Orchestr byl založen v roce 1965 a je znám po celém Polsku, je laureátem mnoha konkursů. Vystupoval i v zallfaničí 
Z~jména v Německu, Holandsku, Litvě, Bělorusku a České republice. V roce 1999 na festivalu orchestrů "EURO 99'; 
Ziskal l. nústo. Má 40 členů z toho 32 chlapců a 8 děvčat. 

.2lJ<.ONCERTNÍ ORCHESTR MOSKEVSKÉ MĚSTSKÉ ŠKOLY Č. 80 V. M. BLAŽEVIČE 
~ 
Jedna z nejznámějších dětských kolektivů hlavního města Ruska, v roce 2000 oslavila 20 let trvárú, v roce 1998 se 
orchestr stal laureátem l. prémie Moskevského festivalu dechových hudeb, v roce 1999 laureátem 1. prémie 
mezinárodniho dětského festivalu "Ať se smějí děti" . V repertoáru orchestru jsou díla ruských a zahraničních skladatelů 
různých žánrů - od klasické hudby po jazz. Mnozí absolventi školy pracují jako umělci vedoucích hudebních kolektivů 
Ruska jako Velké divadlo, Nová opera, Moskevské divadlo operety, symfonické orchestry Moskvy. 

Připomínka bitvy u Kolína 

Ve dnech 15 . až 17. června se hned na několika místech uskutečnily oslavy 244. výročí Bitvy u 
Kolína. Program začal v pátek od 16 hodin lidovou veselicí spojenou s ukázkami lidových řemesel 
a tradičním jarmarkem na návsi u kostela v Nové Vsi . V 19 hodin v kostele sv. Václava následoval 
koncert Společnosti Jana Kubelíka. O dvě hodiny později na stejném místě čekal účastníky 
~zpomínkového setkání Mše usmíření. Ve 21.30 hodin začala přehlídka historických jednotek a po 
cestných salvách zamířily jednotky k památníku na Bedřichově, kde budou položeny věnce . První 
den ukončil půlnoční ohňostroj .. Páteční akce se zúčastnili také starostové okolních vesnic Kolína 
kterým se kdysi události kolem této bitvy nevyhnuly. ' 
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Po spravedlivém spánku se v sobotu ve 12 hodin vydaly jednotky k památníku na Křečhoř, kde 
Položily věnce a k tomu se dočkal odhalení informační systém bojiště Bitvy u Kolína včetně 
otevření cykloturistických stezek bojištěm. A protože právě ve stejné době bylo okresní město 
dějištěm dechovkového festivalu Kmochův Kolín, delegované jednotky nechyběly v tradičním 
Průvodu od 15 hodin. Byla to vlastně novinka, vojáci v historických uniformách pochodovali 
v Průvodu muzikantů letos poprvé. Budili také pozornost - jejich parádní a líbivé uniformy, 
Vojenský pochod, vojenské povely a také salvy z historických zbraní, pokud se průvod někde 
zastavil. Navečer jednotky v Křečhoři předvedly ukázky vedení boje za sedmileté války spolu s 
Prohlídkou vojenského ležení. Od 20 hodin byla v obci plánována veselice s hudbou pod širým 
nebem. 
Nedělní dění se přesunulo zpočátku do Lošánek, kde byl od 9 hodin lze očekávat jednotek, které 
Po seřazení podnikly slavnostní pochod do Lošan. Po příchodu byla v budově bývalého lazaretu 
o_dhalena pamětní deska a po vysvěcení kříže nad společným hrobem a modlitbou za kostelem sv. 
J1ří kolem poledne byly vzpomínkové akce ukončeny. 



ČERVENEC a SRPEN tohoto roku 
neboli léto léta dvoutisícího prvého 
potěší spíše literáta než rekreanta a 
zatím by mohlo sloužit jako výstižná 
ilustrace roztomile maloměstsky lidské 
knížky Vladislava Vančury" Rozmarné 
léto". Pamatujete ještě ze školních let 
povinné četby na památný výrok 
plovárníka mistra Antonína Důry : 

"Tento způsob léta, zdá se mi poněkud 
nešťastným." Jak by nám nyní mluvil 
z duše. 

Zatímco konec jara místo dešťů 
( studený máj, v stodole ráj) nasadil 
takové teploty, že se vegetace oproti 
dlouhodobým průměrům předběhla o 
šest týdnů, tradiční suché léto je 
doposud vyprahlé leda tak v hrdlech 
obyvatel hospodských zahrádek a 
každodenní deště přikovaly do stanů 
prořídlé řady táborníků. Řídící 
management počasí je asi na dovolené, 
tak si příroda dělá co chce a přestává 
platit běžná logika. Severské ledovce 
tají, na severu Afriky zažili sníh, na 
Chebsku se objevily opakovaně 
příznaky zemětřesení, probudila se 

Etna, vichřice s kroupami nám bere 
střechy a stoletá voda celé domy. 
Ostatně, jakápak stoletá voda, když 
teď nepřichází jednou za sto let, ale 
každoročně. 

Ještě že měli naši předci před 
osmi staletími vynikající nápad. Když 
jim jarní záplava opětovně hliněné 

nádobí rozmočila, dřevěné odnesla 
po proudu do Hamburku a kovové 
utopila v bezedném labském bahně , 

došla starokolínské hlavě rodiny 
trpělivost. Popadla dobytek, děti a 
manžela i se džbánkem medoviny a 
přesunuli se včetně názvu obce z roz
blácené nivy na kamennou desku nad 
řekou. Věru dobrá poloha, a to po 
všech stránkách. Jen málokteré větší 
město se může pochlubit chráněnou 
a současně exponovanou polohou ve 
středu snad všech dopravních linek, 
co touto zemí vedou. A pokud se 
v průsečíku kvalitních kolejí, silnic, 
kabelů a leteckých tras protne i 
předivo neméně kvalitních myšlenek, 
má úspěch předurčené místo a čas -
tady a teď! Ing. Z. Slováček 



v 

CERVENEC 
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2. 7. 

Začaly prázdniny. Dnes poprvé děti nemusely ráno vstávat a vypravovat se do školy . I když je 
Pravda, že mnohé už v Kolíně nejsou . Už v sobotu, posledního června, mnohé odjížděly na 
dětské tábory, a tak v Kolíně nebyla nouze o následující obrázek- shluk dětí a jejich rodičů na 
chodníku, všude okolo samé kufry, batohy. Až konečně přijel autobus, nastalou veliké loučení a 
děti odjížděly do lesů , k vodě ... na 14 dní, tři týdny. Podle toho, jaký prázdninový tábor jim rodiče 
~aplatili , protože to opravdu není levná záležitost. Je chvályhodné, že na tábor se mohou vydat 
1 děti nemocné. Například díky Oblastnímu spolku Ceského červeného kříže, který v Kamenici nad 
Lipou připravil tábor pro děti s alergiemi a ortopedickými vadami . Díky tomu se i tyto děti , které 
by jinak byly vyřazeny z ostatních dětských táborů, dostanou do přírody. Začátek prázdnin byl 
Pro různý . Mnohé děti odjížděly na dovolenou s rodiči do zahraniční, na chaty, k babičkám. 
.Kolínští skauti přivítali skauty z Trenčína na Slovensku. První setkání českých a slovenských 
skautů po jejich příjezdu na nádraží se konalo v klubovně v Kouřimské ulici a pak jejich návštěva 
Prohlídkou historických míst Kolína. Pak se vydali do letního tábořiště kouřimských akutů 
v .Kačerově . 

Na sokolovnu v Kolíně čeká přestavba. Veřejnou zakázku na její realizaci získala firma Real. Tato 
Událost lidi v Kolíně velice zajímá. Je to totiž památná stavba z dob působení sokolské kapely 
Františka Kmocha , která byla vystavěna v letech 1873 až 1878 a potom prošla několika úpravami. 
Nyní se celkově nachází ve špatném stavu. Nejhorší je budova kuželny, její statika byla loni 
Porušena ražením kanalizační štoly k čistírně odpadních vod. Podlahu hlavní cvičební plochy 
napadla dřevomorka. Nevyhovující jsou šatny se sociálním zařízením a nefunguje sauna. Zkrátka 
budova je v takovém stavu, jehož náprava je nad možnosti Sokola, který ji vlastní. Museli tedy 
Přemýšlet, s čím začnou a jak dále postupovat.Rozhodli se tedy pro nové šatny vybudováním 
Přístavby na levém křídle. Kromě šaten tady bude molitanová jáma pro nácvik gymnastických 
Prvků . Sokolovna tak podstatně změní vzhled. Podařilo se získat dotaci 1,8 milionu korun od 
ministerstva školství, zbylých 700 tisíc však shánějí sami. Získali určitou částku prodejem 
Pozemků. Stále se však potýkají s nedostatkem financí . Roční provoz sokolovny totiž přijde na 2,5 
milionu korun včetně platů patnácti zaměstnanců. Budova je neekonomicky řešená, jen topení 
Přijde na 280 tisíc ročně. Příjem z pronájmů je zanedbatelný. Sokolové jsou rádi, že otevřeli 
restauraci U Ostrova, která vydělá nejvíc. Od městského úřadu dostali 100 tisíc. Spoustu bývalého 
majetku se nepodařilo po listopadu 1989 získat zpátky. Jedná se o chaty v Bedřichově a Rokytnici 
nad Jizerou nebo o pozemek v Samopších, kde stál letní tábor. O majetek ještě stále usilují. 
.Kolínská sokolská jednota je v Čechách druhou nejstarší po pražské, příští rok oslaví 140 let od 
SVého založení. Sdružuje nyní jedenáct oddílů s 865 členy . Vyšla z ní řadu mistrů republiky, 
Především v atletice a kuželkách. Sokolovna slouží rovněž veřejnosti . Chodí sem cvičit školy, 
kardiaci, policie a další. Útočiště tady letos nalezla skupina historického šermu Páni z Kolína a 
dokonce i country kapela Terrible Grass. V dalších pěti letech by se měl špatný stav budovy dále 
zlepšit. 

Zdravotnická záchranná služba Kolín, která je pověřena komplexním zajišťováním a poskytováním 
lékařské služby první pomoci (LSPP) ve spádové oblasti okresu Kolín, od 1. července uplatňuje v 
souladu s rozhodnutím Okresního úřadu v Kolíně tyto následující organizační změny v poskytování 
LSPP: 

kkárenská pohotovostní služba první pomoci bude provozována jen v sobotu, v neděli a ve svátek 
jen dvanáct hodin denně - od 8 do 20 hodin (dosud byla k dispozici 24 hodin denně) . Pro celý 
okres ji i nadále zajišťuje společnost HELIOS, s.r.o., Smetanova 764, Kolín IV (budova městské 
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Polikliniky). Ve všední dny nebude tato pohotovostní služba poskytována. Ze záchranářské 
zřizovací listiny totiž plyne povinnost, zajistit činnost lékárny bez omezení. Jediná lékárna, která 
tuto službu zajišťuje, je právě výše uvedená v Kolíně. Kolíňáci jsou samozřejmě rádi, ale lidé 
z ostatních částí okresu tuto skutečnost nesou nelibě . 

Ve všední dny bude praktický lékař LSPP ošetřovat pacienty od 17 do 22 hodin, následně od 22 do 
7 hodin přebírá ošetření pacientů lékař záchranné služby sloužící Rychlou lékařskou pomoc (RLP) . 
V sobotu, neděli a ve svátek bude praktický lékař LSPP ošetřovat pacienty od 8 do 22 hodin, 
následně od 22 hodin do 8 hodin přebírá ošetření pacientů opět lékař záchranné služby sloužící 
RLP. 
Služba první pomoci je ovšem problematická. Většina pacientů ji využije oprávněně, ovšem 
najdou se i takoví - a není jich málo - , kteří si ji pletou s prodlouženými ordinačními hodinami 
Praktického lékaře, očekávají také, že zde bude méně lidí a tedy že budou na ošetření kratší dobu 
čekat. Stává se to hlavně u pediatrů . Navečer přicházejí rodiče s děckem, které jevilo známky 
nemoci už ve dne. Příčiny jsou různé . K těm hlavním patří to, že nechtějí odejít ze zaměstnání a 
doprovodit svého potomka k lékaři . Lékaři pak mají plné čekárny dětí s banálními 
?nemocněními, která by mohla být ošetřena během dne a nemohou se věnovat pacientům, kteří 
Jejich péči mimo ordinační hodiny skutečně potřebují. Příchozího však ošetřit musejí. Podobná 
situace ale je i v čekárnách lékařské služby první pomoci pro dospělé. Zubní pohotovostní ordinace 
je v provozu v Kolíně a pouze o víkendu přes den. Na celém okrese již nikde jinde není. 
Postihne-li bolest zubů člověka mimo její ordinační hodiny,musí cestovat za zubařem do Prahy 
nebo Hradce Králové. 

Noční honičku zažili strážníci MP. Dvacet minut po jedné hodině míjela hlídka motorku bez 
rozsvícených světel , s řidičem bez ochranné přilby . Rozhodli se zastavit a řidiče zkontrolovat. Ten 
Však ještě před tím, než strážníci zastavili, z motorky seskočil, hodil ji do příkopu a utekl. Jak 
Později ho strážníci objevili na plaveckém stadionu. Schoval se do roští za budovou . Strážníci 
ho vyzvali, aby opustil úkryt a prokázal svoji totožnost va vysvětlil své podivné chování. Občanský 
P~kaz neměl, takže byl odvezen na oddělení Policie CR, kde se zjistilo, že se jedná o mladíka 
z Cervených Peček, který motorku ukradl a chtěl se povozit. Dostal pokutu a strážníci vyzvali 
majitele, aby si pro motorku do Kolína přijel. 

V Kolíně funguje Pečovatelská služba, která má centrum na poliklinice ve Smetanově ulici a 
využívá ji přibližně 800 klientů - seniorů. Všichni oceňují, že toto zařízení od roku 1998 své 
služby nezdražilo, ačkoliv ve společnosti je trend naprosto opačný, zdražuje se všechno, včetně 
služeb. Zdražení by pro uživatele této služby bylo velmi citelné, protože patří k sociálně 
nejslabší vrstvě obyvatel. 
Nyní hladinu veřejného mínění mezi uživateli Pečovatelské služby rozvířil dárek, který dostala od 
firmy Kompakt Poděbrady. Je to nové auto, Renault Kangoo , které má být využito na rozvážení 
obědů zájemcům, kteří si tuto službu objednali a platí. Denně se jich až do bytu důchodců 
rozveze kolem 160 a stále jich přibývá.Problém je v tom, že nové auto musí být na rozvážku 
speciálně upraveno v autoservisu. Tato rekonstrukce je objednána, čeká se jen na stanovený termín 
na přistavení auta. Do té doby je auto využíváno ke svážení lidí na koupání. Lidem se do něj 
nastupovalo lépe, než do sanitky, která byla až dosud k tomuto účelu využívána a chtěli by , aby 
auto pro tyto potřeby zůstalo. Toto však není možné. Firma ho darovala Pečovatelské službě 
Zdarma , protože ho sama zaplatila z peněz získaných za zobrazení loga některých firem na 
kapotě auta a jedinou podmínkou daru bylo, že bude využito pět dní v týdnu. A to je možné jedině 
při rozvážení obědů. 
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3. 7. 

Po komunikaci v Polepské ulici se znovu jezdí, protože byl otevřen poslední úsek silnice. Celá 
rekonstrukce Polepské ulice včetně nových inženýrských sítí, chodníků, osvětlení a zeleně stála 45 
milionů korun. Měla být sice dokončena už v roce 1998, ale práce se kvůli nedostatku peněz a 
dalším problémům protáhly. Od kruháku až nahoru směrem k hasičům je nová silnice, nové 
chodníky zhotovené zámkovou dlažbou, mezi chodníkem a silnicí je mladá zeleň a vysázené 
stromky. To se to teď bude řidičům jezdit. Dříve, pokud jel nějaký kamion na celnici, musel 
objíždět celý Kolín kolem nemocnice pak jet směrem na Červené Pečky . Lidé žijící v Polepské si 
sice oddychli od prachu, ale nyní se sem vrátil zase hustý provoz aut. 

V Kolíně se dost často - k nespokojenosti věřících - střídají katoličtí duchovní. Arciděkan P. Jan 
Baxant se rozloučil s Kolínem po téměř čtyřletém působení v Kolíně se svými farníky. Na 
Kolínsku odsloužil mimo jiné víc jak tisíc mší, velkou událostí jeho kolínské éry bylo svěcení 
nových kolínských zvonů pro zvonici sv. Bartoloměje. Z Kolína P. Jan Baxant odešel do Prahy. 
Sloužit mše tam bude v chrámu Matky Boží před Týnem a v kostele sv. Havla. V Kolíně ho v 
úřadu faráře vystřídal o dvanáct let mladší kněz P. Libor Bulín (* 1959), který až dosud působil v 

Berouně. 

4. - 8. 7. 

Shodou okolností se stalo něco, co se hned tak nestává. Lidé měli prodloužený víkend o dva 
dny, takže celkem mohli být doma čtyři dny- čtvrtek, pátek, sobota, neděle . Bylo to díky tomu, že 
na čtvrtek a pátek připadly státní svátky - Den slovanských věrozvěstů Cyrila a Metoděje- 5. 7. a 
Výročí dne , kdy byl upálen mistr Jan Hus - 6. 7. 1415. Tyto státní svátky navazovaly těsně na 
víkend a lidé si jich náležitě využili, protože bylo krásné počasí. Rtuť teploměru se dostala nad 30 
stupňů a tak kdo nevyjel z města na dovolenou, na chatu nebo chalupu, snažil se je prožít alespoň 
částečně u vody- na plavečáku a nebo v příměstských přírodních vodních nádržích - u rybníka Tři 
Dvory a u písečáku v Hradištku. Pohoda čtyř volných dnů byla ale trochu pokažena a zhoršením 
Počasí v sobotu. Meteorologové hlásili na sobotní odpoledne příchod fronty s bouřkami, 
Přívalovými dešti, krupobitím. Celé odpoledne však byla jasná obloha bez mráčku, i když 
v rozhlasovým zprávách hlásili, kde už obávaná fronta je (blížila se od Německa a Rakouska) . 
Lidé měli ještě v živé paměti noc 21. srpna loňského roku, kdy přišlo něco podobného a za 
frontou byly vyvrácené stromy, rozbitá okna od krup, zničené zahrádky. Díky této noci je letos 
málo ovoce, protože tam, kde se kroupy přehnaly, byly vytlučeny základy letošní úrody. Tuto 
sobotu se kolem 20. hodiny začaly objevovat zlověstné mraky a v krátké době začalo ve vzduchu 
Poletovat listí , začal hučet vítr, ozvaly se první hromy a začalo prudce pršet.. Netrvalo to ale moc 
dlouhou a mraky se stočily stranou a vítr je nesl mimo Kolín. A do půlnoci bylo v dáli slyšet a 
brumlání hromů a byly vidět vzdálené blesky. Kolín tedy katastrofě ušel a lidé si oddychli. Tam, 
kde se předpovědi meteorologů a vyplnily, skutečně nebylo o co stát- kroupy, vyvrácené stromy 
?d silného větru, zablokovaná doprava, přívaly vody, rozvodněné potoky ... Nejvíce postiženy byly 
JIŽní a jihozápadní Čechy, Kladensko, Rakovnicko a Litoměřicko. Večerní fronta přinesla jen 
nepatrné zhoršení počasí, takže i poslední volný dne byl slušný. I když ne tolik slunečný a jasný. 
Mnozí lidé využili volna a vyrazili na borůvky do lesů směrem na Týnec, Býchory, Bělušice a a 
pokud byli pilní, mohli si domů přinést slušné množství těchto lesních plodů, protože v lese 
Jsou. O něco hůře dopadli ti, kteří se vypravili s košíkem na houby. Moc nerostou. Teplo sice je, 
ale sucho a větrno a to se houbám nedaří. Navzdory tomu, že podle starých pranostik sv. Prokop ( 
4. 7. ) seje houby . Takže najít houbu lze v tradičních místech Kolíňáků (lesy v okolí obcí Jelen, 
Bělušice, Býchory) opravdu jen výjimečně. 
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12. 7. 

V letošní sezóně je v areálu plaveckého stadionu otevřeno několik nových sportovišt'. Největší 
zájem je o hřiště plážového volejbalu, na které je denně doslova nával. Poněkud horší je to 
s novým tenisovým kurtem, kde je zájem velmi malý. Hlavní příčinou je vysoké vstupné. Zájemci 
zaplatí za jednu hodinu provozu 150 korun, což je moc. Vidí to i provozovatel a připravuje snížení 
současných cen. Ještě v průběhu léta bude otevřena bikrosová dráha a budou zde k dispozici 
Pinpongové stoly a ruské kuželky. Zastupitelé na to vyčlenili v rozpočtu 235 .000 korun. Plavečák 
tak postupně po mnohých letech doznává změn . Vznikla představa o celkové rekonstrukci bazénu, 
ale vše je otázkou peněz. Alespoň těmito novinkami sem vlastník přilákal mladé lidi. V blízké době 
rnu ale vyroste konkurence. Cyklista Fišera hodlá vybudovat v areálu další tenisové kurty - ale 
v kryté hale. Příznivci tenisu doufají, že to přinese nižší ceny, daleko více prostoru pro sport a také 
dostupnost. 

Novinkou v Kolíně je asistenční služba , zprostředkovává ji Centrum zdravotně postižených 
v Kolíně. Je určena například nemohoucím starým lidem, kteří jsou doma, protože nechtějí do 
domova důchodců, rodičům mentálně postižených dětí, kteří potřebují dítě pohlídat nebo 
doprovodit do školy, k obsluze tělesně postižených lidí na část dne ... Za deset korun na hodinu si 
každý, kdo tyto služby potřebuje, může najmout osobní asistentku. Zatím se tato služba rozbíhá, 
nefunguje ve velkém, ale může být jak v Kolíně, tak kdekoliv v celém okrese. Od 1. července 
slouží dvě asistentky v Kolíně u starších babiček, ale převažuje zájem o asistentky k mentálně 
Postiženým dětem. Proto Centrum zdravotně postižených začalo spolupracovat i s oddělením Péče 
o dítě Okresního úřadu v Kolíně.Zájemce o tuto služby v první řadě překvapí nízká cena kterou 
Platí. Důvod je tento. Místa asistentek byla zřízena ve spolupráci s Úřadem práce v Kolí~ě jako 
"veřejně prospěšná práce" a vykonávají ji ženy, které by jinak byly nezaměstnané. Úřad práce jim 
doplácí do minimální mzdy, která činí 30 korun na hodinu. 

13. 7. 

V poslední době byla v Kolíně upravena v Kolíně dětská hřiště. Děti z toho mají radost, protože 
si na nich mohou dobře hrát. Ovšem někdy do těchto prostor zavítá i nezvaný host. Zpravidla to 
bývají opilci nebo různí vandalové, kteří se povalují na lavičkách. Rodičům se to samozřejmě 
nelíbí. Tito lidé budí pohoršení a rodiče se bojí o děti . Například pískoviště parku v Chelčického 
ulici si pro odpočinek vybral muž z Kladna ( 44 let). Bylo horko, sluníčko pálilo a on, zmožený 
alkoholem, usnul. Ani při močení se neprobudil, takže jeho kalhoty byly celé mokré, se zapnutím 
Příklopce a se zastrčením přirození se vůbec nenamáhal. Lidé, kteří sem s dětmi přišli , pohoršeně 
zavolali strážníky MP. Ti muže vůbec nemohli probudit, proto ho naložili do auta a odvezli do 
nemocnice, kde zjistili, že má v krvi 4, 1 promile alkoholu. Z nemocnice putoval na záchytku. 
Pískoviště v Březinově ulici si zase ke svým nočním hrám v noci vybrala parta výrostků. Křičeli, 
dělali nepořádek . Také na ně lidé zavolali hlídku MP, která je rázně z hřiště vyprovodila 
s domluvou a mladíci slíbili, že se na toto místo, sloužící úplně jinému účelu, už nevrátí. 

14. 7. 

V noci z neděle na pondělí se s opilci roztrhl pytel. Bylo horko, teploty šplhaly nad 30 stupňů a 
tak stačilo pár piv a nadělaly větší paseku než kdyby bylo zima. Na autobusové nádraží 
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alkoholem zmožený muž ulehl do trávy a docela spokojeně se v ní rozvaloval. Jeho idylka 
netrvala dlouho, městská policie mu dala pokutu za přestupek a poslala ho domů. Další muž ležel 
v Podskalské ulici. Byl na mol, jak se říká stavu naprosté opilosti. Navíc, jak se sem asi potácel, 
Padal na zem a odřel si ruce, nohy. Putoval do nemocnice a pak na záchytnou stanici, kde ho 
Přijali jako starého známého. Za uplynulých sedm dní tu totiž byl už dvakrát. Přímo před 
budovou Okresního soudu leželi dokonce dva mladíci a tvrdě spali na sluníčku. Hlídce MP se je 
Však podařilo probudit, postavit je na nohy a když podle dokladů zjistila, že jsou z Lysé nad 
Labem, domluvila jim a poslala směrem k nádraží s doporučením, ať urychleně jedou domů . 

15. 7. 

Lidi leckdy napadají různé myšlenky, jak si lehce přijít k penězům a nevyhýbají se ani podvodu. 
Devatenáctiletý mladík z Kolína se uchýlil ke způsobu, který není příliš originální. Byl již 
různými podvodníky vyzkoušen mnohokrát a většinou jim nevyšel - tak jako tomuto mladíkovi . 
když byl policisty přistižen, měl u sebe různé, na kopírce zhotovené formuláře s falešnými 
hlavičkami Policie i různých jiných státních institucí. K čemu je používal, naznačil následující 
případ. Ve vietnamské prodejně se představil jako policista, zamával prodavačce před očima 
Jakoby služebním průkazem a sdělil jí, že určitý druh obuvi nemůže prodávat a chtěl pokutu 
10.000 korun. Prodavačka mu ji nehodlala dát, něco se jí nezdálo a zavolala Policii. Ta ihned 
přijela, mladíka zadržela a hned začala vyšetřovat, kolikrát ještě se mladý muž podobného 

jednání dopustil 

18. 7. 

Od počátku měsíce vyřizuje agendu evidence vozidel okresní úřad místo Policie ČR. Dnešního 
dne vyřídili zaměstnanci referátu dopravy jeden tisíc žádostí. V úřední dny odbaví přes 150 lidí. 
Je zde otevřeno šest přepážek, z nichž dvě jsou vyčleněny jen pro řidičské průkazy. K dispozici je 
klimatizovaná čekárna. Odbavování klientů se velmi zrychlilo, z hodin se snížilo na minuty. 
Jedním z důvodů zrychlení běžných úkonů je registrace velkých právnických osob, především 
dovozců a autobazarů, mimo úřední dny a prostory určené pro veřejnost. Lidé dříve nadávali na 
~_ituaci na dopravním inspektorátu - dlouhé fronty, kdo chtěl být brzy vyřízen, musel čekat frontu 
JlŽ od 6 hodin , v 8 se otevřelo a v 9 mohl být v ideálním případě vyřízen . Během dne fronta 

narůstala a s ní i nervozita. 

V Kolíně panuje zklamání. Bavorská automobilka BMW totiž projevila zájem o výstavbu nového 
závodu na výrobu malých vozů BMW v budoucí průmyslové zóně Kolína v prostoru za 
Sendražicemi v okolí Ovčár, Jestřabí Lhoty. Uchazečů o výstavbu nového závodu bylo v celé 
.Evropě více, v konečné fázi automobilka vybírala z pěti uchazečů - Kolín v ČR, Lipsko, 
Schwerin, Augsburg v SRN a Arras ve Francii. Později se výběr zúžil jen na Kolín a Lipsko. Pro 
Kolín byly výhodou nižší náklady na pracovní sílu, pro Lipsko zase větší technické zabezpečení a 
blízkost jiné továrny BMW. V Kolíně tohoto rozhodnutí samozřejmě litují, avšak neznamená to 
v ' 

ze byla udělána definitivní tečka za záměrem, který měl přispět k rozvoji města - přinést nové 
Pracovní příležitosti, peníze do pokladny města, vynutit si rozvoj infrastruktury, výstavby bytů. 
Tato skutečnost ale nic nemění na tom, že zamýšlená průmyslová zóna o rozloze 200 - 230 
hektarů se budovat bude . Všichni věří, že ji využijí jiní investoři. Vláda ČR schválila státní 
Příspěvek na výkup pozemků ve výši 700 miliónů korun a na technické vybavení území 600 
miliónů korun. Celkové náklady na vybudování zóny - která má být největší v republice - mají 
dosáhnout 1,3 miliardy korun. Stát nyní uzavírá 173 smluv o kupní smlouvě budoucí, aby mohl 
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scelit územní zóny majetkoprávně. Jde celkem o 330 pozemků od soukromých vlastníků. Město 
stanovilo jednotnou cenu 250 korun za jeden metr čtvereční. 
Vláda České republiky přijala k budování této průmyslové zóny v Kolíně toto usnesení : 

USNESENÍ 
VLÁDY ČESKÉ REPUBLIKY 
ze dne 9. července 2001 č. 708 

k zabezpečení investiční přípravy území průmyslové zóny Kolín - Ovčáry 
pro strategického investora 

Vláda 
I. bere na vědomí 

informaci o stavu přípravy průmyslové zóny Kolín - Ovčáry (dále jen průmyslová zóna") obsaženou v části II 

Předloženého materiálu· 
' II . s o u h l a s í 

za podminky, že následující pozemky budou do Sti let využity ke sledovanému účelu veřejného zájml! 
1. s možnosti využít postup podle § 21 odst. 2 a§ 22 odst. 2 zákona č . 219/2000 Sb. , o majetku Ceské republiky a 

jejím vystupování v právních vztazích, za účelem zajištění převodu pozemků pro průmyslovou zónu, které jsou ve 
vlastnictví státu a s nimiž hospodaří organizační složky státu, bezúplatně ve veřejném zájmu do vlastníctví města 

Kolín, 
2. s převodem pozemků uvedených v příloze tohoto usnesení, které jsou ve vlastnictví státu a u kterých vykonává 

správu majetku Pozemkový fond České re-publiky, do vlastnictví města Kolín podle § 17 odst. 3 písm. c) zákona č. 
229/1991 Sb. , o úpravě vlastníckých vztahů k půdě a jinému zemědělskému majetku, ve znění pozdějších předpisů, 
a to pozemků vedených v katastru nemovitostí v druhu zemědělské pozemky za cenu zjištěnou podle § ll zákona 
č. 15111997 Sb. , o oceňování majetku, ve znění pozdějších předpisů, a ostatních druhů pozemků za cenu zjištěnou 
podle§ 10, § 12 a§ 13 téhož zákona; 

III. u k 1 á dá 
l. ministru zemědělství a předsedovi prezídia Pozemkového fondu České republiky zabezpečit do 30. září 2001 

převod pozemků uvedených v bodě II/2 tohoto usnesení, které jsou ve vlastnictví státu, na město Kolín, 

2. místopředsedovi vlády a ministru průmyslu a obchodu ve spolupráci s ministrem financí 

a) poskytnout v letech 2001 až 2003 městu Kolín v souladu s pravidly progranm na podporu rozvoje průmyslových 
zón z kapitoly 322 státního roz- počtu individuální dotaci až do úhrnné výše 500 tnil. Kč na výstavbu, rekonstrukce 
a přeložky teclmického vybavení dotčeného území, přeložky dalšíl10 vybavení dotčeného území, terénní úpravy 
dotčeného území a sadové úpravy dotčeného území a návratnou finanční výpomoc až do úhrnné výše 600 mil. Kč 
na úplatný převod pozemkf1 pro průmyslovou zónu, 

b) předložit vládě návrh na zařazení chybějící částky na výkup pozemků do celkové výše 700 mil. Kč do návrhu 

státního rozpočtu na rok 2002, 

2. 1. místopředsedovi vlády a ministru práce a sociálních věcí 
3. a) vázat v roce 2001 v kapitole 313 státního rozpočtu finanční prostředky na pokryti návratné finanční pomoci 

městu Kolín na výkup pozemků; vázání prostředků je podmíněno rozhodnutím strategického investora wnístit svť1j 

investiční záměr do průmyslové zóny 
b) v případě kladného rozhodnutí strategického investora vázat v kapito-le 313 státního rozpočtu na rok 2001 

finanční prostředky až do výše 100 mil. Kč na pokrytí rozpočtově nezajištěných potřeb podle bodu IIV3a tohoto 
usnesení. Veškeré finanční prostředky poskytnuté z kapitoly 313 podle tohoto usnesení, budou zálohovým plněním v 
rámci ínvestičních pobídek poskytovaných Ministerstvem práce a sociálních věcí , a jako takové budou zúčtovány při 
Převodu pozemků ínvestorovi, 
4. 1. místopředsedovi vlády a ministru práce a sociálních věcí, místo-předsedovi vlády a ministru průmyslu a 

obchodu, ministrům financí, pro místní rozvoj zajistit finanční prostředky na pokrytí návratné finanční pomoci na 
výkup pozemků v závislosti na termínu rozhodnutí strategického investora wnístit svůj investiční záměr do 

průmyslové zóny, 
5. mínistru dopravy a spojů ve spolupráci s ministry pro místní rozvoj a životního prostředí a s hejtmanem 

Středočeského kraje zajistit včasnou přípravu a realizaci výstavby dopravního napojení úzenú průmyslové zóny na 
dálnici D llprostřednictvím modernizace a výstavby silnice II/125 s napojením na stávající dálniční křižovatku 
Poděbrady- východ s ternúnem dokončení v červnu roku 2004 a silnice IV328 s napojením na výhledovou dálniční 
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křižovatku Dobšice s termínem dokončení v roce 2005 při dodržení harmonogramu výstavby úseku dálníce D ll 
Libice nad Cidlínou - Chýšť s termínem dokončení v roce 2005, 

6. minístru financí ve spolupráci s ministrem školství, mládeže a tělo-výchovy projednat s hejtmanem Středočeského 

7 
8. 

kraje finanční a věcné zabezpečení dostavby a vybavení Integrované školy se strojírenským zaměřením se sídlem 
Kolín IV, Heverova 191, 
ministru zdravotnictví podpořit rekonstrukci a dostavbu Nemocnice Kolín se sídlem Kolín, Žižkova 146, 
místopředsedovi vlády a ministru průmyslu a obchodu ve spolupráci s 1. místopředsedou vlády a ministrem práce 

a sociálních věcí, ministry financí, pro nústní rozvoj , životního prostředí, dopravy a spojů a zemědělství 

a) vybrat ve spolupráci s kraji na základě vícekriteriálního posouzení z většího počtu prověřovaných lokalit v každém 
regionu soudržnosti NUTS II územi pro vybudování průmyslových zón národního významu o rozloze v rozmezí 50 
až 300 ha v závislosti na strukturální postiženosti regionu; při výběru územi zohlednit v nejvyšší možné míře 
využití stávající dopravní infrastruktury a pozemků ve vlastnictví státu, 

b) b) projednat s hejtmany jednotlivých krajů zapracování těchto průmyslových zón do územních plánů velkých 
územních celků a v rán1ci svých kompetencí podpořit v navazujících stanoviscích a správních rozhodnutích jejich 
schválení, 

c) zajistit spolufinancování projektů těchto průmyslových zón z fondú Evropské uníe, 

d) průběžně informovat vládu o stavu přípravy těchto průmyslových zón v jednotlivých regionech soudržnosti NUTS II; 
IV. d o p o r u č u j e 

1. ministru životního prostředí a přednostovi Okresního úřadu Kolín v navazujících řízeních, stanoviscích a správních 
rozhodnutích v kompetenci Ministerstva životního prostředí a Okresního úřadu Kolín, vzít v úvahu skutečnost, že 
území pro průmyslovou zónu bylo vybráno na základě vícekrite~iálního posouzení 

2. z více nabídnutých a prověřovaných lokalit na území celé Ceské republiky a splňuje nejlépe jak požadavky 
potencionálního investora, tak další úzenmě-technická 

3 ~sociálně-ekonomická kritéria, tvořící předmět veřejných zájmú v oblastech restrukturalizace průmyslové základny 
Ceské republiky, regionální problematiky zaměstnanosti, racionálního využití vybudované dopravní, technické a 
občanské infrastruktury. 

24. 7. 

Neobvyklou koupel si chtěl dopřát dvacetiletý mladík na náměstí. Ve tři hodiny v noci se 
rozhodl ke koupeli v kašně na Karlově náměstí. Po pravdě řečeno není o co stát. Lidé do ní házejí 
různé drobné mince, někdo třeba i odpadky. Kamery , směřující na náměstí s cílem zajistit klid a 
Pořádek v této části města, návštěvníka zaznamenaly a hlídka :MP ho přijela doslova vytáhnout 
z vody. Mladík nebyl opilý, jen ho zlákala voda k recesnímu činu, jímž nezpůsobil žádnou škodu. 
Strážníci mu proto jenom domluvili a doporučili mu, aby se koupal doma nebo navštívil plavecký 
stadion v jeho denních provozních hodinách. Pokud však mladík tak stojí o noční koupel, navrhli 
rnu, aby využil některého přírodního koupaliště v okolí Kolína ( Tři Dvory, Hradištko). 

Ve městě se objevili strážníci :MP na jízdních kolech.Do určité míry šlo o zkušební jízdy. Strážníci 
totiž požádali svého velitele, zda by mohli vyzkoušet při své práci vlastní kola a po 
několikatýdenních zkušenostech říct, jestli by bylo jejich použití v praxi vhodné nebo ne. 
Dkázalo se že ano. Hlídka se totiž na kole dostane i do míst, kam autem nelze vjet, je více 
rnobilní, kolo není na rozdíl od auta slyšet a neupozorní tak pachatele nekalé činnosti na 
přítomnost strážníků. 
Rozhodlo se tedy, že strážníci budou mít k dispozici plně vybavená kola, doplněná o lékárničku, 
~ýkonnou svítilnu, rychlozamykání, držáky na obušek, vysílačku, služební zbraň . Barva kol je 
cerná, stejně jako helmy, na nichž je celostátní znak se šachovnicí, takže helma poslouží jako 
oficiální čepice od uniformy. Kolínští strážníci zvolili kola střední třídy za 11.000 korun, vychází 
se z toho, že nebude potřeba při službě v ulicích překonávat žádné terénní nerovnosti. Noční 
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směna tedy bude vypadat takto: vyjede autohlídka se dvěma pěšími hlídkami, z nichž jedna vyrazí 
na kole. Ve dne strážníci na kole nejezdí, v této době se totiž věnují hlavně kontrolám veřejného 
Pořádku a kolo by jen překáželo. Kolo je tedy využito nejvíce v noci, kdy je relativní klid, ale 
zase je potřeba obsáhnout co největších prostor, kdy dochází k největšímu počtu krádeží, 
vloupání a dalších trestných činů, pod rouškou tmy a hlavně po uzavíracích hodinách 
restauračních provozů . 

25. 7. 

Ve městě se objevily nové autobusové čekárny na městskou veřejnou dopravu. V Kutnohorské 
ulici u Komerční banky a v Legerově ulici to jsou první vlaštovky, k nimž přibudou postupně 
další. V některých případech nahradí dosavadní staré přístřešky, jinde vyrostou úplně nově - tam , 
kde byla jen značka městské hromadné dopravy bez dalšího zařízení, kde by se mohli cestující 
schovat například před nepřízní počasí,k než jim přijede autobus. roku 2005 postaví pardubická 
reklamní agentura Barth-media v Kolíně jedenatřicet nových zastávek s přístřešky pro hromadnou 
městskou dopravu. Město s touto firmou uzavřelo smlouvu, na jejímž základě je vybudování 
čekáren je podmíněno pronájmem míst na světelné reklamní tabule na patnáct let dopředu . Tento 
systém city-lightů mají nyní například v Hradci Králové. Reklamní agentura bude financovat i úklid 
a čištění čekáren. Čekárnu tvoří stříška z plastu , dřevěná lavička. Bohužel nejsou z boku kryté, 
takže když prší nebo fouká vítr, není se kam schovat. Ale zase řidič cestující nepřehlédne . Hned u 
zastávky je umístěná velká osvětlená tabule cca 80x 100 cm. Ta je k dispozici firmám, které chtějí 
SvŮj výrobek nebo službu lépe prodat. Zatím firmy této reklamy příliš nevyužívají, tak tyto stojany 
dělají reklamu zatím jen svému vlastníkovi. 

V Kauflandu je samoobslužný výkup lahví. V samostatné místnosti je automat, kam se staví 
prázdné lahve, nebo se pokládá přepravka s lahvemi. Ty se po pásu dopraví dovnitř do skladu. 
zákazník stiskne na displeji tlačítko a vyjede mu lístek s údaji o počtu lahví a částce. Tento lístek si 
pak nechá proplatit u pokladny, nebo mu ho odečtou z nákupu. Opět se v Kolíně našel jeden 
Výtečník, který si chtěl zlodějinou přilepšit a vyzkoušel tento trik v supermarketu Kaufland. 
Lahve položil do automatického přijímače a počkal, až mu vyjede účtenka, potvrzující vrácení 
lahví. Pak zatáhl za provázek a přitáhl si tak přepravku zpátky. A lahve vrátil ještě jednou a pak 
ještě .... A vždy si nechal u pokladny proplatit účtenku za vrácené prázdné lahve. Jenomže 
členové ostrahy tohoto obchodu si všimli, že stejný muž přišel k pokladně opakovaně a vždy 
Požadoval totéž. Přivolali tedy hlídku MP a mladík se ke svému činu přiznal. Odmítl však za něj 
nést odpovědnost a tedy zaplatit pokutu . V takovém případě se pak záležitostí zabývá 
Přestupková komise MěÚ. 

Útulek pro psy je před dokončením, otevřen má být v září a tak stále jsou v provozu kotce pro 
opuštěná a zatoulaná zvířata na Městské policii. Je jich tu ale během léta relativně méně, než bývá 
v září. Není totiž výjimkou, že koncem léta, na začátku školního roku, drobná domácí zvířata, 
která děti dostaly za vysvědčení, jsou bez soucitu vyhozena na ulici . Na svět také přicházejí 
Štěňata, která se nepodaří prodat a skončí na ulici. Na stejném místě skončí i zvířátka, která 
nejsou prodána na burze ve Štítarech, která také začíná v září. To všechno jsou hlavně mláďata . 
.Městská policie ale také nachází zatoulané psy ( letos už jich bylo 1 00). Největší štěstí mají 
ztracená zvířata, která jejich majitel hledá. Jejich pobyt v kotci na MP je tak tři až čtyři hodiny. 
Když je jejich majitel nemůže nalézt v okolí svého bydliště, obrací se na MP a přijede si pro ně. 
Některým zvířatům, o které jejich pán už nestojí, strážníci hledají nového majitele, daří se to u 
poloviny zatoulaných zvířat. Ve všeobecném povědomí totiž je, že MP na služebně psy má a tak 
se čas od času někdo zastaví a nabídne opuštěnému zvířeti nový domov. Je však tu také skupina 
psů, které nikdo nechce. Jde většinou o zvířata stará, různé křížence. Takováto zvířata po čase 
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Putují do sousedních útulků v Kutné Hoře, Poděbradech a Praze-Měcholupech. Ani po otevření 
útulku však kotce na MP zrušeny nebudou. Když už jednou byly vybudovány, budou zachovány a 
Počítá se, že poslouží služebním psům, pokud jejich pořízení městské zastupitelstvo schválí. 
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1. 8. 

Prázdniny se přehouply do své druhé poloviny . První měsíc se dá skutečně nazvat letní. Děti si 
užily hodně pěkných chvil na koupališti, kdo jel na dovolenou, tak to s počasím opravdu vyhrál. 
Většina podniků má na přelomu těchto dvou měsíců 14 dní celozávodní dovolenou. Ale nijak se to 
neprojevilo na situaci ve městě. Spíše naopak je město vylidněno, lidé ihned po obědě spěchají na 
koupaliště- nachytat sluneční paprsky a hlavně děti aby si užily. Využívány jsou tradičně písečák 
u Hradištka a plavecký bazén. Tam je celodenní vstupné 40 Kč, dopoledne nebo po 17 hodině za 20 
Kč. Pokud někdo přemýšlí o tom, že přeleze plot, tak má smůlu, protože celé prostranství je 
v dohledu plavčíka a pokladních. Lidé si mohou půjčit slunečník nebo plastové lehátko - musí ale 
složit zálohu. Občerstvení je zajištěno dostatečně: stejně jako loni je umožněn přístup do jedné 
Poloviny zahrádky bufetu. Letos zde ale navíc vyrostl dřevěný stánek - konkurence - který nabízí 
zmrzlinu, kávu a další sladkosti. Protože obě zařízení mají proti běžným obchodům podstatně 
Vyšší ceny, lidé si raději přinesou jídlo a pití sebou a stánky využijí jen v krajním případě. 

Obyvatelé Zličské ulice budou mít brzy po starostech s vodou. Ta k nim byla přiváděna starým 
Vodovodním potrubím, které bylo poruchové a místy i neodpovídalo požadavkům na zdravotní 
nezávadnost. Někdy tekla lidem z kohoutků i rezavá voda. Hrozilo, že vodovodní řad do této 
části města bude úplně uzavřen. Tento stav se brzy zlepší a lidé si oddychnou. Vodohospodářské 
sdružení pokládá nové umělohmotné potrubí a až bude dokončeno, staré bude odpojeno a voda 
převedena do nového. Náklady na tuto akci, kterou hradí Vodohospodářské sdružení, přesáhnou 
700.000 korun. 

Český Telecom se dohodl se Sdružením zdravotně postižených na pomoci sluchově postiženým 
lidem. Mají nyní nárok na zřízení telefonní stanice se slevou, zapojení přístroje a pronájem 
zesilovače jsou bezplatné. Zájemci o tuto výhodu však musejí předložit občanský průkaz, průkaz 
ZTP a lékařské potvrzení. V Kolíně se v této akci výrazně angažuje Centrum služeb pro zdravotně 
postižené, přijímá žádosti o tuto službu a předává je k vyřízení Telecomu. 

2. 8. 

Lidé jsou překvapeni, když vejdou do budovy Okresního soudu a nad nimi to hlasitě zapíská. 
Každý se nejprve lekne a pak se dívá, odkud zvuk vychází. Vysvětlení je prosté. Justiční stráž byla 
vybavena detekčním rámem, který spolehlivě reaguje na jakýkoliv kovový předmět u 
procházejícího člověka. Je tak citlivý, že zapíská i tehdy, když má člověk v kapse balíček 
ŽVýkaček a nebo krabičku cigaret, v nichž je tenký alobal. Touto kontrolou musí projít každý, 
kromě zaměstnanců soudu, státních zástupců, policistů a advokátů . V poslední době se objevilo 
hodně případů (hlavně v Praze), kdy byly soudci na svém životě ohroženi. To je jedno z opatření 
zaručující bezpečnost všech osob, účastnících se projednávání případů. Dalším je povinnost 
odevzdat zbraň u justiční stráže. Majitel na ni dostane potvrzení a při odchodu je mu vrácena. 
Přesto se někdy stane, že pistoli se snaží občan zatajit. Ovšem bezpečnost účastníků soudu může 
být ohrožena i jiným předmětem, než je střelná zbraň . Potíž je v tom, že není právně vymezeno, co 
lze považovat za zbraň .Proto justiční stráž lidem, kteří se chtějí soudního projednávání zúčastnit 
a nebo jsou na něj pozvání jako svědci, odebírá i jiné předměty , které by mohly být životu 
nebezpečné. Byly to například vidličky, ostří kosy, sada kuchyňských nožů, mačeta. 
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3. 8. 

Jsou zloději, kteří ukradnou rovnou celé auto, ale najdou se i takoví, kteří si ~ezmou jen něco z jeho 
vybavení. V poslední době to vypadá, že nejvíc v kurzu jsou autorádia. Ve Skodovce 105 se podle 
hlídky MP podezřele chovali tři mladíci. Stojící automobil měl zapnutá výstražná světla a po 
spatření strážníků se řidič rozjel , zaparkoval v ulici Chelčického a posádka vystoupila a snažila se 
Uprchnout. Strážníci ji však dostihli a výtečníci přiznali, že hledají zastavárnu, kde by prodali 
autorádio. Jeho původ se vysvětlil velmi rychle -bylo z auta, do něhož se vloupali a kde byly 
Poškozeny startovací kabely. Autorádio bylo ve hře i v případě vloupání do Nissanu Almera 
v Kolíně 2. Neznámý zloděj vypáčil okénko u parkujícího vozidla a odcizil z něj panel 
s autorádiem. Další zloděj se záluskem na autorádio zaútočil v Kolíně 4 a povedlo se mu ho 
nepozorovaně z auta vymontovat a odnést. 

4. 8. 

Perný byl konec pátku, kdy vyvrcholilo několikadenní horké počasí, kdy teploty dosahovaly 30 
stupňů. Na pátek byly meteorology předpovídány teploty ještě o 4- 5 stupňů vyšší. Skutečně byl 
po celý pátek nedýchatelný vzduch, horko, dusno, slunce pálilo. Kolem poledne se ještě zatáhla 
obloha, spadlo pár kapek deště, avšak vzduch se neochladil. Naopak, bylo ještě větší dusno. A 
takové to bylo celé odpoledne, , k večeru se začaly honit mraky, ale všechny vždycky od Kolína 
zmizely. Až po 20. hodině večer se najednou přihnal černý mrak a v několika minutách začal 
prudký déšť, doprovázený silným větrem, blýskalo se ze všech stran, obloha byla neustále žlutá a 
modrá od blesků . Během půl hodiny bouřka a déšť odezněly, aniž by přinesly větší škody. Avšak i 
v Kolíně se našly zatopené sklepy a garáže, hasiči museli po dešti odčerpávat vodu z prostor 
v Koramu a Draslovce, ze sklepa v Základní umělecké škole, v Rorejcově ulici pod restaurací, 
z rodinného domku ve Hřbitovní ulici, museli odstr~ňovat přelámané větve u železniční zastávky. 
Snad největší škodou byl sesuv hradební zdi ve Skalské ulici, když se kamení zastavilo jen pár 
centimetrů od domků na protější straně. Nebyla to žádá rána, zeď se jen svezla dolů. Přesto ale 
rodina musela opustit svůj domek, než se vše dá do pořádku a radnice jí dala přechodné ubytování 
na Zimním stadionu . Sesuv vyřadil také z provozu restauraci na pozemku nad hradební zdí. Takže 
Kolín přečkal běsnění živlů celkem slušně. Na rozdíl od jiných míst v republice, kde byly 
obrovské materiální škody a dokonce bylo smrtelně zraněno i několik lidí a zemřelo. Byli 
usmrceni například padajícími stromy, větvemi ... Také v ostatních částech okresu lidi pořádně 
vystrašil vítr, déšť a bouřka. Následky byly podobné jako v Kolíně, ale hasiči měli po celý víkend 
co dělat, než odčerpali vodu ze sklepů, odstranili polámané stromy, větve .. .. 

5. 8. 

Předběžné výsledky sčítání lidu , které se konalo v květnu, přinesly rozčarování pro Romy. V roce 
1991, kdy se konalo předcházející sčítání lidí , uvedlo romskou národnost v Kolíně 157 lidí ( 
v okrese 300). Že tato čísla neodpovídají skutečnosti, že v Kolíně i v celém okrese žije podstatně 
více Romů, to bylo zřejmé a zdůvodňovalo se to tím, že za minulého režimu byli lidé směrování 
k tomu, aby se hlásili spíše k české národnosti .. Očekávalo se tedy, že při letošním sčítání se lidé 
ke své národnosti přihlásí. Proto takové rozčarování. y Kolíně uvedlo romskou národnost 18 lidí ( 
v celém okrese pak 95 ). Jen pro srovnání - v celé CR se k této národnosti přihlásilo 11.000 lidí, 
v roce 1991 32.000. I dál panuje všeobecný názor, že Romů v Kolíně neubylo, naopak. Jenom 
ubylo těch, kteří uvedli romskou národnost. Nikdo si nedovede vysvětlit, proč tomu tak bylo. Na 
tuto otázku by musel odpovědět každý sám, už s ohledem na to, že pojem národnost není 
v současném právním řádu nijak upravena a definována a všeobecně se vychází z toho, že 
národnost je věcí cítění. 
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6. 8. 

Nepříjemnou vzpomínku na diskotéku v baru Oko budou mít dvě mladé ženy (obě 27 let). Když 
se vracely domů Benešovou ulicí, vyskočil na ně z křoví mladý muž, odhadují jeho věk na 
třicítku. Nejprve se loudal za nimi a po chvilce se jich zeptal, jestli by nechtěly něco pěkného 
vidět. Ženy mu neodpověděly a šly dál svou cestou. Muž je předběhl, otočil se proti nim, rozepnul 
si příklopec a vyndal přirození . Ženy se daly na út~k a volaly o pomoc, když se za nimi muž také 
rozeběhl. Ten se zalekl a zmizel v nočním městě. Zeny přesto zavolaly na tísňovou linku policie, 
avšak policisté muže nenašli . 

7. 8. 

I v letošním roce majitelé restaurací v okolí náměstí jak se oteplilo , vybudovali na vereJnem 
prostranství občerstvení. Zahrádky před restauracemi už patří ke kolorytu Kolína. Je jich tu 
celkem 13, z nich je však jedna nepovolená. To znamená, že si ji majitel zřídil načerno a neplatí 
z ní. Mluví se o nich jako o zahrádkách, ale jedná se buď o ohrazený prostor před restaurací na 
chodníku, za nímž jsou restaurační stolky a židle a nebo o vyvýšené pódium (potažené kobercem, 
nebo jen samotná prkna) zastřešené, takže je na něm možné jíst a pít i v nepříznivém počasí. 
Provozovatelé restaurací se snaží mít tato místa hezká a upravená, takže plastový bílý nábytek, 
jaký se objevil před několika lety, když byly zahrádky v počátcích, již patří minulosti. Židle 
nabízejí většinou příjemné posezení a všude jsou téměř nepřetržitě obsazeny. Restauratéři se 
však potýkají s jedinou potíží. Někdy se najde nepoctivec, který se nají a napije a zmizí bez 
zaplacení, protože využije toho, že obsluhující číšník odejde pro jídlo a nápoje a nebo obsluhuje i 
uvnitř restaurace. Naivní restaurant přistoupil proto k tomu, že za podané jídlo i nápoje inkasuje 
od hosta ihned. Největšími konkurenty v tomto ohledu je kavárna Monet a italská restaurace 
v podloubí, dále pak kulturní dům- sem se chodí na nejlevnější krušovické pivo. 

20. 8. 
Nepříjemná situace nastala v kolínské nemocnici. Současný stav ohrožuje životy lidí, což je na tom 
to nejhorší. A ještě horší je skutečnost, že snad za vším stojí alkohol, který pravděpodobně 
zapříčinil smrt mladého člověka. 

Zdravotnická záchranná služba v Kolíně prošla bouřlivými 
událostmi, které pohnuly veřejným mí~ěním a o nichž podrobně 
informovaly i místní noviny Pres. Slo v nich totiž o lékaře, 
lékařskou etiku a lidské životy. Jejich výsledkem je toto: 

Bohumil Janda, do funkce ředitele jmenovaný před čtyřmi 
mesiCI, už není ředitelem Zdravotnické záchranné služby Kolín. 

Svým příkazem tak rozhodl přednosta Okresního úřadu Kolín Jan Soukup, protože úřad je 
zřizovatelem této instituce. Ihned po jeho jmenování se začalo v zasvěcených kruzích hovořit 0 
nepříliš šťastné volbě. Poslední kapkou, kterou symbolický pohár nového ředitele přetekl, byly 
události z 10. a ll. srpna, kdy se měl Bohumil Janda dopustit chybného zákroku po autonehodě. 
Podezřelý je i z požívání alkoholu v práci. V pátek 1 O. srpna došlo k nehodě ve Starokolínské ulici. 
Ten den asi v 17.20 hodin kousek od drožďárny do vedení parovodu narazil červený VW Golf s 
třemi mladíky.Podle vyšetřování se jeho řidič lekl protijedoucího malého motocyklu zn. Babeta a 
nezvládl řízení. Řidiči tohoto malého motocyklu se však mnoho nestalo a zavolal mobilním 
telefonem zdravotnickou záchrannou službu. Přijely dvě sanitky. Lékaři zjistili jedno těžké zranění 
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(u řidiče auta), které představovalo zlomeninu dvou bederních obratlů, a jedno lehké. Nejhůře však 
dopadl spolujezdec na zadním sedadle, u něhož došlo k velmi těžkému úrazu hlavy. Právě tohoto 
mladého muže, jednadvacetiletého Michala K. , se ujal samotný ředitel Zdravotnické záchranné 
služby Bohumil Janda. Když byl pacient převezen do kolínské nemocnice na anesteziologicko
resuscitační oddělení (ARO), přítomný doktor konstatoval,že mladík byl špatně ošetřen - intubace 
totiž nesměřovala do dýchacích cest, ale mimo ně - v důsledku toho neměl mozek kyslík. 
Okamžitě byl přivolán vrtulník a ten k mladíka dopravil do Prahy do Vinohradské nemocnice. 
Druhý den Michal K. v Praze zemřel. Svědci - účastníci autonehody, jimž se nic nestalo - tvrdí, že 
lékař jevil při nehodě známky požití alkoholu. I proto hned ten večer, asi hodinu a půl po události, 
se na pracovišti zdravotnické záchranné služby v kolínské nemocnici objevili přednosta Okresního 
úřadu Kolín Jan Soukup a policisté, které požádal o asistenci. Vyzvali Bohumila Jandu ke zkoušce 
na zjištění přítomnosti alkoholu v krvi . Ten však jak odběr krve, tak dechovou zkoušku odmítl. 
Přednostovi okresu nezbylo nic jiného, než ho požádat, aby službu přerušil.Druhý den, v sobotu 11 . 
srpna, se však v práci Bohumil Janda objevil znovu.A znova došlo k další nehodě- motorka srazila 
cyklistu. Podle svědků se Bohumil Janda dopustil dalšího neadekvátního úkonu a opět jevil 
známky požití alkoholu. Přednosta Soukup byl opakovaně upozorněn z nemocnice, že Bohumil 
Janda "není ve své kůži" . Vzal s sebou i podruhé policisty a Bohumila Jandu vyzval, aby se 
Podrobil dechové zkoušce i odběru krve. Bohumil Janda namísto toho, aby respektoval požadavek, 
Popadnu! tašku a odjet neznámo kam. Zda tedy k nehodám přijel pod vlivem alkoholu,asi už nikdo 
nezjistí. V pondělí 13 . srpna byl provinilec pozván na okresní úřad k přednostovi Soukupovi, ale tam 
nedorazil. Podle sdělení přednosty okresního úřadu si však Bohumil Janda vyzvedl dopis, v němž 
mu bylo oznámeno, že jeho jmenování ředitelem Zdravotnické záchranné služby Kolín bylo 
zrušeno. Řízením Zdravotnické záchranné služby Kolín byl pověřen Jandův dosavadní zástupce 
Josef Havránek.Přednosta Soukup podal u Okresního státního zastupitelství v Kolíně oznámení na 
neznámou osobu pro podezření z ublížení na zdraví. Má se tak zjistit, zda při nehodě došlo k 
pochybení ze strany Bohumila Jandy. Nastane tedy složité vyšetřování a dokazování viny a její 
míry . 
(Celá záležitost byla řešena i v televizi) 

26. 8. - 27.8. 

Tak jako po staletí , první neděli po svátku svatého Bartoloměje se konalo v Kolíně posvícení. 
V pondělí Karlovo náměstí opět ožilo každoročním tradičním posvícenským trhem. Zaplnilo se 
stánky také s tradičním zbožím toho nejpestřejšího sortimentu - obuv, povlečení na postele, 
polštářek. Kabelky, dečky, nádobí, kosmetika, trička, tepláky .... Prodejci u všeho hlásali ty 
nejnižší ceny díky výprodejům akčním slevám atd. Prostě se snažili nalákat co nejvíce kupujících. 
Jak už to na podobných trzích bývá, většinou šlo o zboží horší kvality, i když na první pohled to 
vidět nebylo . Ale zboží bylo stejné jako je v různých obchodech ale horší kategorie, mnohé 
napodobovalo značkové zboží . Stále však má tento prodej dost kupujících a tak bylo náměstí od 
rána obleženo. I když ne všichni přišli nakupovat, mnozí si jen prohlíželi a dívali se. Letošní 
posvícenský trh provázelo velmi nepříjemné vedro. Teploty byly přes 30 stupňů, bylo dusno a 
sluníčko pražilo. 
Tak jako každoročně, nezastavily se v pondělí ani kolotoče , houpačky a další pouťové atrakce v 
prostoru pod novým mostem a u bývalých lázní. Sobota a neděle se vydařila, počasí přálo , 

takže se točilo a houpalo od rána do večera. Jen v neděli odpoledne po čtvrté hodině se náhle 
přihnaly mraky, začal foukat vítr, pršelo. U pouťových atrakcí bylo najednou prázdno a lidé se 
poschovávali kam se dalo - pod nový most, mnozí utíkali až ke starému mostu a nebo do města. 
Byla to ale jen přeháňka, takže za chvíli atrakce opět ožily. Hudba a ruch se pak rozléhaly dlouho 
do noci, končilo se až po půlnoci . 

83 



·····-·----------------------------------------------- Kronika města Kolín 2001 ------------------------------------- SRPEN 

Posvícení ale měli letos i pejskové. Bylo totiž otevřeno zařízení , které bylo nazváno "Psí domov" . 
Jedná se o útulek pro opuštěné a zatoulané psy, který až dosud v Kolíně nikdy nebyl. Tato zvířata 
byla rozvážena buď do útulků v jiných městech, pokud zde byla přijata a v nejhorším případě 
byla umístěna v kotcích v objektu městské policie. Nový útulek je v Borkách u čistírny 
odpadních vod, má 28 míst, jeho výstavba vyšla městskou pokladnu na 6,5 miliónu korun. O psy 
se bude starat šestičlenný personál. Zařízení má příjmovou místnost, prostory po karanténu , pár 
kotců je zateplených, do nichž budou umísťováni menší a choulostivější psi. Radnice však 
neustále upozorňuje, že tento psí útulek není určen pro odložení nechtěných psů, kteří své 
majitele už omrzeli (už v první den otevření se ozval jeden majitel, a hodlal sem umístit štěně , 
které už nechce) . Tato možnost ovšem není vyloučena. Pokud zde bude místo, může útulek i 
takového psa přijmout. Ovšem ne na stálo, jen na přechodnou dobu.Cílem je, aby nalezení 
obyvatelé nového zařízení rychle našli nové majitele. Nabídka psů proto bude zveřejňována na 
internetových stránkách radnice a v jejích vývěsních skříňkách. Zařízení bylo vybudováno jen pro 
Kolín. Jestliže zde však bude místo, může přijmout i psa nalezeného v jiné obci, pokud ta uhradí 
Poplatek za jeho zdejší pobyt. Do provozu byla uvedena i naučná stezka přes Borky, která vede 
právě kolem psího útulku. Tak splňuje dva cíle - jednak poskytuje poučení o rostlinstvu a 
živočišstvu v oblasti a pak vede kolem útulku a je možné, že kolemjdoucím se nějaký pejsek 
zalíbí a vezmou si ho domů. 

28.8. 

Až do dnešního dne byl problém pro řidiči vjíždějící na silnici buď z Kouřimské ul. nebo ze směru 
od Delvity. Situace pak byla ještě horší ve špičce . řidiči neměii téměř šanci se dostat na hlavní 
silnici vedoucí od křižovatky u úřadu práce a zatáčející do ul. Legerovy. Město se proto rozdohlo 
řešit tuto situaci kruhovým objezdem. vzhledem k nedostatku místo nebude kruhák tak velkolepý 
jako u nádraží. Pro dopravu byla uzavřena část ulice Politických vězňů , Kouřimská a Legerova, 
protože bylo zahájeno budování kruhového objezdu právě na křižovatce těchto ulic u budovy 
bývalé Pojišťovny . Auta musí zvolit jinou trasu, pro autobusy městské hromadné dopravy byl 
umožněn průjezd přes náměstí, takže u linek číslo 1 a 2 se zastávky nemění, zůstaly tak, jak byly _ 
u Banky a Obchodní akademie v Kutnohorské ulici. 

30.8. 

V červenci letošního roku, po dlouhém protahování a neustálém oddalování termínu konečného 
rozhodnutí, oznámil bavorský BMW, že do Kolína, do průmyslové zóny sever, stavět nový 
výrobní objekt nepůjde (je o tom zápis v této kronice v červenci) . Kolín tím byl hodně zklamán, 
téměř s jistotou se počítalo, že BMW si ho mezi mnoha jinými zájemci vybere. Nestalo se tak, 
přednost dostalo Lipsko v Německu a teď Kolín stojí před otázkou co dál. Odmítnutí jednoho, byt' 
velkého a velice žádaného investora však nez!lamená konec všem plánům . Naopak. Záměry se 
uskutečňují dál. A to jak v menší lokalitě na Sťáralce, tak i ve větší mezi městem Kolín a obcí 
Ovčáry. Protože se jedná o velké investiční akce, na nichž se podílí i stát, musí zde být osoba, která 
bude plnit funkci koordinátora mezi jím a městem. Touto osobou byl určen městskou radou Vít 
Kosina (Nezávislí) .. Město bude i nadále pokračovat v přípravě zóny Sever pro velkého investora. 
Na strategii se nic nemění. Bylo nutné pouze provést určité úpravy v technické přípravě, protože 
některé požadavky byly šité přímo na míru BMW. Dál platí, že menší zájemci o stavbu závodu v 
této zóně musejí počkat, jak velké území vlastně dominantní zájemce, pro něhož je zóna hlavně 
určena, obsadí. Ovšem zcela uzavřeno pro menší investory není ani teď . Důvody jsou dva. Jednak 
má k dispozici 25 hektarů druhé zóny Východ, kde je s menšími zájemci počítáno, jednak v případě 
zájmu umí připravit jiné plochy, pokud by se už nevešli do stávajících zón. Příprava obou zón 
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Prochází nyní čtvrtými změnami a doplňky územního plánu Kolína, které byly zvlášť kvůli těmto 
zónám připraveny . V polovině listopadu budou schválením zastupitelstva územně stabilizovány.U 
severní zóny (Kolín - Ovčáry) jsou předjednány výkupy pozemků od jednotlivých vlastníků. Co se 
týče infrastruktury zajišťované městem, byla odevzdána dokumentace pro územní rozhodnutí. Jiný 
díl práce zase náleží státu - pokračování dálnice, připojení zóny na ni, obchvaty atd . U východní 
zóny (Šťáralka) je stav jednodušší . Velmi intenzivní jednání, která probíhají už jen mezi městem a 
Pozemkovým fondem, by měla být dokončena na podzim tohoto roku. Příští rok bude zóna 
kompletně připravena a poté budou pozemky nabídnuty k rozprodeji zájemcům o investování. V 
současnosti je vydáváno územní rozhodnutí na inženýrské sítě a byla vypracována dokumentace pro 
stavební povolení. Letos by se zde měla uskutečnit první etapa realizace inženýrských sítí. Zatím 
město Kolín na přípravu smluv a území zóny Sever vyčlenilo pět miliónů korun, které jsou součástí 
osmdesátimiliónové částky, určené zastupiteli na vznik průmyslových zón z prostředků získaných 
Prodejem hlasovacích práv k akciím Středočeské plynárenské a Středočeské energetické 
~polečnosti. V zóně Východ byly již práce částečně realizovány. Investor, který výstavbu závodu na 
Sťáralce započal, se významným způsobem - řádově jde o milióny - na finančním krytí realizace 
infrastruktury podílí. To ušetří peníze z městských zdrojů. 
Město se v celé akci snaží o tzv. nulovou variantu. To znamená, že by se náklady vynaložené z 
městského rozpočtu na výkupy pozemků a výstavby infrastruktury vrátily prodejem zpět. Pokud 
město tedy například jeden metr čtvereční při koupi od vlastníků bude stát nasmlouvaných 250 
korun a náklad na jeden metr čtvereční vybudované infrastruktury dosáhne 150 korun - a stejný kus 
pozemku pak město prodá nejméně za částku 400 korun- bude mít vyrovnanou bilanci . Návratnost 
investic zatím není přesně spočítána, protože nejsou známy náklady. Toto všechno jsou ale otázky, 
které občané města moc nevnímají. Spíše se zajímají o to, co by vybudování obou průmyslových 
zón přineslo jim, to znamená, aby zde byly pracovní příležitosti . Zatím nejde o strukturu, protože 
nikdo neví, kdo a co zde bude vyrábět, spíše jde o počet pracovních míst. Radnice počítá, že v 
zóně Východ, která má 25 hektarů, na jednom hektaru by mohlo být zaměstnáno asi padesát lidí, 
tak by zde mohlo jednou pracovat 1.250 lidí. Počet míst ve větší zóně Sever - její velikost je 400 
hektarů - takhle jednoduše určit nelze. Podle původních předpokladů mělo v horizontu šesti a půl let 
v zóně pracovat kolem deseti tisíc lidí. Střízlivější odhady nyní počítají s třemi až čtyřmi tisíci .. 

Nový kulturní stánek v Kolíně - Divadelní prostor 210 M. N. M. (bývalé malé divadlo na 
Rusově náměstí) - se poprvé veřejnosti představil při letošní květnové benefici.. Prostor, 
nazývaný v Kolíně "dvěstědesítka" má 120 míst k sezení, při hudební produkci však sál pojme až 
200 stojících. V předsálí je bar, který má vlastní provoz, nezávislý na provozu divadla. 
Provozovatelem je občanské sdružení Igdyž, David Dvořák je jednatelem a Aleš Bureš odpovídá za 

provoz .. Nájemní smlouva, kterou s nájemcem zbývá podepsat, má znít na dobu určitou pěti let. 
Letos každý měsíc zaplatí sdružení za nájem 10.000 korun, příští rok už dvojnásobek. 
V divadle se nebude jen hrát.Bude tvůrčím prostorem, kde věci vznikají, kromě toho má mít i 
pedagogickou náplň. Dramaturgie počítá i s dovezenými pořady, které by nenašly uplatnění v 
městském divadle.Bude se jednat o kusy z divadelní, ale i hudební oblasti, filmové projekce, 
workshopy a výhledově i loutková představení. Budou se zde scházet členové Klubu parazitů, který 
kromě taškařic a satirických večírků s hudbou hodlá využít prostor i pro tzv. satirická veřejná 
zasedání. Provozovatelé prostoru se sice nebrání vystupování hudebních skupin, nicméně nechtějí, 
aby se koncerty konaly častěji než dvakrát za měsíc . Obecně se předpokládá sedm až osm 
představení v měsíci, které budou doplňovat další aktivity. 
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ZAŘÍ bývalo až donedávna 
nevítaným měsícem, kdy po letním 
období prázdninové zahálky a 
rekreačního klidu začínala podle 
našeho věku a postavení škola, 
školení, různé kurzy, prostě studijní 
období. Ať už nás lákal Jan Amos 
svým vemlouvavým "Pojď sem, dítě, 

uč se moudrým býti" nebo kádrováci 
striktním upozorněním na vhodnost 
absolvování toho či onoho zvýšení 
kvalifikace, vždy se jednalo o to, 
abychom v potu tváře nasávali nějaké 
vědomosti, o které jsme měli větší nebo 
menší zájem. Dnes se to trochu 
otočilo, nejdůležitějším studijním 
obdobím rokuje léto, přesněji řečeno 
naše zahraniční dovolená. I při tomto 
způsobu studia se nám rosí čelo a je 
to nejen teplotou, ale spíše našimi 
jazykovými schopnostmi. Někteříještě 
nepochopili, že když se nedomluvíme 
v Evropě, tak se nedomluvíme ani s 
Evropou. 

Po vzoru krajánků a tovaryšů 

bloudíme světem, ale zatím jim 
nesaháme ani po kotníky. Tihle lidé 
kdysi přinesli z cest do Čech 
špičkové technologie, zajímavé 
nápady a ještě je vylepšili. Přečtěte 
si knihu pana Kronuse o historii 
kolinského průmyslu, obdobné to 
bylo v každém větším českém městě. 
Ne nadarmo jsme byli průmyslová 
velmoc v srdci Evropy. 
U nás vznikl přední náhon pro auta, 
výdejní stojan pro benzinové pumpy 
i chlouba průmyslového muzea ve 
Vídni- Kaplanova turbína. Naši lidé 
chodili po světě, učili se a snášeli 
k nám veškeré lidské vědění. 

Doufám, že se zase takoví najdou a 
postupně nahradí ty, kteří vyráží za 
hranice proto, aby k nám snesli staré 
ojetiny, použitý nábytek, obnošené 
oblečení do secondhandu a jiný 
zastaralý brak. Ona totiž evropská 
země přeplněná druhořadými věcmi 

se stává druhořadou evropskou 
zemí. Ing.Zdeněk Slováček 
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1. 9. 

Prvním zářijový dnem a vlastně předposledním dnem prázdnin byla sobota. 
Patřila k nejdeštivějším dnům roku a tak loučení dětí s prázdninami moc optimisticky 
nepřispěla. Vytrvalé a dosti silné srážky jen s malými přestávkami uvěznily většinu Kolíňáků u 
televizorů . Kvůli dešti a vodě na trávníku musel být zrušen fotbalový zápas na hřišti Mogulu Kolín. 
Toto počasí mělo i své pozitivní stránky. Kdo nestihl v létě zaskočit do lesa pro houby, měl nyní 
ještě poslední příležitost, kdy vysoká vlhkost a ne ještě tak nízké teploty dopřály sběračům 
zaručený úspěch. 

2. 9. 

Dům bývalé rybárny na Karlově náměstí již pátý rok od změny majitele dál chátrá a je ostudou 
celého náměstí. Majitel (pan Dufek z firmy ASYS) před časem oznámil úmysl opravit střechu a 
okna, což by prozatím stačilo , aby se vzhled alespoň trochu zlepšil a dům nebudil pohoršení. A 
nejen to. Dům začíná být nebezpečný. Protože je do něj rozbitými dveřmi okny snadný přístup, 

začínají ho využívat děti ke svým hrám a odtud už není daleko k neštěstí. Vždyt' celá stavba je 
zchátralá a může stačit nepatrný podnět, aby se část stavby zřítila na hrající si děti. Do jeho útrob 
se už také snaží stěhovat bezdomovci, kteří zde hledají přístřeší a městská policie musí dohlížet, 
aby ho vždy opustili . Je možné říci, že podnikatel zcela chytře uložil peníze. Mít nemovitost na 
náměstí si může dovolit opravdu jen zbohatlík. Neví se, za kolik dům pořídil , možná že jeho 
cenovou výhodou byl zchátralý stav, neboť na dům léta nikdo nesáhl. Velkou ostudou je zejména 
při akcích konaných se na náměstí (Kmochův Kolín, Kašparův mimoriál). Příšera bez oken, 
oprýskaná omítka bez znatelné barvy. 

Problémy má jediné kolínské kino, nazvané kino 99. Zjistilo se, že v pokladně chybí asi 200 tisíc 
korun. Přišla na to kontrola odboru kultury Městského úřadu Kolín. Jedna ze dvou podřízených 
ředitele biografu Vladimíra Poklopa, která se o účetnictví příspěvkové organizace starala, musela 
pro ztrátu důvěry z práce okamžitě odejít a město jako zřizovatel na ni podalo trestní oznámení. Ta 
na oplátku podala trestní oznámení na Vladimíra Poklopa. Důvodem má být údajně to, že 
předražoval školní představení. V prvním případě má policejní vyšetřování určit , zda peníze byly v 
kině opravdu zpronevěřeny a jakým způsobem. Ve druhém případě půjde o to, jestli měl ředitel 
Poklop skutečně vstupné na školní představení předražovat a pokud ano, jestli navíc vybrané peníze 
odváděl do městské pokladny. Bude také nutno zjistit, kdy mělo k možné zpronevěře dojít, jestli se 
tak i přes pravidelné kontroly ze strany zřizovatele nedělo po celá léta a není-li případná chybějící 
částka vyšší. Jisté je snad jen to, že k zpronevěře nedošlo během výstavby nového kina. V této 
souvislosti už radní města Kolína jednali o tom, jak zabezpečit lepší kontrolu nad příspěvkovými 
organizacemi 

Městská rada v Kolíně schválila pronájem parcely v areálu plaveckého stadiónu Miloši Fišerovi. 
Ten na místě hodlá vybudovat tři tenisové kurty, z nichž dva by měly být kryté, tak aby je bylo 
možno použít i v zimě. Hrací plochy mají začít sloužit ještě do konce roku. Pozemek o velikosti 
2.100 m2 byl mistrovi světa v cyklokrosu pronajat za symbolických 21 tisíc korun na jeden rok. 
Smlouva platí na deset let, ale město má možnost ji vypovědět dříve . Tuto pojistku si pronajímatel 
nechal pro případ, že by se našel strategický investor, který by byl ochoten financovat některé akce 
ve městě . Areál bazénu se brzy stane sportovním stánkem. Letos bylo v areálu vybudováno hřiště 
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pro plážový volejbal , tenis, cyklokros. Zcela vlevo od hlavní budovy začaly výkopové práce pro 
budoucí krytý tenisový kurt. Pan Fišera si to díky své minulosti může jistě dovolit- kromě úspěchů 
v cyklistice ještě věnuje svůj čas prodeji a opravám kol. 

3. 9. 

Byla zahájena stavba veřejných záchodků na kolínském sídlišti u obchodního střediska Centrum . 
Město financovalo akci z peněz získaných prodejem akcií strategických podniků. Za dva měsíce 
by měla být stavba dokončena a provoz tohoto zařízení bude nepřetržitý. Důležité je, že zde bude i 
bezbariérový přístup . Město vyjde tato nenápadná stavbička, ale o to víc potřebná, protože na 
sídlišti dosud veřejné toalety chybějí, na jeden milión korun. Je umístěna blízko autobusové 
zastávky. Bude na drobné, takže kdo bude mít potřebu, bude nutné mít u sebe vhodnou minci a 
také nohy, aby to včas stihl. 

Další Mercedes Citaro posílil linky Městské autobusové dopravy v Kolíně (MAD). První takový 
nízkopodlažní autobus si MAD pořídila již v prosinci minulého roku. Nový Mercedes, který byl 
slavnostně vystaven na Karlově náměstí ve čtvrtek 30. srpna, stál město šest miliónů 
korun, přičemž se jedná o dodatečném přidělení státní dotace. Jeho výhodou 
je neexistence schodů tak jako u dosavadních Karos. Dalo by se 
předpokládat , že jednoduchost nástupu všichni ocení. Na zastávce je 
možné ale slyšet i hlasy: "Zase ten blbý autobus". Ale pro důchodce 
maminky s kočárky, či tělesně postižený je jeho význam velký. 

s. 9. 

Kolín navštívil na pár dní Cirkus Berousek Sultan. Své šapitó postavil na obvyklém místě u 
starých lázní pod Novým mostem. Aby vešla tato událost do povědomí lidí, jezdilo po městě auto 
s tlampačem, jehož prostřednictvím byli lidé na přítomnost cirkusu ve městě upozorňováni. Plakáty 
se rovněž objevily na plakátovacích plochách a na přenosných poutačích. Představení se konala 
ve středu, čtvrtek, pátek od 17 hodin, v sobotu od 14 a 16 hodin. V neděli poslední představení od 
14 hodin. Návštěvníci uviděli v programu klasická cirkusová čísla a také, kteří hráli např. ve filmu 
Šest medvědů s Cibulkou. Poslední novinkou cirkusu byl mluvící kůň, který představení uváděl. 
Kromě již zmíněných medvědů lákal cirkus i na 80 exotických zvířat, například zebry, velbloudy, 
lamy, opice, kozy a další zvířata. Program doprovázela živá kapela. Samozřejmě, že se cirkus 
snažil přilákat návštěvníky a udělal to i tím, že v kolínském Presu zveřejnil kupón, který byl pro 
dítě od 3 do 15 let v doprovodu rodičů volnou vstupenkou. 
Přestože si ve městě cirkusy téměř podávají ruce, mají neustále vysokou návštěvnost - i navzdory 
vysokým cenám vstupného - od 100 Kč výše. Co by ale rodiče a prarodiče neudělali pro šťastné 
dětské oči? 

ll. 9. 

V Kolíně se stále hovoří o průmyslové zóně sever. BMW sice odmítlo postavit zde závod, ale jak 
se zdá, nic není ztraceno.Zástupce Czech Investu ing. Krejčí, který se zúčastnil jednání 
zastupitelstva je přesvědčen, že zájem ostatních investorů je natolik velký, že výstavba nějakého 
jiného velkého závodu je docela reálná. Potvrdil, že český stát přislíbil pomoc ve výši 1,1 
miliardy korun. 600 miliónů má přijít na výkup pozemků, dalších 500 miliónů na budování 
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inženýrských sítí. Účast města Kolín má představovat 100 miliónů korun. V první etapě se počítá s 
výkupem 280 hektarů, na něž stát peníze zapůjčí bezúročně. Návratnost prostředků má zajistit 
následný prodej pozemků případnému či případným investorům. Zastupitelé jednomyslně 
odsouhlasili výkup pozemků v průmyslové zóně Sever. 
Město co nejdříve začne s vlastníky podepisovat kupní smlouvy, tak aby stihlo pozemky vykoupit 
včas. Cena jednoho čtverečního metru byla s vlastníky smlouvou dohodnuta na 250 korun. 
Vykoupení všech pozemků ( 400 ha) tedy může město přijít na jednu miliardu korun. Pokud by 
město přikročilo k výkupu nezbytné části zóny (asi 280 ha), stála by je transakce kolem 700 miliónů 
korun. Šest set miliónů zajistí stát, na zbytek musí město sehnat prostředky z vlastních zdrojů. 

15. 9. 

Psí domov má v současné době devět pejsků. I za tak krátkou dobu mají jeho obyvatelé 
nejrůznější osudy. Ze šesti prvních obyvatel jsou tady čtyři, jedna fenka se bohužel do útulku 
vrátila. Přivezli ji sem městští strážníci, protože se na ulici přidala k jedné paní. Dočasného majitele 
fenky, který si ji předtím z útulku odvezl, není možné se dovolat. Naopak šťastně dopadl pejsek, 
kterého našli strážníci na silnici zřejmě sraženého autem a dopravili do útulku. Veterinář "pacienta" 
ošetřil a našel se i jeho původní majitel, takže happyend byl dokonalý. 
Na existenci kolínského útulku pro opuštěné pejsky si veřejnost začíná zvykat v pozitivním i 
negativním smyslu.Lidé útulek navštěvují a pomáhají psy venčit, přinášejí piškoty a několik dárců 
věnovalo deky. Návštěvní hodiny pro veřejnost jsou v útulku v pondělí, úterý, středu a pátek od 10 
do 16 hodin, ve čtvrtek od 1 O do 18 hodin, v sobotu a v neděli od 12 do 16 hodin. 

12.- 15. 9. 

Mimoriál je festival neverbálního divadla a tradičně je programově nejbohatší z řady kolínských 
festivalů.Město Kolín věnovalo na Mimoriál 550 tisíc korun, organizátoři, to je divadelní soubor 
lgdyž, sehnali rovněž 550 tisíc korun. Generálním sponzorem byla kolínská tiskárna BOOM 
.Zmíněným finančním možnostem byla přizpůsobena celková koncepce. To znamená, že byly 
objednány inscenace, které neměly velké nároky na technické zázemí, většina pozvaných byli 
sólisté nebo malé soubory. Vloni stála na náměstí divadelní bouda a stan, letos se bez nich festival 
obešel a vůbec to neubralo na jeho kvalitě a přitažlivosti. 
Nová koncepce ale neznamenala, že Karlovo náměstí bylo letos opuštěné. Každý den Kolíňáci na 
náměstí bylo k vidění nějaké divadlo, na programu bylo i jedno velké noční ohňové show v podání 
Divadla Continuo. Stížnosti na hluk ale letos nebyly. 
Celková dramaturgii Mimoriálu byla napříč žánry. Od klasické pantomimy (Adi Afteni, Miro 

Kasprzyk), přes divadelní happeningy (Claire Bullett, Turbo Cacahuete), komedie (Les Bubb, Paolo 
Nani), až po vážné náměty (JAMU), experimenty (Jednotka Kd) a výpravné výtvarné divadlo 
(BlackSKYwhite theatre). Stěžejní představení zahraničních hostů bylo umístěno na velkou scénu 
Městského divadla, každý den se hrálo i na jeho Studiové scéně, zatěžkávací zkouškou prošla nová 
scéna na Husově náměstí v divadle 210 m.n.m., několik představení bylo i v Komenského 
parku.Každý den vycházely festivalové noviny Včerejší mrkev s recenzemi a ohlasy, každý den se 
konala malá tiskovka s těmi, kteří ten den měli hrát, každý den se v bývalé cukrárně Bavega v 15 
hodin na chvíli odhalily výlohy a v nich se přítomným naskytnu! krátký iluzívní pohled do 
kolínský~h domácností, každý den se uskutečnilo i jedno představení bytového divadla.Čestnými 
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hosty festivalu byli ředitelé podobných podniků ve Francii, Německu a dokonce zde byl i jeden 
korejský impresário. 

Jednu staronovou úpravu komunikací zaznamenali pěší i řidiči. Je to přechod pro chodce u 
Delvity. Co začal tento supermarket prodávat, přechod tady byl. Před několika týdny byl zrušen, 
protože byl označen jako nepotřebný, když o pár metrů dál, u křižovatky je rovněž přechod. Ovšem 
ukázalo se, že lidé neberou tuto skutečnost na vědomí a dál na místě bývalého přechodu přecházejí. 
Je to totiž nejjednodušší a nejkratší . Takže se nic nevyřešilo, provoz byl stejně přecházejícími 
lidmi brzděn. Proto Technické služby přechod obnovily. A lidé se zase cítí bezpečněji. 

16. 9. 

Velké potíže provázejí snahu kolínské radnice sjednotit pozemky pro výkup infrastruktury v 
lokalitě U Jána, kde se spolu se zastupiteli rozhodla podpořit hromadnou výstavbu rodinných domů . 
Podle Víta Kosiny z inženýrské agentury Archy jeden z vlastníků pozemku nechce svůj díl městu 
prodat a situace je tak neřešitelná. Požádal proto o pomoc přímo starostku Zdenku Majerovou. 
Zastupitelé města 23 hlasy z 32 možných odsouhlasili výkup infrastruktury ve jmenované lokalitě 
na jihovýchodu Kolína.Počítá se, že vykoupení těchto pozemků by město stálo okolo 2,5 miliónu 

korun. 
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ŘÍJEN je bezpochyby měsíc 
sklizně. A ne musí se jednat vždy pouze 
o parádní úrodu největších jablek 
nebo nejsladších hrušek, aby by l 
dobrý dL'tvod pochlubit se sousedům . 

Jedna z dnes již obecně uznávaných a 
tento Njen phpomenutých kolínsk-ých 
úrod je na rozdíl od sluncem 
probarveného ovoce nejcennější 
černobílá, ačkoliv slunce i u ní hraje 
nejdůležitější roli. Občas nám všem 
v tom spěchu uniká, že Kolín je uveden_ 
v rodném iistě nejen proslavené české 
dechovky a dnes již celosvětově 
rozšiFených baráčníků, ale i české 
umělecké fotografie. 
Stejně jako by neudělala česká 
dechovka SVLtj kvalitativní skok bez 
Kmocha, byla by dnes česká fotografie 
zřejmě někde jinde nebýt Sudka a 
Funkeho. Jako vedou všechny cesty do 
Říma, vedou všechny nitky kulturních 
dějin do Kolína a je jich tolik, že 
pokud si nějaký kunsthistorik v dálce 
dá tu práci a zmapuje veškeré výskyty 
Kolína v kultuře, bude po příjezdu 
pFekvapen, že se to vše pojí pouze 
s třicetitisícovým městem ve východní 
části stFednich Čech. 

Fotografické setkání Funkeho 

Kolín 2001 na rozdíl od Kmochova 
Kolína nebo Kašparova kolínského 
mimoriálu není vidět na náměstí ani 
po ulicích, ačkoliv "vidět'· je jeho 
hlavním posláním. Vidět a zachytit 
to, co některým uniká. Mistr Sudek 
by určitě ocenil trpělivost a 
systematičnost Jaroslava Kronuse 
při dokumentováni všech dějú, 
budov a zákoutí tohoto města. 
Avantgardního hledače netradičních 
úhht náhledu Funkeho by dozajista 
potěšily snímky fragmentL'! ko
línských domů Jolany Havelkové 
nebo Petr Hejcman na lešení Barto
loměje nad městem. 

Buďme vděčni všem kolínsk-ým 
fotografům za to, že uka::.ují krásu 
našeho města těm, kteří ji sami 
nevidí. Nezapomeňte, že ani nejlepší 
oči vám neukáží zmizelé. Člověk 
múže zapomenout, jak vypadal hotel 
Centrál místo nájezdu na most, 
CísaFoves místo Delvity, zahrady 
místo pn/tahu, benzínka u staré 
Mototechny, ale musí mít možnost 
si to vše připomenout nad foto
grafiemi. Fotografie je lidská paměť 
města.' 

Ing.Zdeněk Slováček 
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1. 10. 

Mladé dívky vždy rády tančily . Pokud však nedorostly do věku, kdy se absolvují taneční a mají 
možnost se pak stát profesionálními tanečnicemi, začínají své pohybové nadání uplatňovat 
zpočátku v pohybových skupinách. Těmi jsou v Kolíně jedině mažoretky, které mají nejvíce 
zájemkyň a také největší úspěchy . 
Taneční skupina Srdíčko z Kolína získala na Mistrovství Evropy v soutěži mažoretkových skupin v 
německém Krefeldu, která se konala 29. a 30. září, první místo . Kolín tam kromě juniorek ze 
Srdíčka (od 10 do 14 let) vzorně reprezentovaly i seniorky z taneční skupiny Koťata (od 14 let 
výše), které ve své kategorii získaly tak~ první místo.Konkurence na tomto mistrovství byla veliká, 
účastnily se mažoretky z osmi zemí,:, Zivotopis skupiny není dlouhý, ale je lemován mnoha 
úspěchy. Srdíčko bylo založeno při ZS Masarykova v Kolíně v roce 1990 a v současné době má 70 
členek. V roce 1994 se dívky poprvé účastnily soutěžní přehlídky v Hranicích na Moravě, kde 
získaly prvenství. Svůj úspěch zopakovaly hned v roce 1995, o rok později se staly Mistrem ČR.V 
roce 1997 se soubor rozšířil o skupinu mladších děvčat (10 až 13 let) a i těm se hned podařilo získat 
titul Mistr ČR v pódiových formacích i pochodovém defilé. Další úspěchy následovaly v roce 1998 
(2. místo ve Zlatém pásmu) a v roce J999 (1. místo a vtitul Mistr Čech). V roce 2000 si Srdíčko 
vybojovalo titul Mistr oblasti, Mistr Cech, Vicemistr CR a Vítěz poháru mistrů . Tyto úspěchy 
znamenaly nominaci na Mistrovství Evropy, kde zvítězilo a získalo titul Mistr Evropy. Soubor deset 
let úspěšně spolupracuje s Městskou hudbou Františka Kmocha v Kolíně a několik let s 
mládežnickým orchestrem LŠU Kolín. Vystupuje po celé repl!blice a mnohokrát i v zahraničí, 
například v Rakousku, Holandsku, Belgii, Polsku, Maďarsku, ~výcarsku, Německu, Francii, kde 
vždy vzorně reprezentuje Českou republiku a město Kolín. Učastní se také různých festivalů 
dechových hudeb a hlavně Kmochova Kolína. Je zváno k natáčení televizních pořadů a točil i 
reklamu pro francouzskou televizi. Nový rok 1999 přivítal dokonce v Paříži . K velmi pěkným 
zážitkům patří natáčení pro silvestrovský pořad 2000 "Možná přijde i kouzelník". Mažoretkám 
obou pohybových skupin poděkovala za vzornou reprezentaci města i starostka Zdenka Majerová 
na slavnostním přijetí na radnici. Všechny dívky se zapsaly do pamětní knihy města a dostaly 
sladkou odměnu . Starostka od nich dostala kytici květin . 

Již spousta českých měst vložila mnoho peněz na osvětlení jejich hlavní dominanty. Jsou to 
například zámky, kostely , chrámy. Jedná se o významná turistická centra. Naše město mělo dosud 
také osvětlený chrám, ale jen skromě. Nyní se do toho radnice však obula, a požádala o zhotovení 
návrhu na reprezentativní nasvícení chrámu, které si jistě zaslouží. Kolín uviděl večer něco velmi 
neobvyklého a krásného - nasvícený chrám sv. Bartoloměje, protože proběhly tady první zkoušky 
nového osvětlení devadesáti sedmi svítidly. Osvětlení je trochu jiné, než bývá zvykem u 
podobných památkových objektu, to znamená, že není plošné, ale bodové. Tak, aby vynikla 
jednotlivá místa chrámové stavby,jsou tónovaná, jednotlivé části jsou nasvíceny různými 
barvami. Svítidla belgické firmy Schreder jsou osazena výbojkami Philips, které mají životnost 
dvanáct tisíc hodin a čtyřikrát vyšší účinnost než halogenové osvětlení.Budovala ho pražská firma 
Artechnic. Tato společnost není ve svém oboru neznámá, vytvořila už nasvícení Národního 
divadla, Petřínské rozhledny, Strahovského kláštera a mnoha dalších staveb po celém světě . 
Budování osvětlení kolínského chrámu bylo obtížné, protože památkáři povolili umístit světla jen 
na určitých místech. Na stěnách děkanství či archeologického muzea lampy viset nesmí, zatímco v 
ochozech chrámu a v dlažbě instalovány jsou. Městský rozpočet uvolnil na nové osvětlení částku 
1,3 miliónu korun, které pocházejí z prodeje hlasovacích práv k akciím strategických společností. 
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4.10. 

Neobvyklý pohled se naskytl lidem, kteří se procházeli po starém mostě přes Labe. Plavební 
komora totiž byla suchá a tak přišli zkrátka všichni ti, kteří se chodí dívat na to, jak tudy 
proplouvají lodě . Hlavně pro děti je do těchto míst vděčná vycházka., vydrží se dívat na to, jak 
se komora napouští a loď stoupá a naopak. Všechna voda byla odčerpána velkým čerpadlem, 
operace se účastnil i potápěč . Důvodem je plavební odstávka, během níž dojde k revizi 
technických zařízení, potřebným opravám i k natření vrat. Provádí se sice každoročně, ale letos to 
je ve větším rozsahu, kdy práce potrvají tři týdny . Naposledy se takováto revize konala 
~aposledy v roce 1998. Městská pokladna je bohatší o více než 4 milióny korun po prodeji akcií 
Ceské spořitelny jejímu majoritnímu vlastníkovi, rakouské Erste Bank. 
Na radnici jsou spokojeni, tato částka je oproti původnímu předpokladu o více jak dvě stě tisíc 
vyšší, neboť Rakušané nabídli v důsledku konkurenční nabídky o deset korun víc na jednu akcii než 
předtím (nyní tedy nová cena činí 130 korun za kus) . 

5. 10. 

Boj s rakovinou je velice složitý a zdlouhavý. Dnešní způsob života a stravy jí navíc dává navrch. 
Snažíme se napravit, co jsme pokazili. Je to dost obtížné. I v Kolíně se konal Srdíčkový den. Bylo 
to na první pohled patrné, protože v ulicích chodili lidé, kteří měli zvl~štní ozdobu na svém oděvu 
- žluté plastové srdíčko. Jednalo vse o celostátní akci, která v celé Ceské republice probíhala z 
iniciativy Občanského sdružení Zivot dětem a cílem bylo získat peníze na výstavbu nové 
transplantační jednotky kostní dřeně pro děti nemocné leukémií v Praze-Motole. V Kolíně 
prodávalo žlutá srdíčka 170 studentek a studentů Obchodní akademie. Vypadalo to tak, že ke 
kolemjdoucím přistoupila dvojice, vysvětlila oč se jedná, poprosila o finanční přispění zakoupením 
srdíčka. Horní hranice částky nebyla omezena, jenom ta spodní, ta činila 20 korun. U většiny 
oslovených nalezly studenti a studentky pochopení a bez problémů bylo prodáno všech dva a půl 
tisíce žlutých plastových srdíček. Na každou dvojici připadlo třicet srdíček. Kolín tak přispěl na tuto 
velice potřebnou stavbu padesáti tisíci korunami. 

Neradostná práce čekala na průvodčího ve vlaku směřujícího na Ostravu. Přistihl zde 
čtrnáctiletého chlapce bez jízdenky, který tvrdil, že peníze na jízdenku nemá. Proto ho v Kolíně 
vysadil z vlaku a byla přivolána Policie. Jak se ukázalo, černý pasažér utekl z domova. Jeho rodiče 
se totiž rozvedli , chlapec to těžce nesl, začal zlobit, přestal se učit. Domů pak nosil špatné 
známky a poznámky v žákovské knížce , které byly stížnostmi na jeho chování. Matka mu za to 
vyhrožovala návštěvou psychiatra, otec bitím. Obojího se chlapec bál, tak vzal doma 150 korun a 
rozhodl se cestovat - sám nevěděl kam, prostě chtěl utéct od problémů, které kolem něj byly. 
Policistům pak nezbylo nic jiného, než nezletilého chlapce dopravit k matce, jíž byl soudem svěřen 
do péče. 

V Kolíně nyní funguje jediné kino - Kino 99. Lidé si tedy nemohou vybírat do kterého kina 
půjdou, vybírají si pouze podle nabídky filmů. V následujícím přehledu je deset 
nejnavštěvovanějších filmů s uvedením počtu diváků za prvních devět měsíců roku. 

Pořadí Název Počet diváků 

1 Tmavomodrý svět (CR) 7.079 
2 Kytice (CR) 6.135 
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3 Rebelové (CR) 4.495 
4 Pearl Harbor (USA) 3.173 -
5 Z pekla štěstí 2 (CR) 2.500 -
6 Trosečník (USA) 1.839 
7 Pokémon: První film (Japonsko) 1.504 
8 Hannibal (USA) 1.405 r-
9 Vertical Limit (USA). 1.290 
10 Mumie se vrací (USA) 1.276 

-

Přestože se vstupné pohybuje kolem 60 Kč, stále má své příznivce, kteří nechtějí minimálně rok 
čekat nato až bude film uveden v televizi nebo distribuován na videokazetách. 

' Kino 99 bylo občany velmi kritizováno, protože nebylo možné zajistit si vstupenky na představení 
s delším časovým předstihem. To se však změnilo 
a vstupenky je mozne koupit týden před představením a počítá se, že se tato doba prodlouží 
postupně až na měsíc. 

6. 10. 

Tak jako každoročně, konal se i letos v Kolíně Den zdraví, který v areálu u Plaveckého stadionu 
uspořádala Okresní hygienická stanice v Kolíně ve spolupráci se Sokolem Kolín, Župou Tyršovou, 
Oblastním spolkem Českého červeného kříže Kolín - Hradec Králové a Nemocnicí Kolín pod 
patronací Města Kolína. Přišlo mnoho lidí, kteří navzdory nevlídnému mlhavému podzimnímu 
počasí chtěli získat nějaké informace o svém zdravotním stavu a také se příjemně pobavit. 
Program se od předcházejících ročníků mnoho nelišil. Na zahájení v 9 hodin vystoupily mažoretky 
pohybové skupiny Koťata, zahrála country kapela Vyrton a byl odstartován Běhu Terryho Foxe. 
Jen na vysvětlenou - tento závod se koná v mnoha zemích světa na počest mladého Kanaďana, 
který se dozvěděl, že má rakovinu. Jako symbol toho, že se nevzdává bez boje, se rozhodl běžen 
napříč Kanadou. Svůj závod prohrál a nedoběhl, ale jeho čin se stal symbolem. Na startu se zapsalo 
140 účastníků, kteří mezi sebou vybrali menší finanční částku a věnovali ji na boj s touto nemocí. 
K těmto 140 běžcům ale přibyli další, kteří se sice neregistrovali, ale celou trať proběhli také.A 
pak už nastaly "zdravotnické disciplíny, kvůli nimž sem především lidé přišli. Největší nával byl 
u odběrů krve na určení hladiny cholesterolu v krvi . Píchnutím do prstu získali zdravotníci krev 
vložili ji do přístroje a za 180 sekund a člověk věděl, jak na tom v této oblasti je. Zájem byl i ~ 
Určení hladiny skrytých tuků. To člověk uvedl pro zadání do přístroje svůj věk, váhu a výšku a 
několik okamžiků držel přístroje v obou rukách a na displeji se ukázala naměřená hodnota. 
Většina lidí, kteří tuto proceduru podstoupili, měla zvýšenou hranici skrytých tuků . Zájem byl i 0 
měření krevního tlaku a další procedury. Cholesterol si na Dnu zdraví dalo vyšetřit 250 osob, krevní 
tlak 230 osob, výživovou poradnu navštívilo 26 žen a ll mužů a onkologickou 14 žen a 6 mužů. 
Plaveckých soutěží se zúčastnilo 14 osob a volného plavání pro občany asi 30 lidí.K zábavnější 
části programu patřily plavecké a běžecké soutěže, dětská pouť, motokáry, vystoupení gymnastů 
Sokol Kolín, ukázka činnosti hasičů, humanitární skupiny a výcviku psů. Odpoledne vystoupila 
hudební skupina Pussy a děti se vyřádily na diskotéce. Součástí bylo i tzv. Malování na chodníku 
na téma Zdravý život, které uspořádal Dům dětí a mládeže v Kolíně. 

8. 10. 

Získat zaměstnání podle svých představ, odpovídající schopnostem, vzdělání a zájmům, stabilní a 
dobře placené, to je nyní snem každého člověka. Ne každému se to podaří. Mnozí dělají i něco 
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jiného než by chtěli a mnozí nemají práci vůbec. Kolínský úřad práce eviduje 4200 lidí bez stálé 
práce, což představuje míru nezaměstnanosti 8,8 procenta. 
V tomto podzimním období se podle zkušeností z minulých let předpokládal nával absolventů 
škol a učilišť. Ti si většinou po skončení školy nebo učiliště nechávali ještě červenec, srpen a 
někdy i září volné, jakési poslední prázdniny před tím, než nastoupili do zaměstnání. Letos to však 
bylo jiné, v registru má úřad práce těchto mladých lidí 605, to je jen o 1 O více než před začátkem 
prázdnin. Důvody nikdo nezkoumal, ale odhadují se dva. Jedním z nich je trvalé zeslabování 
populačních ročníků a tím dalším asi skutečnost, že mladí lidé se více zajímají o práci. Uvědomují 
si, že kdo dřív přijde na úřad práce, má větší šanci něco získat. Buď stálé místo a nebo tzv. 
absolventské. V praxi to vypadá tak, že mladý člověk je zaměstnán, zpravidla na dobu určitou na 
jeden rok a po tuto dobu zaměstnavateli úřad práce refunduje mzdu tohoto člověka. Ovšem 
počet těchto míst není neomezený, právě s ohledem na finanční částku, kterou pro tento účel 
úřad práce mám. Takže i tady platí, že kdo dřív přijde, má naději toto místo získat. Letos těchto 
míst vzniklo 70, nyní v podzimních měsících je už jejich rozšiřování zastaveno a vytvářet se 
budou opět v příštím roce. Větší zastoupení mezi nezaměstnanými podle nynější evidence ÚP 
mají jako již tradičně ženy, u nichž jsou častou komplikací při hledání zaměstnání menší děti, i 
když samozřejmě žádný zaměstnavatel jako důvod nepřijetí tuto skutečnost neuvede. Výhodu 
mají ty ženy, které mají zajištěno pro své potomky hlídání - například v době nemoci ... ÚP Kolín 
nabízí nyní 600 volných míst a jejich přehled je zveřejňován jak na jeho úřední desce tak na 
internetu. Největší poptávka je stále po řemeslnických profesích. Do konce roku bude situace 
stabilizovaná, žádná firma neohlásila masivní propouštění nebo přijímání lidí. Mírný nárůst se 
jen očekává s příchodem osob, které od jara do podzimu vykonávají veřejně prospěšné práce . 

10. 10. 

Největším problémem dnešní doby je bydlení. Spousta lidí nemůže sehnat byt, jiní zase nemají na 
koupi peníze, jiní, ti co byt mají nejsou spokojeni, někdo nemá zase na zaplacení nájmu a za 
spotřebu vody, plynu, elektřiny. S těmi je největší problém. Pokud jsou v nájmu u nějaké osoby, tak 
si to s ním vyřídí po svém, zpravidla nějakým drastickým způsobem. Pokud daný byt však patří 
městu , je nutné postupovat v souladu se zákonem. Jako jedna z možností se nabízí vystěhování. 
Ale tím městu vzniká povinnost zajistit jiné přiměřené ubytování. 
Kolín má 11 holobytů. Jsou to malometrážní byty v Tovární ulici, s jednoduchým vybavením a 
studenou vodou, určené pro lidi, kteří v bytech ve vlastnictví města neplatili nájemné . Radnice 
Považuje těchto ll holobytů za nedostačující počet. Potřeba by jich bylo daleko více. Ovšem jejich 
vybudování - ať již nových a nebo rekonstrukcí starších objektů - naráží na některé překážky. za 
nejdůležitější se považuje nedostatek finančních prostředků a pak také výběr vhodného místa. 
Každý takový záměr totiž narazí na odpor občanů v určité lokalitě. Neplatiči se totiž většinou 
stávají lidé obtížně společensky přizpůsobivý, jejichž způsob života má ve srovnání 
s celospolečensky uznávanými zásadami rušivý charakter. 

11.10. 

Městské divadlo v Kolíně zná většina lidí jen jako scénu, na níž se odehrávají různá divadelní 
představení , hudební koncerty i jiné kulturní akce. Divadlo ale také nabízí některé služby, které 
Jsou v Kolíně ojedinělé. Jednou z nich je půjčovna kostýmů. Její půjčovní doba je vždy v pondělí 
a v pátek od 8 do 17 hodin. Větší objednávky pro organizace i mimo půjčovní dobu, vždy po 
telefonické dohodě se zástupcem ředitele .Ceny za půjčení kostýmů jsou smluvní, pohybují se 
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však od 100 korun výše. U větších objednávek na delší období (půjčování kostýmů pro divadla a 
ochotnické spolky) je cena podle dohody, závislá na počtu, druhu kostýmů a době pronájmu.V 
MDK jsou k dispozici výhradně divadelní kostýmy, pánské a dámské kostýmy od období 
románského po kostýmy z 80. let našeho století (moderní poválečné kostýmy ve velmi omezeném 
množství). 

Hostující soubory a ostatní zájemci mají možnost stravování a občerstvení v divadelním 
klubu Scapino v budově divadla. 
Divadelní klub Scapino nabízí: Točené pivo Gambrinus a Plzeň, široký výběr alko i 
nealkoholických nápojů, obědy a večeře (po předchozí domluvě i snídaně), saláty, poháry ... 

Plavečák - užitečný ale zároveň velký strašák, protože co s ním. Velká skleněná obluda, která 
spolyká hodně peněz, ale moc jich nevydělá. Vše je zastaralé, provádějí se jen částečně opravy. 
Například se vyměnily sprchy, nejsou to už ty klasické, nýbrž voda stříká jen vymezený čas po 
stisknutí tlačítka. Naproti tomu, kdo se chce pořádně osprchovat, musí se přilepit těsně ke zdi, ale i 
tak ho voda většinou mine. Konečně už funguje míst~ost s teplým vzduchem. Když sem vstoupíte, 
není ani na krok pro mlhu vidět. Jsou zde udělány sedatka, takže zde nemusíte stát jako dříve . 
Plavecký bazén po léta nezměnil svou tvář, i když i zde docházelo k drobným úpravám a 
vylepšením. Vše je ale možné zařadit mezi údržbové a rekonstrukční práce, nepřinášející 
převratné rozšíření nabízených služeb, jako je tomu například v nejrůznějších aquaparcích v jiných 
městech, kde mají návštěvníci například umělé vlnobití, říční proud, mořské vlny ... Je stále více 
Kolíňáků kteří za těmito vodními atrakcemi jezdí do jiných měst, například do Liberce Pardubic 
Hradce Králové. Proto i v Kolíně začali uvažovat o nějaké změně, která by sice st~la nemah~ 
peníze, ale na druhé straně by také něco do pokladny později přinesla. Osloveni byly tři projektové 
ateliéry, které se podílely na vybudování plaveckého centra například v Děčíně nebo Hradci 
Králové, aby zpracovaly studii oprav stadionu. Celkové náklady na rekonstrukci se pohybují 
v rozmezí 85 - 100 mil. korun. Způsoby financování by byly ještě předmětem jednání, otázkou je 
i možnost získání dotací a půjček. Cílem opravy je zaplatit z příjmů plaveckého stadionu veškeré 
náklady. Tak by nebyl potřeba příspěvek od města a bylo by možné využívat ho po dobu 10 let 
jako splátku úvěru . Technické služby, provozovatel stadionu, již nyní nemají totiž žádné cesty ke 
zvýšení příjmů. O zdražení vstupného se neuvažuje, protože tomu by neodpovídaly dosud 
Poskytované služby . Navíc se stále snižují příjmy z pravidelných nedělních burz, protože přijíždí 
stále méně prodávajících i kupujících. I když je možné očekávat obvyklé předvánoční zvýšení 
zájmu o tuto prodejní akci, tržby za celý rok se očekávají nižší než byly v loňském roce. Celkově je 
možné konstatovat, že se návštěvnost tohoto zařízení v Kolíně oproti loňsku zvýšila o 10-12 
procent. 

17. 10. 

Na parkovišti vedle Střední průmyslové školy v Heverově ulici v Kolíně začala výstavba 
tělocvičny. Stavební práce budou trvat tři roky a v nové budově bude nejen tělocvična ale i 
odborné učebny.Práce jsou rozděleny do dvou etap. V první, trvající asi jeden rok, bude hotova 
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tělocvična. Ve druhé, která bude dokončena v roce 2003 vzniknou pod stejnou střechou odborné 
dílny pro výuku. Tak bude vyřešen letitý problém této školy. Až dosud totiž studenti chodí cvičit 
do tělocvičny Zvláštní školy. Ta není sice daleko, je takřka v sousedství, ale každý přesun je 
obtížný a pro výuku komplikovaný.Dílny sice škola má, ale jsou nevyhovující, hlavně při 
manipulaci s materiálem. Když se například vyučuje obrábění a dochází k velkému hluku, který se 
rozléhá po celé škole, jsou rušeni ve svých třídách ostatní studenti. V novém objektu bude také 
bezbariérový vchod.Předpokládané náklady přesahují třicet miliónů korun. Studenti a učitelé se 
tedy mohou těšit, horší je to ale s automobilisty. Ti rozhodně radost nemají , protože tělocvična se 
staví na parkovišti sloužícímu divadlu, kinu a poliklinice. A to bylo pořád plné. Nejen ve dne, ale 
právě pro blízkost divadla a kina i ve večerních hodinách. Takže všichni budou nyní řešit 
otázku, kde zaparkovat. Současně se zahájením stavby a tedy s uzavřením tohoto parkoviště však 
automobilistům nebyly nabídnuty nové prostory, protože město se o stavbě dozvědělo pozdě a 
teprve nyní hledá náhradní. Auta v budou parkovat v místech za poliklinikou, kde jsou v současné 
době travnaté terasovité plochy. Skole se touto výstavbou splní letitý sen, i když ti, kteří 0 něčem 
podobném snili už ve škole nejsou ani jako studenti ani jako učitelé. O zřízení tohoto zázemí totiž 
usilovala škola již před druhou světovou válkou a nyní v novodobé historii se o tom začalo 
uvažovat v roce 1993, ale nikdy se nepodařilo získat potřebné finanční prostředky, až letos. Škola 
bude alespoň dostatečně vybavená pro školení nových zaměstnanců automobilky. s 

18.10. 

Po teroristickém útoku Mghánského Talibanu na centrum New Yorku v USA dne 11.9. 2001 a 
následné odvetě USA leteckými útoky na vojenské cíle v Afghánistánu, zachvátila celý svět 
panika a strach z nákazy bakteriemi snětí slezinnou. První nakažení lidé se objevili v USA tak, že 
bakterie byly ukryty v bílém prášku v poštovní zásilce. Potom na celém světě začali lidé i firmy 
dostávat obálky s bílým práškem, s nápisem "anthrax" a podobně. Nevyhnulo se to ani Kolínu. 
Lidé jsou informováni a pokud se jim obálka zdá něčím podezřelá ( například adresa je psána 
neumělou latinkou, přišla ze zahraničí, ačkoliv člověk z cizí země dopisy nedostává, firma si nic 
neobjednala) zavolá Policii a pak následuje stejný postup. Pro obálku přijedou hasiči z 
Hasičského záchranného sboru, odvezou ji do příslušné laboratoře na prozkoumání a čeká se na 
Výsledky. Pokud je podezření na biologickou či chemickou zbraň, člověk je hospitalizován 
v nemocnici a čeká se na další vývoj a je zahájena případná léčba. Takto daleko to v Kolíně ale 
ještě nedošlo. Dnes například byli hasiči voláni pro devět podezřelých obálek, ale neobsahovaly 
Žádný bílý prášek. HZS Kolín pro tyto účely - svoz podezřelých zásilek - vyčlenilo tři lidi, kteří 
vyjíždějí do celého okresu v protichemických oblecích, které jsou odolné proti většině 
nebezpečných chemických látek. Pokud je psaní již otevřeno, vystříkají ho desinfekcí , vloží do 
kontejneru a vozí do laboratoře. Většinou občané volají ze strachu, protože žádnou podobnou poštu 
nečekali. Takže se dá říci, že až dosud byly naštěstí všechny podobné poplachy plané. 
V celém světě a hlavně v USA také vypuklo předzásobování lidí speciálními antibiotiky, jakožto 
léků proti sněti. V České republice a v Kolíně k tomu zatím nedochází. Kolínští zdravotníci 
tvrdí, že s pořizováním většího množství antibiotik zatím nepočítají a léčiv mají ve skladech nyní 
dostatek. 

23. 10. 

Sociální demokraté v Kolíně si vybrali na nominační konferenci své kandidáty do Poslanecké 
sněmovny a Senátu. Do Senátu to je MUDr. Jan Rakušan, Nezávislý, který pracuje 7 let v radě 
Měú a sám o sobě říká, že patří k demokratické levici. Do Poslanecké sněmovny si Česká strana 
sociálně demokratická vybrala jako kandidátku Jarmilu Boháčkovou, která nyní již na tomto postu 
pracuje. 
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Karlovo náměstí připomíná překážkovou dráhu. Probíhá zde totiž výměna trubek plynovodu a tak 
jsou v hořejší části samé výkopy, ohrazení. Nejpr:'e jsou rozřezávány betonové desky a kameny, 
které jsou pod povrchem komunikace. Teprve tak Je umožněn přístup ke starým ocelovým rourám 
které budou postupně nahrazovány novodurovými. ' 
Kolem dnešního poledne zde však vzplanul požár, protože se vzňal plyn při výměně potrubí. 
Plameny šlehaly do výšky a dva dělníci byli zraněni. Ihned je odvezla záchranná služba do 
nemocnice, oheň zlikvidovali hasiči, kteří v ochranných azbestových oblecích nejprve uhasili 
plameny, pak ochladili potrubí a zastavili přívod plynu. Díky bleskové akci nedošlo k větším 
škodám na majetku a příčiny požáru ihned začali vyšetřovat policisté. Oheň vzplanul kolem 
poledne, náměstí bylo plné lidí a ti se ihned zastavili a sledovali co se děje, takže náměstí bylo 
v malé chvíli plné zvědavých lidí. 

Radnice schválila poplatky pro příští rok za parkování pro fyzické a právnické osoby 
v památkové zóně, kteří zde mají obchody, kanceláře. Roční poplatky se podstatně zvyšují na 
12.000 korun a tímto zvýšením chce radnice regulovat počet aut zde parkujících. Ani ti, kteří 
v toto oblasti bydlí nebudou bez poplatků tak jak tomu bylo letos, ale za parkování zaplatí 500 
korun. Od všech poplatků budou osvobozena auta městského a okresního úřadu. Letos povolení 
parkovat v této zóně využívalo 217 fyzických osob a 190 právnických osob. 
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LISTOPAD je měsíc nejasných 
tvarů i barev. Snad nejlépe ho 
vystihuje oblíbené úsloví z ruských 
bylin - mlha přede mnou, mlha za 
mnou. S podzimními plískanicemi se 
snižuje viditelnost, začínáme se hůř 
orientovat a ztrácíme jistotu pocitu 
pevné půdy pod nohama. Již od 
počátku lidstva tísnivá atmosféra 
šedých závojů pochmurných par 
vyvolávala představu náhlého 
propojení našeho malého, hmata
telného světa s nekonečným nehmot
ným světem duchů a duší kolem něj. 
Ať už jsme podle momentální módy 
zapá lili jednatřicátého svíčku ve 
vydlabané dýni nebo tradičně 

druhého listopadu na hrobě, všichni 
se tak vlastně hlásíme k pocitu 
sounáležitosti s těmi, kteří zde už 
nejsou. Ono to ani dost dobře nejde, 
izolovat se od nich. Generace předků 
nám vytvarovaly střední Polabí do 
podoby, v jaké ho nyní máme. A když 
to vezmeme do důsledků, nebýt jich, 
nejsme zde vůbec. 

Stejně jako dnes na ně 

vzpomínáme my , budou jednou 
vzpomínat naši potomci na nás. 
Doufejme, že v dobrém, a doufejme, 
že bude mít kdo vzpomínat na co. Je 
nastartována spousta užitečných věcí, 
které, kdyby se povedly, budou 
znamenat v historii města kvalitativní 
skok, k jakému se jen těžko hledá 
srovnání. Zhruba po patnácti letech 
se opakuje velká šance. Ta minulá, 
mít o dvanáct tisíc lidí víc, Zálabí 
zhruba stejně velké jako předlabskou 
část města a atomovou elektrárnu za 
humny, naštěstí zůstala nevyužita. 
Současnou to chce nepustit. Pravda, 
v otázce BMW David Kolín podlehl 
Goliáši Lipsku. Jenže ze sportovního 
hlediska to byl typický zápas 
rozdílných váhových kategorií a 
každý fanoušek musí ocenit, že i po 
úderu, jehož čistota je sporná, se 
město nenechalo odpočítat, ale dál 
podupává v ringu. 

Ing. Zdeněk Slováček 
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1.11. 

Současná praxe v mateřských školách je taková, že kromě dětí řádné zde zapsaných, je mohou 
navštěvovat i děti nezapsané, takřka jednorázově. Tato docházka byla až dosud omezena 
maximálně na tři dny v měsíci (pokud matka nechtěla přijít o rodičovský příspěvek ve výši cca 
2500 Kč) a platilo se 50 korun za jeden den. Rodiče této služby hojně využívají, když si 
potřebují zařídit nějaké záležitosti ( nebo jít do nějakého kurzu) Nyní radní schválili, že tyto 
nezapsané děti mohou mateřskou školu navštěvovat pět dní v měsíci a současně snížili denní 
poplatek na 30 korun. (5 dnů aniž by se přišlo o rodičovský příspěvek schválil Parlament) Pokud 
by totiž zůstal nezměněn, platilo by se za příležitostnou návštěvu mateřské školy 
v maximální možné době 250 korun, což by bylo více, než činí měsíční poplatek pro řádně 
zapsané děti, který je 180 korun. 

2. ll. 

Lidé v Kolíně si už zvykli na pět Schránek Důvěry umístěných na budově bývalého pivovaru, 
u vchodu na polikliniku ve Smetanově ulici, u Lékárny na Zálabí za starým mostem, na budově 
vrátnice nemocnice a u lékárny v Tyršově ulici. Jedná se o schránky, do nichž mohou lidé 
vhazovat své připomínky k chodu města, své postřehy, dotazy, poukazovat na to, co se jim líbí a 
co nikoliv, mohou sem vhodit i nalezené klíče, doklady, peněženku , pokud se jim s tím 
nechce jít na policii nebo chtějí jakožto nálezci zůstat v anonymitě. Nyní se na těchto stránkách 
objevilo nalepené logo padajících kostek domina. Je symbolem toho, že sem lidé mohou také 
vhazovat své písemné dotazy týkající se protidrogové politiky. S drogou- hlavně marihuanou 
a extází - totiž má zkušenosti stále více lidí a přibývá hlavně těch mladých a dokonce i dětí 
mladších 15 let. Oni sami nebo jejich rodiče se velmi často stydí zeptat se na svůj problém 
odborníků a proto se i jim otevřely tyto schránky. Odpovědi na dotazy budou zodpovídat 
pracovníci Nízkoprahového centra, které je vlastně pomocnou rukou pro ty, kteří již drogám 
propadli a nebo se jim preventivně chtějí vyhnout. Dotazy budou zodpovídány písemně ve 
Zpravodaji MěÚ, takže mohou být zcela anonymní a navíc si v nich najdou určitě odpovědi i ti, 
kteří se přímo nezeptali . 

3- 4. ll. 

Víkend byl nádherný. Svítilo a hřálo sluníčko, lidé chodili jen v tričkách. A to je na tuto dobu 
neobvyklé, protože listopad je většinou spojován s nevlídným počasím, plískanicemi, deštěm, 
prvním sněhem. Mnozí proto využili volných dnů nejen k návštěvě hrobů a položení věnečků, 
protože bylo těsně po "Dušičkách", ale mnoho lidí odjelo na procházku podzimní přírodou, 
protože tak krásné, skoro letní dny, byly letos poslední. Hned v pondělí se totiž podzim 
přihlásil svou pravou a ne příliš vlídnou tváří. Tak krásné počasí o víkendu ovšem nebylo jen 
u nás ve střední Evropě, ale i jinde ve světě. Zejména z jižních oblastí Evropy, ze Středomoří, 
hlásili také pěkně a teplo, plné pláže a hotely, což je na první listopadové dny také neobvyklé. 

V Kolíně jsou čtyři veřejné záchody. Názory na počet těchto zařízení se velice různí. Někomu se 
to zdá málo, jinému postačující. Nejnovější jsou u obchodního centra na sídlišti( jejich výstavba 
si vyžádala jeden milión korun a je zde i bezbariérový přístup). Lidé, kteří sem přicházejí, jsou 
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příjemně překvapeni. Je zde čisto , záchody jsou večer osvětleny i zvenčí a poplatek je jenom 
dvě koruny. Vyrostly blízko autobusové zastávky. Je to malý domeček umístěný za keři. V této 
lokalitě žádné toalety nejsou, tak jistě zachrání nejednu nepříjemnou situaci. Další jsou 
v Zámecké ulici, Antonína kaliny a ve Smetanově ulici naproti budově nové polikliniky. Ani 
jedno z těchto zařízení nepřináší zisk a na svůj provoz si nevydělá . Například celkové náklady 
na provoz záchodů ve Smetanově ulici dosáhly za devět měsíců výše 7.000 korun a celkové 
skutečné náklady se pohybují kolem 55 .000 korun. Technické služby proto provoz těchto všech 
zařízení dotují, pro příští rok nárokují na tento účel 100.000 korun. 

7.11. 

Sál divadla byl zaplněný do posledního místečka, očekával se totiž slavnostní "křest " 
vzpomínkové publikace kolínského rodáka, zpěváka, konferenciéra a hudebníka Mirka Nováka 
nazvané z Trenýrek do smokingu. Zpravidla tyto události probíhají podle podobného scénáře, ať 
již jde o knihu, CD, gramodesku a podobně . Divákům je představeno dílo, otevře se 
šampaňské, povídá se, zpívá, je zábavný program. Na tohle všechno se těšili diváci v Kolíně a 
jako hlavní osoby se večera měl zúčastnit Josef Zíma a Zita Kabátová. Oba přijeli, ale chybělo 
to hlavní - vytištěná kniha. Tiskárna ji nestačila vytisknout. Protagonisté večera se ale nenechali 
vyvést z míry- šampaňským byl polit alespoň obal, zpívalo se a hrálo jako by kniha byla už na 
světě. Nikdo nebyl zklamán programem, jen trochu zklamání přinesl fakt, že si diváci 
neodnesli domů autorem podepsanou knihu. Součástí takovýchto akcí totiž bývá také prodej 

knihy a autogramiáda. 

Scéna jak z gangstersského filmu se odehrála v restauraci U Červených . několik urostlých 
zaměstnanců Staropramenu vtrhlo dovnitř a začalo vystěhovávat zařízení hospody a odvážet. 
Majitel totiž začal čepovat pivo konkurenční značky Bernard, protože prý měl se 
Staropramenem neshody rozhodl se řešit je tímto způsobem . To se zase nelíbilo Staropramenu, 
který hospodu zařídil a na její rekonstrukci se finančně podílel a na oplátku měl majitel Petr 
Chumlen čepovat Staropramen. Je to obvyklé u pivovarů, ty poskytnou provozovateli výčepní 
zařízení , na které by asi sám neměl. Podmínkou ale je, že bude samozřejmě čepovat jejich pivo a 
přistoupí na jejich obchodní podmínky. Na veřejnost se samozřejmě všechny informace 
nedostaly, co bylo ve skutečnosti hlavním důvodem, proč se pan Chumlen rozhodl pro takovéto 
pochybné jednání nikdo neví. Staropramen se v každém případě snažil zachovat tradici, neboť 
toto ptvo se zde čepovalo dříve. 

V bývalých lázní pod kolínským Novým mostem bourá, staví, upravuje, opravuje ... Nový 
majitel tu buduje bowlingový klub a bowlingové dráhy, kulečníkový sál a malý sál s vinárnou 
a tanečním parketem. Dále zde má být prostor pro automaty, šatny, sociální zařízení s vybavením 
pro osoby se sníženou schopností pohybu a orientace a sklady. Celkem se zde bude moci bavit 
současně 70 - 80 lidí. Konečně tak bude využita tato budova, která před několika lety ztratila 
zcela své uplatnění. Dlouhou zde byl second hand na velkých prostorech bývalého bazénu, ale 
majiteli se nějak nedařilo se prosadit v boji s konkurencí 

Zajímavé Informační tabule se objevily na několika místech v Kolíně . Umístila je sem Městská 
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policie a mají měřit rychlost projíždějících dopravních prostředků a při její překročení nad 50 
km za hodinu za hodinu varovně bliká. Zařízení upozorňuje řidiče na jejich jízdu, poskytuje 
podklady pro statistické zpracování chování řidičů. Policisté řidiče, kteří u těchto zkušebních 
zařízení předepsanou rychlost překročí, nepokutují . Je to výchovný prostředek pro řidiče, které 
nic neomezí. Spousta z nich si nic nedělá z toho, že právě projíždějí vesnicí, městem, kolem 
školy. Myslí si, že mají dost peněz na pokuty a spoléhají nato, že případná pokuta se nebude 

pohybovat na hranici maxima. 

ll. ll. 

Svatý Martin nepřijel na bílém koni, jak říká staré přísloví, to znamená, že na svátek Martina 
nepadal sníh. Naopak, bylo krásné podzimní počasí. Svítilo sluníčko a přes velmi chladné ráno, 
kdy se teploty pohybovaly mírně pod nulou, přes den vystoupily k 1 O stupňům Martinská 

neděla byla prostě nádherná. 

13. ll. 

Otevřený dopis předali dnes radnici zástupci Okresní hospodářské komory a Sdružení plátců 
daní. Ústředním motivem tohoto dopisu byl nesouhlas se zvýšením poplatků za vjezd do centra 
města. ( O rozhodnutí radnice o zvýšení těchto poplatků od nového roku je v této kronice zápis 
v říjnu- od té doby by měli podnikatelé za vjezd do centra platit ročně 12000 korun a lidé zde 
bydlící 500 korun . Podnikatelé i lidé jsou rozhořčeni, zdá se jim to mnoho a nav1c JSOu 
přesvědčení, že toto opatření způsobí v centru dopravní kolaps a doporučují zvýšení poplatků 
až tehdy, když se vytvoří parkovací místa v sousedních ulicích centra. V dopise se také 
navrhuje, aby se poplatky nezvedaly a místo toho byla parkovací místa v centru, tj. na Karlově 
náměstí rozdělena na vyhrazená a placená, s čímž souvisí zavedení parkovacích automatů. 

15. ll. 

Vysoká cena vánočních stromků nutí nejednoho obyvatele ke krádeži. Dát totiž cca 200 Kč za 
1,50 m vysoký stromek se nikomu nechce. Navíc ta krása vydrží jen chvíli a hned začne 
opadávat pokud se nejedná o bor9vici. Blízko města je spousta mladých vysázených stromků, 
které se k tomu přímo nabízejí. Stítarské údolí se uzavřelo pro veřejnost. Důvod? Blížící se 
vánoce. Bohužel je stále více lidí, kteří chtějí ušetřit peníze za vánoční stromeček a tak se _ 
většinou se stmíváním - vypravovali do tohoto údolí a uřízli si stromek a zmizeli. A ráno po 
nich zbyly jen škody na lesním porostu. Situace došla tak daleko, že v tomto údolí, za Okresní 
veterinární správou nezůstal jediný kvalitní stromek. Okresním úřad proto na žádost radnice 
vydal zákaz vstupu až do vánoc. Na dodržování tohoto zákazu budou dohlížet strážníci MP a 
lesní stráž. Takže díky těmto nenechavcům nemohou do lesa na procházku ani ti, kteří by si 
stromek sami v lese nikdy neuřízli. Pokud někdo tenvto zákaz poruší, hrozí mu pokuta až 1 000 
korun. A to ani nemusí nést ukradený stromeček. Stítarské údolí je tímto způsobem v tomto 
ročním období uzavřeno již třetím rokem a v minulých dvou letech lidé tento zákaz 
respektovali. V loňském roce sice několik lidí tento zákaz porušilo, ale pokutu nedostali, jejich 
přestupek byl řešen domluvou. O uzavření dalšího lesa na Kolínsku Okresní úřad nerozhodl, 
protože většina lesů v okolí města je listnatých. Nové jehličnaté stromky jsou vysázeny u hřiště 
AFK na Zálabí, ale ty jsou jako případné vánoční stromky ještě mladé, takže nemusí být tímto 
způsobem chráněny. Podobné opatření se jich dotkne až v příštích letech. 
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16. ll. 

Agentura COLIN Agency (kolínská kulturní a modelingová agentura), P.O.BOX 98, 280 50 
Kolín 1 je ve městě první vlaštovkou, která se věnuje přehlídkám krásy. Až dosud se nikdo jiný 
nenašel, ačkoliv republice probíhají nejrůznější soutěže krásy. Tato agentura konečně prolomila 
ledy prvním ročník soutěže pro mladé dívky a slečny. 

Průběh celé soutěže 
l.kolo - základní 
Na základě uveřejněných inzerátů v médiích (rozhlas, tisk, internet) měly uchazečky možnost 
zaslat vyplněnou přihlášku spolu se svými fotografiemi. Přihlásilo se celkem 100 dívek, což je 
počet neočekávaně velký. Nejvíce dívek je ve věku 15- 17let. 
Pořádající agentura poté z obdržených fotografií a přihlášek vybrala dívky postupující do 2.kola 

(neveřejného semifinále) 

2.kolo - semifinále 
V tomto neveřejném semifinále dostaly dívky možnost představit svou osobnost v několika 
disciplínách (rozhovor, promenáda v plavkách) na základě kterých porota vybrala 1 O 

postupujících dívek do veřejného finále. 

3 .kolo - finále 
Během slavnostního finálového večera, vrcholu celé soutěže, se 1 O vybraných dívek utká 0 titul 
"Mis s Kolínska 2001 11 v následujících soutěžních disciplínách: 

1) rozhovor s moderátorem 
2) módní přehlídka 
3) volná disciplína 
4) promenáda v plavkách 
Vítězka získala kromě titulu 11MISS Kolínska 2001

11 
také hodnotné ceny a smlouvu s pořádající 

agenturou. 
Prakticky celá soutěž probíhala v listopadu, finále pak v prosinci a proto zápis o tom, která 
dívka v Kolíně je nejkrásnější, ať čtenář této kroniky hledá v prosincových zápisech. 
Sice se objevily hlasy, že soutěž byla dost chaoticky zorganizovaná, ale ty dívky, které vyhrály 

si určitě nestěžovaly. 
Pokud by s agentuře pak podařilo prosadit některou z výherkyň na soutěžích většího významu, 
byl by to pro ni vítaný příjem, bere si pak nemalou částku za prováděnou organizační činnost. 

17. ll. 

Kmochův ostrov se proměnil v tajuplné místo, kde bylo možné potkat pohádkové postavy - ty 
hodné, ale i ty horší, nahánějící hrůzu. Nikoho však nevyděsily, každý věděl, že právě v tento 
ten tady může prožít opravdové dobrodružství,protože Dům dětí a mládeže připravil akci 
podzimní Strašidelný ostrov již potřetí. Od půl šesté do půl osmé večer ozářilo světlo svíček 
tajemnou stezku , na níž na kolemjdoucí čekali duchové a pro každého měly úkol, po jehož 
splnění rozdávaly sladkou odměnu. Odměnou pro všechny pak bylo kratičké divadelní 
představení, po němž následovala strašidlácká diskotéka. A navíc, každý, kdo na Kmochův 
ostrov, pro tyto Chvíle přejmenovaný na Strašidelný ostrov, přišel v masce, byl také odměněn. 
A pokud to byla maska bubáka, odměna byla ještě větší. A nutno poznamenat, že masek byla 
více než nemaskovaných dětí a celkově na letošní akci zaznamenali rekordní účast dětí i 
dospělých ve srovnání s uplynulými ročníky. 
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To tu ještě nebylo, aby opuštění pejsci byli na pohlednicích. Prvním průkopníkem je Psí 
domov, který byl nedávno otevřen nedaleko čistírny odpadních vod. Jeho pracovníci za 
pomoci sponzorů vydávají pohlednice, na nichž jsou psí ztracenci, kteří v jeho kotcích našli 
domov. Na pohlednicích je i psí motlitba, přeložená z francouzského originálu. Samozřejmě, 
že instituce sleduje tímto činem hned několik cílů. Je naděje, když právě v tomto 
předvánočním období uvidí lidé opuštěné psí oči, pohne jim to srdcem a snad se pro 
některého pejska najde nový domov. Tyto pohlednice se prodávají a z výtěžku je možné 
zvířátkům přilepšit. Zanedbatelné není ani to, že pohled na milé zvířátko lidi potěší. 
Psi z útulku ale jsou i v kině. Pravidelně před každým filmem totiž běží upoutávka na psí 
útulek. Na plátně se objeví popis trasy, jak se k němu dostat a návrhy, jak pomoci různými dary. 
Například starou dekou, výpomocí s venčením, přinesením různých pamlsků. Ani Základní 
umělecká škola nezůstala stranou a v jejím malém sále uskutečnila koncert dobré vůle. Vstupné 
bylo dobrovolné a celý výtěžek putoval na konto zvířat v psím útulku. 
Kromě toho jsou ve městě i cedule s fotkami s aktuální nabídkou. Alespoň podle nich se zdá, že 
zde umístění psy nejsou zubožení, nebo alespoň ne poté, co projdou rukama odborníků. Lidé 
jsou pak nalákání alespoň jen k prohlídce. Psí domov jde nato dost zkušeně pokud se týká 
propagace své činnosti a snaha o umístění co největšího počtu klientů do dobrých rukou je 

veliká. 

Doba adventu je za dveřmi. Měla by to být doba klidu a pokoje, ale je to i doba vánočního 
shonu a nakupování dárků. A právě v tom je kámen úrazu. Většina prodejen v Kolíně zavírá v 
17 hodin, takže ti, kteří mají pracovní dobu také do této hodiny a nebo i po ní, si jen stěží 
dojdou nakoupit.Proto se majitelé více než 20 obchodů v centru města dohodli,s že budou mít 
otevřeno i po této uzavírací hodině. Tak vyjdou vstříc nakupujícím a oživí i město, které již 
v této době bývá tiché a takřka bez života, objeví se na ulici jen tu a tam člověk spěchající 
domů ze zaměstnání. Je notné dodat, že obchodníci v tomto předvánočním období vždycky 
spolupracovali, ovšem jednalo se spíše o dohody jednotlivců, v takovémto rozsahu to ještě 
nikdy nebylo. Vlastně to způsobil dopis obsahující výzvu k prodloužení otevíracích hodin, 
zveřejněný ve věstníku Obchodní hospodářské komory. Takže denně bude otevřeno do 18 
hodin, 0 bronzové neděli (3 . Neděle před vánocemi) do 16 hodin. O stříbrné a zlaté neděli (2. a 
1. neděle před vánocemi) do 18 hodin. Obchodníci k této akci přistoupili, i když zpočátku 
hodně váhali. Mezi 17. A 18. hodinou právě chodí málo zákazníků, ale všichni doufají, že se 
naučí a že právě předvánoční doba je ta nejvhodnější. Pokud se tento způsob otevírací doby 
osvědčí, pokračoval by i po vánocích. Tato kolínská novinka se většinou netýká 
potravinářských obchodů, ale ostatních nákupních míst, kde je možné koupit dárek pod 
stromeček. Některé - například Královo knihkupectví - bude otevřeno i dopoledne na Štědrý 
den právě pro ty, kteří zapomenou nějaký dárek koupit. Naopak zase většina těchto obchodů 
bude mít zavřeno mezi Vánocemi a Silvestrem, protože to chodí nakupovat toto dárkové zboží 
opravdu jen málo lidí a navíc je vše přebráno , takže lidé si raději počkají na první rozvozy 
zboží p Novém roce. Občané města většinou tento záměr obchodníků vítají, někdo se s tím 
nezatěžuje, ale otevřeně proti tomu se neozval ani jeden hlas. 

21. ll. 

Teploty se nyní pohybují kolem nuly a klesají i pod bod mrazu. Lidé hledají útočiště před 
chladem, mrazem a nepohodou. Samozřejmě, že většina ho nachází doma, ve svých bytech či 
domech, ale jsou takoví, kteří skutečně nemají kam jít. Jen málo šťastných našlo útočiště 
v azylovém domě, který spravuje Okresní úřad Kolín.Je zde místo pro 23 lidí, což nestačí krýt 
zájem. Je pravda, že tento dům nemá charakter trvalého bydlení, doba pobytu je v něm omezena 
na tři měsíce, jeho obyvatelé musí mít v pořádku osobní doklady a musejí dodržovat stanovený 
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domovní řád. Ať již pokud jde o čistotu, pořádek, klid, návštěvy na pokoje nesmějí, od toho je 
tu společenská místnost. Pár jeho současných obyvatel dokonce pracuje. Jiní si občas najdou 
příležitostnou práci . Letos zde zatím vyřídili 70 žádostí o přechodný pobyt, další zájemci však 
stále čekají. Ostatní lidé bez přístřeší, mezi lidmi nazývaní jednoduše bezdomovci, hledají 
alespoň trochu tepla v podzemních šachtách a v nejhorším případě se stahují na železniční 
nádraží, kde se snaží přes pá vat na tvrdých lavicích. Samozřejmě, že ani na jednom z těchto míst 
nejsou vítaní a žádoucí. Proto policie objíždí již známá místa, kde se zdržují. Takovým 
nejoblíbenějším místem je kanalizační prostor pod novým mostem. Policisté jeho obyvatele 
vyvádějí ve a domlouvají ji, ale není to moc platné, stáhnou se sem znova. Neradi je vidí i 
železničáři na nádraží. Polehávají zde, dělají kolem sebe nepořádek. Budí i odpor a pohoršení 
cestujících, protože jsou oblečeni ve špinavém oděvu, !1-edodržují hygienu a páchnou. I odtud 
je policisté nebo strážníci MP vyvádějí mimo objekt CD, ale oni se velmi rychle vracejí zpět. 
Proto byl i zrušen noční provoz čekárny. Tito lidé se však bleskově přesunuli do výdejny 
mezinárodních jízdenek, kde je z celého nádraží nejtepleji. 

22. ll. 

Poměrně dost kolínských občanů chová psy. Jen velmi málo jich však má takového pokojového 
mazlíčka, s nímž téměř vůbec nechodí ven. Většina lidí je chodí venčit a mnozí je i pouštěli 
z vodítka, aby se psi proběhli . S tím je teď konec. Zastupitelé totiž schválili obecně závaznou 
vyhlášku 0 pobytu zvířat na veřejných prostranstvích. Podle této vyhlášky je majitelé budou 
muset mít i nadále na vodítku. Tak to bylo až dosud a mnozí pejskaři protestovali a očekávali od 
nové vyhlášky změnu. Nestalo se tak, ačkoliv se na její přípravě podíleli zástupci Okresní 
veterinární správy, z Kolínské ligy na ochranu zvířat, městské policie a přestupkové komise. 
Nejvíce se při jejím schvalování diskutovalo o tom, zda musí být pes na vodítku. Mnozí 
zastupitelé byli proti, jiní argumentovali tím, že roste počet napadení lidí ze strany agresivních 
psů, kteří pobíhají bez vodítka. Hovořilo se také o možnosti vyčlenit místa, kde by lidé mohli 
své psy pustit, ale nakonec od ní bylo upuštěno, takže žádné místo pro volné pobíhání psů 
nevzniklo. Naopak nová vyhláška ještě zpřísňuje podmínky tím, že zakazuje pohyb psů na 
hřištích pro míčové hry, v lokalitách s dětskými koutky, na pískovištích a na dalších označených 
místech. Člověk, který psa doprovází ho musí mít všude pod kontrolou tak, aby nikoho 
neobtěžovalo a musí ihned po něm odstranit výkaly. 

26. ll. Miss předškolák 

Soutěž, nazvanou prima předškolák uspořádal Dům dětí a mládeže letos poprvé. Soutěž byla 
určena pro děti od dvou do šest let. Jejím cílem nebylo ani tak soutěžení v nejrůznějších 
disciplínách, jako možnost pro ty nejmenší vystoupit na jevišti s přednesem básničky, 
zazpívat písničku, předvést taneček i další dovednosti, jimž se naučili v mateřských školách 
nebo doma. Do soutěže bylo přihlášeno osm holčiček a zbytek tvořili kluci .Byla to opravdu 
netradiční soutěž . Děti se představovaly v maskách, zpěvem, recitací. Pro nejmenší to byla 
v Kolíně první a zatím jediná příležitost, jak převést své dovednosti a znalosti . Nakonec zvítězil 
pětiletý Matěj Čimo, který okouzlil porotu upřímným projevem a legračními nápady. 
O vítězi se hlasovalo dvakrát -jednou už dávno před samotnou soutěží. Portréty se stručnou 
charakteristikou soutěžících několikrát zveřejnil Kolínský deník s hlasovacím kupónem, 
hlasovat se mohlo rovněž e-mailovou poštou. Pravidla byla hodně volná, každý mohl zaslat 
neomezené množství lístků vystřižených z novin. V tomto hlasování, v němž mohli lidé 
vycházet pouze z dojmu, který na ně udělala fotografie a charakteristika soutěžícího děcka. Toto 
hlasování mělo jiného vítěze . Nejvíce hlasů dostaly dvě dívky - Kristýna Hynková a Jana 
Podoláková. 
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27. - 28. ll. 

Burza škol 2001 v Kolíně se koná už posedmé 27. a 28. listopadu v Městském společenském 
domě, vždy od ll do 16 hodin. Jedná se o velkou výstavu studijních a učebních oborů středních 
škol, na které se představí školy z okresů Kolín, Nymburk, Kutná Hora, Pardubice, Hradec 
Králové, Prahy a mnoha dalších míst po celé republice. První den, v úterý, jsou na programu 
nabídky studijních oborů s maturitou středních odborných škol a gymnázií, ve středu nabídky 
učebních oborů zakončených závěrečnými zkouškami s výučním listem středních odborných 
učilišť, integrovaných středních škol a odborných učilišť . Přihlášeno bylo více než sto škol a 
kromě zajímavých ukázek učebních oborů s praktickými příklady dovednosti učňů návštěvník 
mohl absolvovat i krátké zájmové testy Poradenského střediska pro volbu povolání Úřadu práce 
Kolín. Burza vždy začínala v ll hodin a končila o 16 hodině a pořád přicházeli 
návštěvníci . Celkem jich přišlo několik tisíc a je patrné, že obliba této akce rok od roku stoupá, 
protože rodiče i děti zde získají informace, které by jen těžko a za velkých časových nároků 
sháněli. Zde je mají všechny na jednom místě a navíc u některých škol a učilišť i s praktickými 
ukázkami -například u budoucích kuchařů, kde bylo neustále plno a všichni ochutnávali jejich 
výrobky.Aero Vodochody dokonce přivezlo simulátor letounu, který si mohl kdokoliv 
vyzkoušet . Je vidět, že patnáctiletá mládež si stále více uvědomuje, že hledá školu pro sebe a 
s perspektivou budoucího uplatnění na trhu práce.Má více zájmů než mladí lidé před několika 
lety.Akce byla určena především žákům, kteří končí povinnou školní docházku, přicházelo však 
i mnoho rodičů a také učitelé ze základních škol. 

Deset dní plných strachu si užily hlavně starší obyvatelky Kolína. Před deseti dny poprvé 
tehdy neznámý útočník napadl první ženu . Sedmaosmdesátiletou babičku napadl pár metrů od 
železniční zastávky Kolín - Zálabí - srazil ji na zem a ukradl jí nákupní tašku. Žena si při pádu 
těžce zranila zápěstí. Podobným způsobem napadl pak ještě minimálně dvě ženy a také je 
okradl. Po deseti dnech ho policisté zadrželi - jednalo se o osmnáctiletého mladíka z Kolína, 
jemuž bylo sděleno obvinění z trestného činu loupeže, za který mu hrozí trest odnětí svobody 
až na deset let. 

28. ll. 

Město má vánoční výzdobu. Na náměstí je umístěna jedenáctimetrová jedle, která pochází lesní 
školky v Kostelci nad Černými lesy a město za ni zaplatilo třináct tisíc korun. Ozvali se sice 
čtyři zájemci, kteří nabízeli stromy ze svých pozemků. Město mělo zájem, ale bylo velmi obtížné 
a komplikované tyto stromy porazit, protože se nacházely uvnitř městské zástavby na 
nepřístupných místech. Město zdobí i girlandy elektrických žárovek. Nejhezčí je výzdoba na 
náměstí a v přilehlých ulicích, u Delvity. Výzdoba je stejná jako v loňském roce, město na 
ní pro letošek nic neměnilo . 
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l. 12. 

Ještě nedávno byla stará auta, která už dosloužila a nebo je jejich majitelé z různých důvodů 
nechtěli, velkým problémem. Zůstávala stát na ulicích a veřejných prostranstvích, hlodal na nich 
zub času a města neměla zákonnou možnost jak se jich zbavit a nebo jinak zakročit proti 
majitelům. Některá auta našla částečné vysvobození díky lidem, kteří auto postupně rozbírali či 
rozkrádali na náhradní díly. Bylo to hlavně tím, že neexistovala definice vraku v zákoně. To už 
nyní je a radnice má možnost docílit, aby tyto vozy nehyzdily tvář města. Na úřední desce MěÚ 
visí oznámení o vracích, které strážníci MP v ulicích objevili. Toto oznámení je vlastně výzvou 
majitelům, aby se přihlásili, i když nikdo neočekává, že by tak udělali, když už jednou tímto 
způsobem své auto odložili. Proto nalezená torza po uplynutí dvou měsíců od oznámení jejich 
nálezu, putují do kovového šrotu. Městští strážníci projíždějí město jednou za dva měsíce s cílem 
objevit tyto odstavené vozy. Mají již vytipovaná místa, kde se majitelé s oblibou těchto aut 
zbavují ( Borky a okolí, Třídvorská ulice). Vždy přijede minimálně dvojice pracovníků ve 
služebním autě MP. Na přední nebo zadní sklo nalepí velkou žlutou samolepku s nápisem že se 
jedná 0 vrak, je na ni napsáno datum, kdy byla vylepena a informace kdo ji vylepil. Zároveň je auto 
vyfocena a již se čeká až se majitel ozve. Ovšem Kolín má 240 ulic, takže najezdí kolem 75 
kilometrů. Je potěšitelné, že lidé sami MP oznamují, když se někde takovýto vůz objeví, několik 
oznámení bylo i ve schránkách důvěry, rozmístěných po městě, kam mohou lidé vhazovat i 
anonymní oznámení, nalezené předměty, doklady ... Když se nálezy nashromáždí, kontaktují 
strážníci odtahovou službu s níž má město uzavřenou smlouvu a ta je odtáhne do sběru. Ovšem 
lepší variantou je, když vlastník nabídne toto auto hasičům, kteří na něm cvičí. Majitelé 
samozřejmě mlčí o tom, že někde auto nechali. Pokud by se totiž na to přišlo, mohl by dostat 
v blokovém řízení pokutu 1000 až několik desítek tisíc korun. Pokud by se ponechání vraku na 
veřejném prostranství dostalo až před přestupkovou komisi, může fyzická osoba dostat peněžní 
trest až 30.000 korun, u právnických osob může tato částka dosáhnout až 100.000 korun. Tímto 
způsobem se město zbavuje vraků, které ho hyzdí. Ovšem je tady jedno nebezpečí. Jedním 
z poznávacích znaků vraku je chybějící státní poznávací značka. Pokud takové vozidlo v ulici stojí, 
nemusí se jednat jen o vrak, může to být i auto, jehož majitel přechodně nejezdí a státní 
poznávací značku uložil do tzv. depozita na policii. To znamená že na přechodnou dobu odevzdal 
značku a policisté ho dočasně vyřadili z evidence. Už několikrát se stalo, že bylo takovéto auto 
odtaženo. Je to situace nemilá pro obě strany, řešení je však jednoduché a policie ho doporučuje _ 
za sklo napsat číslo státní poznávací značky s informací, že je v depozitu. 

Karlovo náměstí je vánočně osvětleno, svítí i vánoční jedlička. Nejsou to však jediná světla, která 
zdobí město. Kousek od náměstí, u chrámu sv. Bartoloměje jsou další, která budí pozornost. Je jich 
zde 87 a když se setmí, ozařují chrámovou stavbu. Měděné věže zdobí zelená barva, chrliče 
modrá, na bocích chrámu se mísí bílá se žlutou to teplého tónu. Velmi pěkně až tajemně působí 
malé osvětlené okénko ve věži. Nezáří žádnou zvláštní barvou, ale obyčejným žlutým světlem, 
takže působí dojmem, jakoby ve věži někdo přebýval.Provoz osvětlení mají na starosti Technické 
služby. Chrám se nasvítí vždy jednu hodinu poté, co se rozsvítí světla pouličního osvětlení a 
zhasíná úderem půlnoci. Při významných událostech ve městě bude osvícen o dvě hodiny déle. 

6.12. 

Labská cyklostezka je v pro~?zu ~ ačkoliv je počasí ošklivé a vůbec ne jako stvořené pro cyklisty, 
občas se nějaký najde, kdo JI proJede. Vede od konce Veltrubské ulice v Kolíně až do Veltrub. 
Obě obce se na jejím vybudování podílely fina~č~ě . Radnice Kolín na její vybudování vyčlenila 
250.000 korun a 70.000 korun byla dotace z Mm1sterstva pro místní rozvoj. Náklady pak byly 
nižší, než se předpokládalo - 190.000 korun, zbytek proto bude významnou injekcí na úpravu 
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ploch kolem nového hřiště s umělým povrchem v Borkách. Jeho okolí nevypadá právě nejlépe a 
za zbylé peníze z cyklostezky bude upraveno a vybudováno zatím provizorní parkoviště a 
v příštích letech , až jak vyjdou finanční prostředky, bude dokončeno . Obec Veltruby na 
cyklostezku dala 47.000 korun. Každopádně je cyklostezka velikým přínosem, protože Kolíňáci 
tento úsek velice využívají hlavně k rekreačním účelům při jízdě na koupání do Hradištka, koupání 
ve Veltrubech a nebo do zahrádkářské kolonie v Borkách. Pokud používali jízdní kola, jezdili po 
silnici, někdy vedle sebe, nebo se motali od kraje vozovky až do středu . Silnice je velmi 
frekventovaná a došlo i k mnoha dopravním nehodám a střetům s auty. Velkým nebezpečím pro 

řidiči byly hlavně rozdováděné děti. 

Vánoční stromečky se začaly prodávat na Karlově náměstí. Většinou je mají prodejci 
z bohdanečského polesí . Stromečků bylo zpočátku rnálo,postupně však s tímto zbožím přijížděli 
další prodejci, takže se během několika dní začalo prodávat na několika místech náměstí, včetně 
podloubí. Ceny jsou přibližně jako loňské. Za 1 cm smrčku se platí 1 koruna, stříbrného smrku 3 a 
jedle 4 koruny. Jsou ale i prodejci, kteří prodávají stromek za jednotnou cenu za kus- smrček 
za 100 korun, borovici za 150. Jejich stromky jsou tak nejlevnější a každý den brzy ráno zmizí. 
Prodávají se ale i jednotlivé větvičky smrků, jedlí i boroviček na ozdobu vánočních domácností. 
Kromě těchto jehličnatých ozdob se prodává také zlacené jmelí, občas i přírodní zelené, svícny, od 
těch nejmenších ze slepených skořápek vlašských ořechů až po větší aranžmá a různé vánoční 
ozdoby ze skla i přírodních materiálů . Lidé stále více dávají přednost trvalejším věcem, které 
vyjdou cenově výhodněji. Umělé stromky se pohybují kolem 500 Kč. Lidé z tohoto důvodu už 0 

přírodní moc nestojí. Rovněž tradiční doplňky vánoc už byly převedeny do plastu urně 
napodobujícího přírodní věci: jmelí, větvičky na výzdobu ... 

9. 12. 

Hudební nedělní odpoledne, která pořádá Klub přátel Kmochovy hudby na Zámecké, mají již 
svoji dlouholetou tradici. Většinou jsou taneční. Vystupují na nich nejrůznější hudební tělesa 
s převážně dechovkovým repertoárem a přítomní poslouchají, zpívají si, tancují, dobře se baví. 
Jednou za rok, kolem svátku Mikuláše, má toto odpoledne jiný charakter, a to mikulášské 
besídky. Letos návštěvníky potěšily svým vystoupením nejprve mažoretky ze skupiny Srdíčko, 
z nichž ty nejmladší byly převlečeny za čertíky . Po jejich vystoupení následovaly ukázky 
společenských tanců , největší ohlas ale sklidila trojice Mikuláš, čert, anděl, kteří přišli sice s tou 
správnou maskou na obličeji, ale v plavkách ve stylu Vančurova Rozmarného léta (modrobílý 
pruhovaný trikot) a tak se snažili dát svému vystoupení trochu jiný než klasický ráz a 
zdůvodňovali svůj kostým tím, že i oni se musí někdy koupat. Po bujném veselí, které tato trojice 
rozpoutala v sále rozdala přítomným balíčky, kterými se vzájemně podarovávali. To znamená, že 
každý, kdo chtěl něčím udělat radost jinému návštěvníkovi odpoledne, si přinesl dárek sebou a 
odevzdal ho čertovi a ten už pak zařídil, aby našel adresáta. 

10. 12. 

Kolín má další historickou publikaci. Po trilogii bratří Karnarýtů je to první kniha historických 
fotografií Jaroslava Kronuse. Má název Labe-železnice. Autor připravuje další, která bude 
zaměřena na události od dob Rakousko-Uherska až po současnost, třetí bude obsahovat snímky 
kostelů a kaplí. Jaroslav Kronus, který brzy oslaví 80. narozeniny, hodlá vydat celkem osm svazků 
fotografií, na nichž zachycuje historii města . . Vybírá ze svého bohatého archivu, protože mnoho 
let zhotovoval fotodokumentaci pro město a za tuto dobu zhotovil 10.000 snímků . 
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Lidé i obchody žijí předvánočními nákupy. Někdy však takový výlet pro dárky končí spíše 
slzami . To když se dárce rozhodne dárek ukradnout a je přistižen. Stalo se tak v Kauflandu, kde 
byla přistižena dvě nezletilá děvčata s odcizeným zbožím, které chtěla schované nepozorovaně 
pronést kolem pokladny. Jaké však bylo překvapení přivolaných strážníků, když zjistili, že dívky 
pronášely holicí strojky v hodnotě 650 korun. Děvčata se pak přiznala, že to měly být dárky pod 
stromeček pro tatínky. Vzhledem k tornu, že obě dívky byly nezletilé, byly předány rodičů. A ti 

radost ze svých ratolestí nerněli. 

ll. 12. 

Kolín se probudil do bílého a konečně byla ve městě ta pravá vánoční atmosféra, protože zde 
letos napadl první sníh. Ačkoliv ve vyšších polohách už pár týdnů sněží a na horách se lyžuje. 
V nížině je jeho příchod vždycky pozdější a moc dlouho nevydrží. Ani dnes tornu nebylo jinak. 
Přestože ráno bylo bílé, přes noc napadlo maximálně 5 centimetrů sněhu, s rozedněním začal 
padat sníh s deštěm a bílá ozdoba vánočně vyzdobeného města rychle mizela. 

12.12. 

V Kolíně funguje nízkoprahové centrum, nazvané K-centrurn./pracovat začalo v roce 1998 a jeho 
provozovatelem bylo občanské sdružení Arché. Začátkem letošního roku se však při kontrole jeho 
hospodaření objevily nedostatky a zařízení převzal Okresní úřad Kolín, aby byla lepší kontrola nad 
finančními prostředky , které na jeho činnost poskytuje stát. K-centrum poskytuje služby 
narkomanům a ostatním lidem, kteří přišli do kontaktu s drogou. Doposud tedy pracuje jako 
zařízení Okresního úřadu Kolín, od roku 2002 ho však převezme oblastní spolek českého 
červeného kříže, protože okresní úřad podle nových předpisů již nernůže být provozovatelem. Jako 
nejvhodnější se tedy jevila varianta, že by zřizovatelskou funkci převzalo město Kolín. Radní se 
proti tornu ale postavili, takže z ní sešlo. Od zahájení provozu bylo v centru uskutečněno tisíc 
kontaktů jeho pracovníků s lidmi, narkomanům byly vyměněny více než 400 injekčních 
stříkaček. Kromě toho se centrum zabývalo také poradenstvím. Velký ohlas doznalo zavedení 
testů, jejichž pomocí lze určit, zda dotyčný požil drogy. Tyto testy vítají hlavně rodiče, kteří mají 
podezření, že jejich dítě vzalo drogy a nebo se jen chtějí ujistit, že je nezvalo. Po novém roce bude 

v centru působit současný tým pracovníků. 

Ve Štítarech vybudovalo město obytný dům o pěti pavilonech. Píši záměrně obytný dům, protože 
původně to měl být dorriov pro seniory, i když byl stavěn jako běžná budovu s běžnými byty 
avšak s prostory pro pečovatelskou službu. Zájemci se hlásili a zhruba polovina byla 
rnirnokolínských občanů. V tomto okarnž,i~, r~dní přehodnotili situaci. Na stavbu totiž šly 
peníze z městské poklady a tak se dornmvajl, ze by bylo spravedlivější dát přednost občanům 
Kolína. Takže konečný verdikt je takový, že 45 bytů bude přiděleno podle městského pořadníku. 
Žádost 0 byt v tomto domě si samozřejmě mohou dál podávat rnimokolínští občané, ale větší 
šanci na získání bydlení mají místní. Samozřejmě že všichni, kteří byt dostanou přidělený musí 
splňovat podmínky, které jsou pro všechny stejné. ' 
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18. 12. 

Docela příjemný dárek dostali pod stromeček milovníci přírody a aktivního pohybu na zdravém 
vzduchu. Českobudějovická firma Doznač již dokončila svislé značení Labské stezky pro cyklisty na 
Kolínsku, což představuje umístění 117 značek. Okres je tedy nyní průjezdný po celé jeho délce 28 
kilometrů.Potíž je v tom, zda bude trasa průjezdná i v zimním či deštivém období. Každá obec v 
mezích svých možností bude pečovat o úsek, který vede po jejím katastru. Úplnost značek má na 
starosti českých turistů . Trasa vede z valné části podél pravého břehu Labe, jen někde se od něj 
odklání. Týká se to například Borků či Jiráskova náměstí v Kolíně, značný úhyb provede cesta před 
Veletovem, odkud cyklisté pojedou daleko od Labe až za Týnec.O vyznačení cesty se zasloužilo 
město Kolín . Za výrobu a instalaci značek zaplatilo z vlastního rozpočtu 100 tisíc korun, za projekt 
vydalo dalších 31 tisíc korun. (Ovšem 70 tisíc korun se mu vrátí ve formě dotace z Ministerstva pro 
místní rozvoj.)O rozvoji cyklostezky se v současnosti neuvažuje, nanejvýš se ještě někde provede 
úprava povrchu . Labská stezka vede od pramenů Labe až do Německa . Radnice se nyní v závěru 
roku rozhodla přispět částkou čtvrt miliónu korun na zřízení veřejného osvětlení u cyklostezky, 
která vede z města do Tří Dvorů. Peníze byly získány přesunem z položky na opravy komunikací 

a na rekonstrukce kanalizací . 

Řidiči, vjíždějící auty do Pražské ulice, byli určitě překvapeni . Dopravní policisté spolu se strážníky 
městské policie kontrolovali, zda mají platné povolení k vjezdu do městské zóny. Dopravní 
inspektorát a Městská policie se pro tuto akci rozhodly proto, někteří řidiči, kteří jezdí do zóny, 
nedodržují stanovená pravidla a městskou vyhlášku. Povolení k vjezdu typu A nebo B mají 
okopírované, zneužívají i povolení pro jednorázové použití, které vydávala městská policie a jež 
dnes už neplatí. Policistům se "postižení" vymlouvali, že už tam jezdí tři roky a nic se jim nestalo, 
další výmluvou byl nákup svačiny a podobně . Za dva dny nachytali kolem dvou stovek řidičů , kteří 
se dopustili přestupku. Na místě zaplatili pokutu od pěti set do tisíce korun. Tím ale společná akce 
neskončila. Množí se totiž stížnosti občanů na to, že je Pražská ulice doslova ucpaná parkujícími 
auty a jezdí sem každý, kdo chce,proto je této ulici věnována zvýšená pozornost a dopravní 
policie nebo městská policie jsou tu stále. Zaměřuj~ se také na cyklisty, kteří si zvykli jezdit po 
chodníku a jednosměrnými ulicemi v protisměru. Castým místem jejich vyčkávání na hříšníky je 
podloubí naproti naivnímu restaurantu . Mají zde velkou pravděpodobnost úspěchu. Auta přijíždí 
bud' z náměstí nebo zezdola od spořitelny . 

Na Karlově náměstí se konal poslední z letošních trhů, dostal název vánoční. Však ho také mnoho 
lidí využilo k posledním nákupům dárků, mnozí se dokonce na něj spoléhali a dříve nic 
nekupovali. Trh nikoho nezklamal. I když byla tradiční nabídka těchto trhů, které se nazývají 
postupně podle kalendáře (velikonoční, václavský, martinský ... , nikdo nemusel odejít zklamán, 
protože mohl nakoupit poměrně levné zboží všeho sortimentu, pokud právě nepožadoval vyšší 
kvalitu, ale spokojil se právě s kvalitou levných tržnic a stánkového prodeje. Nabízely se zde boty, 
povlečení na postele, svetry, trička, prádlo, nádobí, kabelky a tašky, ponožky, různé dárkové 
drobnosti. Velkou skupinu tvořilo tradiční vánoční zboží - svíčky- klasické a nebo s různou vůní, 
jmelí, svícny, ozdobné řetězy. Někteří prodejci doprovázeli svoji nabídku reprodukovanou 
hudbou, převážně vánočního charakteru. Všichni pak hlasitě vyvolávali svou nabídku s dodatkem, 
že se jedná o kvalitní a současně nejlevnější zboží , různé výprodejní akce ... Nejlépe se dalo 
nakoupit ráno po rozednění, kdy bylo málo lidí. Kolem poledne už byl dav kupujících podstatně 
větší . Mohl vystoupit z této lidské řeky, zastavit se, prohlížet a nakupovat, ale pokud se nechal 
unášet tímto davem, musel přijmout jeho rychlost. Nedalo se jít ani rychleji ani pomaleji .Na 
náměstí byly také dva prodejci s rybami . Ale u jejich kádí se mnoho lidí nezastavovali. Je ještě 
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brzy kupovat vánočního kapra, lidé nechávají nákup ryb až na konec týdne. I když se už ryby 
prodávají 14 dní. Cena je kolem 68 korun za jeden kilogram živé váhy. 

19. 12. 

Už tradiční se stala výstava prací obyvatel ústavů sociální péče v okrese, kterou každoročně těsně 
před vánocemi pořádá Okresní úřad Kolín, který je zřizovatelem těchto zařízení. Ani letošní rok 
nebyl výjimkou, snad jen místem konání výstavy se lišila- dříve bývala v budově na náměstí, nyní 
v ulici Na Hradbách. Těšila se velkému zájmu veřejnosti. K podívání a ke koupi zde byly 
například keramické ozdoby na stromečky, svícny, dekorativní krabičky na dárky, řetězy 
z vlašských ořechů, andělíčci, koberečky, pletené dečky ... Lidé si jednotlivé výrobky kupovali -
byly vkusné , pěkné , za přijatelné ceny a navíc, koupí každého kousku člověk přispěl do 
rozpočtu sociálního ústavu. Jistěže nešlo o horentní částky, které by podstatně ovlivnily jeho 
provoz. Většinou se za takto utržené peníze kupuje materiál na další výrobky. Pominout ale nelze 
ani fakt, že obyvatelé těchto sociálních ústavů mají radost z každého svého prodaného předmětu, 
z toho, že udělali radost jiným. Výstava byla otevřena celý den a po celý den na ní zněly vánoční 
koledy v podání žáků základní umělecké školy . Malé děti, které přišli s rodiči dostali od 
pořadatele sladkost. Dospělí pak mohli ochutnat horký punč. Nutno podotknout že zboží 
neprodávali samotní tvůrci, ale zaměstnanci ústavu. 

Jak jsem zaznamenala v minulém měsíci, stanovení ceny za parkování v památkové zóně 
vyvolalo bouři nevole mezi lidmi. Radní jejich hlas vyslyšeli, svoje rozhodnutí přehodnotili a 
změnili . Lidé, kteří v centru bydlí a dosud nic neplatili, měli od ledna platit 500 korun ročně. Tato 
částka byla nyní změněna na 300 korun. Podnikatelé místo 12.000 zaplatí 6000 korun, neziskové 
organizace budou platit 3000. Ke snížení radní přistoupili proto, že nemohou zaručit, že všichni, 
kteří poplatek zaplatí také najdou místo pro parkovánU nadále v Kolínském centru zůstává 
dopravní situace napjatá, je zde stále více dopravních prostředků. Radnice proto hodlá komplexně 
řešit parkování v památkové zóně a zřízení parkovacích automatů. 

Hned dva důvody měla radnice k objednávce vymeny značení zastávek městské autobusové 
dopravy na linkách číslo 1 a 3. Mění se již poněkolikáté. Ty dosavadní neměly velkou výdrž. 
Rezivěly, někdo je snadno ohnul, nebo i ukradl . Při výměně mizí staré cedule, z nichž mnohé byly 
umístěny ještě na diskových podstavcích. Výrazně se tak zlepší vzhled města. Druhým důvodem 
je to, že jízdní řády na tomto značení jsou v nerozbitných schránkách, které odolají vandalům. 
Jejich kvalita je vyjádřená cenou 5000 Kč, přičemž vitrína, kam se umísťuje řád stojí 2000 kč. 

Přes 70.000 návštěvníků přišlo letos do plaveckého areálu.Vstupné je 25 korun za jednu hodinu. 

Vánoce 

Letos po dlouhé době byly vánoce takové, jak si je představuje většina lidí, tj. bílé. Ačkoliv 
v Kolíně nebylo tolik sněhu jako jinde ( například v některých oblastech republiky, hlavně 
v horských a vyšších polohách, kde mnohdy docházelo až ke kalamitě), sníh v ulicích ležel nejen 
na vánoce, ale až do konce roku. Teplota se pohybovala stále pár stupňů pod nulou a Kolíňáci byli 
vděčni za sněhovou nadílku, protože přispěla k vytvoření kouzla vánoc. O vánočních svátcích se 
jinak nic mimořádného nepřihodilo, život běžel svým obvyklým tempem a byl o poznání 
klidnější _ po nákupní horečce, která zachvátila i Kolín. Obchody byly prázdné, ulice téměř také 
jen tu a tam došlo k nějaké události, která byla svým způsobem dárkem . Například v kryté~ 
plaveckém stadionu se konala soutěž pro děti od šesti do šestnácti let v rybolovu, v níž si děti 
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vyzkoušeli lovení vánočních kaprů. V doprovodném programu této akce si děti mohly vyzkoušet 
potápění s dýchacími přístroji a zábavné klouzání do vody na závěsné kladce. Na Štědrý den se 
v Zálabské části Kolína U Práchovny uskutečnil živý betlém - v podání členů divadla Igdyž. Již 
po desáté vyšli od chrámu svatého Bartoloměje tři králové. Došli na Karlovo náměstí, kde je 
očekávaly desítky lidí a následovaly pak celou družinu v Práchovně . Uvnitř věže pak byla zde 
aranžovaná biblická scéna - uložení malého Ježíše Krista do jesliček. i I přesto, že byla venku 
zima, přišlo se podívat několik stovek lidí a přineslo symbolické dary - k jesličkám položilo 2700 
korun, které organizátoři zaslali fondu ohrožených dětí. Tři miminka dostali v tento den rodiče 
v kolínské porodnici. Na svět děti přišly v rozmezí 2,5 hodiny a byly to dvě holčičky a jeden kluk. 

31. 12. 

Poslední den v roce byl rovněž ve znamení mrazivého počasí a sněhové příkrývky.A také klidu. 
Lidé většinou trávili poslední den v roce u televize, doma nebo odjeli na hory. Již od odpoledne 
se tu a tam v Kolíně ozývaly výbuchy pyrotechnických výrobků" vydávajících buď rány nebo 
světelné efekty. S blížící se půlnocí tento rachot zesiloval a vyvrcholil s přelomem roku. Na 
Karlově náměstí se sešlo několik stovek lidí, kteří si o půlnoci společně připili hlavně 
šampaňským doneseným z domova. Mezi oslavující přišla i starostka Zdenka Majerová. Letošní 
oslavy na tomto náměstí však nebyly tak bujaré jako v minulých letech, ani se neprotáhly moc 
dlouho. Největší radost z toho měli zaměstnanci Technických služeb, jimž na úklid tohoto 
prostoru stačily pouhé tři hodiny. Oproti jiným rokům totiž nebyl nepořádek tak velký, odpadky 
se vešly pouze na jeden nákladní automobil. Zbytky rachejtlí a bouchací pyrotechniky , rozbitých 
lahví a dalšího smetí uklízelo šest lidí a před jedenáctou hodinou dopoledne na Nový rok bylo 
náměstí čisté. Ze silvestrovských oslav měli strach v psím útulku. Obávali se, že psi se polekají 
nezvyklého hluku a světelných efektu , utečou svým pánům a nenajdou cestu zpět. Získali však 
jen jednoho nového obyvatele . To když se neznámý pes přidal ve čtyři hodiny ráno 
v Sendražicích k neznámým lidem a ti upozornili městskou policii. Naštěstí pes měl známku a tak 
byl rychle nalezen majitel v evidenci obyvatel. Nebyl však doma a tak pes prožil počátek nového 
roku v útulku a teprve později se dostal zpět domů. Hasiči měli Silvestra klidného, lékaři 
Záchranné služby měli klid jen do půlnoci. Pak se až do rána nezastavili. Vyjížděli především 
k opilcům, kteří byli mladí, většinou tak kolem šestnácti let. Přecenili své síly při pití alkoholu. 
Výjimkou nebyly ani dívky. Například na Karlově náměstí museli lékaři ošetřit mladíka, který byl 
díky alkoholu v bezvědomí a nakonec skončil na záchytné stanici. To byl také jediný 
silvestrovský návštěvník tohoto zařízení. Lékařskou pomoc potřebovali na přelomu roku také lidé 
se srdečními a astmatickými potížemi a dalšími běžnými zdravotními problémy, které nejsou 
typické pro poslední den roku. Napilno měla i chirurgická ambulance, kde vyhledali pomoc lidé , 
kteří si způsobili poranění v alkoholovém opojení. Většinou šlo o zranění hlavy po pádu, 
roztrženou ruku. Několik opilců muselo být i hospitalizováno pro podezření z poranění mozku. 
Hlídky městské policie bděly nad pořádkem v~ městě, asistovaly také při slavnostním ohňostroji 
na Karlově náměstí, který uspořádala radnice. Zádnou mimořádnou události nezaznamenaly. Jen 
hodinu po půlnočním přípitku objevily na Jiráskově náměstí naprosto opilou třicetiletou ženu. 
Zjistili její totožnost a odvezli ji domů, kde ji předali manželovi. 
Klid byl i v porodnici, na Silvestra se nenarodilo žádné dítě. 
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Vývoj cen za sběr odpadů 

Rok cena pro občana (Kč) dotace (Kč) celk. cena/občan (Kč) 
1998 260 130 390 
1999 260 130 390 
2000 288 127 415 
2001 300 129 429 

Cena odpadu pro občana 
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Přehled výVoje cen vodné ho a stočného pro domácnosti 

Kč za 1m3 do 1.4.1999 od 1.4.1999 od 1.1.2000 od 1.4.2001 
vodné 13,20 14,85 16,30 17,80 
stočné 9,99 10,65 17,70 19,60 

Vývoj cen vodnéh o a stočného 

25,00 
20,00 
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15,00 
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ll!!! • 

E -- .". - _.". 
>(J 10,00 
~ 

-vodné 

- -stočné 

5,00 
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V r. 2001 dochází ke sjednocení cen pro všechny odběratele (domácnosti a ostatní). 
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PLESOV A SEZ NA 

2001 

LEDEN 

5.1. Maturitn í pies OA Kolin 4.0 
6.1. Maturítni ples Střední zdravotnické školy 4.A + S4.C 

12.1. Myslivecký ples 
13.1 . Maturitní p~es Gyrrnazia Kolín 4.C 
19.1. Maturitn í ples Gymnázia Kolín 4.A 

20.1. Ples města Kolína 
26.1. Maturitní ples OA 4.,4. 

27. 1. Ples šofér-ů 

ÚNOR 

2.2. Hasičský bál 
3.2. Maturitní pies Spoj Ll 4. SB 

9.2. Ples zdn::wotnik{J 
10.2. Maturitní pies OA 4.8 
15.2. Maturitní pies zdravotní školy 4FL./\. + S4 .8 

16.2. Maturitn í pies (),A. 4. C 

17.2. Jezdeck:/ pies 
22.2. Ples Podnikatelské školy 

23.2. Ples nosatých 
24.2. Maturitní p!es S4.,A, 

BŘEZEN 

2.3. Maturitní pies PrLlmys!ové školy 4.C + 4.A 

3.3. Ples \/\/illi 
9.3. Rybářsk}1 p!es 

1 0.3 . Atletický p!es 
16.3. Ples F)olicie ČR 
17.3. Ples Stavebního tú:i!iště 
23.3. Maturitní pies Integrované školy 4.M 
24.3. Maturitní p!es Zdravotnické školy 4FL.B 

30.3. Fialkový ples- Mogu! 
31.3. Maturítni ples Průmyslové 4.8 a Integrované školy S4.A 

MSD 
MSD 
rv1SD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
tv1SD 

MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
IV1SD 
MSD 
MSD 

MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 
MSD 



6.4 . Matur·itn í pfes Gyrnnazia 4.8 

7.4. Ples Živnostníků 
13.4. Ples Spoju 2P + 2MC 
14.4. Ples 39. ročníku ~<mod1ova Ko!ina 
21.4 . Letecký ples- Aeroklub Kolín 

MSD 

MSD 
MSD 
MSD 
MSD 



Technické služby města Kolina, s.r.o., Kmochova 2, Kolin 111 
Tel: 0321/72 40 11 IČO: 25148117 

Provozní doba pro veřejnost 

Krytý bazén 

Po 6.00-8.00 15.00-21.30 

Út 6.00-8.00 15.00-21.30 

St 6.00-7.30 15.00-21.30 

Čt 6.00-8.00 17.00-21.30 

Pá 6.00-7.30 15.00-21.30 

S o 10.00-21.30 

Ne 10.00-20.00 

Provozní období každoročně od 1.9. do 30.6. 

Sauna 
Po žen v 14.00-21.00 

Út muži 12.00-21.00 

St společná - páry 14.00-21.00 

Čt ženy 14.00-21.00 

Pá muži 12.00-21.00 

S o muži 9.00-21.00 

společná - páry 9.00-12.00 
Ne 

ženy 12.00-19.45 

Provozní období každoročně od 10.9. do 15.6. 

~o-Ne Venkovní bazén 
9.00-20.00 

' Plavecký stadion Kolín 
tel. 0321/721359 

NABÍDKA SLUŽEB 
v areálu plaveckého stadionu 

)> Vnitřní bazén 25m 
)> Venkovní bazén 50m 
)> Sauna 
)> Parrú kabiny 
)> Kadeřnictví 

)> Masáže tel. 71 0808 
)> Masáže (L.Hrdlička) tel. 0605 555 415, 721194 
)> Solárium tel. 710808, 710810 
)> Kosmetika tel. 710808 
)> Fitcentrum tel. 710810 
)> Restaurace tel. 0602/538133 
)> Prodejní trhy (každou neděli dopoledne) 
)> Plavecká škola tel. 727822 
)> Klub delfin tel. 0603/241428 
)> Plavecký oddíl tel. 0777/865786 
)> Cukrárna tel. 724583 

0602/288122 
)> Provoz tenis. kurtu tel. 060417 515 54 

a pláž. volejbalového hřiště 

)> Dráha na bikros 

Provozní období každoročně od 1.6. do 31.8. 
~------------------------------------------------~ 

Ceník vstupného 
Upozorňujeme zaměstnance a zaměstnavatele na možnost nákupu klubových 

karet a vstupenek na vybrané služby a jejich úhradu např. z fondů FKSP ! ! 

Vnitřní bazén 
1 hod. 

bospělí 25,-

běti do 15 let, ZTP, důchodci 20,-

Rodinné vstupné 2 dospělí + 2-3 děti 70,-

l!romadné vstupné ( nad 30 osob) 
l<..lubová krta 1 rok (i venk. bazén) 
l<..lubová karta 1 rok ( i venk. bazén a sauna ) 

Venkovní bazén 
Celý den 

bospělí 40,-

běti do 15 let, ZTP, důchodci 25,-

Rodinné vstupné 2 dospělí+ 2-3 děti 100,-

l!romadné vstupné (nad 30 osob ) 

2hod. 3 hod. 
40,- 50,-
30,- 40,-
110,- 140,-

Sleva 10% 
2100,-
3600,-

DO 16.00 hod. 
20,-
15,-
50,-

Sleva 10% 

Sauna 
Překročení o 112 hod .. 2 hod. 

10,- 60,-
5,- 30,-
10,- (5,- děti) 150,-

Sleva 10%* 
1500,- ** 

Vysvětlivky: 

* nad 10 osob 
** jen do sauny 

, " '"' , "' , v 

- KLUBOVE KARTY MESICNI PRENOSNE, NEPRENOSNÉ NOVINKA 

......._ Těšíme se na Vaši ~n_á_v"_st_ě_v_u_! ========~-------T_S_M_K___:_,_s_.~_.o_. _ _ _ _ _j 



ZORA VĚ ŽÍT znamená také ZORA VĚ PÍT!!! 

VÁŽENÍ OBYVATELÉ MĚSTA KOLÍNA. 
Doufáme, že jste přežili hektické dny vánoc a nového roku (do kterého Vám přejeme 

pevné zdraví a moc úspěchů ) bez větších problémů a že předsevzetí, která jste na přelomu 
tisíciletí učinili , Vám nastálo vydrží. 

V těchto předsevzetích, která se většinou týkají zdravějšího způsobu života, shození 
nadváhy či nekouření, Vám můžeme zčásti pomoci, zůstanete-li našimi věrnými zákazníky 
nebo se stanete novými odběrateli EKO-vody. Ty zákazníky, kteří chtějí "něco shodit" 
upozon1ujeme na varování všech diabetol~gů, ,že slazené vody jsou skrytou příčinou obezity, 
nebot' cukr je zde naředěn do velkého mnozstv1 vody. 

Naše EKO-voda pochází z Vodárny v Káranném a je čerpána z artézkých vrtů nezávisle 
na vodě dodávané do Prahy. Je zde deklarovaná jako "balená stolní voda vhodná k přípravě 
kojenecké stravy". Tuto vodu denně dovážíme již 6 let nerezovou cisternou do tří okresů ke 
spokojenosti našich zákazníků. Nebalená stolní voda je v našich stojanech chlazená, ve tmě, a 
na výtoku osvícena UV světlem, takže odpadá nebezpečí pomnožení bakterií na světle a v 
teple, jak se občas stane u balených vod. Za celou dobu provozu EKO-vody neshledala 
Okresní hygienická stanice ani jednu vážnou závadu. 

Naše voda je podle rozborů lepší, než nejznámnější balené vody v láhvích: 
například dusičňanů, které se u balených vod pohybují od 4 mg/1 do 9 mg/1, má unikátních 
0,2 - 2 mg/I/; limit pro kojence je 15 mg/ll. Také vápníku, který je důležitý při 
kardiovazkulárních potížích, má trojnásobné množství, než naše nejznámnější stolní vody. 
EKO-voda je samozřejmě nechlorovaná, má vhodnou tvrdost a její nízká cena Vám 
umožní nejen její pití ve formě vody nebo sodovky, ale i vaření čaje, kávy, polévek 
i výživy pro kojence. . , . 

Při nákupu laciných perlivých vod a hmonad Je zapotřebí se přesvědčit, je-li na etiketě 
uveden zdroj, ze kterého je voda čerpána. Není totiž žádným tajemstvím, že většina 
výrobců těchto vod, (právě jako sodovky a limonády z postmixů v obchodech a 
restauracích) používají vodu z vodovodní sítě. Proto může být jejich výroba lacinější než u 
našich stojanů, nebot' největší částkou je vydání za dopravu vody. 

Voda z vodovodních řadů je bohužel chlorovaná a vlivem většinou starého potrubí ani 
chut'ově dobrá (viz. druhou stranu letáčku). Bylo by naivní se domnívat, že převařením z ní 
odstraníme nežádoucí chemické příměsi. 

Náš zpllsob distribuce EKO-vody má i ekologickou dimenzi, nebot' zde odpadá 
problém s odpadem z pet-láhví, na kterém našemu městu ušetříme desetitisíce ročně. 

Obsluha stojanu je velmi jednoduchá: 
Do horního otvoru mincovníku vložíme mince v hodnotě 1 - 20,- Kč, které se nám zobrazí na 
displeyi. Do osvětleného otvoru zastrčíme láhev a zmáčkneme tlačítko VODA nebo SODA. 
Proud VODY (SODY) přerušíme krátkým stlačením tlačítka STOP. Na sodovku jsou nejlepší 
1,5 1 nebo 2 l plast. láhve (nikoliv kanystry), aby nám při otevření nevyprchal všechen 
kysličník uhličitý. Před každým čerpáním propláchněte nádoby pitnou vodou. 

Naše sodovka je rozumně nasycená kysličníkem uhličitým ke hranici 5,5 pH. Nic se 
však nemá přehánět. Na Západě sportovci pijí vodu bez "bublinek"; ani při žlučníkových 
obtížích není C02 vhodný. Smícháním obou vod lze docílit takové zásaditosti, která 
vyhovuje našemu zažívání, v rozmezí 5,5 - 8 pH. 

Přes svoji vysokou kvalitu je EKO-voda několikrát lacinější než srovnatelné balené 
vody. Jeden litr VODY je za 2,50 Kč a SODOVKY za 3,- Kč . 

Těšíme se na spolupráci s Vámi 

Vaše EKO- VODA 
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DENNI TELEGRAF 

Kvalitní voda je stále cennějším zbožím 
Není tomu tak dávno, kdy si začali arabští šejkové dovážet do svých sídel pramenitou horskou 
vodu a svět si mohl nad touto rozmařilostí ukroutit hlavu. Dnes je nákup stolní vody z čistých 
pramenů, podzemních jezer či arktických ledovců běžný a nikdo se nad ním nepozastavuje. 
Ukazuje se, že čistá pitná voda v PET lahvích je velmi cenným zbožím. V České republice přes 
svoji cenu okolo osmi korun za litr již konkuruje a stále více bude konkurovat nejen 
limonádám a džusům, ale i tradičnímu pivu, jako tomu je v současné době ve většině 
vyspělých zemí. 

Dědečkové a babičky pili jen vodu z kohoutků 
a pump, rodiče dnešních dětí již dostávali jako 
kojenci výživu připravenou z minerálek. To se 
však ukázalo jako nevhodné a dnes lékaři dopo
ručují malým dětem balenou vodu s přiměřeným 
obsahem minerálních látek. Stolní vody se navíc 
stávají ve stále větším počtu rodin běžnou 
součástí jídelníčků. V mnoha rodinách již 
dokonce nepovažují za přepych vaření kávy či 

čaje ze stolní vody. 

V lor'íském roce se v České republice prodalo 
okolo tří set milionů litrů stolních vod. Zhruba 
poloviční podíl na jejich domácí spotřebě má 
značka Dobrá voda, která je čerpána z 260 metrLr 
hlubokého podzemního vrtu v jedné z ekologicky 
nejčistších evropských oblastí v Novohradských 
horách na jihu Čech. 

Rostoucí poptávku po stolních vodách 
zp(rsobuje především její chuť, a to zeJmena 
v souvislosti s rostoucí nespokojeností s kvalitou 
vody z kohoutk(r. Navíc voda z řek, přehrad 

a vodních nádrží se přeměňuje v pitnou předev
ším chlorováním. Podle nejnovějších průzkumů 

se chlor ve vodě slučuje s organickými látkami, 
které jsou v každé povrchové vodě. Vzniklé 
sloučeniny jsou v řadě případů rakovinotvorné. 
O Crstupu od chlorování se však neuvažuje, rizika 
onemocnění širokou škálou chorob z nechloro
vané vody jsou totiž mnohem větší než rizika 
poškození zdraví z chlorované vody. 

ještě horší kvalitu má ve srovnání s vodou 
z veřejných sítí většina vody z vlastních studní. 
Podle rozborů hygieniků je voda z více než 
devadesáti procent českých studní závadná. 
Dokazují to rozbory. Ty se přitom dělají jen 
výjimečně, většinou proto, že pro povolení 
podnikání závislého na vodě (například 

restaurace, penziony) je nutné potvrzení o její 
nezávadnosti. Většina venkovanů a chalupářů 

však pije závadnou studniční vodu, aniž by to 
věděli, nebo spíše chtěli vědět. Rozbor totiž není 
nejlevnější záležitostí. 

Půda, zejména v oblastech s intenzivní 
zemědělskou výrobou, je používáním hnojiv 
prosycena dusičnany, které přitékají a budou 
ještě dlouho přitékat do většiny studní. Až 
několikanásobné překročení norem těchto 

prokazatelně karcinogenních látek je naprosto 
běžné. Podle Masarykova onkologického ústavu 
v Brně jsou právě dusičnany jednou z hlavních 
příčin rakoviny žaludku a jícnu. Bakterie, které 
obsahuje většina vody z nedostatečně 

udržovaných studní, způsobují často nebezpečná 
průjmová onemocnění. Kvalita vody z veřejných 
sítí se bude ještě zhoršovat v souvislosti se 
snižováním její spotřeby. Za posledních deset let 
se totiž zvýšilo vodné a stočné v pr(rměru na 
dvacetinásobek. Zatímco v roce 1990 se 
spotřebovalo v České republice na osobu a den 
174 litr(r vody, dnes je to zhruba o třetinu méně, 
okolo 120 litrů, a spotřeba i nadále klesá. A čím 
je nižší spotřeba, tím je nižší kvalita. Čistá voda 
z vodáren totiž prochází cestou ke spotřebiteli 

k i I o metry větší no u starého, vodním kamenem 
zarostlého potrubí. Voda potrubím pomaleji 
protéká, a nabírá tak více nečistot a látek, které 
často poškozují i zdraví. To vše vede zákonitě ke 
zvyšování spotřeby stolních vod. Kvalitní voda 
stejně jako kvalitní vzduch a zdravá výživa se 
stávají pro stále větší počet rodin rozhodující 
životní potřebou. Přesto je to málo. Na jednoho 
občana se loni prodalo v České republice zhruba 
třicet litrů pitné vody, ve srovnatelných vyspělých 
evropských zemích ale pětkrát více. Současná 

generace včetně rodin s vysokými příjmy 
z podnikání totiž klade velmi často na první místo 
životních hodnot drahý automobil, reprezentativ
ní vilu, luxusní dovolenou v zahraničí a opomíjí 
investice nejcennější- do svého zdraví. 

Ivo Nejdl, Vadim Fojtík 



KOLÍN MÁ PSÍ DOMOV 

Koncem srpna byl otevřen útulek pro 
opuštěná a zatoulaná zvířata na Zálabí 
v blízkosti čistírny odpadních vod. Po 
několika letech se tak zastupitelům podařilo 
prosadit do městského rozpočtu 6, 5 milionu 
korun, částku, která byla na tuto stavbu 
vynaložena. Zároveň tak město naplnilo 
zákon, který nařizuje postarat se o opuštěná 
zvířata. Ta byla dosud umisťována ve dvou 
kotcích městské policie, jejichž kapacita však 
byla nedostatečná. 
Nynější kapacita psího domova je 28 kotců, 
zařízení je vybaveno také izolací pro 
nemocná zvířata. Útulek zajistí psům 
chovatelskou a veterinární péči a jeho 
zaměstnanci nechtějí opomíjet ani kontakt 
zvířat s člověkem a budou se proto snažit své 
svěřence venčit 

v terénu. 
Do měsíce chystá útulek vlastní internetové 
stránky, kde budou fotografie psů a informace 
o možnostech jejich osvojení. Zároveň by 
ve městě měly být umístěny dvě vývěsní 
skříňky. Již v září by kolínský psí domov měla 
navštívit Česká televize s pořadem Chcete 

U~ě.l kb vl fu ovat také jako informační centrum, na něž se budou moci občané obrátit s žádostmi o informace 
tu e Y me ng '" v· ' h h 1 • Zd ·v· I b d k t ' · ' k \' k' 

týkající se existence stanic pro handicapovaná zvrrata Cl p~tc •v ote u. . ~JJSl ~zy ~- ~ pobs y bovdan zekJmen~ .o ms ym 

l 
, vtVnym' zvířatům Pokud by o umístěm zv1rete proJeV! a zaJem Jma o ec, u e ta mozne pouze v 

zatou anym a opus e · 
případě volné kapacity a za úplatek. . . , v v , v , , 

S b dl fi Kurs a 
3
·eho provozovatelem JSOU Techmcke sluzby mesta Kolma. Rocm naklady na provoz 

tav u prove a rrma v• v ,. , .. 
útulku budou přibližně dva miliony korun. V pnpade zaJmu lze utulek kontaktovat na tel. ctsle 0321 / 715 220. 

Symbol spravedlnosti před soudem 

Před okresním soudem na náměstí 
Jiřího z Poděbrad byla 24. srpna 
odhalena socha spravedlnosti se 
symbolem vah. Na soše ze spišského 
vápence, pocházející z dílny Tomáše 
Erbena, je latinský nápis, který v pře
kladu říká: Nechť je spravedlnosti 
učiněno zadost, i kdyby měl svět 
zhynout. 
Práce na rekonstrukci parčíku byly 
zahájeny vloni na podzim a společně 
se sochou stály přibližně milion 

korun. 

§lf//8ffi §k 

Divadlo 210m n. m. má svou scénu 

V suterénním sále Církve československé husitské na Husově náměstí sídlí 
od srpna občanské sdružení Ikdyž. To spojuje Divadlo 210 m n. m., soubor 
Divadelní kola a taneční školu Modroočko. 
Myšlenka na získání tohoto prostoru se poprvé objevila letos v květnu a prvním 
pokusem oživit ochotnickou divadelní scénu byla květnová Benefice. Zde se 
kromě divadla Igdyž, Divadelní školy a tanečního souboru Modroočko objevily 
i takové hvězdy jako Bolek Polívka, David Vávra či dvojice Miroslav Dušek 
- Martin Zbrožek. 
Nově vzniklá scéna by podle Davida Dvořáka měla být tvůrčím prostorem, 
kde vznikají zajímavé věci nejen z oblasti divadla, ale i hudby či filmu. 
Měsíčně by se v Divadle 21 O mělo odehrát přibližně osm představení nejen 
z dílny zde sídlících souborů, ale také z produkce mimokolínské. Soubor Ikdyž 
počítá s reprízou Úředních hodin, Vašíčkem 22 a Čoklími hráči. Novinkou by 
pak mělo být představení Badbath, jehož českou premiéru bylo možné 
zhlédnout v rámci Kašparova mimoriálu. Mezi další nová představení bude 
ještě letos patřit pohybové pásmo Člověk, který se celý život bál o prase. Svá 
dvě představení Cesta kolem světa a Mnoho povyku pro nic zde bude hrát 
Divadelní kola. Taneční škola Modroočko chystá scénické ztvárnění muzikálu 
West Side Story , zároveň bude i nadále spolupracovat s handicapovanou 
mládeží a dětmi z výchovného ústavu. 
Samotný prostor by měl být postupně zvelebován podle projektu architekta 
I.Kroupy. Scéna by však měla zůstat polyfunkční, tak aby byla využitelná 
k různým druhům produkce. Nájemní smlouvu má občanské sdružení Ikdyž 
uzavřenou s Církví československou husitskou na pět let. šk 
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NAUČNÁ STEZKA BORKY 

Městský úřad Kolín, 
odbor životního prostředí 
a zemědělství, si Vás 
dovoluje pozvat k ná
vštěvě nově otevřené 

naučné stezky v Borkách. 
Její začátek najdete u 
křižovatky ulic Křičkova 
a Okružní, za fotbalovým 
hřištěm AFK (konec 
kaštanové aleje). Trasa 
stezky vede za poznáním 
příměstských lesů a 
dovede Vás i k nově o
tevřenému útulku pro psy. 

Základní údaje 
• Typ naučné stezky -
okružní 
• Téma naučné stezky -
přírodovědné (ekologie 
lesa) 
• Celková délka trasy 
naučné stezky- 4,6 km 
• Počet zastavení- 10 
• Trasa naučné stezky- viz 
mapa 

-
D 

• D 

PŘEHLED INFORMAČNÍCH TABULÍ 

č. název obsahové zaměření 

1 BORKY- rekreační les základní údaje, mapa tras y NS, statut rekreačního lesa 

2 Ekosystém srn íšeného lesa borová doubrava, základní druhy dubů, cedr, škůdci na dubech 

3 Ekosystém smíšeného lesa chudá borová doubrava , užitečný hmyz v lese , funkce zeleně 

4 Ekosystém listnatého lesa lužní les , síť potravních vztahů v lese (živočichové) 

s Ekosystém říčního břehu řeka Labe 

6 Ptačí společenstvo ptáci lesů , ptáci tekoucích vod velkých řek 

7 Útulek pro psy (psí domov) základní údaje, mapa trasy NS , vybavenost útulku pro psy 

8 Ekosystém jehličnatého lesa chudá borová doubrava , základní druhy borovic , škůdci na borovici 

9 Geologie okolí NS geologická mapa s průřezem, pedologická mapa s profilem 

10 Parkový les Borky statut parkového lesa, statut lesoparku -vybavenost 
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KVALITA KOLÍNSKÉ VODY 
Vážení obyvatelé města Kolína, v minulých dnech se Vám dostal do rukou 
propagační leták na EKO-VODU, který byl distribuován téměř do každé 

domácnosti. 
Vzhledem k tomu, že v tomto reklamním letáku byla velice neodborně a 
tendenčně zpochybněna kvalita vody ve veřejném vodovodu a byly použity 
údaje, které mohly vyvolat obavy u odběratel ll, považujeme jako provozovatelé 
veřejného vodovodu a kanalizace v Kolíně za svou povinnost reagovat tímto 
zpúsobem na uvedené zkreslené informace. 
Město Kolín je zásobováno převážně upravenou podzemní vodou, částečně 
podzemní vodou dodávanou do sítě bez úpravy a minimálním množstvím 

povrchové upravené vody. 
Podzemní voda je upravována na úpravnách vody Nová vodárna a na ÚV Vinice 
provzdušněním, čeřením a filtrací a na ÚV Vinice ještě navíc ozonizací s ÚV 
zářením (ta zlepšuje organoleptické vlastnosti pitné vody, zejména chuť a pach). 
V konečné fázi je pitná voda hygienicky zabezpečena chlorací. 
Dále je do systému dodávána podzemní voda z prameniště Štítary. Tato voda 
není upravována, pouze je hygienicky zabezpečena chlorací a vyhovuje ve 
všech ukazatelích vyhlášce pro pitnou vodu. 
Chlorování pitné vody je požadavek současné legislativy (vyhláška Min. 
zemčdělství ČR č. 376/2000 Sb.) s podmínkou, že stanovené hodnoty jsou pro 
lidské zdraví nezávadné. 
V minimálním množství, cca 2% veškeré dodané vody, je dodávána pitná voda 
z ÚV Trojice Kutná Hora. Tato povrchová voda je upravována usazováním, 
filtrací a ozonizací a následně se mísí ve vodojemu s dvacetinásobným 
množstvím podzemní vody z ÚV Nová vodárna a z prameniště Štítary. 
Voda ze všech zdrojů kolínského skupinového vodovodu dodávaná odběratel lim 
vyhovuje v celém rozsahu vyhl. č. 376/2000 Sb. I v nejvíce sledovaném a 
diskutovaném ukazateli, tj. obsahu dusičnanů, splňuje pitná voda v Kolíně při 
obsahu 19 mg/1 s rezervou normu, tj. 50 mg/I. 
Voda, dodávaná do systému veřejného vodovodu je svým chemickým složením 
srovnatelná s nebalenými stolními vodami , které však nejsou hygienicky 
zabezpečeny proti možnému následnému znečištění obsaženému v prázdných 
obalech, do kterých je stáčena. 
Tvrzení, na které se odvolává autor propagačního letáku (viz druhá strana 
letáčku), že voda, která prochází cestou ke spotřebiteli potrubím zarostlým 
vodním kamenem protéká pomaleji a nabírá tím více nečistot a látek, které 
často poškozují i zdraví , je z fyzikálně-chemického hlediska naprostý nesmysl, 
protože zmenšením prútočného profilu naopak dojde k 1ychlejšímu proudění 

vody. 
Závěrem bychom chtěli reagovat i na současný cenový vývoj pitné vody. Je 
pravda, že za posledních deset Jet se cena vodného zvýšila pro domácnost cca 
20x, pro ostatní odběratele cca Sx, a to jenom proto , že cena vodného 
v současné době vyjadřuje veškeré nutné náklady na její čerpání, úpravu a její 
rozvod až ke kohoutku u spotřebitele . Df·íve poskytované dotace ze státního 
rozpočtu na výrobu vody byly odstraněny a stát v současné době cenu pitné 
vody věcně usměri'luje . 

I přesto si dovolujeme upozornit na skutečnost , že cena vodného v Kolíně je 
v rámci ČR príunčrná. Jeden litr pitné vody stojí necelé 2 haléře, což je cena 
I 34x levnější než cena jednoho litru nebalené vody ze stojanů. Za tuto cenu je 
pitná voda vyčerpána z prameniště , upravena v úpravně vody, přečerpána do 
vodojemu a přes rozvodnou síť dopravena až ke spotřebiteli . Pro srovnání 
uvádíme, že cena tisíce litrú nebalené vody ze stojanú je 2. 500 Kč, oproti 
tomu tisíc li trl! z veřejného vodovodu ve srovnatelné kvalitě je za 18,70 Kč. 

Vodos, s.r.o. , Kolín 



Městský úřad Kolín 
Karlovo náměstí 78 

280 02 Kolín 1 
tel: 748111 

po,st 8°0-17°0 

• Kam se obrátit 

~ Úřední deska 

~ Struktura úřadu 

~ Zastupitelstvo 

• Instituce města 

t Telefonní seznam 

~ lnfoservis Kolín 

e-mail: 
meu@kolin.cz 
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Organizace řízené a zřizované městem Kolín 
Městsk.á autobusová doprava spoL s r.o . 

ředitel: František Martínek 
tel. 23573 

Sokolská 5 
Kolín 2 

Technické služby mesta Kolína spoL s :.o. 

ředitel: Miroslav Ledvina 
tel. 25397 

Kmochova 2 
Kolín 3 

rvlěstsl<é tepelné l1ospodái'stvi spol. s r.o. 

ředitel : Jan Hladík 
tel. 721343 

Klenovecká 
Kolín 

Městský spo!eč~.msi<ý aúrn 

ředitel: Miroslav Matiáš 
tel. 748265 

Zámecká 109 
Kolín 1 

Méstké divadlo 

ředitel: Jiří Moravčík 

tel. 720520 

Smetanova 557 
Kolín 4 

Městský zimní stadion 

ředitel: Přemysl Váňa 

tel. 27184 

Brankovická 1289 
Kolín 5 

Městsky plavecký stadion 

ředitel : Josef Fanta 

tel. 21359 

Masarykova 
Kolín 2 

Domov dúchodcu 

ředitel: Miroslava Balšánková 
tel. 21648 

Nad Zastávkou 64 
Kolín 2 

Penzion pfo důchodce 

ředitel: Marta Vostárková 
tel. 720088 

Slovenská 984 
Kolín 2 

Městský kojenecký ústav 

ředitel : Mudr. Eva Nemeškalová 
tel. 20140 

Tylova 129 
Kolín 4 

Mestská správa kin 

ředitel: Vladimír Poklop 
tel. 720930 

Zahradní 764 
Kolín 4 

fv1ěstsl.<á knihovna 

ředitel: Blanka Ručková 
tel. 20160 

Husova 69 
Kolín 1 

Méstská pečovalelská služba 

ředitel: Alena Kubešová 
tel. 752556 

Smetanova 764 
Kolín 4 
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DUM DETI A MLADEZE KOLIN 
Přehled pravidelné a příležitostné zájmové činnosti na školní rok 2001 /2002 

* Pražská 161, P.O. BOX 64, 280 50 Kolín I, tel: 03211 712 939, 0604/780 441 
ddmkolin@seznam.cz www.kolin.cz/ddm · " 

* Středisko DDM Kolín - ul. Rim. Soboty 923, 280 50 Kolín 2,tel.: 0321/ 715 939 

* Centrum mládeže, Bezručova 980, 280 50 Kolín 2, tel.: 0331/716 939 

Název Náplň Věk Místo čas Vedoucí Cena 

S. Hart, 

Výtvarný ateliér 
Seznámení s různými 6-20 let 

Středisko Bude upřesněno L. Křivková 400 Kč/ 

výtvarnými technikami ul. Rim. Soboty v záři R. Seilerová pololetí 
L. Dugisová 

Práce s hlínou a Středisko 
Uterý a středa 

Kateřina 700 Kč/ 
Keramický kroužek 

15.00-16.30 
hrnčířským kruhem ul. Rim. Soboty 16. 30-18. 30 

Votroubková pololetí 

Pohodové večery Práce s keramickou Pro dospělé 
Středisko Středa a čtvrtek Kateřina 70Kč/ 

s keramikou hlínou ul. Rim. Soboty 19.00-21.00 Votroubková večer 

Technika malování na Pro dospělé 
Středisko Středa 

Svitlana.Hart 25Kč/ 
Malováni na hedvábí hedvábí ul. Rim. Soboty 18. 00-20. 00 večer 

Šití a ruční práce 
Šití, pletení, paličkování, Středisko Středa 

M. Weisnerová 25Kč/ 

vyšívání, drhání ul. Rim. Soboty 16.30-18.00 odpoledne 

Středisko 
Pondělí a čtvrtek 

Sluníčko Malování, zpívání, hry .. . Děti 2 - 4 roky 15. 00-15.45 R. Seilerová 25 Kč/hod. 
ul. Rim. Soboty 16. 00-16. 45 40Kč/2hod. 

Skupina hist. šermu Od 20 let 
Středisko Středa a neděle 

Jar. Bureš 400Kč/ 

Colonia Nova ul. Rim. Soboty 17.00-20.00 pololetí 

Mažoretky 
Tanečky, pohybová Dívky 8 -121et DDM Kolín 

Uterý 
M. Pospíšílová 400 Kč/ 

výchova 17. 00-19. 30 pololetí 

Beruška 
Tanečky a cvičení Pro předškoláky DDM Kolín 

Uterý L. Laurová 25 Kč/hod 
s hudbou 15. 30-16. 15 

Taneční country skupina 
Pro mládež Středisko Sobota 

M. Staška 350 Kč/ 
Cumbal!e od 151et ul. Rim. Soboty 14.30-17.00 pololetí 

5.- 6.tř. 
Středa 

Taneční přípravka Předtaneční výchova DDM Kolín 15.00-16. 30 ml. B. Matyáš 400 Kč/ 
7. a 8. tř 16. 30 -18. 00 st. pololetí 

Pískáme si Hra na zobcovou flétnu 
Pro dětí Centrum Středa O. Kašparová 300 Kč/ 

pro radost 5- 81et mládeže Kolín 16.30-17.30 pololetí 

Dramatika, hra Odreagování formou her 
Mládež DDM Kolín 

Bude upřesněno R. Seídlerová 350 Kč/ 
15-20 let v září pololetí 

Pondělí začátečníci 

Šachový kroužek Hraní královské.hry Od 5-20 let 
Středisko 16. 00 -17. 30 

Jan Kalik 
300 Kč/ 

ul. Rím. Soboty středa pokročilí pololetí 
16. 00-17. 30 

Malé divadlo 
Dramatizace div. her, Od 171et DDM Kolín 

Pondělí a středa 
M. Drahovzal 350 Kč/ 

veř. vystoupení 19. 30-22. 00 pololetí 

Pro dětí od 12 let Centrum 
Ctvrtek 

Kurz znakové řeči Nácvík znakové řeči 16 .00 -17.00 zač. 
400 Kč/ 

a dospělé mládeže Kolín 
H. Kašparová 

17. 00-18.00 pokr. pololetí 

Klub společ. tance Taneční kurz 
Pro mládež DDM Kolín 

Pondělí a středa 350 Kč/ 
od 151et 18. 00-19. 30 hod 

B. Matiáš 
pololetí 

Rozhlasový kroužek 
Technika rozhlas. Pro děti DDM Kolín 

Bude upřesněno P. Veselský 300 Kč/ 
vysílání ZŠ a SŠ v září J. Fikar pololetí 

Moderátor, Komunikace, řízení Děti,mládež DDM Kolín Bude upřesněno 300 Kč/ 

konferenciér zábavy od 131et v září L. Votroubek 
pololetí 



Anglický Výuka jazyka Pro MS a Středisko Uterý M. Náhlovská 500Kč/ 

jazyk formou her 1 . a2.tř.ZŠ ul. Rim. Soboty 15. 30-16. 15 MŠ pololetí 
16. 30-17. 15 ZŠ 

Aikido Japonské bojové umění Od 131et Středisko Pondělí a čtvrtek O. Chaloupecký 400Kč/ 
ul. Rim. Sobot~ 18. 00-19. 30 pololetí 

Německý Výuka německého jazyka 10-20 let DDM Kolín Pondělí 15-16. 30 R. Vlasák 500Kč/ 
jazyk Středa 15 -16.30 pololetí 
Sportovní Střelba z puškových, Pro děti Středisko Uterý a čtvrtek D. Klouda 400Kč/ 

střelba vzduchových a plynových od 91et ul. Rim. Soboty 16.00-18. 00 J. Pokorný pololetí 
zbraní 

Stolní Hra stolního tenisu 6-10 let Středisko Pondělí a pátek Ing. J. Heine! 400Kč/ 

tenis ul. Rim. Soboty 17. 00-19. 00 K. Šembera pololetí 
úterý a středa 
18. 00-20. 00 

Cvičení s Cvičení s hudbou Od 151et DDM Kolín Uterý a čtvrtek K. Mertová · 25 Kč/ 
Kikinou 20.00- 21. 00 hod. 
Aerobik Cvičení s hudbou Od 131et Středisko Středa Jana 25 Kč/ 

ul. Rim. Soboty 20.00-21 . 00 Provazníková hod. 
Jóga Jógové pozice, relaxace a Mládež a Centrum Uterý M. Buňka 450Kč/ 

dechová cvičení dospělí mládeže Kolín 18. 00-19. 00 pololetí 



Při zpracování kroniky byly doplňkově a pro ilustraci mýc~ písemných zápisů použity některé statistické 
tabulky, adresáře a přehledy zveřejněné ve Zpravodaji MěU Kolín, Kolínském presu a na WWW stránkách 
Města Kolín. Dále pak jsou přiloženy programy, propagační materiály a anketní letáky vydané pořadateli 
některých akcí v Kolíně, o nichž v této kronice píši. 
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